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REDACTIONEEL 

Hard noch soft 
Arthur Docters van Leeuwen filosofeert in dit nummer van Idee over de gevolgen van de snel
le technologische ontwikkelingen voor de verhouding tussen burger en overheid. De wereld 
verandert, maar het bestuur verandert niet mee. Ook de politieke partijen passen niet meer 
bij de wereld van vandaag. Partijen zijn te veel gericht op het verkrijgen van overheidsmacht. 
Dat boeit de meeste mensen niet, zodat het ledental hollend achteruit gaat. Mensen die iets 
zinvols voor de samenleving willen doen, lopen zich nog wel het vuur uit de sloffen voor een 
organisatie als Amnesty International, constateert Docters van Leeuwen. Partijen zouden 
daar lering uit moeten trekken. De burger zou er terecht moeten kunnen om zijn publieke 
belangstelling te uiten. De moderne communicatietechnologie biedt daar ook de mogelijkhe
den toe. D66 moet hierin het voortouw nemen. 
Docters van Leeuwen waarschuwt in deze Idee dat er een nieuwe onderklasse in onze samen
leving ontstaat: illegalen zijn de nieuwe slaven. Dat zal niet ongestraft blijven, want het tast 
de legitimiteit van onze rechtsstaat aan. We kunnen niet in een rechtsstaat leven en tegelij
kertijd mensen in onze samenleving tot rechtelozen maken. Docters van Leeuwen vindt dat 
we de asielproblematiek in een ander perspectief moeten gaan zien, dat van Nederland als 
stad. Volgens hem moeten we accepteren dat er altijd een trek naar de stad zal zijn. Wat we 
vervolgens moeten bedenken, is dat die stad in Europa ligt. Laurens Jan Brinkhorst pleit in 
het openingsartikel van dit nummer voor een verdere Europeanisering van het asielbeleid. 
Volgens Brinkhorst zal harmonisatie niet tot verloedering, maar tot handhaving van de kwa
liteit van het asiel leiden. 
Ook Jan Vis ziet Nederland als stad: een heel bijzondere stad rond een park. Maar het bijzon
dere aan Nederland dreigen we te verprutsen, omdat onze bestuurlijke schaal niet bij een 
stadsstaat past. We wonen met z'n zestien miljoenen op een luttel aantal vierkante kilome
ters en we hebben maar liefst vijfhonderd gemeentes, twaalf provincies en een koninkrijk. 
Om op een verantwoorde manier met de schaarse ruimte in onze stadsstaat om te gaan, is 
een centrale visie onontbeerlijk en kan regionaal bestuur niet uitblijven. Vis zei dit op de we
tenschapsconferentie van de SWB, waarvan een verslag achter in dit nummer is opgenomen. 
Jan Vis is voortaan altijd in Idee te vinden, als vaste columnist. 

Het centrale thema van dit nummer is 'de toekomst van het onderwijs'. Dit thema wordt in
geleid op pagina 7. Elders in Idee wordt een heel ander onderwerp aangesneden door Udo 
Kock, die het paarse marktwerkingsbeleid evalueert. Onder leiding van Wij ers was markt
werking een speerpunt van het eerste paarse kabinet. Ook nu is marktwerking nog onder
deel van het kabinetsbeleid, maar het politieke tij lijkt te verlopen. Steeds vaker hoor je men
sen fulmineren tegen 'het harde marktdenken'. Maar 'de markt is hard', is een uitspraak die 
even onwaar is, als 'de markt is soft'. De markt is een middel dat kan worden ingezet om het 
productieproces efficiënt te organiseren. Dat neemt niet weg dat de uitkomsten soms sociaal
onwenselijk kunnen zijn; dan is overheidsingrijpen nodig. Denk bijvoorbeeld aan het milieu. 
In veel sectoren zou meer marktwerking echter heilzaam zijn. Daar zou een werkende markt 
op termijn meer banen en betere en goedkopere producten opleveren. Maar voor deze grote, 
onzichtbare winst gaat niemand de straat op, terwijl de mensen en bedrijven die hun belan
gen door concurrentie in gevaar zien komen, zich te vuur en te zwaard verdedigen, vaak met 
onheuse argumenten. Neem de notaris. Alles haalt hij uit de kast om zijn woekerwinsten vei
lig te stellen. Vaste tarieven geven de cliënt duidelijkheid, durft hij te beweren. Of je hoort 
hem zeggen, alsof hij Robin Hood is, dat hij vaste tarieven hanteert om er voor te zorgen dat 
rijkere mensen voor de armere cliënten betalen. Die vaste tarieven leveren de beroepsgroep 
volgens de meest voorzichtige berekening een monopoliewinst op van 160 miljoen gulden per 
jaar. Dat geld zou de samenleving toch warempel beter kunnen besteden. Wat is daar hard 
aan? 
Ook partijen die in hun programma marktwerking omhelzen, valt het in de praktijk vaak 
niet mee om marktwerkingsoperaties te ondersteunen en daarmee tegen gevestigde belan
gen in te gaan. Voor de VVD, die veel directere banden heeft met het bedrijfsleven, is het 
moeilijk om een werkelijk liberaal beleid op dit punt te voeren. D66 is echter aan geen belan
gengroep gebonden en kan daarom opkomen voor het algemeen belang, het belang van de 
consument en dat van de werkloze zonder naam. Dat is sociaal-liberaal beleid. 

Pien van der Hoeven 
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DEBAT 

Ool~ de asielzoel~er is gebaat bij 
Europees asielbeleid 

I n 1999 worden in Nederland tussen 
de 60 000 en 67 000 asielzoekers ver
wacht. Op 9 oktober vorig jaar 

schreef staatssecretaris Cohen aan de Ka
mer: 'Bij een omvang van de instroom 
waarvan thans sprake is loopt de uitvoe
ring van het beleid in de gehele vreemde
!ingenketen uit de rails.' Fysieke grenzen 
zullen worden overschreden. Ook andere 
Europese landen kampen met een stijging 
van het aantal asielzoekers, maar Neder
land behoudt zijn positie als een van de 
voorkeurslanden. De samenwerking tus
sen de Europese lidstaten op dit gebied 
stelt ernstig teleur. In 1998 hebben de Eu
ropese ministers geen enkel besluit voor 
samenwerking op het gebied van asiel en 
vluchtelingen genomen. Tentenkampen 
zijn dus meer dan een tijdelijke verschij
ning in het landschap van Ermelo. 
Nederland is vanwege de kwaliteit van de 
behandeling van de asielverzoeken en de 
opvang de favoriete bestemming. In het 
Europa zonder binnengrenzen ontvangt 
ons land een onevenredig aantal asielzoe
kers per capita. 'Het asielstelsel in Neder
land ontploft', zo luidde de uitspraak van 

door Laurens Jan Brinkhorst 

Het asielstelsel in Nederland 
ontploft. Ook in andere landen 

stijgt het aantal asielzoekers, 
maar Nederland blijft de 

favoriete bestemming. 
Op 22 januari 1999 

organiseerde de SWB in 
samenwerking met de 

Eurofractie een seminar over 
de asiel problematiek. 

Scheidend Europarlementariër 
Laurens Jan Brinkhorst was 

een van de sprekers. 
Volgens Brinkhorst zal 

Europeanisering niet tot 
verloedering, maar juist tot 
handhaving van de kwaliteit 
van het asielbeleid leiden. 

• • 

Naar een verdere Europeaniserillg? 

Er is namelijk wel iets veranderd. Het 
Verdrag van Amsterdam zal in 1999 in 
werking treden. Het Nederlandse parle
ment heeft het Verdrag bekrachtigd. Het 
Verdrag voorziet in de totstandkoming van 
een Europese ruimte van vrijheid, zeker
heid en rechtvaardigheid. Ik onderschrijf 
dit doel niet alleen vanuit het oogpunt van 
de Europese burger, maar ook vanuit het 
oogpunt van de asielzoeker. Mijn stelling 
is dat de harmonisatie van het asielbeleid 
in Europa op den duur ertoe zal bijdragen 
dat de kwaliteit van het asiel, zoals wij dat 
in Nederland kennen, gewaarborgd blijft. 
Anderen zijn overtuigd van het tegenover
gestelde: dat harmonisatie van het asiel
beleid op Europees niveau tot verloedering 
van de aangeboden bescherming zal lei
den. Velen, ook in Nederland, hebben op 
de gebreken van de Europese samenwer
king op het gebied van asiel gewezen. Dit 
is zeker terecht. Maar die gebreken zijn 
eerder toe te schrijven aan te weinig dan 
aan te veel samenwerking. Er is tot nu toe 
in Europees verband nauwelijks vooruit

de staatssecretaris onlangs. Daardoor is de kwaliteit van dit asiel
beleid niet op peil te houden. De korte-termijn-maatregelen die de 
staatssecretaris aankondigde om het hoofd te bieden aan de in
stroom van asielzoekers wijzen op een neerwaartse trend. Ik denk 
daarbij aan de wachtlijst, de tenten voor de wachtenden en het feit 
dat asielzoekers die een tweede of volgend asielverzoek hebben in
gediend niet langer aanspraak kunnen maken op opvangvoorzie-

gang geboekt. Dat is allereerst aan de intergouvernementele opzet 
van de samenwerking te wijten. Met name de overdaad aan 
bureaucratie en het unanimiteitsvereiste in de Raad van 
Ministers stonden een integrale aanpak in de weg. Internationale 
verdragen die pas in werking treden na parlementaire goedkeu
ring in vijftien lidstaten zijn niet het meest geëigende middel om 
een effectief beleid te voeren. Binnen het kader van de derde pij
ler (samenwerking op het gebied van justitie en binnenlandse 
zaken) zijn de instrumenten te 'soft', de rechtsgeldigheid en de 
bindende werking onduidelijk of nemen uitzonderingen het hart 
uit het voorstel. 

ningen. 

De asiel- en vluchtelingenproblematiek heeft vele morele, maat
schappelijke, politieke en zelfs financiële dimensies: een vertegen
woordiger van de High Commissioner for Refugees van de VN 
kijkt anders tegen de problematiek aan dan de politicus die een 
beleid probeert uit te dragen dat voldoet aan de verwachtingen 
van de bevolking, of de ambtenaar van de Immigratie en Natura
lisatie Dienst (IND), de rechter en de maatschappelijke organisa

tie die direct met de asielzoeker te maken hebben. Mijn eigen in
valshoek is dat van een Europa zonder grenzen, waarin funda
mentele rechten en waarden gewaarborgd zijn en zullen blijven. 

Prof mr L,J. Brinkhorst is als lid van het Europees Parlement ook actief in de 
Commissie Openbare Vrijheden en Billneil landse Zaken. 

Het resultaat van het Europese beleid tot dusver is, dat de lidsta
ten reageren in plaats van te anticiperen op de feiten , dat de regel
geving op het gebied van asiel soms een verontrustende kwaliteit 
vertoont en dat de asielzoeker, afhankelijk van het Europese land 
waar hij zich bevindt, verschillende niveaus van bescherming en 

levensonderhoud geniet. 
Het Verdrag van Amsterdam biedt mogelijkheden tot verbetering. 
Het schetst de contouren van een gemeenschappelijk asielbeleid 
en bepaalt dat er binnen een periode van vijf jaar (na het inwer
kingtreden van het Verdrag) overeenstemrninlfmoet zijn over de 
criteria voor de vaststelling welke lidstaat een asiel verzoek in 
behandeling moet nemen. Het Verdrag bepaalt dat er minimum-
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normen moeten komen voor de opvang van asielzoekers, voor het 
aanmerken van mensen van buiten de EU als vluchteling, voor de 
procedures van toekenning of intrekking van de vluchtelingensta
tus en voor het verlenen van tijdelijke bescherming aan ontheem
den. Ook voorziet het Verdrag voor het eerst in burdensharing 
'voor de opvang en het dragen van de consequenties van de opvang 
van vluchtelingen en ontheemden.' Het overhevelen van het asiel
en immigratiebeleid van de derde naar de eerste pijler (het 
gemeenschappelijke beleid) betekent bovendien dat effectievere 
instrumenten kunnen worden gehanteerd: verordeningen, richtlij
nen en beschikkingen. Tegelijkertijd onderstreept dit wel de nood
zaak de politieke en rechterlijke controle te versterken. 
Zoveel is duidelijk: alleen met het besef dat het om een gezamen
lijke problematiek gaat, zijn resultaten te bereiken. De eieren zijn 
gebroken, we kunnen nu alleen nog een goede of een slechte ome
let maken. Tijdens het D66-seminar van 22 januari was daarover 
eigenlijk algemene overeenstemming. Herinvoering van de gren
zen is geen optie. 

Hoe nu verder? 

De Nederlandse regering wil conform het Verdrag van Amsterdam 
de samenwerking in Europees verband versterken. Het regeerak
koord bepaalt dat Nederland in de Europese Unie met kracht zal 
pleiten voor een goede harmonisatie van het Europese asiel- en 
im migratiebeleid. 
Prioriteit moet gegeven worden aan het verzamelen en uitwisse
len van gegevens en informatie. Er moeten diepgaande rechtsver
gelijkende studies over de nationale wetgeving en praktijk van de 
nationale lidstaten op het gebied van asiel- en vluchtelingenbeleid 
komen. Het voorstel van het Actieplan van Wenen om de Commis-
ie een studie te laten beginnen naar een gemeenschappelijke 

asielprocedure is zinloos als er geen inzicht in nationale wetgeving 
en praktijk bestaat. 

Actief inspelen op het Verdrag 

Of de politieke wil bestaat om inhoud te geven aan het gemeen
schappelijke asiel- en immigratiebeleid zal blijken bij de vertaling 
van bestaande regelgeving in communautair recht. De vraag is of 
tijdens dit proces verbeteringen zijn aan te brengen. Onlangs zijn 
mogelijk belangrijke stappen genomen. Zo zijn binnen het kader 
van de Raad van Ministers meerdere actieplannen opgesteld. De 
Nederlandse regering heeft hiertoe in belangrijke mate bijgedra
gen. Mede op Nederlands initiatief is eind 1997 een Europees ac
tieplan opgesteld inzake de toevloed van migranten uit Irak en de 
aangrenzende regio's. De regeringsleiders hebben op de top van 
Wenen afgelopen december een actieplan bekrachtigd waarin 
wordt aangegeven hoe het Verdrag van Amsterdam in concrete 
maatregelen moet worden omgezet. Op Nederlands initiatief is 
een task force voor asiel en immigratie in het leven geroepen, die 
de opdracht heeft op korte termijn een plan van aanpak op basis 
van een gezamenlijk landenbeleid uit te werken. Een geïntegreer
de aanpak zoals deze kan de aanzet vormen voor een bredere 
optiek waarin de soms kunstmatige tegenstelling tussen migran
ten en vluchtelingen wordt overbrugd. 

Politieke druk uitoefenen 

Uit dit alles blijkt dat de omzetting van de bepalingen van het 
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Verdrag van Amsterdam geen technische exercitie is. De politieke 
druk moet worden opgevoerd zodat een actieplan ook werkelijk zin 
heeft en aan de verplichtingen van het Verdrag van Amsterdam 
wordt voldaan. De intergouvernementele aanpak heeft tot dusver 
weinig resultaten geboekt. Het tweeledige voorstel van de Com
missie voor de tijdelijke bescherming van ontheemden en de ver
deling van lasten over de lidstaten, is blijven steken in het Raads
apparaat. Zelf heb ik in het kader van de begrotingsprocedure voor 
1999 een Europees Vluchtelingenfonds gecreëerd. Hiermee kun
nen projecten worden gefinancierd voor de verbetering van de eer
ste opvang en de levensomstandigheden van vluchtelingen in de 
lidstaten: het gaat om huisvesting, onderhoud, taalcursussen, 
maar ook medische hulp. Het fonds kan bijdragen tot een behoor
lijke toegang tot asielprocedures (voorlichting, tolken, rechtsbij
stand) en ook tot projecten die vrijwillige terugkeer vergemakke
lijken. Maar dit alles gebeurt pas als de Europese ministers het 
Vluchtelingenfonds hebben bekrachtigd door het van een rechts
basis te voorzien. We moeten een eenparig besluit in de Raad van 
Ministers afwachten. Nederland en andere lidstaten hebben er 
groot belang bij. Maar bij onwil van de zuidelijke lidstaten komt 
er geen overeenstemming. Daarom vind ik dat de asielproblema
tiek deel uit moet maken van de algemene onderhandelingen over 
de toekomstige financiën van de Unie. In tegenstelling tot het ha
meren op de nulgroei van de Europese begroting, zou dat echt in 
het voordeel zijn van Nederland dat zo'n grote toevloed asielzoe
kers kent. 

Uveren voor democratische en rechterlijke controle 

Volmaakt is het Verdrag niet. Weliswaar heeft het Verdrag van 
Amsterdam vooruitgang geboekt maar een aantal belangrijke on
derwerpen is niet afdoende behandeld. Het gaat hier voornamelijk 
om de democratische en rechterlijke controle. 
De Overeenkomst van Dublin, waarin bepaald is welke lidstaat 
een asiel verzoek in behandeling moet nemen, voorziet bijvoor
beeld niet in een supranationale rechterlijke instantie die kan zor
gen voor een eenduidige interpretatie en naleving van de waar
borgen van het Vluchtelingenverdrag. Ook wanneer de bepalingen 
van Dublin opgenomen zouden worden in het Verdrag van Am
sterdam, blijft de competentie van het Europees Hof van Justitie 
in dit verband beperkt. 
Het Europees Parlement heeft de komende vijf jaar weinig te zeg
gen over het Europees asiel- en vluchtelingenbeleid. De lidstaten 
kunnen over vijf jaar een eenparig besluit nemen om tot mede be
slissing over te gaan. Raad en parlement zouden dan op gelijke 
voet als wetgevers optreden. Dan zou het EP erop kunnen toezien 
dat de inhoud van de minimumnormen voor bijvoorbeeld de op
vang van asielzoekers niet automatisch de kleinste gemene deler 
weerspiegelt. 
De problemen waarmee de lidstaten geconfronteerd worden, ver
gen, om inhoudelijke redenen en vanwege de Europese solidari
teit, een gezamenlijke aanpak. Dat is één aspect van het verhaal. 
Maar even belangrijk voor de toekomst, en voor een partij als D66, 
zal zijn of de ontwikkeling van het gemeenschappelijke asiel- en 
immigratiebeleid gepaard zal gaan met de noodzakelijke demo
cratische en rechterlijke waarborgen. Hierin ligt niet alleen de 
kern van het toekomstig gemeenschappelijke asielbeleid. Het sluit 

aan bij de algemene vraag hoe bij directe en indirecte overdracht 
van verantwoordelijkheden aan Europese instellingen de demo
cratische en rechterlijke controle is geregeld . • 
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De toel~omst van 
het onderwijs 

Een redactionele inleiding op het thema 

H et thema van dit nummer van Idee is 'de toekomst van het onderwijs'. Idee wil hiermee ' 
wijzen op de noodzaak extra in het onderwijs te investeren om de kwaliteit van het 
onderwijs te verbeteren. Daarnaast wordt gepleit voor nieuwe vormen van onderwijs 

die beter aansluiten bij de idee dat we 'levenslang' moeten blijven leren. 
Hoewel het Nederlandse onderwijs er in slaagt om de meeste mensen goed voor te bereiden op 
een vervolgopleiding of de arbeidsmarkt, blijft aan de onderkant een grote groep achter waar het 
onderwijs geen antwoord op heeft. 'Het Nederlandse onderwijs is wereldkampioen drop ouf, zoals 
Leo Prick in dit nummer opmerkt in een debat met Ursie Lambrechts en Tom 8toelinga. De 
schooluitval op middelbare scholen vraagt volgens hen om onorthodoxe maatregelen, zoals huis
werkstudio's en projecten die werken en leren combineren. 
De discussianten zijn het ook eens dat docenten extra aandacht behoeven, hoewel een verschil 
van mening bestaat over de ernst van het lerarentekort. 
Willem Houtkoop vraagt in zijn bijdrage eveneens aandacht voor de scholing van achterstands
groepen en voor het beroep van docent. Daarnaast pleit hij voor extra investeringen in het vol
wassenenonderwijs, om de kloof tussen lager en hoger opgeleiden na het initiële onderwijs niet 
verder te laten groeien. 

d 

Bezorgdheid over de onderwijskwaliteit bestaat ook in het hoger onderwijs. Ad Nagelkerke stelt 
in zijn artikel over de universiteit dat de band tussen onderwijs en onderzoek verbroken wordt. 
Ruud Klarus houdt een pleidooi voor de erkenning van competenties die buiten school zijn ver
worven, bijvoorbeeld door ervaring en informele scholing. Dit biedt een alternatieve route om te 
blijven leren buiten het formele onderwijs. Jan Guerand ziet daarbij een grotere rol voor het 
bedrijfsleven weggelegd. 
In het bestaande onderwijs kan informatie- en communicatietechnologie (I CT) helpen om leren 
en lesgeven effectiever te maken. Bij de huidige campagne voor meer computers in de klas wordt 
volgens Herbert-Jan Hiep echter vaak vergeten dat het uiteindelijk gaat om de programma's. Hij 
pleit daarom voor meer investeringen in educatieve software, die nu nog nauwelijks ontwikkeld 
wordt. 
Consensus over de noodzaak van extra investeringen in het onderwijs is heel belangrijk. Extra 
middelen bieden echter geen garantie voor een effectieve besteding ervan. Algemene salarisver
hogingen kosten bijvoorbeeld veel geld en komen in gelijke mate terecht bij goede en slechte 
docenten. Bovendien valt van een salarisverhoging van enkele procenten weinig effect te ver
wachten voor het aantrekken van goede nieuwe docenten. Zeker als niets verandert aan de 
arbeidsomstandigheden. De klassen verkleining biedt een vergelijkbaar voorbeeld. Er wordt twee 
miljard uitgetrokken voor een verkleining van de klassen in het basisonderwijs van 28 naar 26 
leerlingen. Een kostbare maatregel die voor een docent nauwelijks merkbaar is en waarvan geen 
verbetering van de leerprestaties valt te verwachten. 
In plaats daarvan is een gerichte aanpak nodig met hogere salarissen op achterstandsscholen, 
meer ruimte voor scholen om personeelsbeleid te voeren en betere voorzieningen voor docenten. 
Kortom: het onderwijsbeleid moet ook blijven leren! • 

Ib Waterreus 
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Een zegen 
voor het onderwijs 

Een debat over de toekomst van het Nederlandse onderwijs 

d o or Ib Waterreus en Pien van der Hoeven 

U 
rsie Lambrechts is Tweede-Ka
merlid voor D66 met onderwijs 
en wetenschap in haar porte

feuille. Leo Prick is directeur van advies
bureau Intervu. Hij is gepromoveerd op 
personeelsbeleid in het onderwijs en heeft 
een wekelijkse onderwijscolumn in NRC 
Handelsblad. Tom Stoelinga is voorzitter 
van het College van Bestuur van de Ka
tholieke Universiteit Nijmegen. 

Hoe ziet u de positie van het Nederlandse 
onderwijs in vergelijking met andere lan
den? 
Lambrechts: Het hangt af van het onder
werp; Nederland scoort bijvoorbeeld hoog 
als het gaat om wiskunde, maar niet als 
het gaat om taal. Als wordt gekeken naar 
andere aspecten zoals het aantal mensen 
dat zonder een diploma het onderwijs ver
laat, dan doet Nederland het helemaal 
niet zo goed in vergelijking met veel ande
re landen. Er valt dus nog heel wat te ver
beteren aan het onderwijs. Daarom ben ik 
ook blij met de grotere openheid in gege
vens van de laatste tijd. Die nieuwe gege
vens laten zien dat het niet zo goed gesteld 
is met de kwaliteit van het onderwijs zoals 
lang gedacht is. 
Prick: Wij zijn wereldkampioen drop out. 
Het is niet moeilijk om hoog te scoren als 
je iedereen die niet meekomt op het VWO 

Idee nodigde Ursie 
Lambrechts, Leo Prick en 

Tom Stoelinga uit om met 
elkaar van gedachten te 

wisselen over de toekomst van 
het Nederlandse onderwijs. 

AUe drie vinden zij meer 
investeringen in het 

onderwijs noodzakelijk. 
Maar hoe moet dat extra 

geld besteed worden? 
In hoeverre kun je scholen 

inschakelen bij de oplossing 
van maatschappeüjke 

problemen? Hoe verhoog je 
de status van de leerkracht? 

Hoe verklein je het 
aantal uitvallers? 

En: Is het lerarentekort 
in wezen een zegen voor 

het onderwijs? 
. ---------------------------. 

Stoelinga: Het probleem zit inderdaad bij 
degenen aan de onderkant die zonder 
diploma de school verlaten, daar moet 
meer in geïnvesteerd worden. Degenen die 
met een diploma van school komen zijn 
goed gekwalificeerd voor een vervolgoplei
ding. 
Prick: Onze sterkte is tegelijk onze zwak
te: onze leraren hebben in vergelijking met 
het buitenland een enorme vrijheid in het 
inrichten van het onderwijs. Dat werkt 
heel goed bij de combinatie goede leraren 
en goede leerlingen. Maar leerlingen met 
een zwakke sociale achtergrond hebben in 
ons systeem ook de zwakste leraren, en die 
combinatie is heel slecht. Het omgekeerde 
is bijvoorbeeld het geval in Frankrijk, 
waar op woensdag het vierde uur het hele 
land hetzelfde vak heeft en daarbij het
zelfde boek gebruikt. n'at is goed voor de 
zwakke leraren en leerlingen, maar juist 
slecht voor de goede leraren en leerlingen. 

Hoe moet de uitval aan de onderkant van 
het onderwijs worden aangepakt? 
Prick: Schooluitval moet niet met een al
gemene aanpak worden bestreden, maar 
juist door het stimuleren van lokale initia
tieven, zoals huiswerkstudio's. 
Lambrechts: Het gevaar van het overlaten 
aan lokale initiatieven is dat sommige 

naar het HAVO verwijst, van het HAVO naar het MAVO en van 
het MAVO naar het VBO. In Amsterdam bijvoorbeeld blijkt dat op 
heel veel scholen niet meer wordt geregistreerd wie afwezig zijn. 
Leraren vinden dat prima, want er zijn heel veel leerlingen die 
men op scholen liever kwijt dan rijk is. 

scholen het ontzettend goed doen, maar 
dat de kennis daarvan nooit de andere scholen bereikt. 
Prick: In Groningen is het initiatief ontstaan van de brede school 
(combinatie van basisschool en welzijnsinstellingen in één ge
bouw, red.), dat werkt daar goed, maar het is flauwekul om te zeg
gen dat nu overal brede scholen moeten komen. In wijken waar 
hoofdzakelijk allochtonen wonen, werkt een brede school juist get
tovorming in de hand. Uiteindelijk leren allochtone kinderen de 
Nederlandse taal niet door compensatieprogramma's maar door 
met Nederlandse kinderen te voetballen. 

Ib WaterreIls is redactellr V{Ln Idee. Hij is ecolIoom en prOl/loveert op personeelsbeleid in 
het ondenuijs. 
Piell vall der HoeveIl is historicllS ell eindredacteur V{L1l Idee. 

8 

Stoeling 
len inde 

~ _._--

Leo Pric 

voor het 

poorten 
interna 
wijs. 
Stoelin{ 
voorbee 
ren sch 

Tom te 

karikall 

Prick: : 
is. Voo: 



THEMA 

Stoelinga: In plaats van de huidige uniforme aanpak moeten scho
len inderdaad meer mogelijkheden en prikkels krijgen om eigen 

Leo Priek: ' Hellerarenlekorl is een zegen 

voor hel onderwijs!' 

initiatieven te ont
plooien, maar ze 
moeten uiteindelijk 
wel verantwoording 
afleggen over hun re
sultaten. 
Lambrechts: In de 
eerste plaats zou ik 
toch binnen de scho
len oplossingen wil
len proberen te zoe
ken. Achterstands
scholen krijgen veel 
extra geld, daar mag 
ook een goede beste
ding van verwacht 
worden. 
Prick: De grootste 
fout is om via scholen 
te proberen dit pro
bleem op te lossen. 
Het is verschrikke-
lijk voor een school 
om ongemotiveerde 
leerlingen binnen de 

poorten te moeten houden. Vroeger hadden we kostscholen en 
internaten, dat was de oplossing voor uitval uit het gewone onder
wijs. 
Stoelinga: De uitvallers aan de onderkant van het onderwijs, bij
voorbeeld in het VBO, hebben de balen van onderwijs, die associë
ren school met iets waar ze vooral niets mee te maken willen heb-

Torn loeI inga: ' agel kerke schelsl een 
karikaluur van de univel ile il.' 

ben. Je zult dus een 
aanpak moeten kie
zen die hen moti
veert om wel iets te 
doen aan scholing en 
training. Het zal 
praktisch georiën
teerd moeten zijn en 
dat vraagt een ande
re aanpak dan het 
traditionele school
concept. 
Lambrechts: Voor ou
dere leerlingen die 
zijn stukgelopen in 
het onderwijs lijkt 
mij dat een heel goed 
idee. 

Hoe kan de aantrek
kelijkheid van het 
beroep van docent 
worden vergroot, zo
dat het leraren tekort 
wordt bestreden? 

Prick: Ik geloof met dat er op dit moment een tekort aan leraren 
is. Voor gewone banen zijn genoeg sollicitanten. De enige banen 
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waar moeilijk docenten voor zijn te vinden, zijn die bij vervanging 
wegens ziekte, of banen met alleen lesuren op bijvoorbeeld maan
dagochtend en donderdagmiddag ... 
Stoelinga: Ik ben het niet met je eens dat er geen tekort is. In een 
aantal vakken begint een nijpend tekort te ontstaan, zoals Na
tuurkunde, Scheikunde en Duits. 
Prick: Scholen hebben nu lump sum-financiering (grotendeels vrij 
te besteden budget, red.) en scholen hebben de vrijheid om het 
onderwijs zelf in te richten. In het MBO vangt men het tekort aan 
leraren in de praktijkvakken bijvoorbeeld op door goedkopere 
instructeurs, die onder supervisie van een docent werken. In 
Almelo worden TU-studenten ingezet die worden begeleid door 
docenten, het mag of
ficieel niet, maar ie
dereen vaart er wel 
bij. 
Lambrechts: Het te
kort aan docenten 
verschilt inderdaad 
per vak en per regio, 
maar waar nu nog 
geen tekort is, zal het 
ontstaan. Als de ou
dere leerkrachten 
straks en masse met 
pensioen gaan, hoe 
kom je dan aan nieu
we mensen? Van de 
jongere generatie wil 
bijna niemand leraar 
worden. Het beeld is 
dat je alles beter kan 
worden dan leraar, 
en dat is een ontzet
tend grote bedreiging 
voor het beroep. 
Stoelinga: In de eer
ste plaats moet de 

Urs ie Lambrechls: 'Ik zie het als mijn 
laak om in de politiek draagvlak le 

creëren voor die exlra invesleringen 
in hel onderwijs.' 

overheid het beroep aantrekkelijker maken. Daarbij gaat het niet 
zo zeer om het salaris maar meer om het verminderen van de 
werkdruk en het verbeteren van de werkomgeving en de loop
baanbegeleiding. In de tweede plaats moet de lerarenopleiding en 
de begeleiding van jonge docenten sterk worden verbeterd. Daar
bij denk ik aan veel meer inspraak van de scholen in de opleidin
gen, zodat opleidingen op maat kunnen worden aangeboden. 
Prick: Ik ben het met je eens dat betaling niet het kernprobleem 
is. Het gaat in de eerste plaats om de waardering voor het beroep. 
Het Berenschot-voorstel om competentiebeloning voor leraren in 
te voeren is rampzalig voor de status van leraren want het bete
kent dat driekwart van de leraren straks maar 'gewoon leraar' is. 
Wat in plaats daarvan zou moeten gebeuren is het leraarsberoep 
meer status geven en de werkdruk verminderen door de inscha
keling van meer ondersteunend personeel. 
Stoelinga: Een grotere rol voor instructeurs lijkt mij ook mogelijk, 
zeker met de komst van ICT. 
Lambrechts: Met extra ondersteuning van de leraar ben ik het wel 
eens, maar het kan niet zo zijn dat een groot deel van de docenten 
wordt vervangen. In het basis- en voortgezet onderwijs kunnen 
zeker geen docenten door computers worden vervangen. 
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Heeft de verminderde aantrekkelijkheid van het leraarschap ook 
niet te maken met een gebrek aan doorstroommogelijkheden? 
Prick: De maatschappij en de ideeën over carrière maken zijn ver

anderd, dat maakt het gebrek aan carrièremogelijkheden in het 
onderwijs zo schrijnend. Het onderwijs heeft de laatste jaren wei
nig personele doorstroming gehad. Maar dat probleem lost zich 
vanzelf op, nu de generatie die alle doorstroomposities bezet 
straks met pensioen gaat. Nu het onderwijs weer nieuwe mensen 
moet werven, ontwikkelt zich vanzelf een personeelsbeleid en 
wordt de sfeer in het onderwijs vanzelf beter. Het lerarentekort is 
een zegen voor het onderwijs! 
Daarnaast wordt de controle ook steeds beter. De inspectie die 
twintig jaar zijn werk niet heeft gedaan, begint nu weer echt te in
specteren. Scholen krijgen steeds meer vrijheid, maar moeten te
gelijkertijd verantwoording naar buiten afleggen. Ik denk dat het 
op die manier vanzelf goed komt. 
Lambrechts: Er is ook extra geld ingezet voor personeelsbeleid, of 
je dat nou competentiebeloning noemt of niet, dus dat zal de car

rièremogelijkheden wel vergroten. Ik ben het er echter maar ten 
dele mee eens dat het tekort een zegen is. Het zal scholen wel uit
dagen om het lesgeven aantrekkelijker te maken, maar het is niet 
positief dat het onderwijs talentvolle jongeren nu zo weinig aan
spreekt dat een tekort dreigt. 
Stoelinga: Om het beroep aantrekkelijk te houden moeten alle 
docenten van jong tot oud loopbaanbegeleiding krijgen. Het onder
wijs heeft in het verleden alleen aan personeelsbeheer gedaan. Als 
vanaf nu het personeelsbeleid systematisch wordt aangepakt dan 
worden vanzelf ook een aantal andere problemen ook opgelost. 
Prick: De Stoelinga's moeten ook de hand in eigen boezem steken. 
Het is schandelijk geweest dat lerarenopleidingen de afgelopen 
vijftien jaar steeds hebben geroepen dat er een lerarentekort zou 
komen, terwijl ze steeds werklozen hebben opgeleid. 
Stoelinga: Prognoses maken schijnt ontzettend moeilijk te zijn, 
dat zie je ook bij tandartsen, waar overschotten en tekorten elkaar 
afwisselen. Een van de dingen die ons opbreken is dat we een te 
strak en uniform opleidingssysteem hebben. Daarin moeten de 

opleidingen verbetering brengen. 

Nagelkerke stelt in zijn artikel in dit nummer van Idee dat de band 
tussen onderwijs en onderzoek in de universiteit verbroken dreigt te 
worden. 
Stoelinga: Nagelkerke schetst een karikatuur van de universiteit. 
Er is geen sprake van het verbreken van de band tussen onderwijs 

en onderzoek. De standaardtaakstelling van het vaste weten
schappelijke personeel bestaat nog steeds voor een evenredig deel 
uit onderwijs en onderzoek, ook al wordt daar op sommige vakge

bieden misschien iets van afgeweken. 
Lambrechts: Niettemin valt het mij op dat er in Nederland ani
mositeit bestaat tussen onderzoek en onderwijs, terwijl onderwijs 
eigenlijk gevoed zou moeten worden door onderzoek. Dit in tegen
stelling tot bijvoorbeeld Angelsaksische landen waar lesgeven veel 
hoger in aanzien staat. 
Stoelinga: Het verschil in waardering voor onderwijs en onderzoek is 

een andere zaak, maar er zijn bijna geen hoogleraren die zich alleen 
met onderzoek bezighouden: echte toponderzoekers zijn tevens de 
beste docenten. De afgelopen jaren heeft bovendien een aanzienlijke 
verbetering van de kwaliteit van het universitaire onderwijs plaats
gevonden. Zo worden mensen bij beoordelingsgesprekken tegen
woordig ook altijd aangesproken op hun onderwijstaken. 
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Volgens Nagelkerke leidt de afrekening van wetenschappers op pu
blicaties in Engelstalige tijdschriften tot wetenschappelijke ver
smalling ... 
Prick: Dat hangt af van de wetenschappelijke discipline, het voor
schrift dat men in A-tijdschriften moet publiceren levert zeker pro
blemen op in de sociale wetenschappen. In bepaalde vakgebieden 
kan men gewoon nooit publiceren in A-tijdschriften, die allemaal 
Engelstalig zijn, omdat bijvoorbeeld de onderwerpen gebonden 
zijn aan de Nederlandse context. 
Lambrechts: Dat zou gecompenseerd kunnen worden, zowel door 
universiteiten als door de overheid. Net als bij de toponderzoeks
scholen, daar kwam in eerste instantie geen gamma-onderzoek 
voor in aanmerking. De publicatietrend is overigens niet alleen 
onheilzaam, want de competitie met de rest van de wereld levert 
wel kwaliteit op. Maar het gevaar is dat onrecht wordt gedaan aan 
bepaalde vakgebieden. 

Stoelinga: Ik zie dat gevaar niet. Universiteiten en faculteiten let
ten erop dat dit soort gebieden niet marginaliseren. 

Zijn extra investeringen in het onderwijs noodzakelijk en zo ja, wat 
zijn daarbij uw prioriteiten? 
Stoelinga: Er zijn extra investeringen nodig in het initiële onder
wijs (hetjeugdonderwijs, red.) en in research. Mensen die post-ini
tieel onderwijs willen volgen moeten het zelf betalen, respectieve
lijk door hun werkgever laten betalen. 
'!\vee punten die ik ontzettend belangrijk vind, zijn de verbetering 
van de lerarenopleiding en de investering in de kennisinfrastruc
tuur. De afgelopen twee regeerperiodes is bezuinigd op hoger on
derwijs, terwijl in andere landen juist enorme impulsen voor de 
onderzoeksinfrastructuur zijn gegeven. Wat betreft kennisinveste
ringen zijn we daarmee op achterstand gezet en lopen we gewel
dige risico's. 
Lambrechts: Minstens tien jaar lang moet er veel meer geld naar 
het initiële onderwijs. D66 en dit kabinet hebben ervoor gekozen 
om daar te beginnen waar de achterstand aantoonbaar het grootst 
is: in het basis- en voortgezet onderwijs. Dat is het begin van een 
inhaal slag waarvan ik vind dat die veel langer door moet gaan dan 
de komende vier jaar. '!\vee miljard is gewoon te weinig om het 
allemaal weer op orde te krijgen. Daarbij moet uiteindelijk ook het 
hoger onderwijs aan de beurt komen. 
De kwaliteit en de toegankelijkheid van het onderwijs moeten bij 
extra investeringen voorop staan. Bij kwaliteitsverbetering gaat 
het om investeringen in docenten en bij het vergroten van de toe
gankelijkheid gaat het om het voorkomen van schooluitval. Ik zie 
het als mijn taak om in de politiek draagvlak te creëren voor die 
extra investeringen in het onderwijs. 
Prick: Om twee redenen zou ik meer aandacht willen voor de 
laagst opgeleiden. In de eerste plaats omdat we economisch ook 
behoefte hebben aan laag opgeleide mensen. In de tweede plaats 
kost de uitval aan de onderkant de maatschappij handen vol geld. 
In de Verenigde Staten zijn ze zich gaan realiseren dat het veel 
goedkoper is om die mensen goed op te leiden, dan ze in het cri
minele circuit terecht te laten komen. Daar hebben ze managers 

uit het bedrijfsleven op gezet die puur worden afgerekend op re
sultaten. De criminaliteitscijfers zie je in dat geval ook dalen. De 
extra investeringen in het onderwijs moeten volgens mij dus niet 
gericht zijn op klassen met een leerling minder, maar op een onor-
thodoxe aanpak van problemen. • • 
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De zwarte doos 
van de universiteit 

door Ad Nage l kerke 

U
niversiteiten gaan steeds meer 
de markt op, doen meer onder
zoek voor het bedrijfsleven en 

letten bij het inrichten van opleidingen 
meer op wat de afnemers wensen. Het 
heeft te maken met krimpende overheids
budgetten, afnemende studentenaantallen 
en dalende studierendementen. De voor
standers van een marktgerichte 'onderne
mende universiteit' zijn vooral univer
siteitsbestuurders, die niet langer afhan
kelijk willen zijn van grillige politieke be
sluitvorming en financieel meer armslag 
zoeken. De tegenstanders, vaak weten
schappers zelf, zijn bevreesd voor de onaf
hankelijkheid en integriteit van onderwijs 
en onderzoek. Geen marktwetten maar 
academische standaarden moeten op de 
universiteit gelden. Volgens sommigen 
moet zelfs de universiteit uitsluitend een 
broedplaats zijn van idle curiosity, waar 
wetenschap ontluikt en groeit zonder toets 
aan de markt. 

Econoom Ad Nagelkerke 
trekt in dit artikel het deksel 

Taylorisering 

Vanouds is de hechte band tussen onder
wijs en onderzoek één van de belangrijk
ste pijlers van het universitaire onderwijs. 
Onderwijs en onderzoek zijn primaire pro
cessen èn primaire producten van de uni
versiteit die elkaar wederzijds aanvullen 
en stimuleren. Deze kruisbestuiving is be
langrijk voor de ontwikkeling van kennis, 
inzicht, analytisch vermogen, wetenschap
pelijke distantie en, vooral, van kritisch 
onderscheidingsvermogen van de student. 
Op dit punt tekenen zich donkere wolken 
af. 

van wat volgens hem een 
black box is: de dramatische 

ontwikkelingen binnen de 
universitaire muren. 

Nagelkerke schildert een 
ontluisterend beeld van de 
huidige universiteit waar 

onderwijs het ondergeschoven 
kindj e is, de drift om te 
scoren groteske vormen 

aanneemt en het kritische 

Met een term uit de organisatiesociologie 
kan men stellen dat er is sprake van vèr
gaande taylorisering. Taylorisering duidt 
op een proces van toenemende controle op 
werk en organisatie waarbij het verbreken 
van de band tussen 'denken' en 'doen' cen-

discours verdwijnt. 

• 

Aan de basis van deze tegenstelling liggen verschuivende opvat
tingen over de betekenis van het (universitaire) onderwijs. Al een 
tijd verliest de opvatting die nadruk legt op de culturele waarde 
van het onderwijs, aan kracht ten gunste van de visie dat een 
pragmatische, economische betekenis voorop moet staan. On
derwijs moet niet langer op geestelijke ontwikkeling zijn gericht, 
een collectief product, maar op economische nuttigheid, een indi
vidueel consumptiegoed. Studenten worden door de wijze van de 
studiefinanciering ontmoedigd om zich ruim te oriënteren, terwijl 
studierichtingen en -projecten met aantoonbaar economisch nut 
rijkelijk van middelen worden voorzien. De verschillende efficien
cy-operaties in de jaren tachtig en negentig zijn langs deze rode 
draad uitgevoerd. De bekroning van dit denken kwam met de Wet 
Modernisering Universitair Bestuur, de MUB, in 1996. 
Wat in de discussies over studiefinanciering, studierendementen 
en een marktgerichte universiteit toegedekt blijft, is de intern
organisatorische dynamiek en dramatiek van de universiteit. Er is 
momenteel onrust en conflict in de universitaire organisatie, vaak 
onnodig en, vanwege efficiency-verlies, zeer kostbaar. De interne 
gang van zaken is voor beleidsmakers en visitatiecommissies een 
black box, terwijl deze au fond in hoge mate de contouren bepaalt 
van de toekomstige universiteit. 

IJr. A.G. age/kerkf is econoom en werkwam aan de Katholieke Universiteit Brabant. 

11 

• 
traal staat. Voor de universiteit komt dit 

tot uitdrukking in het doorsnijden van de intrinsieke band tussen 
onderzoek en onderwijs. Er komen steeds meer toegevoegde do
centen en postdocs, uitsluitend aangesteld voor respectievelijk on
derwijs of onderzoek. De zittende staf wordt gesplitst in een groep 
met veel en met weinig of geen onderzoekstijd. Meestal alleen via 
contractonderzoek voor derden, het zogenoemde derde-geld
stroomonderzoek, kan laatstgenoemde groep nog wat onderzoeks
tijd behouden. 
Onderwijs heeft een lagere status dan onderzoek en de middelen 
ervoor staan dan ook voortdurend onder druk. Om carrière te ma
ken moet onderzoek worden gedaan, van een hoog niveau, in een 
door de faculteit gewenste richting. Dat brengt een voortdurende 
druk tot specifieke onderzoeksprestaties met zich mee evenals tot 
minimalisering van het onderwijs. De onderwijsgaten van deze 
onderzoekers moeten worden gevuld door 'andere docenten', do
centen die al door de roof van hun onderzoekstijd bovengemiddeld 
veel uren onderwijs geven. In feite dragen deze 'onderwijzers' de 
last van de taylorisering. 
Ook bij de toegang naar een reguliere universitaire baan met voor
uitzichten, een tenure track zoals dat tegenwoordig heet, geldt on
derwijservaring nauwelijks als criterium. Zo wordt aan economi
sche faculteiten geselecteerd op past research performance, niet op 
onderwijskwaliteit. Voor deze nieuwelingen, steeds vaker gewor
ven op zogenoemde job markets, loont investeren in onderwijs 
niet, evenmin als het leren van de Nederlandse taal. Sommige fa
culteiten zien deze situatie als wenselijk, omdat de concurrentie 
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voor voortdurende personele wisseling zorgt waarbij mogelijk de 
beste wetenschappers kunnen worden behouden. Maar de (trans
actie)kosten zijn hoog en de gevolgen voor de kwaliteit van het 
universitaire onderwijs op termijn mogelijk dramatisch. Een 
gevolg is het verdwijnen van de 'professor', de geleerde die met 
brede visie en aanstekelijk onderwijs wetenschappelijke verban
den bloot legt en studenten de ogen opent voor belangwekkende 
perspectieven en hen aanzet tot creatief exploreren van nieuwe 
kennis. 
Verfijnde tijdmeting en aanscherping van taaknormen is een an
der aspect van de tayloristische beheersing. In het onderwijs ziet 
men dit terug in taken die soms tot op drie decimalen achter de 
komma worden becijferd, terwijl een werkweek van vijftig tot 
zestig uur of meer als vanzelfsprekend wordt beschouwd. Ingrij
pender is nog de stille verlaging van de tijdsnormen voor onder
wijs. Zo gebeurt het dat men niet alleen minder ruimte geeft voor 
lesvoorbereiding of scriptie-begeleiding, maar de taken zelfs niet 
eens van een hoeveelheid tijd voorziet. Men werkt dan met taken, 
niet met uren. Een knappe calculatie resulteert vervolgens in 
meer 'tijd' voor docenten om onderwijs te geven. Met minder men
sen kan dan zogenaamd hetzelfde onderwijs worden aangeboden, 
terwijl er ook nog ruimte ontstaat om bijvoorbeeld onderzoekers 
verder vrij te stellen van onderwijs. 
Aldus gaat voor docenten niet alleen het doen van eigen onderzoek 
verloren, maar in toenemende mate ook het kennisnemen van on
derzoeksresultaten van anderen. Het universitaire onderwijs 
dreigt mede daardoor te verarmen èn te verschoolsen. Daarnaast 
leidt de functie-uitholling in combinatie met werkdrukverhoging 
tot veel spanningen. 

Disciplinaire versmalling 

Het is allang geen vraag meer of de universiteiten met onderwijs 
en onderzoek de markt op moeten, maar meer in welke mate en 
welk deel van het personeelsbestand dat moet doen. Universi
teiten willen zowel (internationale) erkenning op onderzoeksge
bied als meer middelen voor onderwijs en onderzoek. Een flinke 
dosis 'derde-geldstroommiddelen' betekent dat er meer ruimte is 
om het 'gewenste' wetenschappelijke onderzoek uit te breiden. 
Thssen faculteiten neemt de concurrentie om studenten en ande
re 'geldbronnen' toe. In de laatste jaren verschijnen steeds meer 
vergelijkende overzichten van opleidingen en universiteiten (De 
Volkskrant; Elsevier; Keuzegids Hoger Onderwijs; Duits onder
zoek). De scores op de ranglijsten worden door bestuurders nauw
gezet in de gaten gehouden, alhoewel niet duidelijk is in welke ma
te studenten zich in hun studiekeuze erdoor laten leiden. 
Ook bij het onderzoek probeert men te scoren. Er bestaan verschil
lende rankings van wetenschappers op basis van hun, overwe
gend, internationale publicaties. Gingen hitlijsten aanvankelijk 
nog vergezeld van een goedmoedige relativering, tegenwoordig 
worden ze gepresenteerd als the one and only top in onderzoeks
land en als toewijzingscriterium voor vacatures en geldmiddelen. 
Alleen artikelen in journals tellen echt mee. Boeken schrijven is 
bijna wetenschappelijke zelfmoord, zeker als ze in het Nederlands 
zijn geschreven of een beleidsgericht onderwerp behandelen. Wie 
dat laatste toch doet, loopt een groot risico onderzoekstijd te wor
den ontnomen. 
In sommige faculteiten worden van heinde en verre tegen hoge 
prijzen wetenschappers aangetrokken, soms voor zeer korte tijd, 
terwijl men voor de wetenschappelijke entree-banen eisen stelt 
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waaraan vele zittende hoogleraren al niet of nauwelijks voldoen. 
Het competitief tableau krijgt absurdistische trekken als facultei
ten om een hoge score te bereiken als het ware publicaties gaan in
kopen. Dat gebeurt als hoogscorende wetenschappers worden aan
gesteld voor een qua uren minimaal dienstverband. Voorts moet 
op niet al te lange termijn in die faculteiten het onderwijs in he~ 
Engels worden gegeven. De uitval van regionale studenten - voor 
de meeste universiteiten is de regio de belangrijkste recruterings
basis - wordt geacht meer dan gecompenseerd te worden door stro 
men buitenlandse studenten. Het loffelijke streven internationaa 
te klimmen, vervalt tot megalomanie. Het is dan ook goed te we
ten dat er ook faculteiten zijn die kiezen voor een meer doordacht 
scenario of door beperkte middelen tot bescheidenheid worden ge
dwongen. 
Wel wordt overal de druk om te publiceren in hooggerangschikt 
tijdschriften sterk opgevoerd. Een gevolg is liftgedrag. Mgezien 
van echt teamwork, bijvoorbeeld in technische en bèta-weten
schappen, is het aantal auteurs boven een artikel vaak groter dan 
het aantal dat daadwerkelijk heeft meegewerkt. Wetenschappers 
helpen op die manier elkaar aan meer publicaties. Het uitmelke 
van publicaties is een ander verschijnsel. Er is natuurlijk weinig 
op tegen onderdelen van een proefschrift in verschillende artike
len te publiceren, maar het wordt bedenkelijker als van een arti
kel verscheidene versies worden gemaakt die nauwelijks van el
kaar verschillen. 
Van grotere betekenis is de druk om bepaalde research-richtinge 
en vooral bepaalde wetenschappelijke benaderingen te bevoorde
len. De competitie om geld en onderzoekstijd gaat gepaard met he~ 
wegkappen van soms allang bestaande studierichtingen, vakken 
en studiethema's, die niet met de dominante wetenschapsrichting 
sporen. In de economische faculteiten liggen bijvoorbeeld institu 
tioneel-economische vakken zwaar onder vuur evenals multidis
ciplinaire vakken en vraagstukken van ordening en beleid. Maar 
ook een vak als macro-economie heeft het moeilijk tegen de op
dringende micro-economische mainstream. Was er vroeger aan de 
faculteiten voor sociale en maatschappijwetenschappen altijd wel 
een kritisch evenwicht tussen wetenschapsgebieden, nu drei 
kaalslag. Er doemen monistische researchbolwerken op, zelfge
noegzaam zichzelf afficherend als topinstituten of excellente 
onderzoekscentra. De vroegere duizend bloemen worden wegge
snoeid tot een perk met nog maar één bloem van één kleur. He 
kritische discours verdwijnt, de eendimensionaliteit wint terrei11i 
en de wetenschapstolerantie slaat om in haar tegendeel. Deze ont
wikkeling heeft totalitaire trekken en verhoudt zich slecht met de 
noodzaak in een toenemend complexere samenleving voor inzicht 
en kennis te putten uit meer kennisbronnen, met gebruik va 
meer benaderingswijzen. 

Be.~lILUrlijk centralism.e 

De Wet Modernisering Universitair Bestuur heeft tot nieuwe be
stuurlijke constructies geleid. Met als leidende gedachte, de uni
versiteit als onderneming, hebben overal bestuurders met grote 
gretigheid de universitaire democratie de das omgedaan. In het 
licht van de geschiedenis is dit opmerkelijk. De macht is nog ster
ker dan voorheen geconcentreerd bij de besturen, terwijl de gepa
cificeerde en vaak actief meedenkende raden zijn vervangen door 
een soort ondernemingsraden. 
Geconstateerd kan worden dat de wettelijke structuurverandering 
de eerdergenoemde ontwikkelingen van taylorisering en weten 
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schappelijke versmalling versterkt. Werd tot voor kort de bedreig
de co-existentic van vakken en benaderingen gecompenseerd door 
tegendruk, ook bestuurlijk, nu is directe liquidatie mogelijk. Niet 
gehinderd door historisch besef gebewt dat momenteel op ver-
chilIende plaatsen. Criteria voor curricula en voor thema's van 

onderzoeksprojecten worden exclusief afhankelijk van de voor
kew'en en bestuurlijke stokpaardjes van een kleine elite van be-
tuurders. Er is een situatie geschapen zonder voldoende checks 

and balances, met dunne verantwoordelijkheidslijnen. 
Het is ironisch dat waar grote delen van het bedrijfsleven op basis 
van nieuwe managementconcepten de betrokkenheid van werk
nemers koesteren, plattere organisaties opzetten en teamwork 
nastreven , de universitaire instelling juist centralistischer en hië
rarchischer is geworden. En dat terwijl de kennisproducten van 
de universiteit juist gebaat zijn bij minder sturing en bij meer in
directe aanmoediging van de intellectuele nieuwsgierigheid. Uni
versiteit bestuurders zijn, helaas, meestal geen goede managers 
van menselijk kapitaal. 

Eell perspectief 

De zojuist geschetste ontwikkelingen uit de 'zwarte doos' van de 
universiteit bieden een zorgelijk perspectief. Het betekent het 
einde van de universiteit als academisch milieu, met als eindpro
ducten afgestudeerden met weinig kritische, analytische en cre
atieve kwaliteiten enerzijds en onderzoek van monistische snit 
anderzijds. Er is echter ook een ander perspectief denkbaar. 
Vanzelf prekend is het een goede zaak dat hoogwaardig onderwijs 
en onderzoek wordt gestimuleerd, internationaal gewaardeerd, 
met artikelen van hoge kwaliteit. Ook vraagt kwaliteitsbeheer-
ing om meting van resultaten, vooral ook om onderwijs en onder

zoek voortdurend te verbeteren. Dat is nodig en van belang voor 
student, universiteit en samenleving. Wat steeds meer ontbreekt, 
de goede faculteiten en studierichtingen daargelaten, is een 
balans. Dat is het op juiste spanning houden van internationale 
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oriëntatie, en daarbinnen van Europese en Amerikaanse univer 
sitaire elementen, en maatschappelijke dienstbaarheid die mee 
nationaal en regionaal is verankerd. Dat is een evenwicht in d 
relatie tussen onderzoek en onderwijs en een optimale motivatie
structuur voor alle human resources, jong en oud. Dat is ook een 
koers die een aantal klassieke universitaire waarden in ere houd 
en een dam opwerpt tegen de hegemonie en monopolisering v 
bepaalde benaderingen en denkbeelden, zodat ook andere manie
ren van 'wetenschappelijk kijken' aan bod komen evenals multi
disciplinaire onderwijs- en onderzoeksprogramma's. Het is iro 
nisch dat juist aan een Amerikaanse topuniversiteit als Harvard, 
vaak als illustratie of argument gebruikt tegen de brede universi
teit, deze opvatting vanouds in praktijk wordt gebracht. 
Om misverstanden te voorkomen, de discussie gaat niet om d 
keuze tussen een ondernemende universiteit of een idyllisch oor 
van wetenschap als l'art pour l'art. De universiteit moet beide ele
menten in zich verenigen, terwijl ook het onderwijs 'lerend' ver
rijkt moet worden door theorie en onderzoek en omgekeerd. De 
universiteit moet zowel in de maatschappij staan als een plaats 
van 'terugblik en bezinning' zijn, zoals de Teldersstichting wil (zi 
NRC Handelsblad, 23 september 1998). Enerzijds kan de mark~ 
voor de doelstellingen van de universiteit dienstbaar zijn en tege
lijk kunnen binnen de instelling oude èn nieuwe waarden v 
onderwijs en wetenschap worden hoog gehouden en ontwikkeld. 
Oude in de zin van academische vorming door het ontwikkele 
van reflectieve, kritische zin, historisch besef, intellectuele zelf
standigheid en maatschappelijk verantwoordelijkheidsgevoel bij 
studenten; nieuwe in de zin van informatie-beheersing en he 
voorbereiden op een cultureel en sociaal andere wereld dan di 
waarin wij tot nu geleefd hebben. Daarin past een onderwijs- e 
onderzoekstuin waarin allerlei perken en kennisbloemen in er 
worden gehouden en de samenhang daartussen wordt gestimu
leerd. Alleen, degenen die bij uitstek voor een dergelijk perspec 
tief zouden kunnen zorgen, wetenschappers en studenten, zijn 
met de MUB juist de mogelijkheden daartoe ontnomen. • 
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Investeer in onderwijs 

M enselijk kapitaal en kennis zijn 
de sleutelwoorden voor eco
nomische groei. Een goed opge

leide beroepsbevolking is een basisvoor
waarde voor economische continuïteit en 
succes. Onderwijs speelt hierbij een cen
trale rol als de primaire, en meestal ook 
grootste, investering in menselijk kapitaal. 
Anders dan in de traditionele economische 
theorie, waar menselijk kapitaal vooral 
werd beschouwd als productiefactor, legt 
de moderne groeitheorie de nadruk op de 
betekenis van menselijk kapitaal bij het 
creëren en verspreiden van kennis. In rijke 
landen hangt economische groei vooral sa
men met technologische vooruitgang. Het 
creëren van nieuwe kennis, door onder
zoek en ontwikkeling, vereist hooggekwali
ficeerde specialisten. Maar nieuwe kennis, 
net als financieel kapitaal, verspreidt zich 
razendsnel over de wereld en de mate 
waarin landen kunnen profiteren van die 
deels publiek beschikbare kennis hangt in 
de eerste plaats afvan het menselijk kapi
taal van een land, de kwaliteit van de 
beroepsbevolking. 
Investeringen in menselijk kapitaal vor-

door Willem Houtkoop 

Kennis en vaardigheden zijn 
de belangrijkste activa 

op de balans van de 
Nederlandse volkshuishouding. 

Voor de toekomst zijn 
grotere investeringen 
in kennis gewenst, 

vindt Willem Houtkoop. 
Volgens deze socioloog moet 
er zowel in het jeugd- als in 

het volwassenenonderwijs 
geïnvesteerd worden. 

De positie van docenten 
verdient daarbij bijzondere 

aandacht, evenals de 
opleiding en scholing van 

achterstandsgroepen. 
• • 

currentie zich het sterkst voelen. Da 
kunnen de relatieve voordelen eigenlij 
alleen op het terrein van kennis en vaar 
digheden gerealiseerd worden, omdat con 
currentie op kosten binnen het kader e 
de moraal van de verzorgingsstaat nauwe 
lijks mogelijk is. 

Nieuwe o"gelijk/leid 

Kennisintensivering en levenslang lere 
leiden tot nieuwe ongelijkheden binne 
landen en nieuwe verschillen tussen lan 
den. Wie niet mee kan komen, kan de op
gelopen achterstand ook steeds moeilijke 
inhalen. Nederland doet het nu relatie 
goed (zij het dat een harde kern van lang 
durige werkloosheid blijft bestaan), maa 
in veel andere Europese landen is d 
werkloosheid onaanvaardbaar hoog en lij 
ken er weinig vooruitzichten op verbete 
ring. De werkloosheid hangt steeds nau 
wel' samen met het niveau van opleidin 
en kennis. 
Wat voor kennis en vaardigheden zijn e 
de komende tijd nodig? Met name in d 
Engelstalige landen is uitgebreid onder 

men ook een belangrijke strategische factor in de toenemende 
internationale concurrentie. Goed onderwijs en een goed opgeleide 
beroepsbevolking zijn van cruciaal belang voor de aantrekkelijk
heid van een land voor buitenlandse investeerders. 

zoek gedaan naar de basisvaardigheden waarover mensen zouden 
moeten beschikken. Duidelijk is dat het niet alleen gaat om com 
petenties voor het werk, maar ook om de mogelijkheid om (verder 
te leren en te participeren in een maatschappij die ook steed 
hogere eisen aan kennis en vaardigheden stelt. De basisvaardig
heden waar het om gaat zijn: het oplossen van problemen, lezen 
(meestal ingebed in andere activiteiten), rekenvaardigheid, schrij 
ven, mondelinge communicatie, omgang met informatietechnol 
gie, kunnen samenwerken en het vermogen om te leren. 

Permanent proces 

Het gaat bij de ontwikkeling van een goed opgeleide beroepsbevol
king niet om een eenmalige inspanning, waarbij achterstanden 
ten opzichte van andere landen worden weggewerkt. Het is een 
permanent proces van bijscholing en kennisverandering in een 
maatschappij met voortdurend veranderende productie- en dienst
verleningsmethoden. In dat opzicht is de recente oproep om meer 
aandacht te schenken aan levenslang leren geen holle frase. Zeker 
niet in Nederland, met een sterk op dienstverlening en export 
gerichte economie. Daar laat de druk van de internationale con-

Drs. IV. A. !loullwo/J i.s socioloog en adjuncl-direcleur V{/II hel Max COOle Kenniscen(rwn 
voor Beroepsonderwijs en Volwassenenedncalie. 
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Er is niet alleen een discussie gaande over de vaardigheden waar 
over mensen zouden moeten beschikken. Nieuw is de notie va 
een noodzakelijk minimumniveau. In Nederland heeft dat gelei 
tot het begrip startkwalificatie dat vooral in de context van het be 
roepsonderwijs is ontwikkeld. Waar dat minimumniveau moet lig 
gen, of het moet worden uitgedrukt in termen van vaardighede 
of van een onderwijsniveau, en of iedereen dat kan halen, is no 
een voorwerp van discussie. Ondanks het feit dat mensen 0 

vbo/mavo-niveau op dit moment bijvoorbeeld nog steeds werk kun 
nen vinden is hun weerstand tegen conjuncturele veranderinge 
(employability) beperkt. 
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Hoe slaat Neelerlalld ervoor? 

Als we kijken naar het algemene onderwijspeil van de Nederland
se beroepsbevolking (25-64 jaar), in vergelijking tot andere geïn
du trialiseerde landen, dan slaat Nederland niet zo'n goed figuur. 
Organisaties als de OESO zien een diploma van het voortgezet on
derwij tweede fase (in Nederland havo/vwo ofmbo) als een basis 
waarover men zou moeten beschikken. In Nederland bedraagt het 
percentage van de beroepsbevolking dat dit niveau haalt 63%. Ons 
land moet veel landen soms ver laten voorgaan, met als extremen 
de Verenigde Staten (86%), Noorwegen (82%), Duitsland (81%) en 
Zwitserland (80%). Dat beeld verandert niet fundamenteel, als je 
alleen naar de groep jongeren kijkt. Waar het deelname aan en 
ucces in het hoger onderwijs betreft, neemt Nederland een ge

middelde positie in. Opvallend is hoe weinig het Nederlandse 
hoger onderwijs voor volwassen studenten doet, zeker in vergelij
king met Scandinavische en Engelstalige landen. Over de relatief 
lage uitgaven aan onderwijs is al vaker gerapporteerd. In Neder
land bedraagt dat 4,6% van het BNP, waarmee het een van de wei
nige landen is die onder de 5% blijft. Ter vergelijking, in de Scan
dinavische landen ligt het percentage boven de 6,5% en in Frank
rijk en Canada op 5,8%. Gekoppeld aan de relatief lage publieke 
uitgaven voor onderzoek en ontwikkeling, kan nauwelijks gezegd 
worden dat Nederland een koploper is waar het investeringen in 
de kennisinfrastructuur betreft. 
In het kader van het levenslang leren is ook de deelname aan ver-
chilIende vormen van scholing en volwassenenonderwijs belang

rijk. In international vergelijkend opzicht slaat Nederland niet 
zo'n gek figuur. Rond 40% van de volwassen bevolking neemt op 
jaarba is deel aan enige vorm van volwassenenonderwijs, met een 
gemiddelde besteding van tweehonderd uur. Dat mag in relatieve 
termen een aardige score zijn, in absolute termen betekent het dat 
rond 60% niet deelneemt. Bovendien is de deelname scheef ver
deeld. Mensen die al vaardig zijn en een hoog onderwijsniveau 
hebben, nemen ook het meest deel aan volwassenenonderwijs. 
'!bch vertellen behaalde diploma's en onderwijsniveaus niet het 
gehele verhaal. Je kunt ook direct meten wat mensen kunnen door 
middel van (internationaal vergelijkbare) toetsen of testen. Het 
beeld verandert dan aanzienlijk. Zo doet Nederland het relatief 
goed op tests voor mathematische vaardigheden op 9- en 13-jarige 
leeftijd. 
Een nog directere bepaling van het vaardigheidsniveau van de be
roepsbevolking bieden de resultaten van het International Adult 
Literacy Survey (IALS) van de OESO. Doel van het IALS-onder
zoek is na te gaan in hoeverre volwassenen in staat zijn om schrif
telijke informatie uit hun dagelijkse omgeving te lezen, te begrij
pen en te gebruiken - enkele van de meer fundamentele basis
vaardigheden die we eerder bespraken. Het blijkt dan niet alleen 
dat Nederland op deze test goed scoort, maar dat vooral mensen 
met havo/vwo of mbo veel hogere scores halen dan mensen met 
een oortgelijk onderwijsniveau in veel andere landen. En dit 
geldt ook voor het primair onderwijs. Het Nederlandse onderwijs 
is blijkbaar zeer effectief waar het gaat om het bijbrengen van de 
genoemde basisvaardigheden. Dat dit gepaard gaat met een rela
tief geringe inzet van middelen duidt er ook op dat dit op een effi
ciënte wijze gebeurd. Dat geldt trouwens niet voor alle onderwijs
soorten. In internationaal vergelijkend opzicht zijn de lees- en re
kenvaardigheden van mensen met hoger onderwijs eerder gemid
deld te noemen. 
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Een grotere investering 

De relatief grote efficiëntie van het Nederlandse onderwijs maak 
het mogelijk dat de investeringen in onderwijs nu zo laag zijn 
Veel beleidsmaatregelen van de laatste jaren zijn er op gericht ge
weest de doelmatigheid te vergroten. De school als bedrijf hee 
definitief zijn intrede gedaan. Het is echter waarschijnlijk dat d 
grenzen van dat doelmatigheidsstreven in zicht zijn, en dat 
langrijke waarden als kansengelijkheid en brede vorming in de 
gevarenzone komen. 
Het centrale belang van kennis en vaardigheid voor economisch 
continuïteit en groei rechtvaardigen een grotere investering in on 
derwijs en andere vormen van kennisproductie. 

Harde kern 
Er zijn aanzienlijke successen geboekt in het tegengaan van 
schoolongelijkheid op basis van afkomst (maar nog niet van etni
citeit) en ook de voortijdige schooluitval is teruggedrongen. De 
groep jongeren en volwassenen die nu moeite hebben met het tem
po en de eisen van school en arbeidsmarkt is een harde kern waar
voor veel intensievere maatregelen vereist zijn -binnen en buiten 
de school- om verdere marginalisering te voorkomen. Het postule
ren van een minimumniveau of startkwalificatie brengt (financië
le) verantwoordelijkheden met zich mee. 

Menselijk kapitaal 
Docenten, management en ondersteunend personeel vormen het 
menselijk kapitaal van de onderwijssector. Aan hen worden hog 
eisen gesteld omdat zij op hun beurt verantwoordelijk zijn voor d 
vorming en het onderhoud van het menselijk kapitaal van de be 
roepsbevolking. Bovendien moeten zij zich nieuwe vaardighede 
eigen maken: het kunnen omgaan met andere overdrachtsvorme 
(met name ICT), het kunnen omgaan met een meer gevarieer 
publiek en vaak nieuwe zorg- en ondersteuningstaken voor leer 
lingen of deelnemers die dreigen te marginaliseren. Dit alles moe 
gedaan worden door een groep die deels laag wordt betaald, in ee 
beroep met een (nog steeds) relatief lage status en vooral ee 
groep die sterk aan het vergrijzen is. Zo is 52% van de docenten i 
het primair onderwijs veertig jaar of ouder, voor secundair onder 
wijs eerste fase bedraagt dat percentage 69% en in de 'hogere' on 
derwijsvormen ligt dat percentage vaak nog ongunstiger. He 
waarschijnlijk grootste knelpunt in het onderwijs in de komende 
jaren is het op peil houden van de kwaliteit en de motivatie v 
het zittende personeel en het tijdig zorg dragen voor adequate ver 
vanging als de zittende populatie het onderwijs verlaat. Juist hiel: 
is een extra investering in menselijk kapitaal vereist. 

Volwassenenonderwijs 
Er is nog steeds een meerderheid van volwassenen die niet deel
neemt aan vormen van volwassenenonderwijs en de groep die we 
deelneemt is vaak al hoger opgeleid. Dit proces van privilegiE! . 
wordt versterkt door het feit dat het leren na de schoolfase 
vooral een zaak is van de markt. Het is opvallend, zeker in verg&j 
lijking met veel andere landen, hoe sterk het reguliere onderwij 
zich heeft teruggetrokken op het bastion van het jeugcionderwijs. 
Of scholen, hogescholen, opleidingscentra en universiteiten een 
rol zullen gaan spelen voor volwassenen is nog de vraag. Ze m0e

ten in ieder geval de mogelijkheden krijgen om dat experiment op 
een realistische en 'volwassen' manier aan te gaan. • 
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Een leven lang leren 
Statements: • in het thematische deel van Idee wordt een onderwerp vanuit verschillende invalshoeken onder de loep genomen. Deze zoge
naamde statements geven de persoonlijke opvattingen van betrokkenen weer. Deze keer visies en uitspraken over de toekomst van het onder
wijs van Herbert-Jan Hiep, Jan Guerand en Ruud Klarus. 

Een computer zond er software 

is als een boek zonder letters 
Herbert·Jan Hiep heeft zelf voor de klas 
gestaan, onder meer in Suriname en is te· 
genwoordig senior adviseur bij een commu
nicatie adviesbureau. Daal' ontwikkelt hij 
nieuwe vormen en toepassingen van ICT. 
Vanuit zijn huidige functie ziet hij de discre
pantie tussen wat er in het bedrijfsleven 
gaande is op het gebied van informatietech
nologie en wat el' in het onderwijs aange
rommeld wordt. 

B
eleidsmakers in het onderwijs 
dreigen op het gebied van infor
matietechnologie kansen te mis

sen. Ze concentreren zich op grote hardwa
reprojecten en hebben veel te weinig aan
dach t voor de softwa re. En juist de software 
gaat ons onderwijssysteem in de nabije toe
komst drastisch veranderen. 
In 1996 gaven de scholen 161 miljoen gul
den uit aan hardware. Aan software werd 
slechts 26 miljoen besteed. Het overgrote 

Ii eruert-Jan Hiep 

deel daarvan ging naar niet onderwijs-spe
cifieke programma's zoals Windows '95 of 
Microsoft Word. Hardware, computers en 
netwerken, zijn de meest tastbare elemen
ten van het nieuwe informatietijdperk. Het 
is dan ook niet vreemd dat veel onderwijs
plannen zich daarop richten. Maar het is 
zonde, want een computer zonder software 
is als een boek zonder letters. 
Digitale technieken hebben het ons moge
lijk gemaakt om interactief met tekst, beeld 
en geluid om te gaan. Deze interactiviteit is 
in onderwijssituaties zeer bruikbaar. Het 
betrekt de leerling bij de leerstof. De com
puter reageert op de acties van de leerling 
en de leerling reageert op de acties van de 
computer. Zo kan enigszins intelligente 
software het aanbod van informatie aan
passen aan het leertempo van de leerling. 
Een nieuw type som wordt pas aangeboden 
als het voorgaande type beheerst wordt. 
Geen leerkracht die bij het laten oefenen 

van leerstof zoveel geduld aan de dag kan 
leggen. Geen leerkracht ook die zijn uitleg 
zo permanent uitdagend kan verpakken in 
beeld en geluid. 
Ook abstractere concepten laten zich heel 
goed met behulp van software overbrengen. 
Door op de computer actief deel te nemen 
aan een VOlïIl van simulatie ontstaat een 
breed non-verbaal inzicht in het proces. 
Educatieve software is daarmee veel meel' 
dan een leuk substituut voor een leerboek. 
Het biedt ons de mogelijkheid om het on
derwijs over haar huidige begrenzing heen 
te tillen. 

H et ontwikkelen van goede software is 
een lang en duw' proces. Het vereist 

een kruisbestuiving tussen onderwijskun
digen en software-experts. Het overheidsbe
leid is gericht op marktwerking, maar de 
softwarebudgetten van de onderwijsinstel
lingen zijn niet erg interessant voor dit 
soort commercie. De bulk van wat er op dit 
moment als educatieve software wordt aan
geboden, blijft dan ook steken in trivialiteit: 
goedkope hap snap spelletjes met een sti
cker 'educatief'. Ook de ontwikkeling van 
de expertise staat daarmee op een laag 
pitje. 
Het is daarom hoog tijd voor een beleid 
waarbij de geldspuit niet alleen is gericht 
op de aanschaf van hardware. Onderwijsin
stellingen hebben geld nodig om hun bud
getten voor educatieve software te verrui
men. Dan pas kan er sprake zijn van 
marktwerking. Ook in de ontwikkeling van 
expertise moet de overheid een actievere rol 
gaan spelen. Bijvoorbeeld door aanwezige 
onderwijs- en computerkennis samen te 
brengen in officiële expertisecentra. 

Beleidsmakers en politici dienen te beseffen 
dat educatieve software meer is dan alleen 
de frivole aankleding van de obligate com
puterinvestering. Goede educatieve softwa
re geeft richting aan de structuurverande
ringen in ons onderwijs: het laat de docent 
terugtreden en de leerling zelfstandig le
ren .• 
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THEMA 

Naar een nieuwe rol voor het bedrijfsleven 

Jan Guerand is als beleidsmedewerker 
werkzaam bij de directie Wetenschap en 
Kennisoverdracht van het ministerie van 
Landbouw, Natuurbeheer en Visserij. Dit 
statement over de verhouding tussen het 
beroepsonderwijs en het bedrijfsleven 
schreef hij op persoonlijke titel. 

}
7 ennis weerspiegelt de maatschappe
~ lijke ontwikkeling. De ontwikkeling 

van de maatschappij gaat snel, sneller, 
snelst. De acceleratie van kennis zou dus 
ook omhoog moeten. Deze versnelling lijkt 
echter achter te blijven. We moeten daarom 
op zoek naar nieuwe concepten voor ken
ni ontwikkeling en naar nieuwe rollenpa
tronen. 
Ik geloof dat nieuwe verbindingen moeten 
worden gezocht tussen de verschillende 
plaatsen waar kennis zich ontwikkelt. 
Kennis ontwikkelen is delen, het vraagt een 
open gee t, geen zeker weten van uitkom
sten. De taak van de docent zal voor een 
groter deel dan voorheen bestaan uit het 
kennen van ordeningsprincipes; niet meer 
het kennen en volledig beheersen van 

onderwerpen. Nu gaat het één niet zonder 
het ander, want een leerling kan niet struc
tureren wat hij of zij niet weet. Maar de 
docent kan een methodiek aanreiken. Deze 
gedachte biedt een nieuw beroepsbeeld dat 
ook past bij nieuwe concepten als het stu
diehuis. 
Ook in het bedrijf vinden grote verandetin
gen in denken plaats. De manager van nu 
moet omgaan met een veelheid van nieuwe 
ideeën en nieuwe strategieën. Net als de 
docent kan ook hij zich niet meer beperken 
tot vakkennis. In het bedlijf wordt kennis 
ontwikkeld, die doorgegeven moet worden 
aan oude en nieuwe werknemers. Want de 
werknemer moet employable zijn: hij moet 
een leven lang leren. Wanneer je kennis 
deelt, ontstaat er nieuwe kennis. Dit ge
beurt evenzeer in het bedrijf als op school. 
Docent en manager, leerling en werknemer 
kunnen van elkaar leren. Hoe draag je ken
nis over? En wat het bedrijf betreft: om 
welke vakkennis gaat het, welke methoden 
en technieken moetje beheersen omje werk 
goed te kunnen doen en het bedrijf te laten 
floreren? 

Een leven lang competenties ontwikkelen. 
Maar worden die competenties ook erkend? 

Ruud Klarus is als senior onderzoeker ver
bonden aan STOAS te Wageningen (Het 
landettjk pedagogisch centrum voor het 
agrarisch onderwijs). Hij was lid van de ad
l'iescommissie Kwaliteiten Erkennen. 

K wali!iceren is al lang niet meer al
leen een kwestie van voorbereidend 

onderwijs. Juist tijdens de loopbaan is per
manente educatie noodzaak geworden. In 
een kenni intensieve samenleving moet er 
bij voortduring en in uiteenlopende situa
ties worden geleerd. Arbeidsmarktgeschikt
heid (employability) wordt niet meer alleen 
bepaald door de initiële opleiding die ie
mand gevolgd heeft, maar tevens door de 
mate waarin een individu eJ;n slaagt de 
eigen competenties te blijven ontwikkelen. 
.Juist daarom is het zo merkwaardig dat er 
in ederland nog zo weinig sprake is van 
een b oordeling van deze competenties, los 
van de formeel georganiseerde leertrajec
len. In feite blijft daarmee een flinke hoe
veelheid menselijk kapitaal niet herkend, 

niet erkend en dus onbenut. Dit is jammer 
en onnodig, want er zijn ondertussen syste
men ontwikkeld waarmee de verworven 
competenties kunnen worden gewaardeerd, 
ongeacht de manier waarop zij werden ver
worven. De methode heet het 'erkennen van 
competenties (EVC) door middel van leer
wegonafhankelijk beoordelen'. Ook de Ne
derlandse overheid, de minister van Sociale 
Zaken, zou erkenning van competenties als 
arbeidsmarktinstrument moeten omannen 
en werkzoekenden in staat moeten stellen 
hun verworven competenties te laten beoor
delen en certificeren. De arbeidsmarktkan
sen voor bezitters van certificaten en diplo
ma's blijken nu eenmaal beter dan voor men
sen zonder een bewijs van hun competenties. 
Certificaten spelen een belangrijke rol bij 
de afstemming tussen het arbeids- en on
derwijssysteem. Communiceren en afstem
men verloopt beter als er een gemeenschap
pelijke taal gesproken wordt. En hier raken 
we aan een zwakke plek van de huidige vor
men van competentiebeoordeling. Op dit 
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De rollen veranderen. De sociale partners 
en overheid geven duidelijker dan vroeger 
aan wat de doelstellingen zijn van het on
derwijs. De scholen hebben nu een alleen
recht op het afgeven van door de overheid 
gelegitimeerde documenten. Maar het is 
niet meer vanzelfsprekend dat de uitvoe
ting van het onderwijsprogramma en de er
kenning in één organisatie plaatsvindt. De 
vraag is waar en hoe bedrijven deel kunnen 
nemen in dit proces. Mijns inziens is de 
kerntaak van het onderwijs niet diploma's 
uitgeven, maar kennis overdragen en men
sen met waarden en nonnen leren omgaan. 
Kunnen bedrijven ook door de overheid er
kende diploma's uitgeven? Is een model 
denkbaar waarin beoordeling van de kennis 
en vaardigheden door het bedlijf geschiedt 
en de diploma-uitreiking door de school? Ik 
denk het wel. De verschillende partijen zuI
len daarbij hun eigen inbreng hebben. Waar 
de overheid nadruk legt op burgerschaps
zin, kan het bedrijfsleven nadruk leggen op 
vakbekwaamheid, en het onderwijs op com
municatie in brede zin. Natuurlijk moet er
kende kennis dan voor alle partijen van ge
lijke waarde zijn, niet identiek. Dat is nu 
ook niet het geval, zelfs niet tussen twee 
leerlingen op één school. • 

moment worden zowel bedrijfsgerichte als 
sectorgerichte competentie-talen door elkaar 
gesproken. Bedtijven zijn vooral op hun inter
.ne arbeidsmarkt gericht: opleiden moet im
mers aan de eigen bedtijfsdoelstelling tege
moet komen. Het onderwijs is sectorgericht en 
hanteert weer sectorale standaarden. De 
vraag is of de sectorale standaarden niet zo 
geformuleerd kunnen worden, dat individuele 
bedtijven deze als standaard kunnen hante
ren voor zowel de bedrijfsgetichte competen
tie-ontwikkeling, als de sectorale erkenning 
van competenties. 
Het erkennen van competenties heeft echter 
ook een bedtijfsinterne meerwaarde. De in
vestenng in opleiding en ontwikkeling van 
medewerkers staat of valt bij de vraag welke 
competenties reeds aanwezig zijn en welke 
vervolgens nog ontwikkeld moeten worden. 
Een adequaat antwoord op deze vraag voor
komt niet alleen opleidingsinspanningen 
waar dat overbodig is, maar bevordert ook de 
motivatie van medewerkers. Zou het niet een 
interessant idee zijn voor de overheid en de 
sociale partners om, met de daartoe geëigen
de instanties, een paar proefprojecten te orga
niseren? De know how is er, nu nog het initia
tief1 • 



~E 
INTERVIEW 

De waarheid onder ogen • ZIen 

In gesprek met Arthur Docters van Leeuwen 

A 
Is procureur-generaal heeft Ar
thur Docters van Leeuwen het 
openbaar bestuur van binnenuit 

leren kennen. Onlangs is hij aan de slag 
gegaan als voorzitter van de Stichting Toe
zicht Effectenbeheer. In de tussentijd 
heeft Docters van Leeuwen zijn gedachten 
over het openbaar bestuur verder ontwik
keld. Hij heeft lezingen over het onder
werp gehouden en maakt deel uit van de 
projectgroep 'Transformaties in het open
baar bestuur' van de SWB. 

U signaleert drie ontwikkelingen die van 
grote invloed zijn op het openbaar bestuur? 
'De belangrijkste veranderingen zijn zicht
baar in de technologie, in het bijzonder de 
snelle ontwikkeling van de informatie- en 
communicatietechnologie (ICT). In de 
tweede plaats is er de neo-autocratische 
tendens. Daarmee doel ik op de afnemen
de betekenis van de wetgever en de toene
mende rol van de uitvoerende macht, het 
schijnbare primaat van de nationale poli
tiek en de autocratische bestuursvormen 
op Europees- en wereldniveau. In de derde 
plaats is van groot belang de virtualise
ring, oftewel de schijnervaring die mensen 
nu uitwendig kunnen ondervinden door 
toepassing van elektronica en inwendig 
door toepassing van drugs.' 

Welke gevolgen verwacht u in het algemeen 
van de technologische ontwikkelingen? 
'In hoofdlijnen zijn er twee schijnbaar te-

door Theo Hooghiemstra 

Het is slecht gesteld met het 
openbaar bestuur volgens 

Arthur Docters van Leeuwen. 
Terwijl de burger steeds meer 

uitdrukkingsmogelijkheden 
krijgt, wordt het bestuur 

steeds autocratischer. 
Hoeveel van de wetten die 

uitgevaardigd worden, 
sorteren echter nog effect? 

Een steeds groter deel is nog 
slechts 'symbolisch beleid'. 

Politieke partijen 
functioneren niet meer. 
Leden zijn met nog geen 

kanon naar een vergadering 
te bewegen. Gezag is de enige 

remedie voor het openbaar 
bestuur. Maar, waarschuwt 

Docters van Leeuwen, 
gezag bereik je niet door 
ambtenaren het zwijgen 

op te leggen. 
----- e 

overheid nog voor nodig? Hij kan de ken
nis en de contacten verkrijgen die hij wil 
en zich verplaatsen waarheen hij wil. Zelfs 
voor klassieke overheidstaken als veilig
heid en financiën heeft de machtige bur
ger de overheid niet meer nodig. De mach
tige burger kan zijn veiligheid tegenwoor
dig beschermen met alarmsystemen, wa
pens, beveiligingsbeambten en als het 
moet zelfs met kleine legers. Op het finan
ciële terrein betekent de ene burger Sorös 
meer voor het monetaire stelsel van een 
land, Engeland in dit geval, dan alle Eu
ropese centrale banken bij elkaar. De toe
genomen vrijheden van de burgers beteke
nen dat de overheid in zijn verschijnings
vorm van nachtwakersstaat of verzor
gingsstaat zijn langste tijd heeft gehad. Ik 
hoor met name Ad Geelhoed wel eens over 
de garantiestaat, als opvolger van de ver
zorgingsstaat, spreken. Maar wat garan
deert die staat dan? 
Tegelijkertijd kunnen, als gevolg van de 
technologische ontwikkelingen, enkelin
gen steeds grotere beslissingen nemen. 
De eerste megabeslissing die iedereen zich 
herinnert, was het besluit van John F. 
Kennedy om een man op de maan de zet
ten. Het interessante aan dit soort beslis
singen is dat ze meestal alleen tot stand 
komen als ze door één, of door heel weinig 
mensen, genomen worden. Immers, brede 
consensus is over zo'n beslissing niet altijd 
mogelijk, al was het maar omdat de voor-

gengestelde gevolgen te onderscheiden. Enerzijds krijgen burgers 
als gevolg van de technologische ontwikkelingen steeds meer vrij
heid doordat ze van alles zelf kunnen, zo nodig in zelfgekozen ver
banden samenwerkend. Anderzijds biedt de technologie de moge

lijkheid aan enkelingen, leiders, om beslissingen met steeds grote
re gevolgen te nemen. Laat mij beide ontwikkelingen toelichten. 
Waar heeft de goed opgeleide en gezonde Nederlandse, Belgische 
of Deense burger met de huidige technologische mogelijkheden de 

en nadelen niet gelijkelijk over de bevol
king zijn gespreid en zich al helemaal niet gelijktijdig in de maat
schappij manifesteren. Hoe komt het bijvoorbeeld dat in Japan de 
hogesnelheidstrein al dertig jaar en in Frankrijk alweer vijftien 
jaar rijdt en in Nederland nog steeds niet? 
Beslissingen van de G7, de Wereldbank, de Europese Commissie 
en de Europese Raad spelen zich in een soort democratisch sche
mergebied af. We accepteren zonder veel omslag het kennelijk 
noodwendig autocratische karakter van dit soort beslissingen.' 

Theo l100ghiemstra is redacteur "a" Idee. Hij is bestuurskundige en jurist. 
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Wat betekent de technologische ontwikkeling voor het openbaar 
bestuur in Nederland? 

IDEE - MAART ' 99 

'Helopi 
re kant 
nog ver 

schepp' 
pluralü 
ector . . 

niet in 
rekenu 

de sup' 
achter 
Laat h 
democJ 
het de 
van DI 

D66 hl. 
'D66 n 

site he 
D66 z: 
lang, I 

tendel 

U nm 
trans! 
'Techr 
zeVl-ijl 
gen 0 

openb 
publiE 



Doelers van Leeuwen: 'Gezag bereik j e ni eL door ambLenaren heL zwijgen op Le leggen.' 

'Het openbaar bestuur aan de ene kant en de burger aan de ande
re kant komen als gevolg van de technologische ontwikkelingen 
nog verder van elkaar te staan. De technologische ontwikkelingen 
cheppen vele burgerlijke vrijheden. De burger denkt en handelt 

plurali ti ch en behandelt de publieke sector net als de private 
ector. Het openbaar bestuur en de politiek denkt echter helemaal 

niet in termen van pluralisme. Het bedrijfsleven houdt daar wel 
rekening mee. Kijk bijvoorbeeld naar de verschillende vakken in 
de upermarkten en de experimenten die de bedrijven doen om er 
achter te komen wat de burger werkelijk wil. 
Laat het openbaar bestuur, en zeker een politieke partij als D66, 
democratische experimenten op Internet doen, bijvoorbeeld door 
het debat te stimuleren. Wat doet het wetenschappelijk bureau 
van D66 daar eigenlijk aan?' 

D66 heeft een Internetsite. 
'D66 moet veel meer prioriteit aan Internet geven. Een Internet-
ite h eft de koffieverkoper op de hoek ook. Waarin onderscheidt 

D66 zich? Democratische experimenten op Internet zijn van be
lang, omdat anders de technologie slechts de neo-autocratische 
tenden verstrekt.' 

U noemt de neo-autocratische tendens een tweede belangrijke 
transformatie. Kunt u dat toelichten? 
'Technologi che veranderingen geven de burger steeds meer keu
zevrijheid en leiden, bijvoorbeeld door de horizontale verhoudin
gen op het Internet, tot pluralisme bij de burger. Maar bij het 
openbaar bestuur zien we precies een omgekeerde tendens. In de 
publieke ector is het wereldbeeld helemaal niet pluralistisch, 
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maar gaat de tendens de andere kant op: terug naar overheid en 
onderdanen. Het is mij een raadsel waarom we teruggaan naar 
1848. Laat ik dat toelichten aan de hand van de recente rapporten 
van Van Kemenade en Leemhuis waarin wordt voorgesteld de on
afhankelijke rechtsspraak aan striktere regels te binden. Zo wil 
Van Kemenade de bestuursrechtelijke toetsing terugbrengen tot 
de toets op willekeur. De beginselen van detournement de pouuoir, 
redelijkheid en evenredigheid vallen dus af. Als burger krijg ik het 
dan benauwd. Het rapport-Leemhuis beveelt aan dat de Raad van 
de Rechtspraak op aanwijzing van de minister regels opstelt die 
de rechter binden. Als dat zo doorgaat kunnen we als burger ner
gens meer met onze zaak terecht. Regels voor de wetgever, regels 
voor de uitvoerende macht en tot slot om de cirkel rond te maken 
regels voor de rechter. Het loslaten van de trias politica zal een 
ernstige aantasting van de vrijheid van de burger betekenen. Al 
met al ontstaat een situatie waarin de burger centraal en hiërar
chisch wordt aangestuurd binnen een gedisciplineerd kader. 
De burger wordt als onderdaan behandeld alsof we ten tijde van 
het verlicht despotisme van koopman-koning Willem I leven. De 
burger ziet zich echter niet meer als onderdaan, maar als vrije 
burger_ Nadat in de jaren zestig protestbewegingen zijn ontstaan 
die nog vonden dat de overheid iets moest doen aan Vietnam ofhet 
milieu, zien we nu dat dit soort bewegingen, zoals bijvoorbeeld bij 
Schiphol of Shell, zich niet meer op de overheid richten, maar 
rechtstreeks op betrokken bedrijf zelf. Met de overheid op zijn best 
aan de zijlijn. En het omgekeerde zien wij ook: publieke organisa
ties die zich als belangengroep gaan gedragen. Denk bijvoorbeeld 
aan de Nederlandse provincies die lobbyen in Brussel. 
Waar we dus rekening mee moeten houden is dat de overheid niet 



meer samenvalt met het publieke belang. Het publieke belang zal 
meer veranderen van een sector naar een aspect, een aspect van 
handelen dat bij ons hoort, als individu, groep, organisatie ofinsti
tutie.' 

Wat vindt u van deze door u geschetste verandering van het publie
ke belang? 
'Mooi zo, denk ik dan, het zijn de burgers die de civitas, de stad, 
maken met speer en schild thuis boven de haard, met enthousias
me gezamenlijk de roeibanken bezettend om het Atheense publie
ke belang te dienen. Het is alleen zorgelijk dat het openbaar 
bestuur en de politiek precies de andere kant op neigen.' 

Wat betekent de door u geschetste ontwikkeling voor de toekomst 
van politieke partijen, in het bijzonder die van D66? 
'Politieke partijen zijn nu puur gericht op het verkrijgen van over
heidsmacht, in vertegenwoordigende organen, maar ook tot diep 
in de uitvoerende macht, terwijl er zelfs ook af en toe een benoe
mingstentakel naar de rechterlijke macht wordt uitgestrekt. Dit 
partitocratische representatieve concept is verouderd en één van 
de redenen waarom de burger de interesse voor politieke partijen 
verliest. Het aantal leden neemt dramatisch af. Als ze al lid zijn 
dan krijg je ze met nog geen kalasjnikov naar een afdelingsverga
dering. 
Politieke partijen zouden zich op lokale initiatieven moeten rich
ten en moeten uitgaan van wat de burger écht wil. De burger vat 
het publiek domein veel breder op dan de politiek. Waarom lopen 
mensen wel het vuur uit de sloffen voor Amnesty International en 
niet voor een politieke partij? Politici zouden ook actiegericht moe
ten interveniëren en durven te experimenteren. De politieke par
tijen van de toekomst zouden een middel voor de burger moeten 
zijn om zijn publieke belang C.q. belangstelling vorm te geven, 
zoals bij Greenpeace of het buurtwerk. Dat het dan vooral over 
issues zal gaan moet daarbij voor lief genomen worden. 
In D66 kreeg ik voor mijn ideeën over de gewenste verandering 

van de partij aan de basis veel, maar bij degenen op het pluche, 
weinig bijval. D66 kwam na een veelbelovende aanzet, getiteld 
Voor de verandering, niet verder dan ''het instellen van een com
missie voor nieuwe ideeën". Ook van de andere partijen zien of 
horen we in dit opzicht overigens niets. De Tweede-Kamerleden 
van de paarse partijen zitten gevangen in het regeerakkoord van 
het kabinet. Dat malle toneelstukje van die drie heren dat vorige 
zomer elke dag is uitgezonden, was het toppunt van nietszeg
gendheid. En D66? D66 doet gewoon mee!' 

Maakt het voor u dan niet uit dat D66 al sinds haar oprichting 
streeft naar democratisering van het staatsrechtelijk systeem, het
geen ook weer in het laatste verkiezingsprogramma is vastgelegd? 
'Watje wilt blijkt niet uitje geschriften, maar uitje daden. Je kunt 
A schrijven en B doen. Wil D66 zo het systeem veranderen? Ik 
weet het niet.' 

Wat betekent de door u gewenste toekomst van de politieke partijen 
voor het primaat van de politiek? 
'De politieke kring benadrukt monotoon het primaat van de poli
tiek. Ik vind dat de ministeriële verantwoordelijkheid te nauw 
wordt uitgelegd. Met een beroep op de democratische legitimatie 
worden wettelijke buffers daaraan ondergeschikt gemaakt, dus 
opgeheven. Dat dit schadelijk is voor het rechtsstatelijk functio
neren wordt er niet bij gezegd. 
Het primaat van de politiek lijkt een zwanenzang van de gekoze
nen. Feitelijk zijn zij enerzijds losgelaten door de burger en wor
den zij anderzijds vastgedrukt door de rechter, met op de achter
grond de beide verdragsrechters, één in Straatsburg en één in 
Luxemburg. Aan de bovenkant worden de overheden platgedrukt 
door sterke autocratische organen, die nagenoeg geen democrati
sche vertegenwoordiging kennen, zoals de Wereld Handelsorga
nisatie, de G7 en de Europese instituties. Vooral de nationale over
heid wordt ingesloten en reageert angstig. Maar ... angst is een 
slechte raadgever.' 

Docters van Leeuwen: ' De iJJegale n zijn een tikkende tijdbom onder onze samenl eving.' 

Is er nog een uitweg om wel 
zinvol met de publieke zaak 
bezig te zijn? 
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'Ik denk dat de ontwikkeling 
van gezag de enige echte uit
weg biedt. Gezag heeft met 
persoonlijke kwaliteiten te 
maken, zoals die van Pericles, 
die zonder een positie te heb
ben in het democratische 
Athene, zijn medeburgers met 
barse toespraken tot grote 
prestaties dwong. Als hij was 
blijven leven, zouden de Athe
ners nooit van Sparta verlo
ren hebben, schrijft Thucy
dides. Het heeft met visie te 
maken en uiteraard ook met 
effectiviteit. Iemand die vaak 
gelijk krijgt, verwerft, als hij 
dat gelijk krijgen tenminste 
overleeft, gezag. Gezag bereik 
je echter niet door anderen, 
zoals ambtenaren, het zwij
gen op te leggen.' 

Als derde 
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Al derde belangrijke transformatie noemde u 
de virtualisering. Wat bedoelt u daarmee? 
'Dit ver chijnsel kan één van de grote gevaren 
voor het pubheke belang worden. Mij is dit ver-
chijn el ook nog niet duidelijk. Virtualisering 

doet zich voor in verschillende gedaanten. Bij 
innerlijke virtualiteit gaat het om geestelijke 
ervaringen die men opdoet met een toenemen
de variatie van drugs en andere roesmiddelen, 
zoal hou emuziek. Pillen van binnen en ge
stamp van buiten. Het verschil met het lezen 
van een boek bij een goed glas wijn is de mas-
ieve en mechanische kracht van de innerlijke 

en uitwendige virtualiteit en het feit dat zolang 
de schijnervaring duurt, je je er niet of zeer 
moeilijk aan kunt onttrekken. Tot nu toe heb
ben degenen die iets voor de kick doen zich niet 
gemanifesteerd als burgers, geïnteresseerd in 
h t publieke belang. 
Het lijkt er op dat openbaar bestuur en politiek 
geen oog hebben voor de mogelijkheden van 
virtualisering, terwijl dankzij ontwikkelingen 
in de IeT steeds meer virtueel beschikbaar is. 
Er is al vijftig jaar sprake van een digitale revo
lutie, waarvan Internet het meest tot de ver
belding spreekt. Internet lI, dat tien keer zo 
nel gaat, komt er al spoedig aan. Vrijheid heeft 

echter altijd gebondenheid nodig, ook op Inter
net. Ander vindt er misdaad via het Internet 
plaat of wordt de privacy van burgers aange-
la t. De kennis en vaardigheden uit de virtuele wereld zijn wel 
echt. Van wat niet echt is in de virtuele wereld kan overgestapt 
worden naar de werkelijkheid. Denk aan de wijze waarop in een 
modern virtueel gevechtscentrum wordt geoefend voor de realiteit. 
De overheid zou veel meer aandacht moeten besteden aan zoge
naamde technologie cans, studies die naderende technologieen 
verkennen. Zowel vanwege de virtuele als de reële mogelijkheden. 
Wat gaat er gebeuren als de virtualiteit ook de overheid binnen
dringt? In verkiezingstijd is dit al in hevige mate het geval. Ieder
een zegt het beeld is bepalend, niet de inhoud, en al helemaal niet 
de realiteit. ymboli ch beleid is nu al een geaccepteerde term. 
Gaat het er misschien niet om echt de baas te zijn, doch alleen om 
virtueel uitdrukking te geven aan het de baas zijn? Ik zou wel eens 
willen weten, wat er nu aan overheidsbeleid overblijft als we alles 
wat niet merkbaar effectief is, afschaffen.' 

Uw visie op de transformaties van het openbaar bestuur en de poli
tiek hebben we nu besproken. Is er nog een onderwerp waar u de 
aandacht voor wilt vragen? 
Een onderwerp dat me zeer bezighoudt is dat van de illegalen. 
Overigen liggen ook aan het illegalenvraagstuk technologische 
ontwikkelingen ten grondslag, zoals de toegenomen mobiliteits
mogelijkhed n. lllegalen zijn mensen die we tegen wilden houden, 
maar niet tegen konden houden. We hanteren als argument om 
illegalen buiten ons land te houden: wij waren hier het eerst en wij 
kunnen geen vijf miljard mensen te eten geven. 
Ik zou ervoor willen pleiten het illegalenvraagstuk te bezien van
uit een ander perspectief. Namelijk vanuit het perspectief dat Ne
derland geen staat meer is, maar een stad. Er is sprake van een 
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trek naar de stad, zoals we dat in de hele geschiedenis zien. Door 
Nederland te bezien als een stad en illegalen te zien als mensen 
die op een bepaald moment stadsrechten behoren te krijgen, wordt 
het perspectief anders, ook al verandert het probleem daarmee 
niet. Door het vraagstuk zo te bekijken, wordt het moeilijker de 
ogen te sluiten voor de realiteit. Iemand als Gümüs moeten we als 
samenleving niet uitsluiten. De nadelen van deze uitsluiting zijn 
groter dan de voordelen. 
Het kan toch niet zo zijn dat we in een rechtsstaat leven en er 
tegelijkertijd door ons mensen tot rechtelozen worden gemaakt? 
Onder wat voor omstandigheden werken deze illegalen? Wij creë
ren nieuwe slaven en dat tast de legitimiteit van onze rechtsstaat 
aan. Inmiddels groeit het aantal illegalen fors en is het een tik
kende tijdbom geworden onder onze samenleving. Als er één groep 
is die een grondige afkeer van de overheid zal krijgen, dan zijn het 
wel de witte illegalen. Zij dragen premies af aan de staat, maar 
krijgen er niets voor terug. Ik begrijp best dat het een lastig pro
bleem is en ik heb de enige juiste oplossing ook niet. Van belang is 
echter om de waarheid onder ogen te zien. Zonder dat ontstaat er 
geen denken over een oplossing.' 

Tot besluit zou ik u willen vragen: beschikt u zelf over Internet? 
'Ik beschik sinds enige tijd over Internet en heb onder andere ont
dekt dat er de meest wonderlijke praatgroepen zijn. Voorts ben ik 
verslaafd geraakt aan foto's uit het heelaL' 

Als ik u bij de mail een attachment niet het interview stuur, kunt u 
deze dan open krijgen? 
'U moet me niet zulke moeilijke vragen stellen.' • 



COLUMN 

Onze eeuw 
Waar komt toch het idee vandaan dat het openbaar bestuur de samenleving bestuurt? Dat wij alle
maal opvarenden zijn van het schip van staat met de regering als kapitein op de brug? Dat je op 
die brug ver kunt kijken en dat regeren dus vooruitzien is? 
Aan het eind van de twintigs te eeuw zouden we beter moeten weten. Onze ouders en grootouders 
hebben bij miljoenen tegelijk achter vaandels aangelopen op weg naar een toekomst die beter zou 
zijn. Via het algemeen kiesrecht zouden ze macht krijgen en als dat eenmaal was gebeurd zou het 
leven beter worden. De vergissingen en misdragingen van de egoïstische regenten zouden geschie
denis zijn. 
De twintigste eeuw was de eeuw van de grote-massa-ideologieën - die er allemaal van uitgingen 
dat regeringen de politieke agenda zouden vaststellen overeenkomstig de maatschappelijke 
behoeften en dat vervoLgens die agenda adequaat zou worden uitgevoerd. Je hoeft maar even ach
terom te kijken om te zien dat daar weinig van terecht is gekomen. De oorlogskerkhoven liggen vol 
met slachtoffers van bes tuurlijk gebrek aan vooruitzien. Veel ellende van onze eeuw was te voor
komen geweest als er werkelijk vooruit gekeken was, als er werkelijk een passende politieke agen
da was opgesteld en als die werkelijk adequaat was uitgevoerd. 
Natuurlijk er was 66k vooruitgang. Maar die was meer te danken aan nieuwe technieken dan aan 
verstandige, vooruitziende overheden. De uitvinding van de riolering en de waterleiding is voor 
het menselijk welzijn belangrijker geweest dan de invoering van de verplichte ziekenfondsverze
kering. En hetzelfde kun je zeggen van de verbrandingsmotor, de elektriciteit en al die andere 
voomitgangsproducten waarbij de overheid niet veel meer deed dan zorgen voor een fatsoenlijke 
verdeling. 
Bescherming van de zwakken, rechtvaardige verdeling van de schaarste, garantie van een mini
maal humaan niveau - anders gezegd: reageren op bestaande situaties - daarin was de overheid in 
onze eeuw op z'n best. Maar besturen met het oog op de toekomst? Vergeet het maar. Politieke agen
da's worden vooral bepaald door continuïteit en conservatisme, door extrapolatie van de status
quo. Vèr voomitziende bestuurders krijgen geen poot aan de grond. Je hebt een ramp, of de angst 
voor een ramp, nodig om een herschikking van de prioriteiten te bereiken. Pas als het kalf ver
dronken is, wordt de put gedempt. 
Laat ik niet te negatief zijn over de bestuurlijke neiging om vooral de status-quo te extrapoleren 
en nieuwe ontwikkelingen en behoeften te negeren. Bestuurders met visie kunnen zich flink ver
gissen; ze laten ons risico's lopen die vermeden konden worden. De twintigste eeuw heeft ook een 
aantal rattenvangers van Hameln voortgebracht waar burgers in goed vertrouwen achteraan lie
pen om tenslotte te eindigen in een lugubere chaos. 
Maar de traagheid van het bestuur kan gevaarlijk worden, vooral als het gaat om die taken van 
de overheid die tot de meest wezenlijke behoren: de bescherming van de burgers . Van oudsher is die 
bescherming toegedeeld aan twee organisaties: aan de krijgsmacht voor de bescherming tegen de 
vijand van buiten, aan politie en justitie voor de bescherming tegen de vijand van binnen. Bijna 
vijftig jaar lang vonden we de bescherming tegen de vijand van buiten het belangrijkst. Tien jaar 
geleden is die vijand vrij onverwacht van het toneel verdwenen. De afgelopen tien jaar is daaren
tegen de binnenlandse vijand in betekenis toegenomen. J e zou dus zeggen dat het tijd wordt om de 
accenten om te wisselen. De strijdkrachten zijn niet echt meer nodig maar politie en justitie zijn 
onderbezet en overbelast en hebben dus extra aandacht nodig. 
Toch zien we dat de betekenis van de strijdkrachten nog steeds zwaar wordt geaccentueerd - met 
argumenten die sinds Srebrenica op de burger niet veel indruk maken. Wie bij de strijdkrachten 
gaat, opteert voor een interessante functie, de defensiebegroting is nog steeds hoog - flink wat 
hoger dan in een vergelijkbaar land als België. 
De politie is niet interessant, daar ga je heen als je nergens anders terecht kunt. De organisatie 
maakt een beduimelde indruk, wie snel weer weg kan, laat dat niet. Het prestige van de rechter
lijke macht is flink aan het slijten; de Naturalisatie- en Immigratiedienst doet dossiers af in een 
tempo vergelijkbaar met een olifantendracht. En al die ellende komt niet voort uit incompetentie 
van de betrokken ambtenaren, maar alleen maar uit een evident gebrek aan zorg voor het appa
raat. 
Als er iets is wat de burgers in elk geval van de overheid verwachten dan is dat de handhaving van 
de openbare orde en veiligheid. Waar die afwezig is valt de publieke samenleving uit elkaar en 
daarmee de basis van ons overheidsbestel. Het zou de moeite waard zijn aL~ j e in de volgende eeuw 
weer met enige trots zou kunnen zeggen dat je bij de politie of de justitie werkt .• 
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~E 
BESCHOUWING 

Werkende marl~ten 

A Is gevolg van technologische 

ontwikkelingen en intensievere 
internationale concurrentie in 

ommige sectoren, zoals bijvoorbeeld de 
telecommunicatie, en voortschrijdend 

theoretisch en empirisch inzicht in de 
economi che wetenschap is de aandacht 

voor marktwerking de laatste jaren sterk 
toegenomen. De Nederlandse overheid 
probeert bestaande private markten be
ter te laten functioneren door concurren
tie te bevorderen, monopolies tegen te 
gaan of consumenten meer informatie en 
jwidi che bescherming te geven. Het in
zicht i doorgebroken dat toegankelijk
heid en herverdeling op diverse manieren 
bereikt kan worden en dat publiek aan
bod van goederen of diensten daarvoor 
niet altijd noodzakelijk is. Sectoren als 
energie, openbaar vervoer, onderwijs, so
ciale verzekeringen en pensioenen beho
ren niet meer exclusief tot het publieke 
domein. 
De economische literatuur onderscheidt 
met betrekking tot marktwerking stati-
chc en dynami che inefficiëntie. Van sta

ti che inefficiëntie is sprake als marktdo
minantie tot hogere prijzen en minder 
productie leidt of als de productie ge
paard gaat met verspilbng van productie
factoren. Een markt is dynamisch effi-

door Udo Koek 

Onder leiding van Hans 
Wijers heeft het eerste paarse 

kabinet het thema markt-
werking met verve opgepakt. 

In de presentatie van het 
tweede paarse kabinet neemt 
het marktwerkingsbeleid een 
minder prominente plaats in, 
maar minister ]orritsma van 

Economische Zaken heeft 
aangekondigd dat ze het 

beleid van haar voorganger 
op hoofdlijnen zal voortzetten. 

In dit artikel wordt het 
marktwerkingsbeleid 

geanalyseerd. Waar komt de 
aandacht voor marktwerking 
vandaan en wat is het doel? 

Een economische analyse 
met een kanttekening. 

• ---. 

Marktwerking en het private domein 

Volgens Wij ers was de invoering van de 
nieuwe mededingingswet een van de be
langrijkste daden van het vorige paarse ka

binet. De oude wet, die nog uit de jaren vijf
tig stamde, had als uitgangspunt dat vor
men van samenwerking die de marktwer
king ondermijnen, zoals kartels, in principe 
waren toegestaan, tenzij ze om een of ande
re reden verboden werden. Net als in de 
rest van de Europese Dnie zijn met de nieu
we wet kartels in Nederland nu verboden, 
maar er kunnen uitzonderingen gemaakt 
worden als dit in het algemeen belang is. 
Naast de introductie van de nieuwe mede
dingingswet en de oprichting van de Neder
landse Mededingingsautoriteit (NMa) was 
het marktwerkingsbeleid in het private do
mein tijdens Paars I gericht op het openbre

ken van een aantal sectoren. We lichten er 
twee uit: de taxibranche en het notariaat. 
De taxibranche is wellicht de meest gemo
nopoliseerde bedrijfstak in Nederland. Ie
mand die een taxionderneming wil starten 
moet aantonen dat er vraag naar zijn 
dienst is, waarbij een voor de hand liggen
de verwijzing naar de illegale taxi's in Am
sterdam, de 'snorders', niet volstaat. Het 
verbod om reizigers van buiten de eigen re-

ciënt als ondernemingen nieuwe producten en diensten introduce
ren en het productieproces bij de tijd houden. Toegenomen stati-

gio mee te nemen is een goed voorbeeld van 
hoe regelgeving tot minder efficiëntie kan leiden. Het monopolide 
karakter van de prijsvorming wordt treffend geïllustreerd door het 
feit dat de prijzen worden vastgesteld door provinciale commissies 
waarin soms een meerderheid uit de taxiwereld afkomstige is. 
Nieuwe producten, zoals het aanbieden van groepsvervoer, vaste 
klanten-contracten en verschillende kwaliteitssoorten komen 
slechts mondjesmaat van de grond. 

che efficiëntie (lagere kosten, minder verspilling van productie
factoren en productie in overeenstemming met de wensen van con
umenten) en toegenomen dynamische efficiëntie (productinnova

ti en procesinnovatie) zijn de economische criteria waaraan het 
ucce van het marktwerkingsbeleid kan worden afgemeten. In 

het vervolg van dit artikel zal het marktwerkingsbeleid aan de 
hand van een aantal voorbeelden nader worden onderzocht. 

D,> lIuleur is eCOIl/lom en ,·erbon.,Ien aan de EcononLi.cheJaculteit U(l lt de Vrije 
t ni/mileil UI illlLl/rrda/ll en het Tinbergen Instituut. /l ij schrijft een proefschrift ouer de 
/I/Il"ed mn dt' s/Jt'Îale "À'erheid op cle dynamiek U(1It de arbeidsmarki .. DaarnaaJt is hij 
,,1.\ d,w-raaw.lid I ()Qr D66 woord/oerder in de commissies Economische Zaken/Werk elt 

. ,fi"Ie ZaÀrn I (llt de A"",terd(l/1",e gemeellteraad. 
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Hoewel de voordelen van het openbreken van de taxibranche evi
dent zijn zitten er ook potentiële nadelen aan. Het grootste nadeel 
is dat de toegankelijkheid van het product in sommige delen van 
het land in gevaar kan komen. Op dit moment is een taxi-onder
nemer verplicht 24-uur per dag zijn diensten aan te bieden. In een 
vrije markt, waar iedereen die aan de minimum eisen voldoet een 

vergunning kan krijgen, is het mogelijk dat in dunbevolkte delen 

van Nederland 's nachts geen taxidiensten meer worden aangebo
den. Het is een politieke afweging of dat erg is. Als een dergelijke 



dienst absoluut noodzakelijk wordt geacht kan de overheid die 
dienst zelf aanbieden of een subsidie geven voor nachtritten. Zo 
bezien is er geen verschil tussen het subsidiëren van taxi's of on
rendabele trein- of busverbindingen. 

Woekerwinsten 
Een ander schoolvoorbeeld van een privaat monopolie is het nota
riaat. Het feit dat de kosten van vergelijkbare kantoren sterk ver
schillen, is een aanwijzing dat het notariaat inefficiënt werkt. Als 
de gemiddelde notaris een salaris gelijk aan dat van een kanton
rechter wordt toegerekend, dan is de totale monopoliewinst zo'n 
f 160 miljoen per jaar. Het kabinet heeft inmiddels voorstellen ge
daan om te komen tot meer vestigingen en vrije tarieven bij de on
roerendgoedtransacties. De Koninklijke Notariële Beroepsvereni
ging is daar fel tegen. Zij wil vaste tarieven om de onnavolgbare 
reden dat dit de onafhankelijkheid en onpartijdigheid van de nota
ris zou waarborgen. 1 Een argument dat meer houd snijdt, is het 
bestaan van zogenaamde asymmetrische informatie. In zo'n geval 
hebben consument en producent niet dezelfde informatie over bij
voorbeeld de kwaliteit en inhoud van het product. Daardoor kan 
de consument niet bepalen hoeveel hij voor een product over heeft. 
Hoewel hier bij de uitwerking van de voorstellen rekening mee 
moet worden gehouden, lijkt het voor de meeste cliënten van nota
rissen niet onmogelijk het nut en de kwaliteit van de notariële 
dienstverlening in te schatten. Consumentenorganisaties als de 
Vereniging Eigen Huis kunnen een deel van de informatieach
terstand wegnemen. Bovendien maken consumenten volgens de 
economische theorie bij het vergaren van informatie een kosten
baten afweging. Bij vaste tarieven is het voor hen minder lonend 
zich te verdiepen in de prijslkwaliteit verhouding van notariële 
diensten. Gebrek aan kennis over notariële zaken wordt dus voor 
een deel veroorzaakt door vaste tarieven. 
Het is opvallend dat van alle voorgenomen marktwerkingsopera
ties in het private domein er tot nu toe maar één met succes is 
afgerond, namelijk het verruimen van de winkeltijden. Hier was 
dan ook niet zo zeer sprake van een monopolie dat moest worden 
afgebroken maar eerder van knellende en maatschappelijk ach
terhaalde wetgeving. In de andere gevallen is sprake van bestaan
de machtsposities die verdedigd worden. Dit bemoeilijkt de poli
tieke besluitvorming. Volgens Koedijk en Kremers worden succes
volle marktwerkingsoperaties onderbouwd met kwalitatief en 
kwantitatief economisch onderzoek en is er consensus over de ef
fecten. 2 Dit zou er ook toe bij kunnen dragen dat de inkomensge
volgen reeds in een vroeg stadium kunnen worden ingeschat. 
Compenserende maatregelen kunnen dan eventuele niet-economi
sche bezwaren tegen een bepaalde marktwerkingsoperatie wegne
men. Bovendien is het redelijk zelfs de inkomensgevolgen van het 
afbreken van ordinaire monopolies in beginsel te compenseren. De 
overheid is er namelijk verantwoordelijk voor het ontstaan van die 
monopolies. Dit betekent in mijn ogen dat taxichauffeurs gecom
penseerd moeten worden voor de waardedaling van hun vergun
ning als gevolg van de introductie van marktwerking. Maar het
zelfde geldt in principe voor investeringen van notarissen. De prijs 
die zij betalen voor een plek in een maatschap is gebaseerd op ver
wachte woekerwinsten, jarenlang in stand gehouden door een 

1) Hel Parool, 16 september 1997. 
2) e.C. Koedijk en J,J,M. Kremers, 1996, 'Regulering ell groei in Nederland en Europa', 
Economische Slalislische Berichlcn, 848-852. 
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lakse overheid. Als de overheid opeens het licht ziet is het redelijk 
waardeloos geworden investering in ieder geval deels te compen
seren. 

Marktwerkin.g en het publieke domein 

Marktwerkingsbeleid door het privatiseren en uitbesteden van 
overheidsdiensten is sinds het begin van de jaren tachtig in veel 
landen toegepast. In eerste instantie ging het om het geheel of 
gedeeltelijk privatiseren van nutsbedrijven op het gebied van tele
fonie, gas, elektriciteit en openbaar vervoer. Ook is veelvuldig ge
bruik gemaakt van uitbesteding. Hierbij wordt de uitvoering van 
een bepaalde overheidsdienst overgedragen aan een, al dan niet 
bestaande, private onderneming waarbij deze recht heeft op de te 
behalen winst. Aan de uitvoering kunnen allerlei eisen en voor
waarden worden gesteld. In diverse landen is dit gedaan voor af
valverwerking, schoonmaakwerk, beheer van openbare ruimten, 
waterdistributie en arbeidsbemiddeling. 
Uit de buitenlandse ervaringen zijn voor Nederland een aantal be
langrijke lessen te trekken. Zo blijkt het feitelijk bestaan van con
currentie vaak van groter belang dan de vraag of de aandelen in 
handen van particulieren of van de overheid zijn. Als onderne
mingen met marktmacht geprivatiseerd worden, vergt dit een ac
tief optreden van de overheid om gezonde concurrentieverhoudin
gen tot stand te brengen. De buitenlandse ervaringen bevestigen 
de theoretische voorspellingen dat de directe winst van privatise
ring een grotere statische efficiëntie is, dat wil zeggen lagere prij
zen en minder verspilling. Op korte termijn gaat dit in veel geval
len gepaard met minder werkgelegenheid. Maar doordat markten 
worden geopend en concurrentie wordt toegelaten, worden nieuwe 
producten en diensten geïntroduceerd en zal de werkgelegenheid 
op termijn toenemen. De combinatie van privatisering en eenjuis
te marktordening leidt tot de grootste werkgelegenheidsvoorde
len. 
De Nederlandse praktijk van marktwerkingsbeleid in het publie
ke domein bekijken we aan de hand van twee voorbeelden: het 
openbaar vervoer en de sociale-zekerheid. 

Krenten uit de pap 
Het feit dat marktwerking in het openbaar vervoer wordt toege
past, komt onder meer door het inzicht dat de productie van open
baar vervoer in onderdelen kan worden opgesplitst. De rol van de 
overheid is te zorgen voor de benodigde infrastructuur. De exploi
tatie van spoor en buslijnen kan door middel van aanbestedingen 
aan private partijen worden overgelaten. Een van de meest 
gehoorde bezwaren tegen aanbesteding in het openbaar vervoer is 
dat private ondernemers de krenten uit de pap zouden pikken. 
Dat zou kunnen, maar het is de vraag of dat erg is. Bestaande par
tijen, in dit geval de NS, worden aangespoord hun krenten (de in
tercity-verbindingen in de Randstad) nog beter en goedkoper te 
produceren. Bovendien maakt het principe van aanbesteding geen 
onderscheid tussen onrendabele en rendabele diensten. In het 
eerst geval zal de overheid een subsidie moeten geven, en in het 
tweede geval kan de concessie wellicht worden geveild. Het aan
besteden van onrendabele lijnen heeft als bijkomend voordeel dat 
de politieke afweging transparanter wordt omdat duidelijk is hoe
veel publieke middelen aan een bepaalde dienst worden besteed. 
Dit blijft nu vaak onduidelijk. 
Op het terrein van de sociale zekerheid is marktwerking tot nu toe 
vooral ingevoerd door sociale verzekeringen zoals de Ziektewet en 
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de WAO geheel of gedeeltelijk te privatiseren. 3 Door verschillen
de vormen van marktfalen zijn de mogelijkheden tot verdere pri
vati ering van sociale verzekeringen beperkt. Het werkloosheids
Ii ico is bijvoorbeeld niet via de markt te verzekeren, omdat geen 
enkel verzekeringsmaatschappij dit risico tijdens een recessie 
kan dragen. Bij de uitvoering van de sociale zekerheid en de reïn
tegratie van werkzoekenden zijn er wel mogelijkheden voor meer 
marktwerking. 
Volgens de recentelijk ingevoerde nieuwe organisatiewet voor de 

ociale Verzekeringen sluit het Landelijk Instituut Sociale Ver
zekelingen (LISV) voor de uitvoering en de administratie van de 
werknemersverzekeringen (WW en WAO) contracten met één van 
de vier erkende uitvoeringsorganisaties. Na een overgangsperiode 
van vier jaar moeten deze uvi's met het LISV gaan concurreren om 
admini tratie-overeenkomsten. Ook particuliere verzekeraars 
kunnen zich na 2000 op deze markt van administratie-overeen
kom ten melden. Maar het tot stand brengen van marktwerking 
i in dit geval een complexe zaak. De Algemene Rekenkamer wijst 
terecht op een aantal organisatorische en praktische problemen 
die de uitvoering van dit marktwerkingsproject in gevaar kunnen 
brengen. 4 Zo is het nog onduidelijk welke producten de uitvoe
ringsinstellingen tegen welke prijs gaan leveren. Het spreekt voor 
zichzelf dat inzicht in plijzen en producten noodzakelijk is om - via 

3) Zie C.A. de I\am, C.C.M. terks ell J. de /IcwIl , 1996. 'Marktwerkillg ell coördinatie 
in de ,o(i"le ;;ekerht ld ', in: A. Netjes, Marktw rking vel"S llS coördinatie, Preaduiezen 
1996 ,''" de Koll inklijke Verelliging vOOr de taathuishoudkullde, Utrecht.: Lemma .. 
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concurrentie om uitvoeringscontracten - kostenbesparingen te 
realiseren. Een ander probleem is dat de publieke uitvoeringsin
stellingen inmiddels met private ondernemingen die werknemers
verzekeringen en andere arbeidsmarktproducten aanbieden, zijn 
samengeklonterd tot grote conglomeraten. Uit onderzoek van het 
LISV is gebleken dat het voorkomt dat commerciële activiteiten 
worden gefinancierd met middelen die voor het uitvoeren van 
publieke taken, in dit geval het toekennen van uitkeringen, be
doeld zijn. Dit is een vorm van kruissubsidiëring die concurrentie 
vervalst en kostenbesparing eerder verder weg dan dichterbij 
brengt. 
Bij een ander onderdeel van de sociale-zekerheid, de arbeidsbe
middeling, speelt opnieuw het punt van de toegankelijkheid. 
Makkelijk bemiddelbare werklozen vinden via arbeidsbureaus of 
commerciële bemiddeling relatief eenvoudig hun weg op de 
arbeidsmarkt. Op dit moment zijn het vooral de publieke regiona
le bureaus voor de arbeidsvoorziening (RBA's) die moeilijk bemid
delbare werkzoekenden aan een, al dan niet gesubsidieerde baan 
proberen te helpen. Maar het bemiddelen van zogenaamde fase-4-
cliënten kan ook op commerciële basis. Het Nederlandse bedrijf 
Maatwerk helpt in een aantal Europese landen langdurig en moei
lijk plaatsbare werklozen aan een baan. 5 Met de gemeente wordt 
een contract gesloten waarin, naast prijsafspraken, duidelijk 

4) Algemene Rekenkamer, 1997, Ontvlechting en marktwerking in de sociale zekerheid, 
Den. Haag: duo 
5) NRC Handelsblad, 28 nouember /998 



omschreven staat wanneer een 
werkzoekende als 'geplaatst' wordt 
beschouwd. De innovatieve aanpak 
blijkt niet alleen zeer succesvol!' 
maar is ook aanzienlijk goedkoper 
dan bemiddeling via het RBA. 6 

D66 en marktwerking 

D66 noemt zichzelf sinds enige tijd 
onomwonden een sociaal-liberale 
partij. Dat nodigt uit eens te kijken 
welke overkoepelende benadering 
bij D66 past op het gebied van de 
marktwerking. Mijns inziens zou
den drie elementen centraal moeten 

van het transport van gas zijn in 
Oost-Groningen hoger dan in de 
stad Groningen. Is het strikt nood
zakelijk dat voor die twee gebieden 
toch dezelfde gasprijs geldt terwijl 
de onroerendgoedprijs verschilt? 
Wellicht kan de impliciete subsidie 
die hier in zit elders beter worden 
gebruikt. Het is in ieder geval be
langrijk dat voor iedereen helder is 
wie er gesubsidieerd wordt, en voor 
welk bedrag, zodat bestuurders en 
burgers de juiste afweging kunnen 
maken. Dit breng mij op het derde 
element, namelijk een overheid die 
transparantie en rechtszekerheid 
biedt. staan: het primaat van de markt, 

individuele kansen en transparant 
en rechts zeker overheidsoptreden. 
Het primaat van de markt is in een 
sociale markteconomie als de Ne
derlandse eigenlijk vanzelfspre
kend. De scheiding tussen publiek 
en privaat is geen absoluut gegeven. 
Het uitgangspunt moet zijn dat een 
activiteit door de private markt ge-

Udo Koek: ' Hel marktwerkingsbeleid moel kraehling 
worden voortgezet' . 

De economische winst van veel 
marktwerkingsoperaties is niet al
tijd kwantificeerbaar en valt toe 
aan een groep met weinig macht, 
namelijk de samenleving als ge
heel. De RBA's voeren op dit mo
ment een strijd om hun bestaan 
omdat de gedwongen winkelnering 

daan wordt tenzij er een goede reden is om dat niet te doen. De be
wijslast waarom iets in de publieke sfeer thuishoort, ligt bij de 
overheid. Uit het voorbeeld van de uitvoering van de sociale 
zekerheid blijkt dat voorzichtig moet worden omgegaan met tus
senvormen. Het is zaak van geval tot geval te bekijken wat de 
beste oplossing is. Er moet goed in de gaten worden gehouden of 
de argumentatie voor het aanbieden van diensten in de publieke 
sfeer valide is of dat bestaande belangen een rol spelen, zoals in 
het geval van de RBA's en de bemiddeling van langdurig werklo-
zen. 
Naast het primaat van de markt is het bieden van individuele 
kansen van belang. "Ruimte geven aan nieuwe initiatieven en 
minder beschermende en betuttelende regels die [ ... l de ontplooi
ing van burgers belemmeren ... " stond er in het vorige regeerak
koord als motivatie voor het marktwerkingsbeleid. Volgens mij is 
dat voor D66 een uitstekende motivatie om consequent door te 
gaan op de ingeslagen weg. Vaak wordt vergeten dat machtsposi
ties, privaat of publiek, niet alleen degene met zo'n machtspositie 
bevoordelen maar ook anderen, die zich op dezelfde markt zouden 
willen begeven, kansen ontnemen. Omdat individuele belangen 
hier kunnen botsen moeten afwegingen van geval tot geval wor
den gemaakt. Als door het liberaliseren van de taximarkt ouderen 
in landelijke gebieden minder mobiel worden, dan wordt hun een 
mogelijkheid op sociaal contact ontnomen. Daar staat tegenover 
dat als de taximarkt niet geliberaliseerd wordt, werklozen in die 
gebieden een kans wordt onthouden hun positie te verbeteren. 
Hier gelden dus niet alleen economische criteria, maar ook socia
le criteria. Die sociale criteria zouden in mijn ogen echter primair 
moeten gaan om kansen en niet om koste wat het kost voor ieder
een tegen een gelijke prijs alles beschikbaar hebben. De kosten 

6) De D66-fractie in Amsterdam streeft naar zo'n aanpak. 
Zie U. Koek, 'Werkloosheid in Bijlmer 'op zijn Amerikaans' aanpakken', 
Hel Parool, 1 december 1998. 
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steeds meer onder druk komt. De 
overheid moet duidelijk maken wat de meerwaarde hiervan is en 
waarom moeilijk plaatsbare werklozen niet via private onderne
mingen bemiddeld kunnen worden. Als er goede redenen zijn om 
de huidige situatie te handhaven dan moet in ieder geval duidelijk 
zijn hoeveel er direct via rijksoverheid en gemeenten gesubsidi
eerd wordt en hoeveel indirect via (gedwongen) bestedingen van 
organisaties die ook weer door de overheid gesubsidieerd worden. 
Alleen als publieke productie op alle mogelijke manieren transpa
rant is kan de juiste afweging worden gemaakt. 
Verder mag van de overheid verwacht worden dat zij zich betrouw
baar en consequent opstelt als marktwerkingsbeleid tot gevolg 
heeft dat personen of bedrijven in de problemen komen, zoals bij 
het voorbeeld van de taxi-ondernemer wiens vergunning waarde
loos wordt. Hetzelfde geldt voor werknemers in publieke sectoren 
die nu aan marktwerking worden blootgesteld, zoals bij de NS. 
Van hen kan niet verwacht worden dat zij zich van vandaag op 
morgen aanpassen, net zo min als dat ze kunnen eisen dat hun 
arbeidsvoorwaarden per direct gelijk worden getrokken met de 
private sector. 

De conclusie kan zijn dat marktwerking in theorie vaker mogelijk 
is dan een aantal jaren geleden werd gedacht, maar dat het in de 
praktijk nog niet zo eenvoudig is. Zonder de juiste vormgeving kan 
een markt soms economisch werken maar sociaal of politiek on
wenselijke uitkomsten genereren. De vraag is hoe dat te corrige
ren. Het is onjuist te denken dat die correctie alleen kan door de 
overheid direct bij de productie te betrekken. Van geval tot geval 
zal moeten worden bekeken wat de overheid kan doen om de ge
wenste uitkomsten te krijgen. Het marktwerkingsbeleid moet 
krachtig worden voortgezet. Een sociaal-liberaal D66 zou daarbij, 
ongebonden als het is aan welke belangengroep dan ook, het pri
maat van de markt moeten hanteren, de kansen voor ieder indivi
du centraal moeten stellen en namens de overheid transparantie 
en rechtszekerheid moeten nastreven . • 
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DIRECTIEVEN 

Het moment van D66 

Met de eeuwwende aanstaande vraag je je onwillekeurig af wat voor veranderingen de par

tij te wachten staan. Op zich is het al vreemd genoeg dat binnen de partij de dingen altijd 

maar op dezelfde manier blijven verlopen, terwijl de omgeving van de partij met indruk

wekkende snelheid verandert. Hoe valt zoiets te rijmen? Is hier sprake van de spreekwoor

delijke stilte voor de storm? Of vinden op de achtergrond toch langzaam maar zeker ver
schuivingen plaats? Wellicht is het zoals bij de aanvang van een lange reis, waarbij het decor 

zich een paar keer moet wijzigen voordat je zelf begint mee te veranderen. 

Welke zouden de voortekenen kunnen zijn van op hande zijnde veranderingen? Toch niet het 

wisselen van de wacht aan de top van de partij, want dat is een noodzakelijk feit en zal zeker 
veranderingen tot gevolg hebben, maar is daar op zichzelf geen merkteken van. Enkele jaren 

geleden bevatte de nooit aangevangeJl knokpartij om het partijvoorzitterschap misschien een 

signaal, maar alleen een inhoudelijk debat zou dat duidelijk hebben kunnen maken en zoals 

gezegd, dat is er niet van gekomen. En het project Voor de Verandering dan, ook al van enke

lejaren terug? Daarvan kunnen we inmiddels zeggen dat hooguit de behoefte die aanleiding 
was voor het project een ignaal is gewee t, want het project zelf bleef zonder gevolgen. 

'Tenslotte zijn er de maatregelen die recentelijk door het hoofdbestuur werden aangekondigd, 

maar die zijn toch niet als wereldschokkend te beschouwen. 

We zullen verder moeten kijken dan onze neus lang is. Meer excentrisch treffen we dan het 
wetenschappelijk bureau van de partij waar inderdaad enkele veranderingen vallen waar te 

nemen. Mi chien ook niet wereldschokkend, maar de krant hebben ze toch gehaald. Een 

voorbeeld van een nieuwe positiekeuze door het bureau is de notitie Investeren in D66 

geweest. Hierin werd gepleit voor een inhoudelijke opvatting van zowel partijorganisatie als 

politiek. Belangrijker nog dan hetgeen werd gezegd, is deze keer misschien wel dát het 

gezegd werd. En dat geldt tevens voor Opschudding, die dit schijnbaar al in haar naam heeft 

willen bevestigen. 
Ook buiten de partij zien we langzaam maar zeker de tijdgeest veranderen. Misschien heeft 

de reflexieve radiostilte lang genoeg geduurd. Paars I kon deze nog opvullen door de sfeer 

van vernieuwing die deze combinatie uitstraalde. Paars II slaagt daar niet meer in. Het ziet 

er dan ook naar uit dat met het vertrek van Hans van Mierlo niet zozeer D66, maar Paars 

zijn belangrijkste steunpilaar verloor. Voor D66 blijft hij van eminent belang. Al was het 

maar, over paradoxen gesproken, omdat hij in al die jaren de vlees geworden verbeelding was 

van D66's enig echte publieke geheim, namelijk haar ideologisch gedachtegoed, het sociaal

liberalisme - of zoals hij dat zelf af en toe noemde, het links-liberalisme. 

Datzelfde sociaal-liberalisme kleurt nu de tijdgeest. Daarom is dit ook het moment voor D66, 

haar keerpunt. Een nadere politiek-inhoudelijke positiekeuze zou wel eens de voornaamste 

verandering kunnen zijn die zich voor de partij aankondigt. Maar die keuze moet dan wel 

worden geëffectueerd in een wijze van denken en van benadering van politiek-bestuurlijke 
problemen. Hierbij zal het gaan om het in alle openheid zoeken van wegen die men en in hun 

verhouding tot anderen en tot hun bestuurlijke omgeving en dus in pluriformiteit, tot hun 

recht laten komen. Eigenlijk wa dit altijd al het streven van D66, laten we het dan ook zeg

gen . • 

Christiaan de Vries 
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SWB-DEBAT 

De kwaliteit van het openbaar bestuur 
Verslag van de SWB-wetenschapsconferentie 

door Pien van der Hoeven 

Op 19 december 1998 organiseerde de SWB haar jaarlijkse weten

schapsconferentie. Het thema was dit jaar 'kwaliteit van het openbaar 

bestuur'. Hoogleraar bestuursrecht Inge van der Vlies en SWB-bestuurs

voorzitter en ex-wethouder Gerard Schouw hielden beiden een inleiding 

over het thema. Daarna ontspon zich onder leiding van Lennart van der 

Meulen een levendige discussie met de toehoorders, van wie velen zelf 

een functie in het openbaar bestuur vervullen zoals minister Els Borst. 

I nge van der Vlies beet de spits af door 
vast te stellen dat we het wel 'openbaar' 

noemen, maar dat het bestuur eigenlijk 
tamelijk gesloten is voor de gewone burger. 
Volgens Van der Vlies zijn er drie criteria 
voor de kwaliteit van het openbaar be
stuur. Ten eerste dat van rechts statelijk
heid. De staat moet een rechtsstaat zijn, 
wat betekent dat het bestuur aan het recht 
moet zijn onderworpen. Als tweede en der
de criterium noemde Van der Vlies de toe
gankelijkheid van het openbaar bestuur en 
de democratische legitimatie. Problema
tisch voor de toegankelijkheid van het 
openbaar bestuur is dat het ambtelijk ap
paraat niet veel contact kan zoeken met de 
burgers, want het is aan de leden der Sta
ten-Generaal voorbehouden wetgeving te 
toetsen op het algemeen belang. 

verwacht worden dat deze betrokken is bij 
het openbaar bestuur omdat de burger 
veel van het bestuur te lijden èn te profite
ren heeft. De Belastingdienst, Bouw- en 
Woningtoezicht, het zijn organen die een 
leven lang meegaan. Tegenover het diep 
ingrijpen van de overheid in het leven van 
de burger, hoort invloed van de burger op 
het bestuur te staan. Volgens Van der Vlies 
moeten we daarom naar een vorm van in
teractief, of wel horizontaal, bestuur toe: 
de burger of een vertegenwoordiging daar
van wordt betrokken bij het bestuur. 

Schikken en plooien 

Over wat er allemaal mis is met onze de
mocratie zijn boeken vol geschreven en ve
le rapporten uitgebracht. De analyses zijn 

gemaakt en de oplossingen gepresenteerd, 
maar toch lukt het niet onze democrati
sche instituties te hervormen, constateert 
Gerard Schouw. Volgens hem lopen de po
gingen de instituties te hervormen stuk op 
de heersende Nederlandse bestuurscul
tuur. De weg van de institutionele hervor
mingen loopt dood. Maar Schouw schetst 
een andere weg die wel aansluit bij de 
Nederlandse bestuurlijke tradities, de weg 
van de procesmatige vernieuwing. Hier
mee doelt hij op de zogenaamde interactie
ve processen, die met name op lokaal ni
veau zeer in zwang zijn geraakt. Burgers 
worden meer bij het beleid betrokken; via 
opinie-onderzoeken wordt achterhaald wat 
er leeft onder de mensen en de overheid 
werkt samen met particulieren in zoge
naamde co-producties. 
Deze procesmatige verbetering van de 
democratie past goed bij onze bestuurscul
tuur, die volgens Schouw gekenmerkt 
wordt door consultatie, compromis en con
sensus, door de aloude traditie van 'schik
ken en plooien'. Een paternalistisch trekje 
kan het Nederlandse bestuur niet ontzegd 
worden. De veronderstelling is dat de bur
gerij zich welwillend in het zegenrijke be
stuur van de regenten zal schikken. Vooral 
PvdA'ers leven volgens Schouw in die 
waan. 
Ondanks de democratisering blijft het Ne-

Ons staatsrechtelijke stelsel is gefundeerd 
op de negentiende-eeuwse werkelijkheid, 
waarin de overheid het algemeen belang 
vertegenwoordigde. Het staatsrechtelijke 
schema van de negentiende eeuw betrok 
een bepaald aantal burgers bij het open
baar bestuur. Dit schema schiet tekort om 
iedereen die in deze tijd wordt geraakt 
door het openbaar bestuur, daar ook in
vloed op te geven. Daarom wordt gezocht 
naar nieuwe vormen van bestuur die meer 
toegankelijk zijn voor burgers. Deze nieu
we vormen zijn in de bestuurlijke werke
lijkheid al waar te nemen, maar nog niet 
volledig vorm gegeven in het recht. Van 
der Vlies wijst erop dat bestuur tegen
woordig betekent dat verschillende deelbe
langen worden afgewogen, bijvoorbeeld 
milieu versus economie, aangedragen door 
verschillende actoren. 

Els Borst: 'Ik laat al le geloven naar mijn departement komen'. 

Volgens Van der Vlies kan van de burger 
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derlandse openbaar bestuur de invloed 

van burgers wantrouwen, en directe in
vloed al helemaal. Goed beschouwd is het 
de filterende werking van de vertegen
woordigende organen die voorkomt dat 
meerderheidsopvattingen van de bevol
king al te direct in beleid worden vertaald. 
Ook signaleert Schouw een diepgewortelde 
ang t regeergezag toe te kennen aan indi
viduen. Volgens hem heeft het verzet tegen 
de gekozen burgemeester vooral daarmee 
te maken. 

Polderliefde 

Al positieve trek van onze bestuurscul
tuur noemt Schouw de relatief grote gevoe
ligheid voor kritiek. Vertegenwoordigers 
van 'het nieuwe' klijgen daarom relatief 
gemakkelijk toegang tot besluitvormings
circuit . Verder bestaat er volgens hem nog 
zoiets als 'polderliefde': men stelt zich in 
Nederland in het openbare debat zelden 
hard op. De conclusie van Schouw luidt 
dan ook dat ons land een bestuurscultuur 
kent die pluriform en tolerant is en tegelij
keltijd conflict- en risicomijdend. Het komt 
er op neer dat onze bestuurscultuur pro
cesgelichte veranderingen stimuleert en 
institutionele wijzigingen weert. 
Met de klassieke instituties waarlangs de 
demorratie functioneert , is het dan ook 
lecht gesteld. Verkiezingen zouden het 
acraal hoogtepunt van de democratie 

moeten zijn, maar wie wordt er nog opge
wonden van? Als regulerend en legitime
rend mechanisme hebben verkiezingen 
voor een belangrijk deel hun functie verlo
ren, zeker in de lokale en de Europese poli
tiek. 
Politieke partijen waren ooit verankerd in 
de maatschappij, maar zijn nu losse delen 
geworden, met als belangrijkste taak de 
recrutering en selectie van volksvertegen
woordigers. De partijen zijn meer op kies
verenigingen gaan lijken dan zij zelf willen 
toegeven. 

De democratie van alledag 

Stemt dit nu somber voor de toekomst? 
Volgens Schouw niet, want hoewel de her
vorming van de democratische instituties 
in het slop zit, lijkt de democratie van alle
dag te floreren. Vooral op lokaal niveau. 
Burgers denken en doen mee om hun wijk 
schoon en veilig te krijgen . Burgers wor
den volgens Schouw steeds beter gehoord. 
Een probleem van dit interactieve bestuur 
is wel dat de politieke verantwoordelijk-

Machteld Versnel; 'dc Kamer all ecn op hoordlijnen akkoord latcn gaan met wetsvoorsle llen' 
Els Borst en Jan Vis luisteren. 

heid verdampt naar allerlei haarvaatjes 
van instituties. Het 'breder' maken van de 
politiek is op zichzelf goed, maar gaat 
gepaard met het weglekken van visie. Als 
oplossing voor dit probleem ziet Schouw 
een groter politiek leiderschap, bij voor
keur direct gekozen. Schouw wijst erop dat 
leiders een belangrijke functie in de demo
cratie hebben. Zij kunnen mensen binden 
en een herkenbare visie presenteren waar
mee het overheidsoptreden kan worden 
gestuurd. De politiek moet vaker het voor
touw nemen in maatschappelijke discus
sies. De politieke agenda wordt te veel 
bepaald door de ministeries, sluit Schouw 
zijn betoog af. 

Het primaat van de politiek? 

Fragmenten van de discussie 
Els Borst 
Ik wiJ graag reageren op de stelling van 
Inge van der Vlies dat departementen 
maatschappelijke groeperingen niet kun
nen raadplegen omdat de Tweede Kamer 
dan de vrijheid verliest zelf de ministeriële 
voorstellen te toetsen op het algemeen 
belang. Als minister van Volksgezondheid 
verzeker ik mij voor mijn wetgeving juist 
van zo'n groot mogelijk draagvlak. Ik laat 
alle geloven naar mijn departement ko
men. 
Lennart van der Meulen 
Is dat wel de rol van de minister, niet die 
van de Tweede Kamer? 
Els Borst 
Een minister moet efficiënt opereren, want 
een bewindslid heeft maar vier jaar de tijd 
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om zijn of haar plannen te verwerkelijken. 
Verzekert de minister zich van te voren 
van een draagvlak, dan zal de Kamer de 
wetsvoorstellen minder ingrijpend amen
deren. 
Lennart van der Meulen 
Schakel je daarmee de democratie niet uit? 
Els Borst 
Een probleem is inderdaad dat je de be
sluitvorming onttrekt aan de openbaar
heid. Ik houd daarom ook wel openbaar 
overleg op mijn departement. Misschien 
moet dat vaker gebeuren. 
Het lukt trouwens niet altijd om een 
draagvlak te creëren. Neem bijvoorbeeld 
de wachtlijsten die ik wiJde aanpakken. De 
Kamer kreeg de verschillende partijen wel 
op een lijn, terwijl mij dat in de fase ervoor 
niet is gelukt. Dat zie je wel vaker, dat men 
in de voorbereidende fase nog niet tot een 
compromis bereid is. 
Inge van der Vlies 
Volksgezondheid is een sector waar hori
zontaal bestuur goed mogelijk is: artsen, 
de gezondheidsinspectie, directies van zie
kenhuizen, ze zijn allemaal goed bereik
baar voor overleg. 
Machteld Versnel 
Het zou het beste zijn als de Kamer alleen 
op hoofdlijnen akkoord hoefde te gaan met 
wetsvoorstellen. Bewindslieden zouden de 
Kamer dan in een eerder stadium over de 
hoofdlijnen van hun toekomstige plannen 
moeten informeren. 
Gerard Schouw 
Dit voorstel is een voorbeeld van de pro
cesmatige vernieuwing binnen het huidige 
institutionele kader waar ik voor pleit. 



Jos Janssen 
Ik wil nog een voor
beeld geven uit de sfeer 
van het lokaal bestuur. 
Het hele gedoe over 
stadsprovincies heb ik 
met stijgende verba
zing gadegeslagen. Het 
openbaar bestuur is 
niet goed ingericht en 
past niet meer bij deze 
tijd. Er zijn te veel sub
structuurtjes, het is 
niet meer te overzien. 
Er is regionaal bestuur 
nodig. 
J an Vis 

Laten we ons met D66 
richten op die procesge

ri~hte vernieuwing en 
ons niet blind staren op 
de institutionele ver
nieuwing. Maar het 
voorstel van Machteld 
Versnel zou zeker door 
de Kamer, met haar 
miezerige werkwijze, 
geblokkeerd worden. 
Inge van der Vlies 
Dat voorstel is een tien
tal jaren geleden door 
de regering gedaan, om 
alleen wetgevingsnoti
ties in de Kamer te be
handelen. Door de Ka
mer is het echter afge-

Ja n Vis : 'We verprul en hel door onze bestuurlijke ehaa l' . Als je een prijsvraag 

wezen. 
Lennart van der Meulen 
Ik kan me voorstellen dat kamerleden de 
feiten willen kennen, ook als de discussie 
op hoofdlijnen plaatsvindt. 
J an Vis 
Grote institutionele veranderingen vol
trekken zich niet geleidelijk. Alleen in tij
den van oorlog en crisis kunnen wezenlijke 
hervormingen hun beslag krijgen. Denk 
bijvoorbeeld aan het revolutiejaar 1848, of 
aan de sociale zekerheid die na de bezet
ting geregeld kon worden. We moeten 
wachten op een geschikt moment, en on
dertussen blijven denken. Ik neem het op 
voor de institutionele hervormingen. 
Christiaan de Vries 
Het valt mij op dat in de discussie vandaag 
de definities van openbaar bestuur sterk 

Niet bij straf alleen 

Onder redactie van Kees Schuyt en 
Max Kommer is een bundel versche

nen met als leidende vraagstelling of de 
humanitaire doeleinden van de reclasse
ring ook in de volgende eeuw nog geldings
lrracht zullen bezitten. De auteurs ant
woorden volmondig ja, maar die bevesti
ging wordt niet zomaar gegeven. Ingegaan 
wordt op de ontwikkelingen in (de soorten 
van) criminaliteit, de werking van het 
strafrecht en op de niet vrijblijvende terug
keer van de strafte in de maatschappij. 
Het interessante van dit boek schuilt 
onder meer in de staart. De uitleiding van 
de hand van Kees Schuyt is verplichte stof 
voor iedereen die wil nadenken over de 
werking van (sociaal) beleid en de beteke-

gouvernementeel gericht zijn. Er spreekt 
een technische, management-achtige op
vatting uit van het openbaar bestuur, ter
wijl ik juist altijd het aantrekkelijke van 
D66 heb gevonden dat democratie er ook in 
culturele zin gedefinieerd wordt. Dan gaat 
het om de vraag hoe de burger in zijn dage
lijks leven wordt gereguleerd. Ook dat is 
politiek! 
Eddy Schuyer 
Politici roepen altijd maar dat het primaat 
bij de politiek moet liggen. Ik vraag me af 
of de politiek dat nog wel waar kan maken. 
Wat de politiek in de praktijk doet, is het 
coördineren van verschillen, het scheppen 
van consensus. Daar zouden we meer oog 
voor moeten hebben, want hoe komt de 
politieke agenda dan tot stand? Die wordt 
ons van buitenaf aangedragen. 

nis van gemeenschap, bijvoorbeeld in het 
kader van het Grote stedenbeleid. 

Niet bij straf alleen, Kees Schuyt en Max 

Kommer (red.), Amsterdam University Press 
1998 

Over idealen 
Bij het Schoordijkinstituut is een boek 

verschenen over het belang van ide
alen in recht, moraal en politiek. Het is 
met name de crisis van de ideologieën die 
de samenstellers van deze bundel de vraag 
doet stellen naar de hedendaagse beteke-
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zou uitschrijven om 
een zo ingewikkeld mogelijk bestuur te 
bedenken, zou iemand er nog niet opko
men: het Koninkrijk, twaalf provincies en 
vijfhonderd gemeentes, dat zijn de 
bestuurslagen van onze stadstaat met zes
tien miljoen inwoners. We moeten grotere 
gemeentes creëren. Misschien betekent 
dat dat we de provincie er als bestuurslaag 
tussen uit moeten laten vallen. 
Lennart van der Meulen 
Zal het ooit van een dergelijke hervorming 
komen? 
Jan Vis 
Ik denk dat de grote problemen, met name 
op het gebied van ruimtelijke ordening in 
ons kleine land, onvermijdelijk tot regio
nalisatie leiden. We hebben zo'n leuk soort 
stad rond een park, maar we verprutsen 
het door onze bestuurlijke schaal. 

nis van idealen. In de rechts-, de moraal
en de politieke filosofie, maar ook op con
crete rechtsgebieden wordt gezocht naar 
de articulatie van idealen. Mensenrechten 
en beschermingsverdragen zijn voorbeel
den van de doorwerking ervan. Zo kan 
men ook concluderen tot een 'idealenper
spectief' dat de ontwikkeling van de 
rechtsstaat kleur verschaft. In het boek 
wordt de ontwikkeling van idealen, hoewel 
formeel benaderd toch vooral beschouwd 
als een dynamiek. Hierbij wordt de 
reflexieve kracht benadrukt, die ontstaat 
uit het verschil tussen een bepaalde stand 
van zaken en de ideale voorstelling ervan. 

Over idealen, het belang van idealen in 

recht, moraal en politiek, Wibren van der 

Burg en Frans W. A. Brom, 

Schoordijklnstltuut/ Tjeenk willink 1998 
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• • M IDEE 1 n J 
'Drie jaar geleden was er al genoeg wetenschappelijk onderzoek 
beschikbaar waaruit bleek dat de Betuwelijn economisch gezien een 
fiasco zou worden en dat de aanleg van de lijn niets bijd.raagt aan een 
beter milieu. Inmiddels zijn de aanlegkosten een paar miljard gulden 
gestegen, het flankerend beleid (de verhoging van de transportkosten 
van het wegvervoer) is nog steeds niet ter hand genomen en er zijn 
meer alternatieve technieken ontwikkeld. Het hoogste D66-orgaan, het 
Congres, besloot op zijn voorlaatste bijeenkomst dat er een laatste on
derzoek moest worden gedaan naar economisch nut en noodzaak van 
de spoorlijn, alvorens een goed oordeel over de aanleg kan worden ge
geven. Nog nagenietend van dit verstandige besluit, las ik een paar 
dagen later in de krant een interview met het verantwoordelijke ka
merlid, Francine Giskes. Ik citeer: "Er verandert niet zoveel", stelt het 
D66-kamerlid de voorstanders van de Betuwelijn gerust. Het is natuur
lijk begrijpelijk dat het congres zich zorgen maakt. De leden volgen het 
nieuws uit de krant en weten niet alles." 
Dat ik dom ben, okay. Dat het merendeel van de wetenschappelijke we
reld ernaast zit, kan misschien nog toeval zijn en dat een paar ambte
lijke stukken verborgen moeten worden gehouden dat zijn we na de 
Schipholdiscussies wel gewend. Maar wat niet kan, is dat het Congres 
dom is! 
Mijn idee is dat de fractie van D66 het Congres eens serieus moet ne
men en in dit geval niet moet proberen de indruk te wekken dat de poli
tieke werkelijkheid iets met wetenschappe
lij ke kennis van doen heeft. Dat wil niet zeg
gen dat het Congres altijd gelijk hoeft te 
krijgen. De kamerfractie heeft ook een 
eigen politieke verantwoordelij kheid en 
daar kan zij soms een beroep op doen. Maar 
de fractie moet niet doen alsof het Congres 
uit naïevelingen bestaat: het percentage nit
wits onder de congresgangers zal niet hoger 
liggen dan bij de fractie.' 

Michiel Ruis 
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REDACTIONEEL 

Kleur en inhoud 
Kies Kok - ook al is deze slagzin al wat ouder, eind maart bleek hij toch nog van bete
kenis te zijn. Als Wim Kok voorzitter van de Europese Commissie was geworden, dan 
waren volgens sommige waarnemers nieuwe verkiezingen noodzakelijk geweest. Het 
mandaat van de kiezer zou dan namelijk weggevallen zijn. Maar, hoe spijtig ook, we 
hebben in dit land toch geen gekozen minister-president? Waar is dan het mandaat 
van de kiezer om nu ineens tot een dergelijke staatkundige vernieuwing te komen? 
Me dunkt dat we bijna medeplichtig waren geworden aan kiezersbedrog. Want de kie
zer stemt in ons land vooralsnog op een partij. Dus kiest hij ook niet paars, maar rood, 
of groen, of blauw - en met z'n allen Oranje. Alle kleuren van de regenboog; er is hoop 
voor de imagebuilders. De ene simplificering volgt de andere: van mannetjesmakers 
naar kleurenmengers. Laten we liever de koninklijke weg bewandelen en investeren 
in gedachtegoed in plaats van in uiterlijke schijn. In dit nummer inventariseren we 
het gedachtegoed van D66, dat sinds de gele opschudding onder de noemer sociaal
liberaal is gebracht. Diverse auteurs laten zien, hoe D66 past in een traditie van den
ken over vrijheid en gemeenschap - met wortels in het christendom - en de aandacht 
vestigt op de eigen positie en verantwoordelijkheid die het moderne individu toeko
men. Dat individu leeft straks in de eenentwintigste eeuw, de era van de informatie
en communicatietechnologie, waar in dit nummer ook aandacht voor is en dat boven
dien het thema zal zijn voor het eerstvolgende nummer van Idee. Internet als pijler 
onder een nieuwe economie? Het zal trouwens niet gemakkelijk worden om door alle 
internet-informatie straks het bos nog te zien. Dus zullen we als partij ook stil moe
ten staan bij de vraag hoe ons gedachtegoed in die nieuwe samenleving tot de kiezer 
door moet dringen. Anders wordt die directe democratie waar D66 voor staat toch wel 
erg virtueel. Vragen voor de lange termijn, maar we moeten er nu al mee aan de slag: 
die eenentwintigste eeuw is er immers voor we het weten. Maar voor de korte termijn 
tot de komende verkiezingen voor het Europese Parlement bijt ik mezelf toch maar 
pragmatisch in de inhoudelijke staart met de oproep: Kies Lousewies! • 

Kees Verhaar 
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Herfkens staali.t 
stieli.em herijlcing 

door Thijs de Ruyter van Steveninck en Michel Groothuizen 

N a drie termijnen minister van 
Ontwikkelingssamenwerking 
(OS) te zijn geweest, is Jan 

Pronk naar een ander departement ver
huisd. Op OS werd Pronk zowel bewon
derd als verketterd. Geroemd werden zijn 
dossierkennis, betrokkenheid, energie, 
idealisme en gedrevenheid; verguisd wer
den zijn koppigheid, onwil te luisteren, 
idealisme en gedrevenheid. In zekere zin 
was Pronk Ontwikkelingssamenwerking. 
Veel Nederlanders zullen moeite hebben 
nog andere namen van ministers van OS 
te noemen. Zijn opvolgster Eveline Herf
kens staat onder meer daarom voor een 
zware taak. Het lijkt erop dat zij bezig is 
in korte tijd de erfenis van Pronk afte bre
ken. D66 was in het verleden herhaalde
lijk kritisch richting Pronk, maar door de 
bank genomen steunde D66 de minister 
toch. De koerswijziging van zijn op
volgster vindt zonder veel commentaar 
eveneens genade in de ogen van D66. 
Hoogstens stelt D66 wat vragen bij de in
dividuele keuzen die het nieuwe landen
lijstje van Herfkens bepalen. Over het be
leid als geheel, onze visie, onze doelstellin
gen geen woord. Met dit artikel willen wij 
die stilte doorbreken. 

Armoedebestrijding 

Anders dan haar voorganger 
Pronk is de nieuwe minister 

van Ontwikkelingssamen
werking Heljkens een 

manager. Terwijl Pronk 
ontwikkelingshulp inzette 

voor de 'hogere' doeleinden 
van het buitenlandse beleid, 

richt Heljkens zich op de 
effectiviteit van de hulp. 

De auteurs van dit artikel 
zijn het eens met de 

rolopvatting van de huidige 
minister. Wat hun echter 

verbaast, is dat er van de 
kant van de D66-fractie 
met geen woord op deze 

koerswijziging is gereageerd. 
Des te meer reden om het 

ontwikkelingsbeleid kritisch 
te bezien. 

• • 

hoeften te voorzien. Andere doelen, zoals 
onderwijs en gezondheidszorg, zijn hier
van afgeleid. Daarmee is niet gezegd dat 
ondersteuning van onderwijs of gezond
heidszorg niet als middel kan worden ge
bruikt om aan onze doelstelling bij te dra
gen. 
Met het gebruik van frases als 'het helpen 
van arme mensen om in hun basisbehoef
ten te voorzien', zijn we niet terug bij jaren 
zeventig-concepties als 'doelgroepenbe
leid'. De manier waarop invulling gegeven 
wordt aan het doel is hier immers niet aan 
de orde. En het doelgroepenbeleid is niet 
voor niets verlaten . Volgens ons kan ma
cro-economische hulp als betalingsbalans
steun, al dan niet in multilateraal verband 
hieronder even goed vallen als gerichte 
scholingsprogramma's op microniveau. 
Landen als Zuid-Korea en Taiwan hebben 
in de jaren vijftig grote hoeveelheden hulp 
ontvangen. Thans zijn zij een aantal Euro
pese landen in rijkdom per hoofd van de 
bevolking voorbij gestreefd. Ook het in Ne
derland meer tot de verbeelding sprekende 
Indonesië heeft enorme vooruitgang ge
boekt, al wordt dat nu door de Azië-crisis 
overschaduwd. Het is alleen wel een zaak 
van lange adem: men moet bereid zijn eer
der in decennia dan in jaren te denken. 
Het allerbelangrijkste is dat er in het ont-

Met ontwikkelingshulp bedoelen wij hier die hulp die gefinancierd 
wordt door middel van belastinggeld. De hoofddoelstelling, om 
niet te zeggen de enige reden, van aldus omschreven ontwikke
lingshulp is naar ons oordeel armoedebestrijding. In de kern bete
kent dit dat arme mensen beter in staat raken in hun basisbe-

vangerJand voldoende commitment be
staat: goede wij bij alleen de donor is niet voldoende. 
Armoedebestrijding kan via hulp, maar er zijn andere wegen, en 
betere - zowel omdat ze effectiever zijn, als omdat ze geen belas
tinggeld kosten. Handel en migratie zijn de meest effectieve be
strijders van armoede. Dat wil zeggen vrije toegang voor alle goe-

Or MA . de Rllyter van Stevenick i,s ecolloom en lid van de SWB-werkgroep 
Buitenlalld. Drs M.CJ. Groothuizen is intenwtionaa.l-jurist en voorziuer van 
de werkgroep Bllitenland. 
Dit artikel is gebllseerd op discussi,e in eell projectgroep en op COllllllentllar 
t.ijdell s plenaire vergaderillgen vall de S IrIB-werkgroep Buitenlalld en tijdens 
eenjringe meetillg op het partijcongres in VeldhoveIl (februarijl.). 

4 

/n de projectgroep zat.en Iwast de a.nteurs: Jan Willem BertellS (li,d EP met 
ontwikkelillgssamenwerkillg ill zijn portef euille), Jan Willem GUilIlillg 
(hooglema.r ont.wikke/illgsecollomie VU en Oxford Ulliversity), fI 'lI/ s lrIissetlla 
(directeur IVissema Group) en Ynto de lrIi.t (UHD ollt.wikkelillgsecollomie VU, 
en oud-directeur Financierillgsmaatschappij Olltwikkelillgslanden). 
A /leen de auteurs zijll ver'IfItwoordelijk voor de opvat.tillgell ill dit artikel. 
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'deren en diensten (vrijhandel) en voor productiefactoren (niet al
leen kapitaal, maar ook arbeid) tot onze markten. Wat de vrije toe
gang van arbeid betreft, deze stuit op de vrees van politici dat een 
stroom migranten de samenleving zal ontwrichten. Wat vrijhandel 
betreft, hierover zijn zowel economen als politici het in theorie 
eens: vrijhandel leidt tot maximale welvaart voor alle be
trokkenen. Maar in de praktijk blijken politici wankelmoedig. 
Bescherming van bepaalde groepen in onze samenleving, zoals 
boeren, blijkt - alle mooie woorden ten spijt - in de praktijk vaak 
zwaarder te wegen. Hiervan is overigens niet alleen de Mrikaanse 
producent, maar ook de Europese consument en belastingbetaler 
de dupe. Een gemiddeld Nederlands gezin betaalt jaarlijks ruim 
2000 gulden te veel aan belastingen en hoge prijzen om het pro
tectionistische beleid te financieren. Zo verhinderen belangen
groeperingen en machtige lobbies dat politici kiezen voor de meest 
effectieve manier van armoedebestrijding en zich behelpen met 
het geven van hulp als seeond best. 

Prima donna Pronk 

In de pers is sinds het aantreden van Paars 11 herhaaldelijk gewe
zen op de goede verstandhouding tussen de ministers Van Aartsen 
en Herfkens. Het delen van dezelfde voordeur aan de Bezuiden
houtseweg gaat deze bewindslieden beter af dan hun voorgangers, 
Van Mierlo en Pronk. De goede verstandhouding is waarschijnlijk 
ook te danken aan de technische manier waarop Herfkens haar rol 
opvat als minister van OS. Anders dan Pronk, die ontwikkelings
hulp inzette als instrument voor het buitenlands beleid, is zij voor
al een manager, die toeziet op de effectiviteit van de hulp. In feite 
neemt Herfkens daarmee afstand van de herijking. 
Onder Van Mierlo en Pronk werd het Nederlandse buitenlandse 
beleid 'herijkt'. De herijking beoogde de onderlinge samenhang 
van de elementen van ons buitenlandse beleid te vergroten. 
Ontwikkelingshulp werd meer expliciet dan voorheen een instru
ment van buitenlands beleid. Dat de herijking haar doelen niet 
volledig bereikte, is primair het gevolg van het feit dat prima 
donna Pronk minister van OS was, en niet van Buitenlandse 
Zaken. Pronk zou als minister van Buitenlandse Zaken, met een 
technische minister voor ontwikkelingssamenwerking naast, of 
onder zich, zeker een volledig herijkt, geïntegreerd buitenlands 
beleid hebben gevoerd. Zijn pleidooien voor Nederlands militair 
optreden in Afrika spreken wat dit betreft boekdelen. Van Mierlo 
heeft echter met deze tegenspeler onvoldoende kans gezien de ope
ningen die de herijking bood voor een geïntegreerd beleid te benut
ten. 
Met de technische rolopvatting van de huidige minister van OS 
valt de basis onder de herijking grotendeels weg. Door ontwikke
lingshulp slechts in termen van effectiviteit in relatie tot armoe
debestrijding te definiëren is het als instrument van buitenlandse 
politiek goeddeels afgeschreven. De steun van een groot aantal 
Derde Wereldlanden voor een zetel van Nederland in de Veilig
heidsraad mocht het huidige politieke tweespan incasseren, maar 
is, voor wat het waard is, een gevolg van de meer politiek-instru
mentele benadering van Pronk. 
Net als Herfkens vinden wij dat ontwikkelingshulp slechts de ar
moede moet bestrijden. Daarmee nemen ook wij afstand van het 
vigerende geïntegreerde, 'herijkte' buitenlandse beleid. Herfkens 
doet dat stiekem. Daarmee zet zij de klok terug tot voor Paars I. 
Het heeft iets vreemds te moeten constateren dat op het departe-
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ment ambtelijk nog steeds wordt gewerkt aan de implementatie 
van de herijkingsoperatie, terwijl de nieuwe politieke top deze 
doelstelling alweer heeft verlaten, zonder dit met zoveel woorden 
te zeggen. 
Een keuze voor een ontwikkelingshulpbeleid op eigen doft bete
kent allerminst een keuze tegen handelsbevordering, tegen men
senrechtenbeleid, tegen internationaal milieubeleid of tegen deel
name aan vredesoperaties. Wij zeggen alleen dat daarvoor geen 
(belasting)middelen moeten worden ingezet die bedoeld zijn voor 
armoedebestrijding. Al die dingen zijn belangrijk en zo nodig moe
ten ook daarvoor middelen worden vrijgemaakt, maar niet omdat 
het toevallig ook over verweg-Ianden gaat bij de voor ontwikke
lingshulp bestemde fondsen. 

Hoe rut verder? 

Minister Herfkens heeft aangekondigd dat zij een aantal zaken 
wil veranderen. Zij heeft niet alleen het aantal landen, maar ook 
het aantal sectoren die voor hulp in aanmerking komen, fors be
perkt - al zal het aantal landen dat linksom of rechtsom uit Ne
derlandse publieke middelen ondersteuning krijgt aanmerkelijk 
groter blijven dan het bescheiden lijstje dat de minister presen
teert. Reductie van het aantal partnerlanden is echter geen poli
tiek doel op zichzelf; het dient ertoe de hulp effectiever te maken. 
Het belang van het bevorderen vangoodgovernanee, goed bestuur, 
in de partnerlanden wordt steeds meer onderkend. Wat echter 
niet blijkt te werken, is het 'kopen' van goed beleid: het hulp geven 
als de ontvanger zich maar conform de wensen van de donor 
gedraagt. Het heilloze voorbeeld van Tanzania spreekt boekdelen. 
Goed bestuur is essentieel, maar niet genoeg. Er moet ook serieus 
gekeken worden of potentiële ontvangerlanden onze idealen wel 
delen - en daarmee komt via de achterdeur toch nog een vleugje 
buitenlandse politiek binnen. Een voorbeeld is India, momenteel 
een belangrijk partnerland, en trotse bezitter van het good gover
nanee-stempel van de Wereldbank. Maar ook een land dat zijn, en 
dus indirect onze, middelen gebruikt om een kernmacht op te bou
wen, terwijl het analfabetisme nog schrikbarend hoog is. Naar ons 
oordeel, in tegenstelling tot dat van Herfkens, komt India dan ook 
niet voor Nederlandse hulp in aanmerking. 
In principe moet de hulp zich richten op de allerarmste good gover
nanee-landen die geen toegang hebben tot de internationale kapi
taalmarkt. In een land als China bestaat veel armoede, maar 
China kan altijd in het buitenland lenen, niet alleen omdat het 
een redelijk economisch beleid voert, maar vooral omdat het groot 
is. Kleinere (Afrikaanse) landen die een even goed beleid voeren, 
hebben die mogelijkheid niet. Hier is inzet van publieke gelden 
onontbeerlijk om ontwikkeling te faciliteren. 
In het licht van het bovenstaande is het percentage van het BNP 
dat aan hulp besteed wordt minder belangrijk. Gegeven de einde
loze behoefte is elk bedrag immers willekeurig. Het minst wille
keurig is de internationale norm van 0,7% van het BNP. Het lijkt 
ons verstandig die als hard uitgangspunt te blijven hanteren en te 
zorgen dat elke gulden die daarbinnen valt een maximaal rende
ment heeft in de strijd tegen armoede. Om op basis van geringe of 
ontbrekende effectiviteit het voor ontwikkelingshulp beschikbare 
bedrag als zodanig te verminderen, zoals Frits Bolkestein onlangs 
suggereerde, miskent het normatieve element van het geven van 
ontwikkelingshulp volledig en helpt ook niet in het streven naar 
een maximaal rendement van deze belastinggelden .• 
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Verval van de partijcratie 

Met veel gevoel voor theater is de opkomst bij de verkiezingen voor de Provinciale Staten 
van 3 maart 'dramatisch laag' genoemd: iets meer dan 45 procent. De provincies kunnen 
zich niet meer baseren op het mandaat van een meerderheid van de kiezers. 
En zoals je mag verwachten, werden er in hoog tempo geneesmiddelen aangereikt voor 
deze kwaal: herinvoering van de opkomstplicht, meer bevoegdheden voor de provincie en 
een duidelijker en begrijpelijker politiek in de provincie. 
Ik durf een voorspelling aan: de middelen zullen niet worden gebruikt, er zal op dat 
gebied weinig veranderen. En als er iets verandert in de positie van de provincies dan nog 
zal de opkomst niet toenemen. 
Integendeel: alles wijst er op dat de opkomst nog verder zal teruglopen; als de oudjes die 
nu nog de gang naar de stembus maken er niet meer zijn zal de opkomst voor de provin
ciale verkiezingen nog veel verder teruglopen. Een opkomstpercentage van twintig procent 
zal mij niet verbazen. En met de andere verkiezingen (voor de Theede Kamer en voor de 
gemeenteraden) zal het niet veel anders zijn. De dalende tendens zal onomkeerbaar blij
ken. 
Nog jarenlang kunnen we dus dramatische commentaren verwachten. Maar daar moe
ten we niet te zwaar aan tillen. Absenteïsme op verkiezingsdag betekent niet dat de afwe
zige kiezers geen invloed meer hebben. Dat hebben ze wel: via allerlei maatschappelijke 
organisaties, via tal van publieke acties, via de publiciteit, via de rechtszaal. Dat mensen 
op de verkiezingsdag thuisblijven alleen maar omdat ze tevreden zijn, lijkt mij overigens 
een beetje onzin. Wie tevreden is heeft een helder oordeel en dat is nu precies wat niet het 
geval is: de thuisblijvers zijn opgehouden er nog iets van te begrijpen. Ze weten niet op 
wie ze moeten stemmen en ze weten niet over welke belangrijke onderwerpen de gekoze
nen beslissen. 
Het lijkt mij heel goed mogelijk dat we over een tijdje tot het inzicht komen dat hoge 
opkomst bij de verkiezingen een enigszins uitzonderlijke situatie was die zich voordeed 
tussen de Eerste Wereldoorlog en het einde van de Koude Oorlog. Kortom in de tijd waar
in maatschappelijke vraagstukken zich lieten reduceren tot one liners die door een niet al 
te kritisch publiek gemakkelijk werden geconsumeerd (vrouwenkiesrecht, 8-urige werk
dag, weg met het kapitaal, voor het Plan kameraad). Grote toogdagen en optochten, vlie
gende vaandels en strijdliederen, grote onkwetsbare voormannen en -vrouwen, strijd
vaardig voetvolk met de verwachting dat vlak achter de horizon de betere toekomst lag te 
wachten. 
Misschien doet deze opsomming wat cynisch aan. Dat zou mij spijten - want zo bedoel ik 
het niet. Wat ik wil duidelijk maken is dat de hoge opkomst waarschijnlijk rechtstreeks 
verbonden was met de door alle politieke partijen nagestreefde 'socialisatie van het indi
vidu'. Pas in het laatste kwart van onze eeuw is daar een eind aangekomen: ongeveer op 
het moment dat ook de kleine verdiener een auto en een eigen huis kon betalen, het 
moment ook waarop sociaal-democraten het gênant vonden op het partijcongres de 
Internationale te zingen en de teksten dan ook vergeten waren. Met de confessionele par
tijorganisaties ging het precies hetzelfde en zelfs met liberalen van verschillende snit ging 
het ook ongeveer zo. 
Kernbegrip voor dit alles: individualisering. De burger is als kiezer niet meer primair een 
trouwe volgeling maar maakt zelf uit of hij gaat stemmen en zo ja waarop. En de tegen
hanger van dit alles is het verval van de traditionele partijen die meer en meer gaan leu
nen op overheidssubsidie (waarover zij zelf beslissen .. .). 
~rval van de democratie? Nee, slechts verval van de partijcratie. 
En alle vormen van directe democratie waar D66 voor staat zijn een passend antwoord 
op die ontwikkeling. • 

door Jan Vis 

Dr. J.J. Vis is lid van de Raad van 
State en oud-hoogleraar staats
recht. 
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Het sociaal-liberalisllle 

Een redactionele inleiding op het thema 

Sociaal-liberaal, links-liberaal, progressief-liberaal, pragmatisch, ontplooiings-liberaal, imma
terieel-liberaal, liberaal-democratisch, radicaal-democratisch, vrijzinnig-democratisch ... 

what's in a name? 

Een etiket is betrekkelijk. Op 21 november vorig jaar doopte het Congres D66 na 33 jaar sociaal
liberaal. Opschudding, de groep jonge D66'ers die het imtiatief hiertoe nam, dacht D66 met het 
meuwe etiket het voor de kiezers noodzakelijke profiel te geven. Electoraal gezien is sociaal
liberaal niet eens zo'n goede keuze. In een land waar de grootste zichzelf liberale noemende par
tij zo'n conservatieve signatuur heeft als de VVD, kun je op je vingers natellen dat de term 
sociaal-liberaal al gauw als een ruk naar rechts wordt geïnterpreteerd. In Europa heeft sociaal
liberaal wel de goede klank - daar ontbreekt de conservatieve connotatie. Maar de kiezers zitten 
in Nederland. 

De duidelijkheid die volgens Opschudding met dit meuwe etiket verschaft zou worden, is ook 
beperkt. Er moet namelijk voortdurend worden uitgelegd dat sociaal-liberaal niet hetzelfde is als 
paars. Algemeen wordt aangenomen dat de geringe herkenbaarheid van D66 in de twee paarse 
kabinetten de belangrijkste reden is van het electorale echec. Dit is ook wat Opschudding geïns
pireerd heeft tot het zoeken naar een duidelijker profiel. Des te wonderlijker is, dat gekozen is 
voor een etiket dat de gemiddelde kiezer niet van paars kan onderscheiden. Dat het evenwel een 
misvatting is paars en sociaal-liberaal gelijk te stellen, maken de artikelen in dit nummer van 
Idee een ieder hopelijk duidelijk. 
Na de tamelijk rampzalig verlopen verkiezingen voor de Provinciale Staten, waren de andere par
tijen er als de kippen bij om erop te wijzen dat D66 een overbodige partij zou zijn. Want er bestaat 
toch al een socialistische en een liberale partij, die samen een sociaal-liberale koers varen? Dat 
partijen die niet aan D66 verloren hebben, zich blijkbaar toch genoodzaakt zien op die manier in 
de aanval te gaan, lijkt onlogisch. De enige verklaring hiervoor kan zijn dat de PvdA en de VVD 
zich door deze zogenaamd overbodige partij toch in het nauw gedreven voelen. D66 doet namelijk 
een appel op hun rechter-, respectievelijk linkervleugel. Dat D66 overbodig zou zijn, is een staal
tje wishful thinking van de kant van deze partijen die - hoe goed het hun electoraal gezien 
momenteel ook gaat - D66 liever kwijt dan rijk zijn. 

Afgezien van de ongelukkige aspecten die het nieuwe etiket aankleven, komt Opschudding alle 
lof toe. De groep heeft de discussie in de partij aangezwengeld. D66 wordt nu gedwongen haar 
gedachtegoed te articuleren. Dat is maar goed ook, want hoewel D66'ers zich onder elkaar altijd 
goed verstaan hebben, overheerst extern ongelukkigerwijze het beeld van een partij die zich 
krampachtig vasthoudt aan wat er nog rest van haar 'kroonjuwelen'. Daarom heeft Idee ervoor 
gekozen een nummer te wijden aan de vraag: wat houdt sociaal-liberalisme in? Carel Tielenburg 
en Christiaan de Vries geven het begrip invulling door het te betrekken op de rechtsbescherming 
in de netwerkmaatschappij. Herman Beun legt namens Opschudding uit wat sociaal-liberaal wil 
zeggen: democratie is het sleutelwoord. Dat geldt ook voor Thom de Graaf die op de verschillen
de bijdragen in deze Idee reageert. 'Wij blijven Democraten,' aldus de fractievoorzitter. 
Welke vlag erop de lading wappert doet er weinig toe. Het is met het etiket, maar het gedachte
goed dat een partij profiel verschaft. En met de gedachten zit het meer dan goed . • 

Pien van del' Hoeven 
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Paars is niet 
sociaal-liberaal 

D e nieuwe aanduiding sociaal
liberaal heeft in onze partij al 
voor heel wat opschudding ge

zorgd. Begrijpelijk ook, want het idee dat 
D66 zou behoren tot een benoembare poli
tiek-filosofische stroming was voor velen 
lange tijd ondenkbaar: D66 was immers 
de partij van de redelijkheid, waar ideeën 
op hun inhoud werden beoordeeld in 
plaats van op hun ideologische herkomst. 
D66 deed zichzelf daarmee groot onrecht, 
vindt Opschudding. Het afwijzen van be
noembaarheid, de pertinente weigering 
een beginselprogramma op te schrijven, 
de nadruk op bruggenbouwen en ja, ook 
onze nadruk op de procedurele aspecten 
van democratie, dat alles suggereerde 
voor de buitenwereld dat we eigenlijk zelf 
geen echte visie hadden en daarvoor leen
tjebuur moesten spelen bij anderen. Maar 
D66 heeft wel degelijk een eigen visie op 
de toekomst, en die visie heeft al 33 jaar 
meer actualiteitswaarde dan de paradig
ma's van de traditionele partijen. Dat is 
ook wel gebleken, want die laatste zijn de 
afgelopen decennia massaal overboord ge
zet, terwijl het D66-ideaal van emancipa
tie van het individu en het doorbreken van 
structuren die dat, waar ook in de samen
leving, in de weg staan levender is dan 
ooit. Daarom is het heel goed dat D66 
vanaf nu voortaan duidelijk gaat opschrij
ven waar het staat, waar het vandaan 
komt en waar het naar toe wil. De nog 
immer zeer geëngageerde kiezer, die in
middels geen idee meer heeft aan welke 
ideologieloze partij hij zijn stem nu weer 
moet geven, en daarom maar thuisblijft, 

door Herman Beun 

Op initiatief van 
Opschudding heeft het 

najaarscongres geproclameerd 
dat D66 sociaal-liberaal is. 

Dit etiket zou D66 een 
duidelijker profiel geven. 

Critici venveten Opschudding 
zich vooral met de 

'verpakking' van D66 bezig 
te houden. Tegemoetkomend 
aan die kritiek presenteerde 
Opschudding eind februari 
het document De Voorzet. 
Hierin is uiteengezet wat 

Opschudding onder de 
sociaal-liberale identiteit van 
D66 verstaat. Aan de hand 
van de vier in dit document 

genoemde kernwaarden -
vrijheid, verantwoordelij~ 
heid, gelijkwaardigheid en 

democratie - licht 
opschudder Herman Beun 
de bijdrage aan het D66-

gedachtegoed toe. 

.'--------------------------'. 

zweeft of experimenteert, kan die duidelijkheid juist nu heel goed 
gebruiken. 

Sociaal-liberaal 

"L'homme est né libre, et partout il est 
dans les fers", begon een verontwaardigde 
Rousseau in 1762 zijn Du contrat social. 
Diezelfde verontwaardiging over geïnstitu
tionaliseerde machtsongelijkheid vinden 
we in het Appèl dat de oprichters van deze 
partij in 1966 deden aan het Nederlandse 
volk. Evenals Rousseau kwamen zij met 
vergaande voorstellen voor staatsrechtelij
ke hervorming om aan die ongelijkheid een 
eind te maken, en de ideeën over formele 
democratie - het referendum, de gekozen 
premier en burgemeester - zijn daarna 
bepalend gebleven voor het publieke beeld 
van D66. Maar democratie is natuurlijk 
veel meer dan alleen maar procedures. De 
materiële democratie , het scheppen van de 
culturele en sociale omstandigheden die 
participatie stimuleren, is minstens zo be
langrijk. Ook voor dat aspect van democra
tie heeft D66 altijd oog gehad. 
D66 is om die redenen bij uitstek een libe
rale partij , maar dan wel een in de traditie 
van rond de vorige eeuwwisseling, toen li
beralen streden voor uitbreiding van het 
stemrecht en voor sociale hervormingen. 
Want de ironie wil dat de partij die tegen
woordig in Nederland het predikaat libe
raal claimt zich juist tegen dit soort voor 
D66 wezenlijke zaken verzet. Het woord 
liberaal heeft daardoor een rechtse conno
tatie gekregen die het van oorsprong niet 
had. Om de sociale kant van ons liberalis
me en het onderscheid met de conservatief
liberale richting te benadrukken heeft Op-

Ir: CB. Beun is chemi,sch-technoloog en werkzaam bij een 
alLtomntiseringsbedriif 

schudding daarom gekozen voor de aan
duiding sociaal-liberaal. D66 plaatst zich daarmee middenin de 
internationale hoofd stroming in de politiek waartoe ook Europese 
zusterpartijen als de Britse Liberal Democrats en het Deense 
Radikale Vénstre behoren. Dankzij het feit dat de Britten hun 
Europese parlementsleden straks voor het eerst volgens een even
redig stelsel zullen kiezen wordt de sociaal-liberale stroming vanaf 
komende zomer de grootste in de liberale'fractie in het Europarle-Hij is acûefbim,"n Opschuddi,ng. 
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ment. In een Europees perspectief gezien is de positie van het 
sociaal-liberalisme dus een stuk steviger dan die van het conser
vatief-liberalisme. 
Wat Opschudding verstaat onder de sociaal-liberale identiteit van 
D66 is uitgewerkt in het onlangs aan de partij gepresenteerde do
cument De Voorzet. D66 heeft volgens Opschudding een missie die 
als volgt kan worden verwoord: "D66 bestaat als politieke partij 
om een duurzame, democratische en open samenleving op te bou
wen, waarin de mens zich ontplooit in solidariteit met anderen". 
Deze missie is gekoppeld aan vier kernwaarden: Vrijheid, verant
woordelijkheid, gelijkwaardigheid en democratie. 

Vrijheid en verantwoordelijkheid 

Vrijheid voor het individu vindt Opschudding erg belangrijk. Men
sen zijn volgens ons het gelukkigst als ze zoveel mogelijk in vrij
heid hun eigen keuzes kunnen maken. Bovendien geeft vrijheid 
van uiting en handeling mensen de gelegenheid om alternatieven 
tegen elkaar af te wegen en eventueel zelf te proberen, zodat ze 
uiteindelijk tot een beter gefundeerde keuze kunnen komen. Vrij
heid voor het individu betekent echter niet alleen het recht op de 
afwezigheid van dwang, de negatieve vrijheid. Vrijheid is ook posi
tieve vrijheid: het recht op ontplooiing. Spreiding van welvaart, 
kennis en welzijn moet zorgen voor gelijke kansen, opdat ieder 
ook daadwerkelijk van vrijheidsrechten gebruik kan maken. 
Vrijheid staat niet op zichzelf, maar is in onze visie nadrukkelijk 
gekoppeld aan de tweede kernwaarde: verantwoordelijkheid. Dat 
werkt twee kanten op: verantwoordelijkheid, voor jezelf en voor 
anderen, kan alleen maar in vrijheid worden aanvaard, en niet 
worden opgelegd. Een overheid die zegt haar burgers hun vrijheid 
te gunnen, dient hun dan ook verantwoordelijkheid te geven, bij
voorbeeld door het invoeren van een veel directere democratie en 
het afschaffen van betuttelende regelgeving. De koppeling van 
vrijheid aan verantwoordelijkheid sluit goed aan bij de beginsel
programma's van onze buitenlandse geestverwanten. Het Noorse 
~nstre bijvoorbeeld verwoordt het kernachtig met: "Het respect 
voor de individuele mens en de verantwoordelijkheid voor de ge
meenschap zijn de grondgedachten voor Venstre". En het Deense 
Radikale ~nstre verheldert verder: "Det Radikale Venstre gelooft 
in de vrije en verantwoordelijke mens, die handelt in saamhorig
heid met andere mensen. De mens ontwikkelt zich door zijn keu
zes en handelingen in samenspel met anderen. Een democratische 
samenleving kan alleen fungeren als haar leden zich tegenover 
elkaar verplicht voelen. Voor Det Radikale Venstre zijn vrijheid en 
verplichting onlosmakelijk met elkaar verbonden." Ook deze twee 
partijen, die overigens net als D66 de term sociaal-liberaal gebrui
ken als nadere aanduiding van hun gedachtengoed, plaatsen zich
zelf nadrukkelijk binnen de liberale traditie. 
Tegenstanders van D66, met name in de christen-democratische 
hoek, hekelen het wat zij noemen 'individualistische' karakter van 
onze visie op de samenleving. Met individualisme is echter niets 
mis. Waar zij eigenlijk op doelen is wat een communitaristisch filo
soof als Charles Taylor aanduidt met atomisme: de liberale neiging 
om overdreven nadruk te leggen op vrije keuze, zonder daarbij een 
rol toe te kennen aan de sociale en culturele context waarbinnen 
meningsvorming tot stand komt. Dit is echter een karikaturale voor
stelling van zaken die op moderne liberale filosofen allang niet meer 
van toepassing is, en die zeker bij sociaal-liberalen niet is terug te 
vinden. Het fragment dat in de voorgaande alinea geciteerd werd uit 
het beginselprogramma van Det Radikale ~nstre toont dat al aan. 
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Gelijkwaardigheid 

Zoveel hoofden, zoveel zinnen - vooral waar het vrije mensen be
treft. Al die individuele identiteiten en waardenpatronen zijn in 
belangrijke mate gevormd door het netwerk van sociale en cultu
rele gemeenschappen waartoe die individuen behoren. De optima
le inrichting van de maatschappij bestaat dan ook niet, iedereen 
heeft daar andere opvattingen over. Politieke en culturele di
versiteit dient altijd te blijven bestaan. De kern waarde gelijk
waardigheid drukt daarom tevens waardering uit voor de grote 
verscheidenheid aan gemeenschappen, leefvormen en opvattingen 
die onze samenleving rijk is. 
Gemeenschappen verschaffen niet alleen identiteit en waarden, 
maar dienen tevens als bron van zelfvertrouwen en waardering. 
Het idee deel uit te maken van dezelfde gemeenschap is noodza
kelijk voor het ontstaan van solidariteit met verder onbekende 
individuen, en is essentieel voor het functioneren van democratie. 
Gezamenlijke politieke besluitvorming heeft daarom geen zin 
waar onderlinge solidariteit onvoldoende aanwezig is. Gemeen
schappen zijn een gegeven, de inrichting van de politieke orde 
moet daarop worden afgestemd. Solidariteit en altru'isme kunnen 
nu eenmaal niet van boven worden opgelegd. 

Democratie 

Alles komt samen in de kernwaarde democratie, terwijl omge
keerd alleen in een democratie de andere kernwaarden gereali
seerd kunnen worden. Vrijheid en verantwoordelijkheid voor de 
individuele burger betekent dat democratie veel meer direct moet 
worden en vaker moet worden toegepast, ook buiten de politiek. 
Dat bijvoorbeeld CAO-onderhandelingen nu alleen door vakbon
den worden gevoerd, terwijl veel werknemers daar geen lid van 
zijn is erg ondemocratisch. Het houden van referenda en volksini
tiatieven moet een gewone zaak worden. Niet omdat burgers 
zoveel verstandiger zijn dan politici, maar vooral omdat er dan, in 
de woorden van Andreas Gross van het Institut fur Direkte De
mokratie in Zürich, "minder bevolen kan worden, en men meer 
moet proberen te overtuigen". 
Het debat en de afweging van alternatieven winnen aan kwaliteit 
door een zo groot mogelijke vrijheid en diversiteit, ook in de uit
voering van politiek beleid. Op die manier kunnen we leren van de 
ervaringen en meningen van anderen, en kan het best tegemoet 
worden gekomen aan specifieke behoeften. Om diversiteit te ver
sterken en te behouden dienen macht en bevoegdheden niet lan
ger top-down, maar bottom-up verdeeld te worden. Ook het belang 
van onderlinge solidariteit voor politieke besluitvorming vereist 
dat het trekken van grenzen tussen de verschillende politieke een
heden en het vaststellen van de bevoegdheden die horen bij een 
bepaald staatsniveau een zaak worden voor de betreffende bevol
king. Bestuurlijke schaalvergroting of overdracht van bevoegdhe
den naar een hoger niveau dient slechts plaats te vinden indien de 
bevolking van de noodzaak ervan kan worden overtuigd. Het 
negeren van weerstand of desinteresse, zoals dat onder meer 
gebeurt bij gemeentelijke herindelingen en bij de overdracht van 
bevoegdheden aan de EU, is ondemocratisch en werkt op den duur 
samenlevingsondermijnend. Pleidooien uit socialistische hoek om 
de EU ook te belasten met sociale wetgeving, zijn, voor zover een 
uniform sociaal stelsel überhaupt al wenselijk zou zijn, in ieder 
geval prematuur. 
Zoals uit het bovenstaande blijkt, is het een vergissing te denken 
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dat D66 met het aannemen van sociaal-liberaal naar rechts is 
opgeschoven. Eveneens een vergissing is het om te menen dat -
sociaal-liberaal volgens Opschudding een samenvoeging is van 
socialistisch en liberaal. Die synthese is namelijk allang tot stand 
gekomen en heet Neue Mitte, New Labour, Paars. Paars was in de 
ogen van Opschudding slechts een hulpmiddel en een eerste stap, 
vooral nuttig voor het doorbreken van vastgeroeste patronen en 
het openleggen van de politieke machtsverhoudingen. Paars is 
niet ons politieke ideaal. De combinatie van marktliberalisme met 
socialisme leidt niet tot meer autonomie van de burger, maar ont
aardt steeds meer in overheersing van twee kanten: de opper-
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machtige vrije markt aan de ene kant, en een ondoorzichtige over
heidsbureaucratie aan de andere. De individuele burger, waar het 
ons sociaal-liberalen om gaat, speelt in de strijd tussen socialisten 
en liberalen nauwelijks nog een rol, laat staan dat hij op de ont
wikkelingen enige invloed uitoefent. De taak waar sociaal-libera
len voor staan is daarom niet om tussen markt en staat een brug 
te vormen, want die brug vormen ze ook wel zonder ons. De 
belangrijke opgave waar wij sociaal-liberalen de komende decen
nia voor staan is om de machtsverhoudingen om te keren, en 
markt en staat aan de burger ondergeschikt te maken. In Neder-
land, en in Europa. • • 
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Sociaal-liberalisme 
een netwerkmaatschappij • m 

door Carel Tie l enburg en Christiaan de Vries 

D 66 heeft zich van een sociaal
liberaal profiel voorzien. Prompt 
leidde dat tot een discussie over 

de vraag of de partij hiermee zijn pragma
tische stellingen zou verlaten. Jan Glastra 
van Loon heeft hierop in NRC Handels
blad al geantwoord, namelijk dat zoiets 
niet het geval hoeft te zijn. De keuze voor 
een expliciet politiek-ideologisch perspec
tief is natuurlijk in de eerste plaats een 
tactische wending, bedoeld om de partij 
een herkenbare positie op de politieke 
kaart te verschaffen. Daarnaast, en daar 
doelde Jan van Loon op, kan deze beslis
sing ook worden beschouwd als voorwaar
de voor nadere en vooral een bredere in
houdelijke reflectie. De aanname moet dan 
wel zijn dat het sociaal-liberale perspectief 
hiertoe meer mogelijkheden biedt dan het 
'democratische' blikveld dat de partij tot 
nog toe verkoos. En misschien moet je wel 
vaststellen dat de democratische oriënta
tie van de partij gaandeweg was ingeperkt 
tot een overwegend formeel klinkende 
canon. 
In dit stuk willen wij in eerste ronde de 
ruimte verkennen die het sociaal-liberale 
perspectief ons verschaft. Wij laten ons 

De auteurs van dit artikel 
verkennen de betekenis van 

het predikaat sociaal,.. 
liberaal in deze tijd van 

ingrijpende maatschappelijke 
verandering. Een cruciale 

ontwikkeling is de fragmente-
ring van de samenleving 
in allerlei verschillende 

netwerken. Wat dat voor 
gevolgen voor de rechtsstaat 
heeft, is een van de vragen 

die de auteurs stellen. 
In het zoeken naar 

antwoorden laten zij 
zich inspireren door denkers 

van deze tijd als Sar gent, 
Schuyt en Dahrendoif. . -- • 

een reductie van inhoudelijke betekenis
sen. Bovendien gaat het daar eenvoudig
weg niet om. Van oudsher staat het socia
le voor het 'maatschappelijke': onderdeel 
uitmakend van, zijn eigenschappen ontle
nend aan de maatschappelijke verhoudin
gen waarin het een rol speelt. En als we er 
zo tegenaan kijken, dan blijkt dat de aan
duiding van het sociale iets zegt over het 
maatschappelijke karakter van het libera
le motief van vrijheid. Hetgeen dus al 
direct betekent dat dit motief van vrijheid 
niet 'op zichzelf' of 'voor zichzelf' mag wor
den beschouwd. 
De belangrijkste boodschap is dus dat het 
sociaal-liberalisme zich tegenover een 
vrijblijvende interpretatie van het libera
lisme plaatst. Een vrijblijvendheid - vrij
heid, marktvrijheid, individuele vrijheid -
die vooral het neoliberalisme aankleeft, 
hier te lande door de VVD vertegenwoor
digd. Daartegenover richt een eigentijdse 
interpretatie van sociaal-liberalisme zich 
op het (mede) tot stand brengen van nieu
we verbindingen tussen maatschappelijke 
macht en individuele vrijheid. Voor D66 is 
deze verhouding al vanaf het eerste begin 

hierbij , gegeven het karakter van ons onderwerp, leiden door de 
volgende inhoudelijke oriëntaties die het denken van de partij 
altijd hebben gekleurd: die van de rechtsstaat, de democratie en 
het vrijheidsbegrip. 

een essentiële geweest. Vandaar het ac
cent dat door de partij op het democratiebegrip werd gelegd. 

Onorthodox 

lIet sociale en het liberale 

Welke is de betekenis van de toevoeging van het sociale aan het 
liberale? Merkwaardigerwijs stelt niemand die vraag, net zoals in 
het geval van de twee betekenissen waaruit de 'sociaal-democra
tie' is opgebouwd. Op die manier moet het wel lijken alsof het 
sociale naar een bepaalde morele kwaliteit verwijst: sociaal of niet 
sociaal bewogen. Maar een dergelijke moralisering vormt te zeer 

Christia(lII de Vries is cult,uurjilosoof etl directeur vatl het wetenschappelijk 
bureou van D66 etl Carel1'i,eletlbllrg is bestll,urskllluiige ell docellt (/(I/I de 
1I0ag"e Hogeschool. 
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D66 is ontstaan in een tijd waarin de Nederlandse politiek in een 
ernstige crisis was geraakt. Politieke ontwikkelingen blokkeer
den, liepen stuk op de verzuilde structuur van die dagen. D66 was, 
als nieuwe 'niet-verzuilde' partij, beter in staat om op de nieuwe 
eisen van de tijd in te gaan. Zij had, naast de institutionele ver
nieuwing van het politieke bestel, ook op andere terreinen oog 
voor nieuwe en onorthodoxe oplossingen waarmee actuele vraag
stukken konden worden aangepakt. De partij werd in die jaren 
wel getypeerd als een beweging van neo-democraten en als links
liberaal. Het is verleidelijk om de aanduiding sociaal-liberaal hier
mee nu gelijk te stellen, maar dat zou een al te gemakkelijke stap 
zijn. De wereld van vandaag is immers niet meer dezelfde als die 
van drie of vier decennia geleden. En in die verleden tijd - vooral 
vanaf de jaren zeventig - stond het sociaal-liberale denken sterk in 
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het teken van het debat over de verzorgingsstaat. Een voorbeeld 
hiervan is het werk van de socioloog Ralf Dahrendorf, die allan
ger in Europa één van de voornaamste pleitbezorgers van het so
ciaal-liberalisme is. 

Van verzorging naar netwerk 

De tijden zijn veranderd. Als we nu een karakterisering van de 
huidige samenleving zouden moeten geven dan is een netwerk
maatschappij, in plaats van een natie- en/of verzorgingsstaat, zo 
gek nog niet. Het is een bijzondere overgang die hiermee wordt 
aangegeven. Allereerst valt het accent, als het om de 'orde van de 
macht' gaat, op de maatschappij en minder op de staat, zoals dat 
in de afgelopen decennia het geval was. Nagegaan moet dus wor
den wat hiervan de betekenis is voor de staat en voor de op de 
staat georiënteerde democratische ordening van de macht, waar
van ook het parlementair-politieke systeem deel uitmaakt. Ook 
naar de eigenschappen van maatschappij en samenleving zal met 
andere ogen moeten worden gekeken. Eén ding is wel duidelijk en 
dat is dat er een grondige verschuiving plaatsvindt in zowel de 
objectieve structuren, als de subjectieve drijfveren voor de burger 
om maatschappelijk en democratisch te participeren, teneinde zijn 
of haar vrijheid te garanderen. De manier waarop hij of zij dat 
doet, kenmerkt zich door variëteit, differentiatie en een zekere 
autonomie. Dit in tegenstelling tot de overwegend 'centralistisch' 
en op de nationale staat gerichte oriëntatie van voorheen. 
Dat alles hangt direct samen met de twee andere overgangen die 
worden gemaakt. Van 'verzorging naar netwerk' betekent, zou je 
bijna zeggen, een volgende fase in het proces van verzelfstandi
ging van het maatschappelijk subject. Onder het industriële regi
me was er eerst de klasse en toen de sterk ideologisch gerichte 
maatschappelijke organisatie van de verzuiling. Daarna heeft de 
verzorgingsstaat zijn pendant gekend in een versneld proces van 
individualisering. De maatschappelijke organisatievorm die hier 
het gevolg van is, is het sociale 'netwerk'. Van belang is hier tege
lijkertijd bij te begrijpen dat we deze maatschappij , althans zijn 
verhoudingen, in mondiale en regionale termen moeten beschou
wen. Ook al ontwikkelt dit inzicht zich met name in de politieke 
partijen maar langzaam; vandaag vormt deze regionale en mon
diale differentiatie de realiteit en de context voor elke politieke 
vraagstelling. 
Alle politieke stromingen zullen zich van deze ontwikkelingen 
rekenschap moeten geven. Het is niet overdreven te zeggen dat in 
de positie die zij hierin innemen het 'nut' van het handelen zal 
afhangen. Daarom luidt de probleemstelling voor onze analyse 
hier: wat is de betekenis van het predikaat sociaal-liberaal in een 
tijd van ingrijpende maatschappelijke verandering, zoals die de 
afgelopen eeuw tot uitdrukking is gekomen in de transformatie 
van klassemaatschappij naar netwerkmaatschappij? 

De opkomst van de netwerkmaatschappij 

De transformatie waaraan wij hier het laatste refereren, heeft dus 
zo ongeveer een halve eeuw in beslag genomen. l Maar om zinvol 

1) Deze trollsformat.i.e is beschrevell iu diverse publicot.i.es van het weten
schappelijk bureau. 'VlUl D66. Zie bijvoorbeeld De waarde van de democralie 
(1994) en De open samenleving en haal' vrienden (/995). Voorts is el, vooral ill 
de periode 1991 - 1995, iu Idee veel aalldacht. geweest voor de politiek-theore
tische betekellis van deze overgangell . 
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te kunnen spreken over de netwerkmaatschappij als zodanig moe
ten we hier eerst iets zeggen over de betekenis van de netwerken 
zelf. 
Wat verbeeldt een netwerk? Het is toch vooral een associatief en 
beschrijvend begrip, om kort te gaan: netwerken zijn zowel socia
le als nuttige verbindingen tussen mensen. In de laatste betekenis 
zijn netwerken verbindingen tussen mensen en functies. Dat gaat 
al op voor een netwerk van ouders rond een school. Het geldt zeker 
voor een beleidsnetwerk dat zich richt op de realisering van 
infrastructuur, bijvoorbeeld een weg rond een stad. Een netwerk 
is altijd functioneel van aard: de contacten worden met een be
paald doel aangegaan. Met een netwerk wordt iets bereikt, e 
wordt iets mee gerealiseerd. Van doorslaggevend belang voor het 
welslagen van het netwerk zijn: de dynamiek in de onderling 
relaties en de snelheid van informatieverwerking. Voorts zijn de 
belangrijkste kenmerken: het bestaan van wederzijdse afhanke
lijkheden in combinatie met een voldoende mate van cohesie: zij 
geven mensen een plaats en bieden aan mensen een identificatie
mogelijkheid. Netwerken bevinden zich veelal tussen officiële 
instellingen in . Zij vormen informele verbanden en vervangen 
gaandeweg de formele en veelal statische structuren. En wat mis
schien nog wel het belangrijkste is: een netwerk bestaat nooit op 
zichzelf. Netwerken vormen informele communicatieve systemen 
en ketens, die ze op hun beurt weer met andere netwerken ver
binden. 
Op de meest uiteenlopende terreinen kunnen we ze waarnemen, 
zowel in het openbaar bestuur, de economie als in de civiele maat
schappij. Netwerken vertegenwoordigen een nieuw type van 
maatschappelijke organisatie. Op zichzelf genomen zijn ze dyna
misch, stimulerend en vernieuwend, van aard. Daarom passen zij 
zo goed bij de huidige snelle ontwikkelingen en geven daar ook 
vorm aan. Dit type van maatschappelijke organisatie past ook als 
een dekseltje op het doosje van de technologische productiewijze. 
Sociale en technologische veranderingen zijn direct aan elkaaF 
gerelateerd. 
Deze veranderingen bieden tegelijkertijd de mogelijkheid van een 
ander perspectief op de verhouding tussen staat en maatschappij. 
In de politicologie bijvoorbeeld en ook in toenemende mate in de 
rechtswetenschap bijvoorbeeld gaat men er niet langer van uit dat 
de overheid de samenleving bestuurt. Vele actoren trachten geza
menlijk een beleidsveld te bestw'en: het 'beleidsnetwerk' als 
manier van zelfsturing. En tegen deze achtergrond valt makkelijk 
in te zien dat een en ander ingrijpende gevolgen heeft. Allereerst 
betekent het de onttakeling van de grote massieve en centrale 
staatsapparaten. De ontwikkeling neigt naar een 'horizontale', in 
plaats van een 'verticale' bestuurlijke organisatie en meer in het 
algemeen, de verschuiving van het nationale naar het regionale en 
Europese bestuurlijke niveau. 

Nieuwe identificatie 

Op sommige beleidsterreinen heeft het netwerk al een geschiede
nis van vele (tientallen) jaren achter de rug. De volkshuisvesting, 
de volksgezondheid en het onderwijs, maar ook de technologiesec
tor zijn hier voorbeelden van. De mogelijkheden voor burgers en 
maatschappelijke groeperingen om de gang van zaken in het open
baar bestuur te beïnvloeden zijn deze eeuw steeds toegenomen. In 
het verleden vormde de interactie tussen staat en maatschappij d 
voornaamste factor in wat je de vorming van netwerken avant la 
lettre zou kunnen noemen. Thans is echter de mondiale en tech-
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nologisch gerichte economie de belangrijkste kracht achter de ont
wikkeling van de netwerkmaatschappij. De socioloog Manuel 
CasteIls spreekt in dit verband van een historische overgang naar 
het nieuwe informatietijdperk en de opkomst van een geheel 
nieuw technologisch paradigma. Dit tijdperk wordt ook geken
merkt door nieuwe sociale tegenstellingen en nieuwe processen 
van in- en uitsluiting. Mensen vormen hun identiteit in en via het 
netwerk waar zij deel van uitmaken. Nieuwe netwerken verschaf

fen de mogelijkheden en onderwerpen voor weer nieuwe identifi
caties. Identificaties, die dus minder dan ten tijde van de klas

semaatschappij, aansluiting vinden bij symbolen van expliciet
politieke aard. Men identificeert zich nu gemakkelijker met sym-
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bolen van culturele, etnische of religieuze aard en veel minder -
dat is voor een partij als D66 belangrijk - met de klassieke noties 
van openbaarheid, staatsburgerschap en politieke gemeenschap. 

Naar een eigentijdse opvatting van sociaal-liberalisme 

Liberalisme verwijst niet naar een bepaalde politieke stroming e 

theorie. Er bestaan meerdere benaderingen. Een bekend en va 

aangehaald onderscheid is dat tussen het neoliberalisme en so
ciaal-liberalisme. De Italiaanse politieke filosoof Bobbio heeft i 
dit verband weleens gewezen op de verhouding tussen liberalism 
en democratie. Die wordt wel vaak als vanzelfsprekend veronder· 
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steld, maar schijn bedriegt. De neoliberalen bezitten eigenlijk 
geen antenne voor democratievraagstukken, maar herleiden deze 
tot het leerstuk van individuele en marktvrijheid. Sociaal-libera
len zijn daarentegen geneigd, juist op grond van het vrijheidsbe
ginsel, de consequente toepassing van democratische principes als 
constituanten van de publieke samenleving op de voorgrond te 
plaatsen. De neoliberalen refereren aan de individuele rechten en 
individuele capaciteiten. Sociaal-liberalen moeten deze bepalin
gen in hun verhaal kunnen opnemen, maar dan zonder te verval
len in de minimale staatsopvatting van het klassieke liberalisme, 
of terug te vallen op verouderde sociaal-democratische concepties 
van de verzorgingsstaat. 

Levenskansen 

De Amerikaanse politicoloog Sargent stelt dat elke vorm van libe
ralisme wordt gekenmerkt door de neiging verandering te begun
stigen. Sociaal-liberalen zullen daarbij vooral democratische 
structuren onontbeerlijk achten om die veranderingen maat
schappelijk in te bedden en te kunnen beheersen. Op dit punt valt 
ten behoeve van de combinatie van het sociale en het liberale dus 
nog het nodige uit te werken. En hier wordt het interessant nog 
eens even te kijken naar de gezichtspunten van Ralf Dahrendorf. 
Dahrendorf introduceerde aan het eind van de jaren tachtig het 
begrip levenskansen als een typisch sociaal-liberaal concept. 
Dahrendorf koppelde de notie van welzijn aan de verhouding tus
sen toegangsrechten (entitlements) en voorzieningen (provisions) . 
Hier wordt dus de nadruk gelegd op de rol van het recht bij de toe
bedeling van aanspraken. Dit bijvoorbeeld in tegenstelling tot de 
sociaal-democratie die het accent altijd heeft gelegd op de regule
ring van behoeftes en daarbij het recht als overheids- en distribu
tieinstrument heeft gehanteerd. Het sociale wordt hier in het 
kader van een sociaal-liberale visie en bij het huidige gemiddelde 
welvaartspeil dus hernomen als sociaal recht, maar dan niet als 
paternalistisch overheidsinstrument van verdeling, maar als 
democratisch verankerd sociaal grondrecht. In Nederland kan, 
naast Kees Schuyt, een econoom als Jan Lambooy worden 
beschouwd als een vertegenwoordiger van dit gezichtspunt. Zowel 
Dahrendorf als Schuyt hebben hieraan ook nog eens de conclusie 
verbonden dat een wettelijk gegarandeerd basisinkomen een voor
name sleutel is tot burgerschap. Dit juist omdat zij niet willen ver
vallen in enerzijds het neoliberale individuele dogma of anderzijds 
het sociaal-democratische collectieve credo (dit in tegenstelling tot 
het sociaal-democratisch getinte wettelijk recht op arbeid dat in 
De Voorzet van Opschudding wordt bepleit!). Het gaat ons hier niet 
om het basisinkomen zelf, maar veeleer om de principiële opvat
ting van een notie als levenskansen. Namelijk dat deze maat
schappelijk vertaald moeten kunnen worden in 'bestaansrechten'. 
Als zodanig benoemd moeten zij dan ook verankerd kunnen wor
den in de publieke sfeer, zonder dat zij daarmee worden gecollec
tiviseerd. 

Rechlsgemeenschap 

Het begrip van het collectieve is ook nog op een andere manier 
problematisch geworden. Dat kan ook niet anders in een maat-

2) Over de sam.elllulllg 'vnn deze drie dimelIsies val/. rechtsstaat en democratie 
heeft, onder meer Rellé Ji'oqllé geschrevell. Zie hiervoor onder meer zijn bijdra
ge 'Rechtsstatelijke verni,ell,willg' aan de publicatie De lege plek van de macht , 
lIi,tgegeven door De Bolie, septem.bel' /993, 
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schappij waarin individualiteit en netwerk hoofd-categorieën zijn 
geworden van het sociale leven. De onbeheerste ontwikkeling die 
we de laatste jaren aan dit front kunnen waarnemen, baart zor
gen. Het is de vraag hoe de heterogeniteit van de individuele net
werksamenleving tot eenheid kan worden gebracht als het gaa 
om drie onderling samenhangende elementen: het vermogen to 
samen handelen in de sociale betekenis van het woord, het ge 
meenschappelijk belang, zoals dat zich uit in de betekenis van de 
rechtsgemeenschap en tenslotte de wederzijdse herkenbaarheid 
en legitimiteit van burger en bestuur, als het gaat om het demo
cratische systeem van besluitvorming.2 Deze drie bepalingen zij 
constitutief voor een democratische orde van samenleving en ele
menten van de rechtsstaat. De behandeling van deze elementen i 
niet eenvoudig in een maatschappij die als het ware centrifugaal 
uitdijt: zowel in de breedte over de grenzen heen, als in de hoogte 
richting Europa, als in de diepte richting regionale en lokale sa
menleving. Tegenover deze van de concrete werkelijkheden ab
straherende krachten moet het belang van de rechtsgemeenschap 
en van de rechtsbetrekking worden benadrukt. Zij vormen de 
andere kant van de medaille van democratische gemeenschap en 
de communicatieve betrekkingen die haar vorm geven. 
In een dergelijke samenhang van rechtsstaat en democratie word 
het sociale en het liberale motief van het sociaal-liberalisme to~ 
uitdrukking gebracht. In een op individuele vrijheid gestelde net
werksamenleving, die voortdurend uit is op de revolutionering 
van haar technische mogelijkheden, krijgt de verbinding van het 
sociale en het liberale motief 'als vanzelf' gestalte in een oriënta
tie op het recht en op de rechtsstaat. Dat is vooral van betekenis 
als we ons realiseren dat in de complexe maatschappij van de een
entwintigste eeuw alleen een democratisch gecommuniceerd en . 
het recht tot uitdrukking gebracht, gedeeld belang de tegenhange 
zal kunnen zijn van de autonome macht van het particuliere be
lang. Net als dit belang de tegenhanger is van de autocratische 
machtsuitoefening van de kant van een verzelfstandigende uitvoe
rende macht. Van en dergelijk denken zijn in Nederland, naast 
wederom Kees Schuyt, ook René Foqué en Jan Glastra van Loon 
voorname vertegenwoordigers. 

We,.k aan de winkel 

Met deze twee noties, levenskans en rechtsgemeenschap, mene~ 
we de opmaat te hebben gevonden voor een nieuwe sociaal-libera
le beweging, waarvan D66 hier te lande de partijpolitieke verte
genwoordiger zou kunnen zijn, In een tijd als de onze, waarin de 
ideologische tegenstellingen zo sterk zijn vervaagd en de individu
alisering zich krachtig heeft doorgezet, is de nadere inhoudelijk 
uitwerking van deze korte omschrijvingen van de betekenis vall 
het sociaal-liberalisme van groot belang, Daarbij vergeleken blij
ven de formuleringen die tegenwoordig gemeengoed lijken te wor
den in het kader van de zogenaamde Derde Weg veel te opportu
nistisch van toon en te oppervlakkig van inhoud. In Nederlan 
heeft het tweede paarse kabinet langzamerhand, op een enkele 
uitzondering na, wel aangetoond dat zij geen ambities heeft beleid 
te vormen vanuit sociaal-liberale principes. Dat het sociaal-libera
lisme zich in de praktijk reeds door de deelnemende partijen heen 
zou hebben gevormd, komt neer op gezichtsbedrog, Wat wij willen 
benadrukken, is dat sociaal-liberalisme op dit moment niet veel 
meer is dan een etiket, tenzij D66 de handschoen opneemt die d 
geschiedenis haar nu lijkt toe te werpen. Sociaal-liberalen aller 
partij afdelingen, er is werk aan de winkel! • 
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INTERVIEW 

Wij blijven democraten 

In gespreli. met Thom de Graaf 

W at vind je ervan dat het Congres 
in november D66 sociaal-liberaal 

heeft gedoopt? 

Sociaal-liberaal is een term die ons gedach

tegoed redelijk dekt. Andere termen had

den misschien ook gepast. Links-liberaal 

bijvoorbeeld. Dat klinkt mooi, daar voel ik 

me in thuis. Maar links is een term uit het 

verleden, want het politieke spectrum van 

links en rechts is veel minder relevant 

geworden. Vrijzinnig-democratisch had ook 

gekund, maar dat etiket plaatst je voorna

melijk in de historie: het verwijst naar de 

Vrijzinnig-democratische Bond (VDB) van 

voor de oorlog. Je legt dan alleen een link 

naar het verleden, niet naar de toekomst. 

Het woord vrijzinnig zegt mensen niets 

meer. Democraten is nog steeds onze hoofd
benaming; democratie ons hoofdkenmerk. 
Wij worden in de eerste plaats voortgedre
ven door een democratisch sentiment. Dat 

past ook heel goed bij een sociaal-liberale 

partij. 

Opschudding heeft het etiket sociaal-libe
raal gekozen om D66 een duidelijker profiel 
te geven, maar vervolgens moet steeds uitge
legd worden dat sociaal-liberaal niet het

door Pien van der Hoeven 

Thom de Graaf was nog 
maar nauwelijks fractie

voorzitter van D66, toen de 
partij flink 'opgeschud' werd. 
Opschudding mag de markt

waarde van D66 met het 
etiket sociaal-liberaal 

hebben wiUen verhogen, 
volgens de fractievoorzitter 
ontleent D66 haar grootste 
herkenbaarheid nog steeds 

aan het inzicht dat rigoureuze 
hervorming van ons politieke 

bestel noodzakelijk is. 
In gesprek met een politicus 
die de erfenis van Hans van 

Mierlo in ere houdt, 

• 

en zeer betrokken is 
bij het onderwijs. 

• 

gestie dat wij daartussenin staan, terwijl 

D66 een eigen stroming vertegenwoor

digt. Op de lange termijn is het wel een 

aanduiding die bij ons past. We moeten e ' 

alleen niet onze officiële benaming van 

maken. De Partij van de Arbeid roept op 

haar affiches ook niet 'de sociaal-demo

craten', daar staat gewoon PvdA. Zo zijn 

wij Democraten 66. Als we onszelf nader 

aanduiden, hanteren we het begrip soci

aal-li beraal. 

Ben je het eens met Hans van Mierlo dat 
het nieuwe etiket sociaal-liberaal de unici
teit van D66 vermindert? 

Nee, dat geloof ik niet. D66 heeft een 

uniek karakter, omdat het twee dingen 

tegelijk doet: enerzijds een plaats inne

men in het Nederlandse politieke spec

trum en anderzijds daar als het war~ 

tegenover staan. Zo heeft Hans van Mier

lo dat altijd omschreven: we staan tegen
over het politieke spectrum met onz 

voorstellen voor staatsrechtelijke en poli

tieke vernieuwing. Met de term sociaal

liberaal heeft het Congres benadrukt dat 

wij een plaats hebben in het spectrum 

van bestaande stromingen. Tegelijkertijd 

zelfde is als paars. Dat 'duidelijke' profiel is goed voor heel wat ver- blijft D66 de enige partij die gelooft in de noodzaak van rigoureu

ze veranderingen in ons politiek-bestuurlijke systeem. Damme 

blijven we tegenover het spectrum staan. We behouden dus onze 

unieke positie. 

warring. 

Dat is het nadeel van de aanduiding sociaal-liberaal. Het vraagt 

om uitleg - niet omdat het begrip op zichzelf onduidelijk is, maar 

omdat we nu een paars kabinet hebben, dat ook als sociaal-libe

raal wordt getypeerd. Er is een sociaal-democratische partij en een 

liberale partij en de verwoording sociaal-liberaal wekt snel de sug-

Pie" VII" tier ({oeve" is Ilis toricIIs e" eim/redacteur va" Idee 
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Opschudding heeft gedacht dat sociaal-liberaal ons in de markt 

zou zetten, dat is misschien gedeeltelijk zo, maar het is ook wel 

een erg hoge verwachting. Wij blijven Democraten 66 en de groot

ste herkenbaarheid heeft D66 altijd ontleend aan die markante 

wens het politieke systeem te willen veranderen. 

Sommige mensen beschouwen het als een ruk, of een rukje, naali 
rechts dat D66 zichzelf nu als sociaal-liberaal afficheert. 
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Gegeven de politieke verhoudingen in Nederland waarbij de con
servatieve VVD bekend staat als de liberale partij kan de term 
opgevat worden als een rukje naar rechts. Maar bekijk je het van
uit internationaal perspectief, dan behoort D66 tot een stroming 
van min of meer vergelijkbare partijen die eerder samenwerken 
met sociaal-democratische dan met conservatieve partijen. Er is 
dus geen sprake van een beweging naar rechts, maar we moeten 
wel oppassen dat wij niet in een hokje worden gestopt - wat onze 
politieke tegenstanders ongetwijfeld graag zullen doen: 'D66 is 
een liberale partij, punt uit.' De nieuwe aanduiding houdt een 
opgave in: we moeten het onderscheid met de conservatief-libera
le partij indringend duidelijk maken aan de kiezers. 

Jan Glastra van Loon heeft in een artikel in NRC Handelsblad 
tegengesproken dat D66 met de nieuwe aanduiding sociaal-libe
raal afstand neemt van het pragmatisme. Volgens hem sluiten soci
aal-liberaal en pragmatisch elkaar niet uit. Ben je het daarmee 
eens? 

Ja, maar ik heb altijd moeite gehad met het begrip pragmatisme. 
Sommigen hebben daar een soort ideologisch beginsel van willen 
maken: D66 als pragmatische partij, daar kan ik weinig mee. 
Volgens mij gaat het bij pragmatisme om een houding: dat je niet 
uitgaat van dogma's bij de benadering van problemen, maar met 
open vizier naar de toekomst kijkt. Dat je bereid bent problemen 
te bezien in hun maatschappelijke context en bij het zoeken van 
oplossingen niet bij voorbaat een aantal antwoorden uitsluit. Een 
onverwoestbaar geloof in de redelijkheid van oplossingen, dat 
drukt voor mij pragmatisme uit. Maar het kan niet losstaan van 
een aantal idealen. 
Als je terugkijkt op de 33 jaar dat D66 bestaat, dan zie je een 
links- of sociaal-liberale koers waar het gaat om ontplooiing van 
individuen in de samenleving. Je treft radicaliteit aan waar het 
gaat om de noodzakelijke hervorming van ons politiek-democrati
sche bestel. Kijkje naar de manier van politiek bedrijven, de onbe
vooroordeelde houding, dan zie je pragmatisme. Die begrippen 
passen alledrie bij D66, maar alledrie op een ander niveau - je 
moet ze dus niet door elkaar husselen. 

Je hoort nu ook vaak dat sociaal-liberaal een noemer is waar bijna 
alle partijen zich onder zouden kunnen scharen; dat het hele tijds
gewricht sociaal-liberaal is. 

Dat is absoluut niet waar. Politiek commentator Mark Kranen
burg schreef in NRC Handelsblad dat de mainstream van de poli
tiek sociaal-liberaal is. Maar dat is echt onzin. Het communauta
risme wordt juist sterker: het geloof in collectieve oplossingen 
groeit. In Nederland is het CDA van oudsher communautaristisch 
en de PvdA enigszins. Momenteel doet het communautarisme ook 
opgeld in New Labour. Denk bijvoorbeeld aan de nadruk op fami
ly values. Toen ik een tijdje geleden bij Blairs adviseurs op bezoek 
was, wapperde er een met het document, The Third Way. 'This is 
really liberal, you should welcome this.' Ik had het al gelezen, 
evenals het commentaar erop van onze Britse zusterpartij, de Li
beral Democrats. Zelf was ik tot de conclusie gekomen dat het een 
sterk communautaristisch stuk was. Dat is ook de belevingswe
reld van Tony Blair, en dat is de mainstream aan het worden. Kijk 
maar naar Das Neue Mitte van de Duitse sociaal-democraten. Eco
nomisch gezien laat het wel meer ruimte voor de markt, maar het 
is politiek bedrijven met een moralistische ondertoon. Nationaal 
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noch internationaal is het politieke klimaat sociaal-liberaal. Nee 
de VVD, dat is een conservatieve partij met een klein liberaal 
hoekje, een sterk gekortwiekte linkervleugel. 

Waarom blijven mensen uit dat kleine liberale hoekje in de VVD? 

Omdat ze deel willen uitmaken van een grote partij. Op die ma
nier denken zij meer invloed uit te kunnen oefenen. Dat is een in 
strumentele keuze. Zo heb je ook sociaal-liberalen in de PvdA 
Maar de liberale tendens in de PvdA is de afgelopen paar jaa 
zwakker geworden. Je ziet een terugkeer naar klassiek sociaal-de
mocratische waarden. Dat merk je aan het gedrag van de fracti 
in de Kamer en aan discussies op het PvdA-Congres. Het voorstel 
van het Congres om de hypotheekrente met langer aftrekbaar t 
maken, is een sprekend voorbeeld van de sentimenten die in die 
partij leven. GroenLinks is zeer modieus op het moment, maar in 
die partij schuilt weinig liberaals. Het CDA trekt weer wat aan. 
Nee, het politieke klimaat is duidelijk niet sociaal-liberaal. He 
sociaal-liberalisme wordt alleen door D66 vertegenwoordigd. Het 
is de toevallige omstandigheid dat D66 Paars mogelijk hee 
gemaakt, dat het nu lijkt ofhet de heersende trend is, maar dat i 
helemaal niet zo. 

Idee heeft een aantal mensen uit de SWB-werkgroepen gevraagd 
wat het sociaal-liberalisme voor hun beleidsterrein betekent. D 
werkgroep Algemene Economie poneerde de volgende stelling: 'So 
ciaal-liberaal is bezuinigen op de bijstand en de opbrengsten aan 
wenden voor meer scholing van bijstandsgerechtigden. ' Wat . 
daarop jouw reactie? 

Dat is eerder een liberaal, dan een sociaal-liberaal standpunt. 
vind dat we hier de nadruk meer op sociaal moeten leggen. De bij 
stand kan niet beneden het huidige niveau zakken. Dan zou ik lie 
ver de belastingen verhogen of elders bezuinigen, zodat we en d 
bijstand op peil kunnen houden en bijstandsgerechtigden beteli 
kunnen scholen. De combinatie van bescherming en activerin 
van mensen bevalt me wél van deze stelling. Je moet mensen nie 
alleen een paraplu geven om te schuilen voor de regen, maar 00 

de middelen om uit de bui weg te komen. 

De tweede stelling van de werkgroep Algemene Economie luidt. 
'Sociaal-liberaal is eerder aan de beurt in het ziekenhuis bij extrd 
betaling zonder langere wachttijden voor anderen.' 

De wachttijden moeten omlaag zonder dat er een tweedeling in de 
zorg ontstaat. Daarom heeft D66 ook zo gepleit voor verhoging van 
het budgetvolume in de zorg. Gezondheidszorg is een merit good, 
dat niet afhankelijk mag zijn van de financiële mogelijkheden va 
patiënten. Dan heb ik het natuurlijk over het basispakket, nieti 
over cosmetische chirurgie. Vergelijk het met veiligheid. Wij vin
den het ook niet acceptabel agenten ter beschikking te stellen aan 
mensen die dat zouden kunnen betalen. Huur maar een particu 
here beveiligingsdienst, zeggen we dan, de politie is er voor ieder
een. Wat ik wel een interessante vraag vind, is of mensen di 
anders in de WAO terechtkomen eerder medisch mogen worde 
geholpen. 

Volgens de voorzitter van de SWB-werkgroep Volksgezondheid 
Simon Groen, schuilt de kern van he.t sociaal-liberalisme in het 
inzicht dat collectief en individu, publiek en privaat, wederzij 
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afhanhelijk zijn. 'Steeds moet nagegaan worden waar individu en 
samenleuing elkaar nodig hebben, welke collectieve arro ngementen 
uall vitaal belang zijn voor individuen en welke individuele moge· 
lijkheden bepalend zijn voor het welzijn ual! de samenleving. Een 
complicatie ill die afweging is de uerandering die wetenschap en 
techniek brengen in de relatie tussen het publieke ell priuate 
domein. Maarjuist het dynamische karakter van deze relatie en de 
daaruit volgende noodzaak van voortdurende aanpassing van maat· 
schappelijke arrangementen maakt D66 tot een moderne partij.' 

Daar kan ik me zeel' goed in vinden. Die dynamiek tref je bijvoor
beeld aan in de discussie over marktwerking in een aantal secto
ren die van oud hel' collectief worden beheerd. Voor ons is die col· 
lectieve turing nooit een ideologisch plincipe gewee t, zoal voor 
de ociaal-democratie. Noch vinden \vij, zoals de VVD. dat palii
culieren het in principe zelf moeten regelen. Voor D66 is het altijd 
een prakti che vraag geweest. Is meer marktwerking in een 
bepaalde edor dien tbaar aan het doel dat wij nastreven? In 
ommige gevallen is het inderdaad zo dat de markt collectieve goe

deren beter kan genereren dan de gemeen chap. Roger van Boxtel 
heeft het wel eens zo geformuleerd: 'De markt waar het kan, de 
overh id waar het moet.' 
De manier waarop imon Groen het sociaaJ-liberali me hier ver
woordt, spreekt mij aan. Hij stelt de interactie tu sen mdividu en 
samenleving centraal. De samenleving kan alleen bestaan bij de 
gratie van de betrokkenheid van het individu. Daartoe moet het 
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individu zich kunnen ontplooien. Democratie is de organisatie van 
die betrokkenheid, zowel waar het gaat om de betrokkenheid bij 
overheidsbesluitvorming, als waar het gaat om beslissingen bin 
nen de eigen leefomgeving. Op het moment dat mensen in staa 
zijn die betrokkenheid te tonen en in daden om te zetten, ontstaa 
gemeen'chapsbesef 
Wat ons zorgen moet baren, is dat terwijl het democratische be se 
van men en groot i waar het de eigen leefwereld betreft, de 
belangstelling afneemt voor de abstracte vorm van democratie, d 
formele democratie. Die staat te ver van de burgers af Zodra j 
betrokkenheid formaliseert. verliezen mensen hun belangstelling 
Dat wordt bijvoorbeeld zichtbaar bij de medezeggenschap in he 
onderwijs, waar met veel pijn en moeite oudelTaden samengesteld 
worden. Mensen willen graag rechtstreeks bijdragen, maar heb 
ben een hekel aan vergaderen, 

Wat zijn de grote vraagstukllell van de toehomst waarin het sociaal· 
liberalisme zich zal moeten bewijzen? 

Ik denk dat het in de toekomst draait om de instrumenten die d 
individuele mens ter beschikking staan om te kunnen overleve 
en gemeenschapsbanden aan te gaan. Daarbij is de kwaliteit va 
het onderwijs van het allergrootste belang. Ik voel mij persoon lij 
zeer bij het ondel'\vijs betrokken, niet alleen bij het basisonder 
wijs, maal' bij educatie als geheel. Cultuur hooli daar ook bij, als 
gemeenschappelijk instrument van mensen. Op onderwijs en cu! 
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'Dal D66 oVCI'bodig zou zijn, is een bezweringsformule van de andel'" pal·tijen'. 

tuur leg ik grote nadruk, ook om te zorgen dat mensen in de net
werkmaatschappij, zoals Christiaan de Vries die in deze Idee 
beschrijft, hun weg kunnen vinden. In de netwerkmaatschappij 
ontbreekt het mensen aan de bescherming van vaste niches waar
in ze als het ware thuis kunnen komen. Zo moeten we er ook op 
toezien dat het recht zijn beschermende functie houdt in een 
wereld waar gemeenschappen verdwijnen. Dat is voor D66 een 
belangrijk thema. Maar je kunt niet zeggen dat de toekomst van 
de fysieke ruimte dan geen prioriteit heeft. Het gaat bij het soci
aal-liberalisme niet om de selectie, maar om de benadering van 
thema's. 

Als toekomstgerichte partij moeten wij problemen die op de maat
schappij afkomen toch eerder signaleren? 

Dat doen wij ook. Daar moeten we meer de aandacht op vestigen. 
Het was D66 die bij de formatie vorig jaar vroeg om een paragraaf 
over de informatiemaatschappij in het regeerakkoord. Dat werd 
helaas een magere paragraaf, omdat de andere twee partijen er de 
noodzaak niet van inzagen. Bij de algemene beschouwingen heb ik 
toen aan de kaak gesteld dat, terwijl we ons midden in de digitale 
revolutie bevinden, de politiek alleen maar praat over glasvezel
kabels. Geen woord over hoe de samenleving er over twintig jaar 
uit zal zien in sociaal en in cultureel opzicht. Hoe moeten we ons 
onderwijssysteem bijvöorbeeld aanpassen? Een antwoord op zulke 
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vragen hebben wij ook niet paraat, maar wij zijn wel de eerste par 
tij die daar politiek gezien om vraagt. D66 wiJ altijd iets voor de 
troepen uitlopen. Wij hebben nooit de pretentie gehad om ee 
volkspartij te zijn. Een volkspartij reageert op de sentimenten di 
onder brede lagen van de bevolking leven. De journalist W.L. 
Brugsma noemde de 'verlichte burgerij' als het natuurlijke electo
raat van D66. Dat wil zeggen de mensen die sociaal voelend zijn 
en zich bezighouden met een rechtvaardige inrichting van de toe
komstige samenleving. Zo is begin jaren zeventig het milieu doo 
D66 op de politieke agenda gezet. Wij zijn nooit een belangenpar 
tij geweest, maar een voorhoedepartij. Dientengevolge zullen wij 
ook nooit een grote partij worden, maar aangezien we politiek een 
factor willen zijn, hebben we wel een zekere machtspositie nodig 
Wij kunnen niet volstaan met zes zetels. D66 moet goed zijn voon 
tien tot vijftien procent van de stemmen. Dat komt neer op een 
zetelaantal tussen de vijftien en 25. 

Andere partijen roepen maar al te graag dat D66 overbodig is. 

Dat is een bezweringsformule, want D66 daagt hun linker-, 
respectievelijk rechtervleugel uit. De enige fout die wij kunnen 
maken, is ons daardoor van de wijs te laten brengen. Dat is ook de 
enige kritische kanttekening die ik bij Opschudding heb: het zoe 
ken naar duidelijkheid moet een acte van zelfvertrouwen zijn, nie 
van zelfverdediging .• 
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Sociaal-liheralisllle • en econonne 

D e werkgroep economie is van mening dat sociaal-liberaal 

een radicaal andere manier van kijken is naar maat.
chappelijke problemen. Aan de hand van een voorbeeld op het 

gebied van sociale zekerheid en een voorbeeld op het gebied van 

gezondheidszorg wordt dil toegelicht. 

Bijslwul 

Sociaal· liberaal is: bezuinigen op de bijstand en de opbrengsten 
aanwenden voor meel' scholing van bijstandsgerechtigden. 
De bij tand is niet alleen het bieden van een garantie op een so

ciaal minimum. In een sociaal-liberaal stelsel van sociale zeker

heidzijn inkomen voorziening en het bieden van kansen op ont

wikkeling even belangrijk. Een sociaal-liberaal zal, bij beperkte 

\hw S,",/,'r, ('1/ ehr;.'/;(/I/ II/ddil/I. :1)1/ l;eI. rr'/IC'C'ltm'/tjl. wim/II/II/lJf / "'/ el,· 
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middelen, kiezen voor het bezuinigen op de bijstand als dit direct 

ten goede komt aan het bieden van kansen voor bijstandsgerech 
tigden. Sociaal-liberaal betekent dus lef en vernieuwingszin. 

lf'adlllijSll'" 

Sociaal·liberaal is; eerder aan de beurt in het ziekenhuis bij extra 
betaling zonder langere wachttijden voor anderen. 
Zolang de overheid garandeert dat voorrang voor de één niet te 

ko te gaat. van langere wachttijden voor anderen, is het aanbiede 

van nellere hulp voor mensen die dat. willen betalen aanvaard 

baar. Een beeld ter verduidelijking: er staan lange Jijen voor twee 

loketten. Vervolgens wordt een extra derde loket geopend waar d 

kosten dertig procent hogel' liggen. Sommigen zullen bereid zijn 

deze extra kosten te betalen en uit de twee lange Jijen stappen. 

Uiteindelijk wordt iedereen dus sneller geholpen, bovendien bie

den de extra mkomsten van het derde loket wellicht mogelijkhe

den om in de piekuren nog een extra normaal loket te openen . • 

Sociaal-liheralism.e en gezondheidszorg 

Sociaal-liberaal houdt in het met liberale methoden bereiken 

van sociaal rechtvaardige doelen. De overheid moet el' daar

bij teed op uit zijn het beslissing moment op een zo laag moge

lijk niveau le brengen. 

Voor de gezondheidszorg betekent dat het niveau van het primai

re proce (de interactie tu en aanbieder en vrager van zorg). Een 

belangrijke voorwaardc voor het welslagen van dit primaire pro

ce i een evenwicht po itie in de macht van de deelnemers. 

Aanbieder en zorgvrager dienen dus even' terk' te zijn. 

~illlfll/ (;/'/11' /1 ; " mor;;//(',. 1'111/ el" .... " B-II(,,.kj(I'Cl/'1' 1"II"W':()/III1I1'/ti. 

Hoe verhoudt zich dit tot het begrip 'democratie'? Waar beslist 

wordt dool' de direct betrokkenen in een toestand van maclJts 

evem~;cht is sprake van democratie. Dit is dus wat wij verHtaan 

onder democratisering van de gezondheidszorg. 

Wat is de relatie tot het pragmatisme? Het pragmatisme is d 

methode van de evolutie. De democratie kan opgevat worden al 

een evolutionair gunstige vorm van besluitvorming in menRelijk 
gemeenschappen. (Democratische normen en waarden kunnen 

oveligens niet rechtstreeks uit het pragmatisme afgeleid worden.) 

ociaal-liberale politiek bedient zich dus van een pragmatistisch 

instrumentarium maal' let wel sterk op de randvoorwaarden zoal 

hierboven vermeld . • 

Sociaal-liheralism.e en m.ensenrechten 

V oor 'ociaal-liberale politici taat de vlijheid van individuele 

mensen voorop. Deze vrijheid is geen negatief lalssezfai,.e
begrip, maor moet invulling gegeven worden door de mogelijkhe

d n t sch ppen om van die vrijheid gebruik te maken. Men

Hem'echten zijn daarbij een grondvoorwaarde. 
1ens 'nrechten g ven immers het minimum van vrijheden en mo

gelijkheden aan, die men 'en in ieder geval moeten hebben, waal' 

/)/'/1/1/,\ 11/""/'///11( i,1 /"/1'11// Ih' '11 /I'//I'rkwo('/, lI/'/lW/lrt, .. It"'/I. 
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ter wereld en in welke cultuur ze ook leven. Mensenrechten in d 

sociaal-liberale visie moeten dan ook niet worden beperkt tot de 

klas ieke vrijheidsrechten zoals de vrijheid van meningsuiting, 

maar omvatten ook de sociale en economische rechten. Dit bete

kent bijvoorbeeld dat mensen recht hebben op een dak boven hun 

hoofd en brood op de plank. Zonder deze rechten is ontplooiin 
voor iedereen immers onmogelijk. Deze ontplooiing moet in soli 

dmiteit met anderen plaatsvinden. Mensenrcchten kunnen dan 

ook niet op 'democratische' wijze ontkend worden. Een democrati 

die dat toelaat, is de naam democratie niet waardig . • 



THEMA 

Sociaal-liheralisDle en geloof 

o nze diepste overtuiging valt vaak niet makkelijk te verta
len in concrete politiek. We zoeken begrippen die halver

wege liggen, die breed genoeg zijn om elkaar te kunnen vinden, 
maar ook kunnen helpen bij het formuleren van concreet politiek 
beleid, begrippen als vrijheid, gelijkheid en broederschap. In de 
werkgroep Geloof en Politiek Handelen zoeken we begrippen die 
we als volgelingen van Jezus Christus delen. D66 leek weinig 
behoefte te hebben aan dergelijke overbruggende ideeën. In deze 
partij zijn we kennelijk zo homogeen in gedachtegoed, dat discus
sie daarover niet nodig leek en we ons liever bezighielden met 
pragmatische politiek. En dan opeens is het er: we noemen ons 

Die/.- Feil is lid vall de SJf//J-wer/.-groep Geloof ell Po/iLic/-il/cllldelcII. 

sociaal-liberaal. Voor christenen is het naar sociaal maar een klei 
stukje lopen. Armenzorg, ziekenhuizen - hotels de Dieu - en scho 
len kent de Kerk allang. De oecumene heeft daar nadrukkelij 
participatie aan toegevoegd: recht op arbeid en democratisch 
rechten. 
Maar met dat liberale stond de Kerk vaak op gespannen voet. Da 
lijkt vanzelfsprekend: we erkennen een Heer en dat is toch afzie 
van je vrijheid. Maar die Heer zag wel af van macht en daar. 
schuilt de kern van de zaak. Om in het hart van ons bestaan, per 
soonlijk en maatschappelijk, niet gestuurd en bepaald te worde 
door economie, genot, sport of staat, kiezen we voor een Heer di 
ons uitdaagt, troost, en hoop geeft. Dat maakt ons vrij, geeft on 
keuze, maakt onszelf verantwoordelijk. Daarom zijn we gelukki 
met die uitspraak van D66, zeer gelukkig . • 

Sociaal-liberalisme en duurzame ontwikkeling 

E r zijn verschillende politieke visies waarop tegen het oplos
sen of verminderen van milieuproblemen aan kan worden 

gekeken. 
Een mogelijke visie is die van de maakbare samenleving. Volgens 
deze visie kunnen milieuproblemen worden opgelost door een 
overheid die veranderingen afdwingt door middel van bijvoorbeeld 
wet- en regelgeving. Deze visie waar GroenLinks mee flirt, maakt 
weinig gebruik van de bereidheid en inventiviteit van burgers en 
organisaties om iets aan de milieuproblematiek te doen. Deze visie 
miskent het belang van een maatschappelijk draagvlak en demo
cratische procedures. 
Een tweede visie op de milieuproblematiek zou ik willen betitelen 
als een moralistische visie. Een moraliserende overheid wijt de 
misstanden in de maatschappij aan het laakbare gedrag van haar 
burgers. Zij hoopt tevergeefs dat haar oproep om zich aan bepaal
de normen te houden leidt tot de gewenste gedragsverandeling bij 
de burgers. Deze zienswijze waarbij een moreel appel als beleids
instrument wordt beschouwd, wordt bijvoorbeeld aangetroffen bij 
de christelijke partijen. Zij baseren het streven naar duurzaam
heid op het bijbels begrip rentmeesterschap. 
Een mijns inziens laatste gebrekkige visie is een milieubeleid dat 
haar geloof baseert op calculerende burgers die de samenleving 
zien als een markt waarbinnen zij naar winstmaximalisatie stre
ven. Dit marktgeloof ziet burgers als egoïsten die infrastructurele 
voorzieningen Not in hun Backyard willen zien (Nimby-syndroom) 
en die anderzijds geen problemen hebben met het opofferen van 
natuur wanneer dat geld en werkgelegenheid oplevert. Deze visie 
stelt er weinig vertrouwen in dat burgers zich ook door andere 
motieven laten bewegen dan geld. Gezonde lucht en stilte zijn niet 

Miehi.el Ruis is voorzit.ter vall de SWfJ-werkgroep Duurzame Ontwikkeling 
& Milieu 

volgens iedereen in geld uit te drukken. Het is overigens vreemd 
dat een zich liberale partij noemende VVD vaak niet bereid is de 
veroorzaakte milieukosten aan het desbetreffende product te wil
len toerekenen. Financiële regulering is een bij uitstek liberaal 
instrument omdat mensen zelf kunnen afwegen of ze bereid zij 
hun gedrag te veranderen. Wellicht is dit omdat de VVD meer een 
conservatieve belangenpartij is dan een liberale partij. 

Sociaal-liberaal milieubeleid 

Het sociaal-liberalisme hanteert een minder eenzijdige oplossings 
richting voor de milieu problematiek. De sociale kant van ons nieu 
we etiket impliceert dat wij burgers niet als calculerende indivi 
duen zien die door de overheid moeten worden gedwongen iets 
doen of te laten of die bestraffend moeten worden toegesproken. 
Nee, het sociaal-liberalisme erkent dat mensen en organisatie 
bereid zijn rekening te houden met hun (leeOomgeving. De libera 
Ie invalshoek stelt dat burgers zoveel mogelijk moeten kunnen 
doen wat ze willen, zolang het belang van derden daarbij maa 
niet wordt geschaad. Dit is helaas vaak wel het geval, waarbij he 
bovendien meestal de armere landen zijn die de meeste nadele 
van de aantasting van het milieu ondervinden. Vandaar dat d 
overheid zich juist voor dit beleidsterrein actief moet opstellen. De 
overheid dient hierbij zoveel mogelijk gebruik te maken van demo 
cratische procedures en burgers te betrekken bij mogelijke oplos 
singen. Het milieubeleid moet daarbij gebruik maken van een m' 
van instrumenten omdat iedere burger verschillend is en zich nie 
op één manier laat aanspreken. Het sociaal-liberale milieubelei 
gaat daarom uit van zowel regelgeving, voorlichting als tinanciël 
prikkels. Hierbij vormen democratie en keuzevrijheid de uitgangs 
punten van het milieubeleid en is de hinder die mensen aan ande 
ren toebrengen (andere landen en mensen, de natuur, toekomsti 
ge generaties) de verklaring voor actief overheidsingrijpen .• 
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STATEMENTS 

Wat vindt Inen van sociaal-liberaal? 

Mart i n e Wag e nsveld pe i lde men i ngen b i nnen en buiten D66 

Van Mierlo: Verlies van uniciteit 

Het nieuwe van de titel sociaal-liberaal zit 
niet in het feit dat we ociaal-liberaal zijn, 
maar in de beslissing om dat nu als een 
merkteken te willen afficheren. Sociaal
liberaal is een verhaal dat we altijd verteld 
hebben. Het zit in de geboortepapieren van 
de partij. Daarom konden we Paars ook for
meren. 33 jaar geleden waren el' een zestal 
opties voor de naam die wij zouden gaan 
voeren. Sociaal-liberaal was daar één van. 
Er is indertijd bewust gekozen om niet die 
term te voeren, maar het woord Democra
ten. Ik sta nog steeds achter die beslissing, 
maar je moet wel keuzes maken en niet 
alles watje ook nog bent achter elkaar plak
ken: vooruit trevend, vrijzinnig, enzovoort. 
Het idee achter deze nieuwe benaming is 
dat de part1j er duidelijker van zal worden. 
Ik denk juist dat D66 zo misschien wel 
onduidelijker wordt omdat de kracht van de 

term Democraten verbleekt. De titel soci
aal-liberaal verschaft pseudo-helderheid. Je 
komt er geen stap verder mee. Veel mensen 
denken wellicht dat de titel Democraten 
een open deur is, omdat iedereen wel demo
cratisch is. Helaas is dat niet zo. In de toe
komst zal in de wereld de slag om de demo
cratie de belangrijkste zjjn, niet die van het 
sociaal-liberalisme. Steeds meer wordt de 
samenleving, vooral in Europa, sociaal-libe
raal. 
Voor een opschudding is het wat ouderwets 
om te denken dat je met dit cliché een 
mededeling van belang doet over jezelf. En 
verder is het allemaal niet zo dramatisch. 
Het is een beetje een verlies aan uniciteit, 
als je ineens je plaats gaat opzoeken tussen 
deze ideologische signalen. 

Hans van Mierlo, oprichter van D66 

Buddingh: Een leuk hoedje 

Ik vind D66 inderdaad sociaal-liberaal. heeft. De term sociaal-liberaal is een leuk 
ociaal-Iiberaal is de Vlijheid van het indi

vidu, in combinatie met de verantwoorde
lijkheid voor de mensen om je heen, waarbij 
hier en daar ook een zekere sturing door de 
ovcrheid hoort. Ik vind het belangrijk dat er 
naar de kiezel' toe inhoud wordt gegeven 
aan het begrip sociaal-liberalisme, dat is nu 
nog niet het geval. Die duidelijkheid zal 
gegeven moeten worden door het begl;p uit 
te leggen aan d hand van concrete voor
ll(.'elden, zoals bijvoorbeeld het homohuwe
lijk. D66 moet laten zien wat ze bereikt 

hoedje, maar aan de kiezer moet worden 
getoond wat daar onder zit. De kracht van 
D66 moet de inhoud zijn. Met alleen de 
term sociaal-liberaal heb je nog niet uitge
legd waar D66 voor staat. 

Karianne Buddingh, bestuurslid 
Jonge Democraten 
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Voerman: Eifenis Van Mierlo verkwanseld 

Ik heb D66 altijd al een sociaal-liberale par
tij gevonden. De nieuwe aanduiding soci
aal-liberaal zegt me niet zo gek veel. Het 
opvallendste is dat Van Mierlo nog maar 

nauwelijks zijn hielen heeft gelicht of zijn 
erfenis wordt verkwanseld. Hij was ten

slotte wars van ideologische etiketten. Het 
motief van Opschudding was helderheid 
voor de kiezer, maar ik vraag mij af of een 

etiket als sociaal-liberaal daarvoor kan zor
gen. D66 moet zich afvragen of er geen an
dere redenen zijn voor de fluïde relatie tus
sen D66 en de kiezer. Het gaat bij sociaal
liberalisme om standpunten en politiek 
beleid waarbij het individu niet alleen grote 
ruimte krijgt, maar ook de mogelijkheden 
om zich te ontplooien. Dat is eigenlijk de 
sociale component van het liberalisme; een 

soort ontplooiingsliberalisme zoals dat 
werd voorgestaan door de vrijzinnig-demo
craten van voor de oorlog, waarbij het indi
vidu niet aan zijn lot wordt overgelaten. 

Gerrit Voerman, directeur 
Documentatiecentrum Nederlandse 

Politieke Partijen 

Kranenburg: Glibberen op een pas 
gewreven parketvloer 

Het feit dat D66 nu de term sociaal-liberaal 
gebruikt is anti-D66, want termen horen 
niet bij D66. Bovendien is het in de uitwer
king nog totaal niet duidelijk wat er 
bedoeld wordt. Opschudding heeft dit 
onlangs nog geprobeerd met De Voorzet, 
maar de poging tot uitleggen wordt steeds 
meer glibberen op een pas gewreven par
ketvloer. 

De term sociaal-liberaal beschrijft precies 
de positie waarin D66 zich nu bevindt: 
krampachtig ineengeklemd tussen de VVD 

en de PvdA, een beetje sociaal en een beet
je liberaal. D66 voelt zich in deze positie in 
het defensief gedrongen. De term geeft aan 
waar de partij nu staat, maar verklaart niet 
waar ze naar toe wil. Sociaal-liberalisme 
heeft ook niet echt een op zichzelf staande 

betekenis, behalve dat het vroeger ondenk
baar was dat een liberaal iets van het socia
lisme overnam en een socialist iets van het 
liberalisme. Met de term wordt eigenlijk 
gepoogd het pragmatisme te verklaren, ter
wijl dit nu juist niet verklaard kan worden. 

Mark Kranenburg, commentator van 
NRC Handelsblad 

Boogerd: Een handig etiket in Europa 

Ik was een van degenen die vijftien jaar 
geleden ook al betrokken waren bij het 

indienen van moties voor de benaming soci
aal-liberaal of links-liberaal. Ik sta er heel 

erg achter dat dit nu is aangenomen. 
Sociaal-liberaal betekent aan de ene kant 
zoveel mogelijk vrijheid voor het individu, 
niet alleen economische vrijheid, en aan de 
andere kant randvoorwaarden scheppen 
waardoor niemand buiten de boot valt. Ook 
de leefomgeving, het milieu, hoort daar bij. 
Voor een deel ben ik het dus eens met 
Opschudding. Voor een deel ook niet. De 
kleur geel vind ik helemaal niets. Boven
dien is het voor een deel nog veel perfor
mance en nog weing inhoud. Het heeft wel 

veel levendigheid op de congressen ge
bracht. Het is minder saai. Het werkt sti
mulerend. Maar alleen de titel sociaal-libe
raal gaan voeren zal niet direct leiden tot 
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meer duidelijkheid bij de kiezer. De kiezer 
wil een partij die echt geïnteresseerd is in 
de burger, die echt luistert. Daar gaat het 
om. En dat is toch een beetje zoek bij D66. 
Een boel mensen zijn tegenwoordig toch op 
een hele intellectuele manier met politieke 
zaken bezig. Ik zou daarom wel een alter
natief voor Opschudding willen oprichten, 
als ik daar niet te moe voor was. Een bewe
ging die meer aandacht heeft voor de bur
ger, niet alleen maar op papier, maar echt. 
De titel sociaal-liberaal moet naar mijn idee 
ook nog meer inhoud krijgen. In Europa is 
het zeker een handig etiket, met name om 
D66 te onderscheiden van de meer rechts
liberalen. Het geeft aan dat D66 aan de 

kant staat van de Liberal Democrats. 

Johanna Boogerd, lid van het 
Europees Parlement voor D66 
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THEMA 

Van Boxtel: Euthanasie is liberaal 

Ik kan negen van de tien keer heel goed uit 
de voeten met het begrip sociaal-liberaal, 

met name bij sociaal-economische onder
werpen. Ik kan wat minder uit de voeten 
met sociaal-liberaal als ik bijvoorbeeld over 
medische ethiek praat. Euthana ie is niet 

op een sociaal-liberale manier te verwoor
den. Wij hebben altijd als partij gezegd: 'de 
afweging over leven en dood maakt het 
individu zelf.' Dat is een volstrekt individu

ele beoordeling op basis van het zelfbe
schikkingsrecht. En dat is niet sociaal-libe
raal. Dat is gewoon liberaal. Ik wil het eti-

ket sociaal-liberaal van harte propageren, 
maar ik wil ook aangeven dat het bij een 
aantal onderwerpen lastiger is om er dit 
begrip op los te laten. In het debat over zelf
beschikking en medische ethiek, abortus of 
euthanasie, is het begrip niet zo makkelijk 
toepa baar omdat het hier gaat om een 
echte liberale traditie, een afweging vom'be
houden aan het individu. 

Roger van Boxtel, 
minister voor Grote-Steden

en Integratiebeleid 

Goudswaard: Liberaal waar mogelijk 
sociaal waar nodig 

Eerlijk gezegd heb ik niet zoveel met etiket
ten, du . ik kon goed leven met de oude situ
atie. Anderzijds is het begrijpelijk dat bij 
velen de behoefte aan meel' duidelijkheid 

ontstond. Ik vind het etiket sociaal-liberaal 
dan de juiste keuze. Het verenigt hel beste 
van twee werelden: liberaal waar mogelijk 
en sociaal waar nodig. 

Kees Goudswaard, 
hoogleraar sociale zekerheid aan de 

Rijksuniversiteit Leiden 

Van Scherrenburg: Weinig orginaliteit 

Ik vraag me af wat de titel sociaal-liberaal 
toevoegt. Ik vind het een beetje onzeker 
allemaal. De naam D66 zou voldoende moe
ten zijn. Het is enigszins krampachtig. 
Tegenwoordig ziUen alle partijen zo'n beet
je op hetzelfde punt. Wie is cr niet een beet-

je sociaal, wie is el' niet een beetje liberaal? 
Ik vind die hele toevoeging van erg weinig 
originaliteit getuigen. Op zichzelf vind ik 
Opschudding wel ontzettend goed. Ik ben 
het er niet mee eens, maar een kritische 
groep in een partij is altijd goed. In elke 

partij. Maar al je zo'n nieuwe titel nodig 
hebt om je duidelijk te maken, vind ik dat 
toch een soort armoedeslag. 

Wouke van Scherrenburg, 
parlementair journalist van NOVA 

Veltman: Vrij en verantwoordelijk 

Sociual-lilwranl is de vrije mens, de verant

woordelijke mens, de gelijkwaardige mens 

en dl' mens met invloed, die in alle opzich
tl'n zelf mag b('palen wal hij met zijn leven 
dod, Wuar wij \'er. chillen met de VVD, is 

dat de VVD roept 'dat mag je doen' en het 

daar bij laat. D66 zegt: 'dat magje doen, dat 
is je eigen verantwoordelijkheid' en 'de men
sen moeten ook de mogelijkheden krijgen 
om van hun rechten gebruik te maken'. Wij 
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helpen mensen keuzes te herkennen, te 

maken, en vervolgens nog uit te voeren als 

het nodig is ook. Dat is sociaal-liberaal. 

Theo Veltman, Opschudder 
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Goudsrnit: Bespottelijk 
Ik vind de hele term sociaal-liberaal voor 
D66 bespottelijk, zowel het feit dat zo'n eti
ket op dit moment ineens moet, als inhou
delijk. Een zinnige omschrijving is niet 
bezwaarlijk, maar ik heb begrepen dat het 
voornamelijk om reclametechnische rede
nen gekozen is. Dat vind ik verkeerd. Mijn 

idee bij sociaal-liberaal is iets dat het ieder
een naar de zin wil maken. Het klinkt goed. 
Wie wil het niet zijn. Zelfs het CDA zou dit 
soms nog wel willen zijn. Een inhoudelijke 
verandering is iets waar je over kunt na
denken, maar verandering om beter te ver
kopen is altijd slecht. Ik denk ook niet dat 

het zal werken. Ik beschrijf D66 nog steeds 
als Vlijzinnig-democratisch of liberal, zoals 
de Liberal Democrats van Engeland. 

Anneke Goudsmit, oud-lid van de 
1\veede Kamer voor D66 

Wolffensperger: D66 was altijd al 
sociaal-liberaal 

D66 was altijd al sociaal-liberaal, of zo je 
wilt progressief-liberaal. We vertikten het 
alleen om dat ook altijd uit te dragen, 
omdat we bang waren dat het voeren van 
zo'n etiket ons net zo'n politieke partij als 
alle andere zou maken. Maar dat waren we 
inmiddels allang geworden. Helaas is het 
nu wat laat om onszelf van een omschrij
ving te voorzien. Er wordt al te lang over 
gepraat, sinds de jaren zeventig. De huidige 
situatie van D66 maakt dat de omgeving er 
lacherig op kan reageren: 'de partij gered 
door een etiket'. 
Sociaal-liberaal is op zich zelf geen slechte 
aanduiding. Het geeft aan dat D66 ele
menten van twee politieke hoofdstromen 
in zich verenigt: vrijheid en het individu, 
maar ook zorg voor de medemens. Het 
profileert D66 ten opzichte van de VVD en 
de PvdA als 'het beste van twee werelden'. 
D66 heeft aan die twee wortels een eigen, 
veel meer omvattende invulling gegeven. 
Bij vrijheid is de nadruk komen te liggen 
op de voorwaarden om van die vrijheid 
ook daadwerkelijk gebruik te kunnen 
maken; onderwijs, zorg, democratie. Zorg 
voor de medemens heeft zijn vertaling ook 
gevonden in zorg voor toekomstige gene
raties: het milieuvraagstuk. 
De verwarring tussen voor- en tegenstan
ders van een etiket zit in het doel ervan. 
Niemand beweert dat de harde kern van 
partijgangers zo'n etiket nodig heeft; ze 
zijn immers als lid. Tegelijkertijd klaagt 
juist D66 dat ze zo afhankelijk is van zwe
vende kiezers. Zij zijn het die door een 
eenvoudige, begrijpelijke omschrijving 
voor D66 gewonnen moeten worden. 
Sociaal-liberaal is daar op zijn minst een 
poging toe. 

Dat 'sociaal-liberaal' soms nodig is om iets 
duidelijk te maken, blijkt als je het 
Nederlandse partijpolitieke systeem pro
beert uit te leggen aan een buitenlander. 
Dan ontkom je bij D66 echt niet aan een 
term als progressief-liberaal. De term 
Democraten is oveligens ook geen slechte -
maar moet dan eindelijk dat jaartal er niet 
eens af dat ons elk jaar méér achterhaald 
doet lijken? 
Wat betreft Opschudding: ik vind het een 

zegen en een teken van kracht dat D66 in 
staat is een radicale groep jongeren te mobi
liseren die D66 kritisch bekijkt en toetst op 
haar toekomstbestendigheid. Ik kijk in blij
de verwachting uit naar de volgende reeks 
voorstellen! 

Gerrit Jan Wolffensperger, 
oud-fracievoorzitter van D66 in de 

1\veede Kamer, voorzitter van de 
Raad van Bestuur van de NOS 



DIRECTIEVEN 

De enquête 
Enige tijd geleden stond er in de krant een pleidooi om de mogelijkheid van het houden van de 
enquête naar de Eerste Kamer te verplaatsen. Niet de Tweede maar de Eerste Kamer zou de aan
gewezen instantie zijn om enquêtes te houden. Afgezien van de vraag hoe dat zich zou verhouden 
tot het enquêterecht, lijkt het me een slecht idee en wel om twee redenen. Ten eerste omdat in de 
enquête wel degelijk een element van controle op het regeringsbeleid huist. Het gaat dus om een 
politiek instrument. Ten tweede omdat die onmiddellijke verantwoordelijkheid nou juist bevruch
tend uitwerkt voor de volksvertegenwoordiging, voor haar praktijk en voor haar imago. 
Om dat laatste helder voor ogen te krijgen, moeten we de problemen nog eens even overdenken die 
de volksvertegenwoordiging ondervindt. We leven in wat we een ware transformatie van de demo
cratie zouden kunnen noemen. De macht is voor een belangrijk deel verschoven naar een nieuw 
'middenveld'. Dat bestaat voor een groot deel uit 'netwerken', waarin functionarissen van bureau
cratische en civiele instanties in wisselende combinaties de dienst uitmaken. In publiek-private 
context wordt tegenwoordig veel van het beleid ontwikkeld en vormgegeven zonder dat daar een 
lokale, provinciale of nationale volksvertegenwoordiger aan te pas komt. Voor het oude verzuilde 
middenveld is dan ook een rijk geschakeerd veld van 'interactieve' instanties in de plaats gekomen. 
Hier wordt geen gebruik meer gemaakt van klassieke bureaucratische organisatietypen. De orga
nisaties zijn, net zoal hun drijfveren, dynamisch en flexibel van aard. Zij laten zich ook niet zo 
gemakkelijk meel' langs de gangbare politiek-bureaucratische weg controleren en beheersen. 
Als dit waar is dan hebben we een probleem. In dit nieuwe publiek-private kader wordt beleid 
gemaakt dat ons allen (be)treft. En deze problematiek heeft natuurlijk consequenties voor bijvoor
beeld de ministeriële en de ambtelijke verantwoordelijkheid, en meer in den brede, voor het vraag-
tuk van 'regeerbaarheid'. En niet in de laatste plaats voor de vraag in welke mate de 'gewone bur

ger' nog in staat is invloed uit te oefenen op de besluiten die in dit publiek-private complex worden 
genomen. Maar hiel' gaat het me om de vraag wat dit alles ons leert omtrent democratische con
troleerbaarheid. 
Is het tegen deze achtergrond toevallig dat de parlementaire enquête zo'n voorname plaats is 
komen opeisen? Ik meen van niet. Degenen die een verklaring hiervoor denken te kunnen zoeken 
in het min of meer toevallig voorkomen van een aantal misstanden, die onderschatten de complexe, 
nieuwe politieke werkelijkheid chromelijk. De enquêLeonderwerpen hadden niet voor niets 
gemeen dat zij verwezen naar verzelfstandigde vormen van eigen macht en misbruik van bevoegd
heden en omstandigheden. Elke keer ging het ook om een politiek bestuur en een volksvertegen
woordiging die van niet of in elk geval van te veel te weinig afwisten. Dat zijn geen incidenten, 
maar uitingen van betekeni volle veranderingen in de schakeling tussen twee werelden, tussen de 
maatschappelijke wereld en die van de uitvoerende macht. 
Hier is de enquête in de handen van de volksvertegenwoordiging een belangrijk en misschien voor
lopig wel het enig echte wapen tegen. Waarom? In de eerste plaats omdat het een juridisch geo
riënteerd en openbaar in trument is. En in de tweede plaats omdat het een politiek georiënteerd 
en democratisch in trument i . Het zijn onze gekozen volksvertegenwoordigers die het wapen 
opnemen om de waarheid boven tafel te krijgen teneinde aan de oorzaken iets te kunnen doen. Of 
en hoe men daarin slaagt, dat is op zichzelf belangrijk, maar doet voor dit argument niet ter zake. 
De tweede reden waarom de parlementaire enquête zo belangrijk is, is dat ze de werking van de 
Kamer actualiseert. Aan de ene kant plaatst de enquête de volksvertegenwoordiging met het 
gezicht naar de amenleving. En aan de andere kant overbrugt ze de imaginaire tegenstellingen 
tu en de Kamerleden van ver chilIende politieke partijen. Eens even geen spijkers op laag water 
en geen vliegen afvangen. Ook geen overbodige luxe is: de enquête geeft de pers weer wat te doen. 
Thegegeven, the proof of the pudding i in the eating en veel hangt af van wat de Kamer vervol
gen met de uitkomsten van de enquête weet aan te vangen. Maar ook daarvoor gaat op, dat het 
politieke debat hierover dan ook in alle openbaarheid wordt gevoerd. Het publiek is geïnformeerd, 
wat het oordeel oneindig veel belangrijker maakt dan bij een gemiddelde andere kwestie. 
Kortom, ver voorbij de commi ie-Deetman doet zich nu eindelijk een verandering ten goede voor 
in onze parlementaire democratie. Laten we van daaruit verder denken, in plaats van de dingen 
weer proberen terug te draaien . • 

Christiaan de Vries 
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PERSPECTIEF 

De nieuwe economie? 
door Otto Koppius en Michael Mol 

D e huidige wereldeconomie zal 
radicaal veranderen. We staan 
aan de vooravond van een eco

nomische revolutie, want Internet gaat de 
regels van het zaken doen fundamenteel 
veranderen. E-commerce, handel via In
ternet, gaat zorgen voor een global mar
ketplace waarin we over een paar jaar hon
derden, zo niet duizenden miljarden gaan 
omzetten. Kortom, we hebben een nieuwe 
economie. 
Hier zouden we ons artikel dus moeten 
beëindigen. Als je de adviesbureaus, 
marktonderzoekers, en ook sommige poli
tici moet geloven tenminste. Ze hebben ge
lijk, maar toch ook weer niet. Informatie
en communicatietechnologie (IeT) zal in
derdaad enorme gevolgen hebben voor de 
economie en de rest van maatschappij. 
Echter, dit zijn veranderingen die zich ze
ker niet van de ene op de andere dag vol
trekken en bovendien zijn het aspecten 
van trends die al langer aan de gang zijn 
dan Internet bestaat. Kortom: "Internet 
wordt overhyped, maar onderschat." 
Natuurlijk gebruiken steeds meer consu
menten e-mail thuis of op hun werk. Ook 
elektronische inkopen en verkopen door 
ondernemingen worden steeds belangrij
ker. Het Amerikaanse bedrijf General 
Electric koopt bijvoorbeeld per jaar al voor 
meer dan 1 miljard dollar in via Internet. 
Dell verkoopt voor veertien miljoen dollar 
per dag aan computers via de website. 
Maar wie gelooft er dat diezelfde consu-

De moderne communicatie
en informatietechnologie 

heeft ingrijpende gevolgen 
voor onze economie en 

maatschappij. Maar er wordt 
ook veel onzin beweerd over 

de digitale revolutie. 
In dit artikel worden 

waanvoorstellingen van 
realiteit gescheiden. 

Op grond van een gedegen 
analyse van de economische 

ontwikkelingen doen de 
auteurs aanbevelingen voor 

het overheidsbeleid. Voor D66 
ligt hier de kans zich als 

toekomstgerichte partij te 
bewijzen. Hoe kunnen we 

ervoor zorgen dat de 
economisch wenselijke 
decentralisatie niet tot 
een gefragmenteerde 

samenleving leidt? 
e--------------------------. 

Decentralisatie 

In 1988, dus jaren voordat het World Wide 
Web en de eerste browsers ontwikkeld wa
ren, werd er op het Santa Fe Instituut 
voor complexiteits-studies een workshop 
gehouden. De veelzeggende titel was The 
Economy as an Evolving Complex System. 
De algemene teneur was duidelijk: de eco
nomie is langzaam, maar fundamenteel 
aan het veranderen. Wat veroorzaakt die 
verandering? Er kunnen veel redenen ge
noemd worden, maar de meest fundamen
tele trend is decentralisatie. Het decen
tralisatie-proces ligt al bijna anderhalve 
eeuw direct of indirect ten grondslag aan 
veel economische processen. 
De aanleg van spoorwegen in de vorige 
eeuw maakte het mogelijk om personen en 
goederen snel en over lange afstanden te 
transporteren. Dit leidde tot grootschali
gere productie en tot specialisatie van on
dernemingen binnen productieketens. 
Economische activiteiten binnen die ke
tens konden verspreid worden uitgevoerd 
en vooral beter worden gecoördineerd 
zodat niet alles op dezelfde plek beslist 
hoefde te worden. Latere uitvindingen als 
de telegraaf, de telefoon en de auto ver
sterkten de decentralisatietrend. Fabrie
ken voor halffabrikaten konden op gunsti
ger plekken worden neergezet en de com
ponenten konden vervolgens getranspor
teerd worden naar de assemblagefabriek. 

menten alleen cybervrienden willen maken? Of nooit meer de con
tactpersoon van de leverancier te hoeven zien? Of de echte Klaag
muur laten voor wat hij is en aan het virtuele model de voorkeur 
geven? Wij geloven van niet. Hieronder schetsen we wat er in ie
der geval wel plaatsvindt. 

Het werd mogelijk om verkoopstrategieën 
op lokaal en regionaal niveau te voeren in plaats van nationaal, 
zonder dat verkopers langs elkaar heen ging werken. Of het nu 
gaat om beter transport of betere communicatie: telkens komt een 
betere coördinatie tot stand. 

Mie/wel Mol i. liel VlIIl de SIVB-werh'groep Algem.ene Economie. DlInk nlln 

tie letlen VlIl/. tie werkgroep en Pllrsey lJellgens voor hUil COI/I /llenlllllr. Beide 
lIl/tel/r. zijn lIls AIO verbonden lIlIn de FetclLlteit Beclrijfsk,mele, EUR. Me/. 
onder.teuning VILIl hel Cetmeg;e Bosch Inslilllte, Cetmegie Melton UniversilY, 
doen ze momenteel ontlerzoek ,uwr de invloeel vlIn elektronische mllrkten op 

ele l/ilbestedingsstreLl.eg;e VlIn IIll1lti'WÛOIWls. 
Dil lIrtikel is op persoonlijke titel gesclrrevel/.. 
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Complexiteit 

Waarom is decentralisatie in plaats van centrale planning eigen
lijk nodig? Het antwoord ligt in zekere zin voor de hand: vanwege 
de complexiteit. Of het nu om de economie van een land gaat, om 
de bedrijfsvoering van een grote multinational, of de organisatie 
van een politieke partij: op een gegeven moment is de situatie te 
complex om nog door één beslisser àdequaat te kunnen worden 
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overzien. Dan zal er decentralisatie van besli ingen plaatsvin
den, waarbij op het hoog te niveau meer gecoördineerd zal worden 
dan be list. Het totale scala aan mogelijke beslissingen en inter
aelie wordt complexer door de toegenomen autonomie van de 
lager liggende be Ii ingseenheden. Immer, al die eenheden zul
len vanuit eigen pecialismen werken en die peciali men moeten 
gecoördin erd worden. Hierdoor zal er weer op nieuwe plekken 
een behoefte aan decentralisatie ont taan, waardoor het effect 
zichzelf ver terkt zodra die behoefte ingevuld wordt. Voor die 
invulling i technologie nodig. Technologieën die een betere coör
dinatie mogelijk maken, zullen helpen om de complexiteit van een 
geg ven ituatie beheer baar te houden. Met de introductie van 
nieuwe technologie ont taat echter ook nieuwe complexiteit: het 
millennium-probl m i wel het mee t navrante voorbeeld. De 
oplo ing ervan moeten we 'van geval tot geval' bekijken: opnieuw 
decentrali. atie inderdaad. 
De gevolgen van technologi che innovatie zijn vaak niet te voor
zi n D auto i. voortgekomen uit een korte-termijn economische 
behoefle aan beter tran portmiddelen, maar de lange-termijn 
gevolgen waren vooraf nieL voorzien. Wie had verwacht dat de 
auto zou leid n tot een cheiding van binnen tad en buitenwijk? 
Voor ont\vikkelingen in de informatie-technologie geldt min of 
meer h tzelfde. D eer te informatie y temen kwamen voort uit 
een duidelijk behoefte om grote hoeveelheden gegeven te kun
nen op laan en verwerken. Een de tijd onvoorzien gevolg is dat 

IJ li,· I'IJI'lItlrI,,·,·ld 'TIlt' d'll'" u/IIII' "-/twrr r rO/wlIly ' door \lnlollr, 7'/IOfl/II., 
11 '" /lu/,,·rl J. 1.lIul"'f"rr, 11,11'\ "nlll .. ,,,,,,,, Il,-\ u',, , SI'pI"lIIh,-r-okl"bl'r 1998, 
/'/" 11,;-1 .;2. 
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/ , .,J \ "... \ 
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een startend bedrijf op Internet nu een multinational volwaardig 
kan beconcurreren. Korte-termijn behoeften veroorzaken techno
logische ontwikkelingen, maar die leiden op langere termijn tot 
nieuwe mogelijkheden en nieuwe behoeften. 
Inmiddels zijn de mogelijke coördinatie-verbetelingen door beter 
en sneUer transport nog slechts marginaal. Coördinatie-verbete
ringen die nodig zullen blijven om het decentralisatie-proces te 
beheer en, zullen dus vooral van betere communicatie en infor
matie-uitwisseling moeten komen. Dat verklaart dan ook de hui
dige hype: onze mogelijkheden tot productiviteitsverbetering zijn 
zo langzamerhand vrijwel volledig gelegen in het beter benutten 
van ICT. 

Fragmentatie? 

Leidt die decentralisatie per definitie tot fragmentatie, zoals wel 
beweerd wordt? Verwachten we dat steeds klei nere en sterk gespe
cialiseerde ondernemingen, wellicht zelfs tot op het niveau van 
een per oon bedrijfjes, de economie overnemen?1 Er zijn minstens 
twee redenen om deze vraag negatief te beantwoorden. Ten eerste 
kunnen sommige activiteiten simpelweg nooit elektronisch uitge
voerd worden. Men kan weliswaar een elektronische voorstelling 
geven van hoe een huis eruit zal zien, maar in een elektronisch 
huis leven? Niet alles is te vertalen in informatie en niet alle infor
matie is digitaliseerbaar. Daarom is voor sommige activiteiten fy
sieke samenkomst en organisatie een absolute noodzaak. Een 
tweede argument is dat er juist op inrormatiegebied grote kennis
en schaalvoordelen kunnen optreden, waardoor het voordelig is 
om als groter verband georganiseerd te zijn. Het Windows-bestu-
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ringssysteem van Microsoft is een voorbeeld bij uitstek van zo'n 
kennismonopolie. 
Waarschijnlijker lijkt daarom dat een bestaande trend, al meer 
dan vijftig jaar geleden opgemerkt door de bekende econoom 
Schumpeter, zich versterkt voort zal zetten. Schumpeter onder
scheidde twee typen succesvolle ondernemingen, meestal aange
duid als Mark I en Mark 11. Waar kennismonopolies, schaalvoor
delen en coördinatie heersen, is het woord aan big business. Grote 
ondernemingen zullen overheersen, er ontstaan oligopolies en 
zelfs monopolies als de overheid niet ingrijpt. Als grootte geen 
voordelen biedt, zullen kleine, innovatieve of lokaal ingebedde 
ondernemingen de markt beheersen. Een goed voorbeeld is de 
'Sillicon Valley' rond San Francisco. Er lijkt in de toekomst dus 
vooral ruimte te blijven voor reuzen en nichespelers. 

De economie van de 21 e eeuw 

In de volgende eeuw zullen we waarschijnlijk een aantal omslag
punten in de economie bereiken. De nadruk bij beoordelingen 
komt steeds meer te liggen bij factoren als het vermogen om ande
ren te motiveren en zogeheten netwerkvaardigheden. Hoe meer 
de economie gebaseerd is op connecties tussen decentrale eenhe
den, hoe meer menselijk werk deze netwerk-kenmerken gaat ver
tonen. Mensen krijgen steeds meer informatie te verwerken, 
zowel zakelijk als privé. Dit zal ertoe leiden dat individuen steeds 
sterker afhankelijk worden van de kennis in hun netwerk van 
hulpbronnen en mensen. Er komt dus een omslagpunt waarop 
individuen kennis niet meer helemaal zelf kunnen of willen opsta
pelen, maar vanuit hun netwerk gaan betrekken. Niet het weten 
staat dan centraal, maar de vaardigheden van te weten te komen 
en kennis kunnen vinden. 
De Nederlandse overheid moet daarom haar beleid op een aantal 
punten aanpassen. Het onderwijs moet om: netwerkvaardigheid 
in plaats van handvaardigheid op het curriculum. Het belasting
stelsel moet om: de waarde van mensen en ondernemingen is min
der gelegen in fysiek eigendom en meer in intellectueel eigendom. 
Het infrastructuurbeleid moet om: overheidsinvesteringen in com
municatiebandbreedte in plaats van asfalt. Het industriebeleid 
moet om: in plaats van aan individuele ondernemingen faciliteiten 
of steun te verlenen, moet de overheid verticale en diagonale con
necties en netwerken stimuleren. Negeert Nederland deze ICT
gedreven veranderingen, dan lijkt de economische, maar ook so
ciale slag op termijn verloren. 

D66 en de nieuwe economie 

Wat moet D66 hiermee? Een eerste doch rudimentair antwoord op 
deze vraag werd al gegeven: ga niet mee met de hype, maar sug
gereer ook niet dat er niets verandert. De ICT- ontwikkelingen lij
ken D66 op het lijf geschreven te zijn.2 Immers, zoals onlangs ook 
in De Voorzet van Opschudding naar voren kwam, D66 stelt het 
individu centraal, maar weigert de samenhang waarin dat indivi
du functioneert te negeren. D66 staat dus positief tegenover de
centralisatie, maar spant zich in om een gefragmenteerde samen
leving te voorkomen. De genoemde ontwikkeling naar decentrali-

2) Zo stellen ook Hooghielllstra en de Valk in 'De nieuwe revolutie', 
Idee ] 9 (5), pp. 17-20. 
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satie zonder fragmentatie vereist dat er nog veel sterker ingezet 
wordt op het faciliteren en aanmoedigen van individuele initiatie
ven en het garanderen van solidariteit. 
Er zijn veel concrete punten te noemen. We moeten bijvoorbeeld 
een manier vinden waarop belemmeringen voor starters nihil 
worden. Nederland moet een actieve rol hebben bij de vergroting 
van de bandbreedte voor elektronische communicatie. Het aan 
elke burger waarborgen van een beperkte hoeveelheid gebruiks
rechten op Internet moet een D66 standpunt worden in de zeer 
nabije toekomst: Thom de Graaf voor de Internetzuil! Voorts moe
ten long distance learning-projecten in de toekomst tot betere 
scholing gaan leiden.3 Mogelijkheden zijn er afdoende: van het 
aanleren van Nederlands aan asielzoekers tot het Russisch leren 
door met Moskouse medeleerlingen een videoconferentie te hou
den. Internet is gelukkig een open netwerk. Om het open te hou
den en niet aan het eigen succes ten onder te laten gaan, zullen in 
mondiaal, of desnoods Europees verband, uniforme regels opge
steld moeten worden. Zoals we ooit het zeerecht hebben opgesteld, 
moeten we nu over belastingheffing internationale afspraken ma
ken. Wie denkt vanuit Nederland regels te kunnen stellen, leeft in 
een illusoire wereld. 
Het individu heeft hierin natuurlijk ook eigen verantwoordelijk
heden. Bijvoorbeeld door op Internet niet alleen informatie te ver
zamelen over producten, maar ook over de democratie. Of door de 
mores van Internet te bevorderen en de verspreiding van 'junk
mail' te voorkomen. Ook zouden velen eens moeten stilstaan bij de 
vraag hoe elektronische contacten omgezet kunnen worden in per
soonlijke contacten in plaats van andersom. Dit sluit aan bij het 
in De Voorzet genoemde punt van verantwoordelijkheid voor jezelf 
en je omgeving. 
Ten slotte: we moeten uitkijken voor kennismonopolies. Microsoft 
haalt grote voordelen uit het integreren van besturingssystemen 
met browsers en andere applicaties. Microsoft heeft een markt
aandeel van meer dan negentig procent met Windows-besturings
systemen. Er is sprake van een natuurlijk monopolie met nadeli
ge effecten op de marktwerking en privacy. Zou het een idee zijn 
om het Windows-besturingssysteem en andere cruciale ICT-toe
passingen om te zetten in een joint venture van de naties in de 
Veiligheidsraad van de VN? • 

Verdere referenties onder meer: 

Kevin Kelly, 'New rules for the new economy: Twelve dependable 
principles for thriving in a turbulent world', Wired, september 
1997. Zie: http://wired.com/wired/5.09/newrules.html. 

Thomas W. Malone & Robert J. Laubacher, 'The dawn of the e
lance economy', Harvard Business Review, september-oktober 
1998, pp. 145-152. 

OECD: http://www.oecd.intipublicationslPoLbrief/9701_pol.htm. 
pw. Anderson, K.J. Arrowand D. Pines (Eds.), The Economy As 
an Evolving Complex System, Addison Wesley Publishing (1988). 

. 
3) Zie het artikel 'Een leven lallg leren' in Idee 20 (1), pp. 16-17. 
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Fondslijst Stichting 
Wetenschappelijk Bureau D66 
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o n s I D E E 

'In een democratische hiërarchie spelen hogere overheden een bescher
mende en subsidiaire rol: zij doen wat lagere lichamen niet bij machte zijn 
te doen, om zo individuele vrijheid te waarborgen en dictatuur van deel
belangen te voorkomen. 
Zoals alle organisaties vertoont ook de overheid echter de neiging tot cen
traliseren. Steeds meer taken zijn en worden hoger de organisatie in 
getild. Het resultaat is dat de wet het beleid dient in plaats van andersom. 
In toenemende mate zien gemeenschappen hun lokale autonomie verma
len en in bestuurlijke eenheidsworst gepropt. Waar het primaat van de 
Haagse bureaucratie al een hoge vlucht heeft genomen, spant Brussel de 
kroon: een lichaam van ministers en topambtenaren bezit er zelfs wetge
vende bevoegdheid. Montesquieu draait zich om in zijn graf. 
Dat het zo niet moet is duidelijk. De politiek komt letterlijk en figuurlijk 
steeds verder van de burger - en van burgerzin te staan. Het beginsel van 
subsidiariteit wordt in de EU slechts met de mond beleden. In de organi
satie van EU en Rijk ontbreekt een structuur die subsidiariteit bewerk
stelligt. 
Naar ons idee kunnen we een nieuwe scheiding der machten tot stand 
brengen - in verticale zin. En passant wordt dan de balans tussen beleids
maker en wetgever in de horizontale 'trias' hersteld. Met vertegenwoordi
gende organen die in het algemeen belang optreden als bewakers van sub

Herman Beun 

sidiariteit. Wat dacht u 
van een Eerste Kamer die 
expliciet tot taak heeft 
wetgeving aan subsidia
riteit te toetsen? Een 
Europees equivalent zou 
de Raad van Ministers als 
institutie van de EU moe
ten vervangen wanneer 
de bevoegdheden van Par
lement en Commissie zich 
verder uitkristalliseren.' Ben Jeroense 
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REDACTIONEEL 

Emoties of structuren 
De politiek is weer leuk aan het worden, zei Hans Wiegel tegen de verzamelde journa
listen voordat hij zijn 'tegen' liet horen in de Eerste Kamer, zich kennelijk verheugend 
op het opblazen van het tweede paarse kabinet. Hartstocht moet een politicus tonen, 
hield Wiegel zijn kamergenoten die avond tijdens het debat voor. De oplossing voor de 
verslappende aantrekkingskracht van de politiek, zei hij, is het politiek bedrijven met 
emotie; niet het veranderen van de democratische structuren, zoals D66 zo vurig 
bepleit. 

Emoties in de politiek zijn verraderlijk. Manipulatie ligt op de loer. Zie de rechtse po
pulist Wiegel, die zijn staatsrechtelijke principes hartstochtelijk naar voren bracht 
toen de tijd daar rijp voor was, maar er wijselijk over zweeg toen hij zich kandideerde 
voor de Eerste Kamer, terwijl het referendum nota bene in het verkiezingsprogram
ma van zijn eigen partij was opgenomen en in het regeerakkoord. Zie de linkse popu
list Rosenmöller, die de politieke complexiteit zo behendig terug weet te brengen tot 
een misleidend eenvoudige slogan waarmee hij het gemoed van zijn kiezers raakt. Zie 
de Bijlmer-enquêtecommissie, die zich vergaloppeerd heeft in het uiten van haar 
betrokkenheid bij de slachtoffers van de ramp. 

Het is ook een groot dilemma voor bestuurders: hoe kun je duidelijk maken dat je wel 
degelijk betrokken bent bij de dagelijkse sores van mensen zonder te vervallen tot vals 
sentiment? Tijdens zijn gesprek met kardinaal Simonis in dit nummer van Idee roert 
Kees Verhaar dit probleem, dat kerk en politiek beide raakt, aan. Misschien is het 
goed als geestelijke leiders en politici emotioneel een brug slaan naar htin achterban. 
Maar eerlijk gezegd, heb ik liever de zakelijke instelling van een minister als Els 
Borst, ook al ligt zij daarvoor onder vuur. De 'democratie van het gevoel' - die klinkt al 
gauw vals. We zijn beter af met 'de democratie van het overleg', de 'deliberatieve demo
cratie', waarvoor Jeroen van den Hoven in deze Idee een lans breekt. Daarin zijn de 
politici voor rede vatbaar en worden de burgers gehoord, met de inzet van de mo
dernste communicatiemiddelen. 

Er is nog iets dat mij dwars zit wat Wiegels pleidooi voor hartstochtelijke politiek be
treft: Wiegel verwart hartstocht met theater. Het tonen van je emoties betekent im
mers dat je laat zien wat er in je om gaat. Een kwestie dus van je kwetsbaar opstel
len - en dat verhoudt zich slecht met het politieke spel. Dat is dan ook niet wat Wiegel 
deed. - Hij had die avond een spreekwoordelijke pokerface. - Emoties zijn voor Wiegel 
een middel dat hij in de politiek gebruikt; hij blijft in controle. Maar eigen aan emo
ties is nu juist dat je de greep over jezelf verliest. Je staat op het spreekgestoelte en 
de brok inje keel is duidelijk hoorbaar. Politieke tegenstanders en journalisten ruiken 
bloed: de geur van aangeschoten wild. Winnie Sorgdrager, Elske ter Veld - zij toonden 
emoties; Wiegel niet. 

Maar of je nu wel of niet een traan moet wegpinken tijdens een debat en of je nu harts
tochtelijk of zakelijk tegenstemt - dat is politiek gezien om het even. Het gaat om wat 
je te vertellen hebt, om de oplossingen die je naar voren brengt voor de problemen 
waarmee de sanlenleving geconfronteerd wordt. De wereld verandert constant; het is 
dan ook niet meer dan logisch dat we zorgen dat democratische en politieke structu
ren met hun tijd meegaan. De problemen die we vandaag op ons af zien komen, kun
nen we niet oplossen met de middelen van gisteren. Emoties zullen ons weinig helpen 
- het zijn de structuren die aangepast moeten worden. Helaas, de praktijk blijkt weer
barstig; de juwelen hebben na 33 jaar iets van hun glans verloren . • 

Pien van der Hoeven 
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DEBAT 

De universiteit van morgen 
door Bas van der Klaauw en Udo Koek 

I
neen artikel in de Idee van maart dit 
jaar opent de Tilburgse econoom Na
gelkerke naar eigen zeggen 'de zwar

te doos van de universiteit'. Volgens hem is 
de wetenschappelijke oase van weleer ver
worden tot een kennisfabriek waar kwali
teit het aflegt tegen efficiëntie, waar nobe
le wetenschappers moeten opboksen tegen 
het kwaad van de bestuurderselite en 
waar het geven van onderwijs genade
brood is voor degenen die niet mee willen 
doen aan de rat race van het publiceren 
van eenheidsworst. 

De twee VU-economen Bas 
van der Klaauw en Udo Kock 

'virtuele adviesorganisatie'. De advertentie 
wordt geïllustreerd met een foto van het 
leven als afgestudeerde: gezeten op de 
motorkap van een (lease) sportwagen, met 
mobiele telefoon in de hand, succes agenda 
op schoot en naast je een laptop. Niets mis 
mee. Maar wel met het slot van de adver
tentie waar met trots wordt gemeld dat na 
deze HBO opleiding pur sang in nog geen 
jaar tijd een doctorandus titel kan worden 
behaald. Natuurlijk zijn vaardigheden ook 
voor academici van belang. Maar een aca
demische titel als toetje na vier jaar oefe
nen voor bedrijfsanalist gaat te ver. In zijn artikel hekelt Nagelkerke de veran

deringen die het laatste decennium aan de 
universiteit plaats hebben gevonden. Elke 
vernieuwing beschouwt hij als een inbreuk 
op de wetenschappelijke sfeer. Maar vol
gens ons hebben de nadruk op onderzoek, 
de wetenschappelijke hitlijsten en de op
komst van contractonderzoek juist bijge
dragen aan een kwaliteitsverbetering op 
de Nederlandse universiteiten.! De inge
slagen weg is goed, maar de veranderingen 
gaan niet ver genoeg. 

reageren op het artikel van 
de Tilburgse econoom Ad 

Nagelkerke in Idee no 1 /99, 
waarin Nagelkerke de 

schrijnende situatie aan de 
Nederlandse universiteiten 

analyseerde. Van der Klaauw 
en Kock delen tot op zekere 

hoogte de analyse van 
Nagelkerke, maar waar 

Nagelkerke de vigerende 
tendensen betreurt, gaat het 
de jonge economen allemaal 

nog niet snel genoeg. 

De grotere instroom van studenten met 
HBO-interesse en -niveau heeft een ver
vlakking van het universitaire onderwijs 
tot gevolg. Omdat deze studenten meer in
teresse hebben in de praktijk dan in de 
wetenschap is de kruisbestuiving tussen 
onderwijs en onderzoek verdwenen. Veel 
goede onderzoekers hebben daarom wei
nig behoefte aan het geven van onderwijs. 
Het resultaat van dit alles is een natuur-

Het laatste decennium is de financiering 

Nagelkerke reageert op zijn 
beurt in een naschrift . lijk selectieproces waarin de minder goede 

wetenschappers worden opgescheept met 
veel onderwijsverplichtingen. Studenten van de universiteit veranderd. Vroeger • 

werd een faculteit alleen afgerekend op het aantal studenten dat 
zich inschreef. Tegenwoordig wordt een deel van het overheidsgeld 
voor universiteiten beheerd door instellingen als de Koninklijke 
Nederlandse Academie van Wetenschappen (KNAW) en de 
Nederlandse Organisatie voor Wetenschappelijk Onderzoek 
(NWO). Onderzoekers kunnen bij deze instellingen subsidie aan
vragen op basis van onderzoeksvoorstellen. Dit heeft ervoor 
gezorgd dat faculteiten op basis van onderzoek moeten concurre
ren voor inkomsten. Ondanks deze veranderingen zijn studenten
aantallen nog steeds de belangrijkste bron van inkomsten. 
In de strijd om grote studentenaantallen inliteert het academisch 
onderwijs het hoger onderwijs om zo ook uit de pool met potentië
le HBO-studenten te vissen. Een treffende illustratie is een recen
te advertentie van de Hogeschool van Amsterdam. Puntsgewijs 
worden de voordelen van een 'gloednieuwe voltijd HEAO' opge
somd. Niet 'buffelen voor allerlei aparte vakken' maar kennis en 
vaardigheden verwerven voor bijvoorbeeld een carrière als be
drijfsanalist. De nadruk ligt op het uitwerken van praktijkvoor
beelden en het oefenen van de toekomstige beroepspraktijk in een 

/Jas vall del' Klrllll/.lv ell Udo Koek zijll eCOIlOOIll. Zij Zijll als promovelldi ver
bOliden aan de e('OlIomischefaculteit vall de Vrije Ulliversiteit ill Amsterd{/I/l 
ell het Till bergell 11I."illllll. /Jeidell schrijvell eell proejschrift op het gebied 
vall de (/rbeidsmf/rkleeollomie. Udo Koek is d{/{//'llaast voor D66 woordvoer
der in de COllllllis.,ies Ecollomisehe Zaken/Werk ell Socillie ZlIkell VOII de 
Amslerdamse gemeente/'(/{/d. 
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• 
die wel academische interesses hebben zijn de dupe. Het onderwijs 
is van slechte kwaliteit en zij krijgen niet de kans te leren van 
goede onderzoekers. Door de financiering van de faculteiten min
der afhankelijk te maken van studentenaantallen en meer van 
onderzoek, hoeven faculteiten niet koste wat het kost studenten 
aan zich te binden. De kwaliteit van het onderwijs kan hierdoor 
omhoog en het doen van goed onderzoek wordt gestimuleerd. 

Hîtlijsten 

In tegenstelling tot het onderwijs is de kwaliteit van het onder
zoek aan de Nederlandse economische faculteiten de afgelopen 
tien jaar gestegen. Dit is mede te danken aan de ranglijsten van 
wetenschappers op basis van gepubliceerd onderzoek. Deze 'hit
lijsten' fungeren min of meer als een toets voor academische kwa
liteit, iets wat de universiteit lange tijd ontbeerde. Volgens Na
gelkerke is dit systeem desastreus voor de kwaliteit omdat vijf 
marginale artikelen meer opleveren dan een groot meesterwerk. 
Dit is onjuist, in ieder geval voor de economische wetenschap. Bij 

I) OIIS bet,oog is geboseerd op de situat,ie (1lI1I cle ecoll omisehefoclI./t eilen. 
I/oewel het OIIS zou verbf/zen als de si,tuat,ie (Uilt andere (ga mma) j(lCItiteit,ell 
erg ajivijkt, villdell lVe dot lVe ,,/leen recht von spreken hebben over OIIS eigell 
vakgebied. 
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het opstellen van de hitlijsten wordt gekeken naar de lengte van 
artikelen, het aantal co-auteurs, het niveau van het tijdschrift 
waarin is gepubliceerd en in sommige gevallen zelfs de omvang 
van de bladspiegel. Natuurlijk is elke hitlijst enigszins arbitrair, 
maar goede wetenschappers scoren op elke lijst hoog. 
Jonge onderzoekers richten zich op het schrijven van artikelen 
omdat ze daar op worden afgerekend. Ook is het goed voor de ont
wikkeling van de wetenschap dat nieuwe resultaten snel gepubli
ceerd worden. Natuurlijk komt het voor dat van een artikel meer
dere versies gemaakt worden die afzonderlijk worden gepubli
ceerd. Maar is het zo slecht dat een internationaal gepubliceerd 
artikel op de Nederlandse situatie wordt toegesneden voor een 
Nederlands (beleids-)tijdschrift? Met dergelijke relatief eenvoudi
ge Nederlandstalige artikelen kon je in de jaren zestig en zeven
tig hoogleraar worden, tegenwoordig kun je er nauwelijks op pro
moveren. Ook dit is een teken van kwaliteitswinst. 
Het valt te betwijfelen of de tendens naar artikelen ervoor gezorgd 
heeft dat minder wetenschappelijke boeken geschreven worden. 
Wel zijn er minder docenten die hun eigen 'Inleiding in de econo
mie' hebben geschreven. Veelal niets meer dan het samenvatten 
van bestaande literatuur. Vervolgens wordt dit boek als verplich
te literatuur voorgeschreven aan studenten om zo de portemon
nee van de docent te spekken. Het gebruik van dit Nederlands
talig lesmateriaal is de kwaliteit van het onderwijs niet ten goede 
gekomen. Wereldwijd worden steeds vaker maar drie of vier alge
meen erkende basisboeken in een bepaald vakgebied gebruikt, 
geschreven door veelal Amerikaanse topwetenschappers. Op
nieuw een beetje kwaliteitswinst. 

Fa.lend personeelsbeleid 

Nagelkerke schetst een ontluisterend beeld van het personeelsbe
leid en het arbeidsethos aan de universiteit. We delen zijn oordeel, 
maar onze analyse staat loodrecht op die van hem. 
De arbeidsinzet aan de universiteit zoals wij die kennen is sterk 
verdeeld. Voor een mager salaris wordt door veel jonge onderzoe
kers met een tijdelijk contract 50 uur per week hard gewerkt. Met 
twee andere collega's gezeten in een hok van vier bij vijf meter 
schrijft hij of zij artikelen op een deels met eigen onderzoeksin
komsten gefinancierde computer. Deze artikelen moeten een plek 
op de hitlijst verzekeren. Beloning: contractverlenging, als het 
mee zit. Een kamer verder zetelt een collega. Nog twee jaar en hij 
mag met de VUT zonder ook maar één aansprekende publicatie. 
Met moeite schraapt hij een 36-urige werkweek bij elkaar, ver
deeld over twee dagen op de faculteit en de rest van de week 'thuis 
werken'. Collegevrije periode is een synoniem voor extra vakantie. 
Wie denkt dat dit een karikatuur is heeft een onvolledig beeld van 
de situatie op de Nederlandse universiteiten. 
Geen wonder dat de universiteiten op dit moment grote moeite 
hebben potentiële topacademici aan zich te binden. Door de gerin
ge doorstroming zijn er nauwelijks carrièremogelijkheden. Veel 
topstudenten zien af van zo'n hachelijk avontuur en kiezen voor 
een baan in het bedrijfsleven. 
Idealiter wordt het wetenschappelijk personeel beloond op basis 
van prestatieloon. Hieraan kleven echter praktische bezwaren 
omdat publiceren van een artikel vaak enkele jaren duurt en kwa
liteit van onderwijs moeilijk te meten is. Een systeem met tijde
lijke contracten ondervangt deze bezwaren. Voor jonge gepromo
veerde onderzoekers, postdoc's, is dit nu al de meest voorkomen
de mogelijkheid het verblijf aan de universiteit met twee tot vier 
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jaar te verlengen. Nog beter is het Amerikaanse 'job market sys
teem', dat ook op sommige Nederlandse faculteiten wordt toege
past. Op de job market bieden universiteiten vaste aanstellingen 
aan voor de duur van ongeveer vijf jaar (tenure track). Tijdens de 
job market concurreren recent gepromoveerden met een aflopend 
contract om de beschikbare plekken. Job markets stimuleren de 
mobiliteit en daardoor is er meer directe concurrentie wat de kwa
liteit van het onderzoek ten goede komt. De kritiek van Nagel
kerke dat dit ten koste gaat van het onderwijs snijdt geen hout. 
Dit soort posities worden vaak extern gefinancierd door instellin
gen als NWO en KNAW en gaan daarom niet ten koste van de on
derwijsformatie. 
Een soortgelijk systeem is ook voor senior wetenschappelijk per
soneel aan te bevelen en dan met name voor hoogleraren. Momen
teel zijn hoogleraren min of meer onaantastbaar. Tijdelijke con
tracten kunnen dit doorbreken. Aan het begin van zo'n tijdelijk 
contract moet de inhoud en omvang van onderwijs- en bestuursta
ken worden omschreven. De resterende tijd kan dan worden be
steed aan onderzoek. Contractverlenging zou alleen aan de orde 
moeten zijn als de prestaties voldoende zijn. Voor sommige zou dit 
betekenen dit dat zij hun leerstoel verliezen. 

Conclusies 

Het beeld van het Nederlandse universitaire landschap is ge
mengd. Op sommige punten is de kwaliteit het afgelopen decen
nium verbeterd, maar het totaalbeeld stemt nog niet vrolijk. Wat 
moet er veranderen? 
Het onderscheid tussen HBO en WO moet worden verduidelijkt. 
Universiteiten moeten minder de nadruk leggen op praktijk en 
vaardigheden dan het HBO, zonder deze aspecten overigens te ver
waarlozen. Het geven van hoogwaardig academisch onderwijs en 
het doen van onderzoek wordt dan weer de kernactiviteit van de 
universiteit. Bedrijfsgericht onderwijs gaat weer terug naar het 
HBO. Daar hoort het thuis en is de kwaliteit waarschijnlijk hoger. 
Het onderscheid tussen HBO en WO kan worden vergroot als de 
financiering van universiteiten minder gebaseerd wordt op stu
dentenaantallen en meer op onderzoek. Door het huidige finan
cieringssysteem hebben faculteitsbestuurders meer belang bij het 
aannemen van een pr-functionaris dan bij het aannemen van een 
goede onderzoeker. Dit systeem heeft geleid tot kwalitatief slech
ter onderwijs en is nooit een prikkel geweest voor goed onderzoek. 
Het resultaat is dat het gros van de Nederlandse economische 
faculteiten, ondanks de verbeteringen in de afgelopen jaren, inter
nationaal weinig aanzien geniet. 
Hoogleraren en andere vaste stafleden worden te weinig afgere
kend op hun prestaties. Er zijn te veel slechte senior medewerkers 
die worden gehandhaafd omdat er geen mogelijkheid is ze terug 
te zetten in de hiërarchie. Ze worden beziggehouden met al dan 
niet voor hen gecreëerde of opgewaardeerde bestuurstaken. Taken 
waar ze niet voor zijn opgeleid en ook nooit bewust voor hebben 
gekozen. De soms verstikkende bureaucratie op de universiteiten 
wordt mede hierdoor veroorzaakt. Tijdelijke contracten zijn het 
begin van een oplossing. 
Op het moment is werken aan de universiteit voor jonge onder
zoekers een frustrerende bezigheid. Geen enkele bedrijfstak kan 
zich de combinatie van vergrijzing, lage productiviteit en beperk
te kwaliteitscontrole veroorloven. Het is jammer dat sommige aca
demici de huidige situatie rechtvaardigen met een beroep op 
wetenschappelijke onafhankelijkheid . • 
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Naschrift 
In de eerste twee alinea's van hun reactie geven Van der Klaauw 
en Koek een eigen samenvatting van mijn artikel 'De zwarte doos 
van de universiteit'. Het is een onjuiste en badinerende samenvat
ting. Ik betreur dat. Ik ben niet tegen verandering, maar tegen een 
blinde 'change over continuity'. Met weinig illusies geef ik hierbij 
een tegenreactie. Ik beperk me tot vier punten. 
Om te beginnen stel ik vast dat de auteurs niet of nauwelijks op 
de centrale ontwikkelingen ingaan. Noch de taylorisering van de 
onderwijstaak, noch de disciplinaire versmalling, noch de centrali
sering/bureaucratisering van de universiteit krijgen aandacht, 
laat staan kritiek. In tegendeel, het blijkt hun vooral te gaan om 
enkele groepsproblemen, de positie van aio's en oio's. Dat zijn na
tuurlijk belangrijke zaken, de nieuwe cao speelt er ook op in, maar 
vanwege een algemene benadering heb ik deze niet specifiek aan 
de orde gesteld. De auteurs hebben aldus de grote lijn van mijn 
verhaal laten liggen en er slechts iets van hun gading uitgepikt. 
Ten tweede stipuleren ook Van der Klaauw en Koek een kwalita
tieve neergang van het wetenschappelijk onderwijs. Volgens hen 
komt dit door de instroom van HBO-studenten. De afvlakkende 
werking daarvan lijkt me juist. De instroom is financieel lucratief 
en voor een snelle uitstroom moetje morrelen aan de standaarden. 
Maar het is een beperkte verklaring en de conclusie dat door de 
HBO-studenten 'de kruisbestuiving tussen onderwijs en weten
schap' is verdwenen, is onhoudbaar. Aan de universiteit maken 
niet de studenten uit wie doceert en wat er wordt gedoceerd, nu 
niet, en vroeger niet. Het bestuurlijke circuit bepaalt of normen al 
of niet stilzwijgend moeten worden verlaagd. Het is aan bestuur
ders of het onderwijs wordt verzorgd door docenten met geen of 
weinig onderzoekstijd en wie van de onderzoekers daarvan wor
den vrijgesteld. Het feit dat studentenaantallen nog steeds de bulk 
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van de financiering uitmaakt, hoeft geen standaardverlaging van 
het onderwijs in te houden. Dat zijn keuzes, beslissingen van de
partements- of faculteitsbestuur. Zij hebben de sleutel tot de tay
lorisering van het onderwijs in handen. 
Ten derde blijken ook Van der Klaauw en Koek, zoals menig eco
noom, al flink geïnfecteerd (of daarop geselecteerd) door een kwan
titatief meetvirus. Hun 'eigen' stelling dat vijf marginale artikelen 
kwalitatief zeker niet minder opleveren dan een groot meester
werk, weten ze slechts te onderbouwen door te verwijzen naar 
technische details als 'de lengte van artikelen, het aantal co
auteurs, het niveau van het tijdschrift en ... de omvang van de 
bladspiegel'. Ook hun claim van kwaliteitswinst doordat er geen 
hoogwaardige artikelen of lesboeken in het Nederlands verschij
nen, schreeuwt om meer nuance. 
Ten slotte de pijnlijke opmerkingen van Van der Klaauw en Koek 
over oudere collega's, zo ruwweg van boven de dertig jaar. Zij kwa
lificeren hen, vrij vertaald, als vrijgesteld en lui, en stellen na
drukkelijk dat dit geen karikatuur is. Hier past slechts een be
schaamd stilzwijgen, maar ik kan voor mijn collega's deze unfaire 
reminiscentie aan een UvA-syndroom uit de jaren zeventig niet la
ten passeren. De praktijk was en is anders, de overgrote meerder
heid van de (oudere) wetenschappers aan de universiteit deden en 
doen hoogstaand werk waarvoor respect op zijn plaats is. 
Voor de reactie van Van der Klaauw en Koek kan ik weinig waar
dering opbrengen. Ik stel dat met spijt vast want ik zou graag 
reacties krijgen die ingaan op de centrale punten in mijn betoog en 
op de samenhang daartussen. Dat verdient de 'universiteit van 
morgen' . • 

Ad Nagelkerke 
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COLUMN 

De Carrington-doctrine 
In de nacht van 1 op 2 april 1982 bracht de Argentijnse marine een invasieleger van 4500 man 
aan wal op de Falkland Eilanden, de Britse eilandengroep in het zuiden van de Atlantische 
Oceaan. De Britse verdediging (79 mariniers) bood slechts korte tijd weerstand. 
De aanval was voor Londen een pijnlijke verrassing. Hoewel Argentinië enkele weken tevoren het 
onbewoonde eiland South Georgia had bezet en de Britse ambassadeur in Buenos Aires had 
gewaarschuwd dat bijna de gehele Argentijnse marine op zee was en een aanval op de Falkland 
Eilanden dreigde, nam de minister van Buitenlandse Zaken, Lord Carrington, de situatie niet 
ernstig. Zelfs toen de hoofdplaats Port Stanley en het enige vliegveld al was ingenomen gaf 
onderminister Humphrey Atkins het Lagerhuis nog de verzekering dat er niets aan de hand was. 
Pas vijftien uur na het begin van de vijandelijkheden kreeg men in Londen een nauwkeuriger 
beeld maar toen was de strijd al achter de rug. Hier en daar was er nog een Falklander die met 
zijn jachtgeweer de Argentijnen onder vuur nam. 

Carringtons blunder was evident. Hij had oorlog niet zien aankomen. Samen met zijn beide 
onderministers nam hij ontslag omdat hij zich verantwoordelijk achtte voor de 'vernederende 
belediging' die het Verenigd Koninkrijk was aangedaan. 

Dit ontslag uit eigen beweging - en niet gevolgd door een kabinetscrisis - is bij ons bekend gewor
den als de Carrington-doctrine, een manier van doen die met name door Bolkestein als een waar
devol voorbeeld ter navolging is aanbevolen. 
Als de Britten dat wisten zouden ze er van opkijken. Een vertrek als dat van Carrington is in het 
Britse tweepartijenstelsel de gewoonste zaak van de wereld. Het parlement waar de eigen partij 
van de minister (vrijwel) altijd de absolute meerderheid heeft, stuurt bijna nooit ministers weg. 
Dat is geen kwestie van de plenaire vergadering maar van de meerderheidsfractie, die achter 
gesloten deuren vergadert: wat voor de buitenwacht vrijwillig lijkt, is binnenskamers vaak 
gedwongen. 
Engelse bewindslieden zijn per definitie lid van het Lager- of Hogerhuis, wie geen lid is mag in 
het parlement niet spreken aastig voor ministers .. } De constitutioneel noodzakelijke combinatie 
van ministerschap en parlementslidmaatschap maakt dat een minister die aftreedt niet meteen 
in de politieke woestijn belandt. Hij blijft als lid van het Lager- of Hogerhuis bij de politiek 
betrokken. Zo ook Carrington: twee jaar na zijn aftreden volgde hij Luns op als secretaris-gene
mal van de NAVO. 

In het Nederlandse coalitiestelsel is tussentijds aftreden van een afzonderlijke minister veel pro
blematischer. De betrokkene loopt een flink risico in de politieke woestijn te verdwijnen. Pas bij de. 
eerstvolgende verkiezingen kan hij een gooi naar het kamerlidmaatschap doen. Menige politicus 
zal dat risico niet willen lopen. Voorts zal de eigen partij de neiging hebben een ontslag te voor
komen omdat de positie van het eigen smaldeel in de ministerraad met de komst van een nieu
weling eerder zwakker dan sterker wordt. De coalitie komt onder spanning. In de homogene Britse 
meerderheidskabinetten is dat risico afwezig. 
En voorts: door de onmogelijkheid om kamerlidmaatschap met het ministerschap te combineren 
is het nog maar de vraag of er een opvolger van behoorlijke kwaliteit wordt gevonden die bereid 
is zijn functie op te geven voor een kortdurend ministerschap. 

Maar het belangrijkst in de vergelijking is natuurlijk het geval zelf Carrington trad uit eigen (?) 

beweging af en dat lijkt fraai. Maar goed beschouwd kon hij eigenlijk niet anders. Voor een minis
ter die een dreigende oorlog over het hoofd ziet, waarschuwingen negeert en het Lagerhuis laat 
weten dat er niets aan de hand is terwijl de slag al verloren is - zo'n minister zou in ieder ander 
land ook moeten opstappen. Erger blunderen kan niet. 
Dat Carringtons aftreden niet tot een kabinetscrisis leidde, is volstrekt logisch. Nergens ter wereld 
treedt een kabinet af als het land net in oorlog is. Een demissionair kabinet terwijl de soldaten 
worden opgeroepen - dat is onzin. 
Goed beschouwd blijft er van het Britse voorbeeld niets ter navolging ovel: De 'Carrington-doc
lrine' is borreltafelpraat. • 
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Mr. U. Vis is lid van de Raad van 
State en oud-hoogleraar staats
recht. 
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Politiel~ in de cyberspace 

Een redactionele inleiding op het thema 

E en grondige heroriëntatie van politiek wordt in de cyberspace afgedwongen. De cyberspace 
is een metafoor voor alle effecten die gepaard gaan met informatie- en communicatietech

nologie (ICT). De maatschappelijke gevolgen van ICT worden nog vaak benaderd met dogma's uit 
het stoomtijdperk. Dat stemt tot nadenken. Van D66 mag verwacht worden dat zij met een nieu
we visie de ICT-ontwikkelingen benadert. D66 gaat immers niet uit van vaststaande blauwdruk
ken voor de toekomst. Daarom heeft de redactie van Idee ervoor gekozen een nummer te wijden 
aan het thema 'Politiek in de cyberspace'. 

De cyberspace dwingt de samenleving opnieuw na te denken over begrippen als rechtvaardigheid, 
gelijke verdeling van kansen, verantwoorde-lijkheid, autonomie, privacy en democratie. Jeroen 
van den Hoven, Roger van Boxtel en een aantal scholieren zijn door de redactie gevraagd hun 
visie te geven op de maatschappelijke veranderingen die het gevolg zullen of zouden moeten zijn 

van lCT. 
Jeroen van den Hoven laat in zijn artikel de onzekerheden zien waar individuele mensen, de hele 

samenleving en dus ook de politiek mee moeten leren omgaan. Hij wijst onder andere op het bij
zondere risicokarakter van de complexe hoogtechnologische samenlevingen, waarin velen van 
elkaar afhankelijk zijn zonder dat dit voor de betrokkenen duidelijk is. Het millenniumvraagstuk 
is daar slechts een voorbeeld van. Onze traditionele opvatting over verantwoordelijkheid is niet 
meer adequaat in dit soort omstandigheden. Hij bepleit politiek-filo ofische reflectie. 

De cyberspace maakt voor de democratie vormen van directe democratie mogelijk. Roger van 
Boxtel benadrukt in dit nummer dat een drukknop-democratie echter nooit het uiteindelijke doel 
kan zijn van D66. Voordat men en op de knop gaan drukken moeten ze beschikken over alle rele
vante informatie, tegengeluiden hebben kunnen horen en in de gelegenheid zijn geweest om met 
anderen van gedachten te wisselen. Dit luit aan bij de deliberatieve democratie (overlegdemo
cratie) van Jeroen van den Hoven. Van Boxtel vindt het zinniger om na te denken over de vraag 
wat de digitalisering eraan zou kunnen bijdragen om men en meer te betrekken bij het bestuur 
en het kiezen van hun vertegenwoordigers. Mario Fruianu maakt ons in dat verband deelgenoot 
van zijn droom over ELSE, een nieuwe, dynami che en virtuele politica. 

'Whiz-kids' hebben nu al volop met de cyberspace te maken. De redactie van Idee heeft leerlingen 
van klas 4-VWO van CSG Comenius te Leeuwarden gevraagd aan te geven wat zij verwachten 
van de informatiemaatschappij in het jaar 2020. 
Zij zien meer bedreigingen dan kansen. Vervagende sociale contacten en de aantasting van de pri
vacy worden al groot te gevaren gezien door de jongste generatie. 

De bijdragen aan dit thema overziend is het opvallend dat de opinies van minister Roger van 
Boxtel en filo olie-hoogleraar Jeroen van den Hoven op veel punten samenvallen met de ideeën 
die de middelbare cholieren van nu hebben over de cyberspace in 2020. Een veranderingsgezin
de politiek en een vitale democratie zullen nodig zijn om de door hen genoemde kansen die ICT 
biedt te benutten en de tevens door hen genoemde gevaren te bestrijden. 

Theo Hooghiemstra 
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INTERVIEW 

Over de informatierevolutie 
In gesprel~ met Roger van Boxtel 

doo r T heo Hoogh iems t ra en Jeroen van den Hoven 

U bent coördinerend minister uoor 
Informatie- en Communicatie
technologie (ICT}-beleid. Een uan 

de belangrijkste taken daarbij is de coördi
natie uan het millenniumuraagstuk. 
Waar ligt de politieke uerantwoordelijkheid 
uoor de aanpak uoor het millenniumuraag· 
stuk? 

Roger van Boxtel is niet 
alleen minister voor 

grote-stedenbeleid maar ook 
voor informatiebeleid. 

niet meer te repareren zijn, maar tegelij
kertijd brengt het bedrijf een heel nieuw 
pakket op de markt: Windows 2000, zon
der millenniumproblemen. Dat is een 
voorbeeld van de toegenomen afhanke
lijkheid en daar zullen we ons op moeten 
beraden, zowel de private partijen als de 
overheid. 

Wat betekent de 

Het is mijn taak mijn collega's te wijzen op 
hun verantwoordelijkheid. Eigenlijk doe ik 
super-projectmanagement. Alles wat in 
beeld gebracht moet zijn, hebben we geïn
ventariseerd. Wij hebben de lijst van alle 
vitale onderdelen en processen per depar
tement geaccordeerd. Ieder departement 
moet daarbinnen verfijning aanbrengen. 
Mijn formele verantwoordelijkheid voel ik 
materieel breder. Zo heb ik twee brieven 
gestuurd naar collega's in het kabinet, 
omdat ik de rapportages van het millenni
umplatform las dat de capaciteit van de 
alarmcentrale 112 bij meer dan zeventig 
telefoontjes op hetzelfde moment stilvalt. 

informatierevolutie voor 
de inrichting van onze 

toekomstige samenleving? 
Van Boxtel ziet kansen om 

Hoe gaat u, gelet op de net genoemde 
afhankelijkheid, om met de toegankelijk
heid? Hoe uoorkomt u 'informatieapart
heid' 

burgers door de nieuwe 
technologieën dichter bij Ik heb geld beschikbaar gesteld aan de bi

bliotheken in Nederland, zodat ze voor 
het eind van dit jaar allen over een Inter
netaansluiting beschikken. Voor een heel 
beperkt bedrag kunnen kinderen en vol
wassenen daar een uur op Internet. Het is 
echt fascinerend. Je zou moeten gaan kij
ken in de Schilderswijk. Daar staat nu 
een bibliotheek met PC- aansluitingen. 

het bestuur te brengen, maar 
een drukknop-democratie 
kan nooit het uiteindelijke 
doel zijn waarschuwt hij. 

• 

Dat mag natuurlijk niet. Ik heb de verantwoordelijke collega's 
aangeschreven en gevraagd om een oplossing te bedenken. Daar
naast heb ik me gewend tot burgemeesters, commissarissen van 
de koningin en ben ik samen met Timmer, voorzitter van het mil
lenniumplatform naar verschillende bijeenkomsten geweest. De 
voortgangsrapportage die in juni uitkomt is cruciaal. Dan moet 
het publiek gezegd kunnen worden: wij zijn klaar. 
Het lijkt niet ondenkbaar dat zich in de komende tijd met het mil
lenniumvraagstuk vergelijkbare problemen zullen voordoen. De 
informatietechnologie is gecompliceerd en dringt steeds verder 
door in de samenleving. Het verbijsterende in onze hoogtechnolo
gische samenleving is natuurlijk dat de hele wereld zich afhanke
lijk heeft gemaakt van software waarvan we niet eens van weten 
wat het eigenlijk kan doen. ICT is veel te lang als puur technisch 
en als een aanvullend verschijnsel gezien. Het millenniumvraag
stuk zorgt er voor dat ICT nu eindelijk door het management 
wordt verinnerlijkt. 
Microsoft heeft de stelling betrokken dat de oude windows-versies 

1'''eo Hoog"iemst,1'lt is bestuursklllldige ell jllrist. Jemell va ll dell IloveIl is 
"oogleraarJilosoJie 'Vall illformatie- ell cOlIlIlI,IIIicaûeteclltlologie aall de 
EmwlIIslllliversiteit RolLerdam. BeidelI zijll ree/actellr vall Idee. 
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• 
Het is er iedere dag bomvol met allemaal 

allochtone kindertjes uit de wijk die na school, in plaats van voet
bal, allemaal naar de bibliotheek rennen. Vier jaar was de jongste 
die met de muis achter de PC zat. Ik zag twee Marokkaanse meis
jes sollicitatiebrieven maken. Ze trekken ook hun ouders mee naar 
binnen. Dat zijn laagdrempelige instituten, waar je mensen die 
thuis niet dit soort voorzieningen hebben toch de mogelijkheid van 
deze ontdekking biedt. 
Verder heb ik met veel plezier de website www.overheid.nl geo
pend. Ik ben er van overtuigd dat dit op termijn het loket van de 
overheid wordt. In dat verband vind ik het ook wel aardig om te 
noemen dat ik het project 'overheidsloket 2000' aan het versnellen 
ben en de gemeente Tietjerkstradeel daarvoor onlangs een certifi
caat mocht aanbieden. 
Minister van Onderwijs Hermans is bezig met de introductie van 
computers op de basisscholen. Mijn idee is dat binnen nu en een 
paar jaar een voldoende PC-aanbod net zo noodzakelijk wordt er
varen als een schoolbord. 

De Japanse regering heeft onlangs besloten om in 2002 aan alle 
basisscholen informatie-ethiek als uak te introduceren waarin 
geleerd wordt hoe met kennis, informati~ en technologie omgegaan 
dient te worden. Ook iets uoor Nederland? 
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THEMA 

Al W(' l'lhiek niet meteen ver:imallen tot wat wel of niet mag, dan 
d 'nk ik dat we ons ind rdaad, ook in het onderwijs. zullen moeten 
Ifvrag 'n wat I 'T bet kent voor de manier waarop mensen met 
elkaar omgaan. Ik vind dat l'en h Ic interes 'ante vraag waar we 
nog \'l·l·1 te Vl'rbrokk('ld over nadenk n in ederland. 

/)/'(/(/}!I dl' ol'l'r/wid vC'rantwcxmfelijk/wul op het terrein vall de 
1C'f.oll/u'llikelingCII in Tl'df!rl(/nd~ 

,/ I, de o\'cr!wid Iwefll'l'n wrantwool'clelijkheid op dat t I'rein, Dat 
i dl' redt'n waarom ik nu met de SO en Klmver in gesprek ben 
om er voor te zorg 'n dat dl' :taat hrl auteursrecht op wet- en re
gelgeving Wl' 'I' in l'igen b 'zit krijgt, zodat burgers daar gratis toe-
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gang toe krijgen. Het is mijn doel 'lelling dit voor het eind van het 
jaar te regelen. 
D overheid moet daarnaast ook de condities om chrijven waar
onder IeT-toepassingen plaats dienen te vinden. Daarbij spelen 
onder meer de beveiliging en de toegankelijkheid een grote rol. 
Aan het einde van mijn ternlijn moet in Nederland het vraagstuk 
van de elektronische handtekening zijn opgelost. In dat verband is 
er al een acute discussie geweest rondom het gegevensv('rkeer 
tu.sen de V ,Europa en de banken. In de VS is de opvatting dat 
er sprake van een voldoende beveiliging is als je op Internet 
betaalt door lechts je creditcard in het apparaat te ~leken en het 
nummer in te toet en. Onze ambitie gaat verder: wij willen een 
goed beveiligd systeem en het liefst zodanig dat je uiteindelijk 
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slechts één type identificatie krijgt, eventueel zelfs een biometri

sche, Dat is niet alleen van belang voor het zakelijke verkeer op 

Internet, maar dat is ook te koppelen aan de ontwikkeling van een 
nieuw paspoort. 

Ik vind dat de Nederlandse overheid de taak heeft om de voor

waarden voor de omgang met ICT te formuleren. We moeten niet 
langer wachten totdat we dat in Europees verband ooit een keer 

geregeld hebben. Ieder land heeft heel andere opvattingen en als 

je in die molen zit, dan kan het heel lang duren en blijven allerlei 

vragen onbeantwoord. Als Nederlandse overheid kunnen we, sa
men met het bedrijfsleven, een voortrekkersrol vervullen. 

Beschouwt u deze zoektocht naar een goede mix tussen markt en 
overheid als kenmerkend voor D66? 

Als kamerlid heb ik me redelijk fel verzet tegen de ongebreidelde 

marktontwikkeling van de zorgpas. Het nut en de noodzaak van 

de zorgpas onderschrijf ik: het scheelt een hoop bureaucratie. 

Maar de vraag is buiten de naam-, adres- en woonplaatsgegevens, 

welke andere gegevens komen er op zo'n pas? Komen er ook medi

sche gegevens op? Nee, zeggen de ontwikkelaars dan, dat zijn we 

helemaal niet van plan. Maar ondertussen zit er wel een voorzie

ning van een meter op zo'n kaart, waarvan slechts 0.1 rum wordt 

gebruikt. Waarom maken ontwikkelaars dan zo'n kaart? Wie zuI

len er in de toekomst gebruik van maken? De zorgverzekeraar? 

Die intensief gegevens uitwisselt met de bank en de schadeverze

keraar? Mogen die dan alle gegevens gaan gebruiken? In de huidi

ge wet- en regelgeving vallen er wat dat betreft nog gaten. De 

nieuwe Wet bescherming persoonsgegevens probeert die gaten te 
dichten, maar zelfs dan blijft waakzaamheid in het volgen van 

nieuwe ontwikkelingen geboden. Het lastige voor D66, als kampi

oen voorvechter van privacybescherming, is dat in de maatschap

pij een toenemende onwetendheid te bespeuren is over wat er mo

gelijk is op het gebied van de verwerking van persoonsgegevens. 

'Drukknop-democ"atie kan niet het doel zijn' 

12 

Kan het mensen gewoonweg niet zoveel schelen? 

Als je mensen nu uitlegt dat de bonuskaart bij Albert Heijn aller
lei informatie geeft aan een bedrijf, dan halen ze er allemaal hun 
schouders bij op, want de korte termijnwinst is dat je f.6,- goedko

per boodschappen doet op zaterdag. Een aantal principiëlen wei

gert een bonuskaart, maar het overgrote deel van het publiek ac
cepteert dat nu. Meer dan denk ik een jaar of twintig geleden. 

Mensen weten niet van grote informatiestromen, bijvoorbeeld tus
sen de sociale zekerheid en de gezondheidszorg? 

Wanneer er één keer misbruik van informatie wordt gemaakt, dan 

is dat één keer teveel. Als er genetische informatie bekend wordt 
bij een bank en je krijgt om die reden geen lening, dan heb je echt 

de poppen aan het dansen. Iedereen roept: dat gebeurt niet. Maar 

wat als blijkt dat het op vrij grote schaal wel kan? Aan de samen

leving moet de vraag voorgelegd worden of de toekomst er zo uit 

moet zien. 

Diezelfde discussie hebben we in het kabinet gehad rondom de 

nieuwe centra voor werk en inkomen, die gecreëerd zullen worden 

voor arbeidsbemiddeling, reïntegratie en keuren. Kunnen we 

daarbij het gescheiden gebruik van persoonsgegevens garande

ren? De wijze waarop in de sociale zekerheid omgegaan wordt met 

persoonsgegevens fascineert mij in hoge mate en ik vind dat die 

discussie op het scherpst van de snede gevoerd moet worden. 

Heeft de overheid zelf ook belang heeft bij persoonlijke data? Is er 
geen spanning tussen het publieke belang en het privacyvraagstuk? 

Laten we het eens van de andere kant bekijken. We hebben een 
vrij principiële discussie in de Kamer gehad over de Koppelings

wet. Toen ik in de Kamerfractie zat hebben we die uiteindelijk 

toch gesteund. We hebben de gouden regel dat iedereen die hier le

gaal verblijft aanspraak kan maken op sociale voorzieningen. 

Iedereen die hier illegaal is, 

heeft in principe geen aan

spraak op voorzieningen. Dus 
moet je een verificatiesysteem 
hebben . Vanuit de overheid 
vind ik dit een legitieme bena

dering. Het omgaan met per

soonsgegevens gebeurt bij de 
overheid altijd in volstrekte 
transparantie. Bij marktpartij

en is van die transparantie ech

ter lang niet altijd sprake. Ik 
geef een reëel voorbeeld: een 

zorgverzekeraar weet dat de 

Een 

datj 

gevi 

aller. 
capa 

data 

Zou 
graa 

Een 
snap 

gen. 

orde 

ziet 

enOl 

Moe 

vrouw van meneer X een keer Dlls 
naar een kliniek is gegaan om IS ('I' 

een erfelijkheidsonderzoek te 
laten doen. Vervolgens wordt Ja, i 
de-ze man bij de bank geen ('uss 

tweede hypotheek verstrekt mer' 
zonder verdere toelichting. Ach- moe 

ter de schermen is echter be- ke 

kend geworden dat medische dom 

informatie is doorgespeeld naar 

de kredietverstrekker. 
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THEMA 

Een dergelijke handelswijze is volstrekt ontoelaatbaar en ik vind 

dat je dat publiek ook hard moet stellen en voor adequate regel

geving en handhaving moet zorgen om het te voorkomen. Zeker nu 
allerlei grote particuliere organisaties een enorme teclmologische 

capaciteit hebben in termen van datamining, het schatgraven in 

databanken met gegevens. 

Zou ook niet aluast nagedacht moeten worden ouer een ICT-para
graaf in een toekomstige Europese Grondwet? 

Een teed volwa ener Europese democratie zal er niet aan ont

'nappen om de basi spelregels van die gemeenschap vast te leg

gen. Ik vind dat dan ook informatierechten en -plichten aan de 

orde moelen komen. Maar alsje kijkt naar de geschiedenis van de 

eenwording van Europa ging het eerst over veiligheid, toen over 

landbouw, nu over het gemeen chappelijk betaalmiddel. Straks 

gaal het over de uitbreiding en dan mag je hopen dat het eindelijk 

zal gaan over een gemeenschappelijk immigratiebeleid, want dit 

mee~t acute probleem staat onderaan op de agenda. Al je daar 

het IeT-vraagstuk. naast zet, denk ik dat het nu niet de hoog te 

prioriteit heeft. 

Ik \'ind wel dat we na moeten gaan denken over wat de informa

lierevolutie voor de inrichting van onze toekom tige amenleving 

bel k nt. Veelzeggend is bijvoorbeeld hoe mijn oudste zoontje zijn 

spreekbeurt maakt. Vroeger zat je met een kind uren in dikke 

encyclopedieën te bladeren en nu urft hij naar www.encyclope

die. nl en via de printer komt driekwart van zijn spreekbeurt elUit 

rollen. Daar valt niemand meer van achterover in het onderwij . 

Er worden nu al beveiligde systemen gebouwd, zodat men niet 

elkaars spreekbeurten van het Internet kan ophalen. Als je dat 

ziet bij d gen ratie van tien tot twaalf jaar, dan weetje dat dit een 

enorme impact krijgt. 

Moeten er instituties gecreëerd worden om te zorgen uoor een goede 
inrichtlllg uan de informatiesamenleuing? 

.Ja. om die reden i. door h t mini terie van Binnenland e Zaken 

en Koninkrijksrelatie een commis ie inge teld onder leiding van 

professor Franken om te be tuderen hoe de digitalisering zich ver
houdt tot een aantal grondrechten. Hoe verhoudt de vrijheid van 
informallevoorziening zich bijvoorbeeld tot vragen van encryptie, 

het onzichtbaar maken van informatie? Moel je grenzen tellen 

aan wat er op het Internet komt? In hoeverre zijn die wettelijke 

b"'enzl'll te handhaven bij digitale bronnen waar je wereldwijd toe
gang tOt' hebt? Al je dat al zou willen reguleren, loop je bijna ach

t 'I' onnavolgbare ontwikkelingen aan. Kinderpornozaken hebben 

dal uI geleerd. Tegen de lijd dat je er achter bent waar de dark

rooms \'<ln Internet zijn, is dat alweer gelekt en zijn ze verplaatst. 

D/IS dl' hwulhat'lIlg van regelgeuing uoor de Elektronische nelweg 
111 I'I'n ('I/orm probleem? 

.Ja. ik vind hel daarom een intere ante elhi che vraag, om in di -
l·U. sic met de burger' te beantwoorden, lot waar de overheidsnor

mering op hel Inl roet dient te reiken. D overheid zal eerlijk 

mIJden zeggen waar haar mogelijkheden ophouden. In het publie

ke dom in kun j wel waarborgen treffen, maar in het private 

domein moeilijk. Al je kijkt naar de Kamerdebatten over h t in 
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bezit hebben van naaktfoto's van jonge kinderen, dan is er al een 

heel juridisch dispuut over de vraag of je daarmee in het bezit beut 

van kinderporno of dat je toevallig een foto hebt van kinderen van 
je vrienden die je op het strand in Tenerife hebt gefotografeerd. In 

zo'n geval is de bewijsvoering ongelooflijk zwaar. 

Is ons rechtsstelsel en -denken nog wel adequaat? 

In mijn optiek is het hele rechtsdenken in de problemen gekomen. 

Ons strafrecht is gefundeerd op de gedachte van de bescherming 

van inclividuele vrijheden. De cliscussies gaan nu, in het verleng

de van de discussies over geweld op straat, over de vraag of je pre

ventief moet kunnen fouilleren en of je cameratoezicht moet toe

staan. Je ziet dus een ontwikkeling van de individuele vrijheids

bescherming naar meer collectieve bescherming. De huiclige pro

blematiek is echter het beschermen van massa's tegen het inclivi

duo Terwijl het recht systeem dat wij kennen is gefundeerd op de 

omgekeerde gedachte: het inclividu beschermen tegen de boze bui

tenwereld. Cameratoezicht is bijvoorbeeld juridisch gezien een he

le broze afweging, waarbij de maatschappelijke vrijheid op ge-

pannen voet staat met het inclividu dat daar misbruik van wil 

maken. Tijdens de campagne zagen we in een clisco in Rotterdam 

een camera die in de gaten houdt wat daar gebeurt. Negen van de 

tien mensen clie uit de clisco gingen, zeiden daar geen problemen 

mee te hebben en zich daar juist wel lekker bij te voelen. Als het 

maar zichtbaar is en de banden snel vernietigd worden. Ook bij 

het bekijken van de banden krijg je weer vragen als: bekijk je het 

gelijktijdig, bekijkje het achteraf, hoe dan precies, wie dan precies. 

Die afweging moet heel zorgvuldig worden gemaakt. We moeten 
anders leren kijken naar de juridische werkelijkheid. 

Wat uindt u eruan dat lCT uoor de democratie /lil ook uormen uan 
directe democratie mogelijk maakt? 

Ik heb daar zelf enige aarzeling bij. Ik ben niet tegen flankerende 

in trumenlen van directe democratie. Ik ben immers ook voor het 

correctieve referendum als aanvulling op onze representatie\e de
mocratie. Weliswaar is het technisch over een aantal jaren mo

gelijk om thuis in de huiskamer een apparaatje te hebben waar
mee je ook kunt stemmen en zullen er wellicht hoge eisen worden 
gesteld aan de beveiliging daarvan. Maar ik vind de eerste taak 

van de overheid om de mogelijkheden die ICT biedt veel breder te 
benutten voor het organiseren van een democratisch debat. Voor

dat de mensen op de knop gaan drukken, moeten ze beschikken 
over alle relevante informatie, tegengeluiden hebben kunnen ho

ren en in de gelegenheid zijn geweest om met anderen van gedach
ten le wisselen. Dat kan nu op een veel snellere en efficiëntere 
manier. Ik vind het onzin om mensen verplicht le laten temmen, 
zoals de laatste tijd wel eens bepleit wordt. Het is zinniger om te 

denken over de vraag wat de digitalisering eraan zou kunnen bij
dragen om mensen meer te betrekken bij het bestuur en het kie
zen van hun vertegenwoorcligers. De digitalisering trekl wel een 

wi el op de overheid zelf, die zal zich in haar opstelling naar en 
tu en de burgers ook moeten kantelen. Dat is voor de logge over

heidsbw'eaucralie een enorme opgave. Ik zou het een verarming 
vinden als we in een drukknop-democratie zouden terechtkomen. 

Dat kan nooit het uiteindelijke doel zijn .• 
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Informatietechnologie en politiek 

Een pleidooi voor reflectie 

I nformatie- en communicatietechno
logie (IeT) maakt een stormachtige 
ontwikkeling door in het laatste 

decennium van de twintigste eeuw- en zal 
dat nog wel enige decennia blijven doen. 
IeT grijpt diep in in het zenuwstelsel van 
de samenleving: de informatiehuishou
ding. In organisatiestructuren, kennisver
deling, de productie, distributie en con
sumptie van goederen en diensten treden 
belangrijke veranderingen op door de toe
passing en de beschikbaarheid van IeT. 
De combinatie van buitengewoon snelle 
verandering en grote invloed op maat
schappelijke verhoudingen stemt tot na
denken. De groei van het Internet en 
World Wide Web stelt ons voor nieuwe vra
gen die niet zonder meer met traditionele 
politieke, juridische en economische begin
selen kunnen worden beantwoord. Op
vattingen over de ordening van de samen
leving en sturing van organisaties, over 
intellectueel eigendom, de persoonlijke le
venssfeer, representatieve democratie, de 
autonomie van individuen en organisaties, 
en de rechtvaardige en gelijke verdeling 
van kansen, moeten opnieuw worden door
dacht. Het vocabulaire en begrippenappa
raat van veel beleidsterreinen lijkt aan een 
herijking en reconstructie toe om te voor
komen dat het in de toepassing op dool' 
IeT veranderde omstandigheden te kort 
schiet of zijn doel voorbijschiet. En dat is 
zeker geen technische, juridische of posi
tief-rechtelijke aangelegenlleid, maar vee-

door Jeroen van den Hoven 

De moderne informatie-
en communicatie-

technologie (ICT) stelt ons 
voor vraagstukken 

die we niet vanuit onze 
traditionele opvattingen over 
democratie, rechtvaardigheid 

of privacy kunnen 
beantwoorden. Dit soort 
begrippen moet daarom 

volgens Jeroen van den Hoven 
opnieuw worden doordacht. 

Zo moeten we op een 
andere manier over 

verantwoordelijkheid gaan 
denken, omdat bij 

gevaarlijke neveneffecten 
van I CT als het 

miUenniumprobleem geen 
schuldige is aan te wijzen. 

Voor dit soort risico 's 
moeten we coUectief 

verantwoordelijkheid nemen. 
• • 

tracter en de oorzakelijke verbanden in 
geval van menselijk falen en ongelukken 
zijn moeilijker voor te stellen. Deze re
latieve onzichtbaarheid van IeT beteken 
natuurlijk niet dat de belangen van bur
gers ook werkelijk niet in het geding zijn. 
Menige belastinggulden is reeds verdwe 
nen in de bodemloze put van mislukkende 
overheids-informatiesystemen. Burgers 
worden aangeslagen op basis van onjuistEj 
informatie of ten onrechte getraceerd op 
basis van juiste informatie. 
Andere vormen van benadeling en schade 
voor burgers zijn nog moeilijker te onder
kennen. Zo is er een vorm van benadeling, 
die per definitie onopgemerkt blijft, omdat 
ze de vorm aanneemt van onwetendheid 
van mogelijk voordeel. Burgers weten 
vaak niet waar ze recht op hebben, weten 
vaak niet wat ze hadden kunnen weten. 
Daarom wordt er hier en daar van ge
meentewege ook voorzichtig geëxperimen
teerd met pro-actieve dienstverlening en 
informatievoorziening, dat wil zeggen bur
gers informeren over mogelijk voordeel en 
over subsidies, uitkeringen en regelingen. 
Ook fungeren informatiesystemen in de 
sector van de sociale zekerheid, de gezond
heidszorg, politie en justitie, belasting, fi
nanciële dienstverlening, verkeer en ver
voer, bevolkingsadministratie en commu
nicatie steeds vaker als de gezaghebbende 
context waarin de belangen van burgers 
worden gearticuleerd en geïnterpreteerd. 

leer een politiek-, moraal- en rechtsfilosofische onderneming. 
Wat in het belang is van de burger wordt 

in toenemende mate bepaald aan de hand van wat het relevante 
informatiesysteem daarover zegt. Een derde manier waarop de be
langen van de burger in het geding zijn, hangt samen met het feit 
dat het publieke domein langzaam van vorm begint te veranderen. 
Internet service providers, commerciële televisiestations en kabel
exploitanten transformeren het publieke domein. De publieke 
sfeer (publieke OJnroep, onafhankelijke journalistiek, wetenschap
pelijk onderzoek, openbare bibliotheken) vormt een plaats waar de 
gemeenschap als zodanig tot bezinning kan komen en waar een 

Belangen van. burgers 

De bedreigingen van informatietechnologie spreken minder tot de 
verbeelding dan die in de gezondheidszorg of milieu. Ze zijn abs-

Jemen van den Hoven is /lOogleraarji/osoji.e vall illfol'/l](//ie- ell cOI/lI/l/UliclI
tie!echnologie aan de ErasmllslIIli,versi,/,eil. !louerdam. Hij is redac/,ellr van 
Idee. 
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publieke opinie zich kan vormen, buiten de directe politieke sfeer 
in trikte zin, maar met normatieve zeggingskracht en moreel 
gewicht. Deze publieke sfeer dreigt thans een door commerciële te
lecom consortia en media-tycoons voorgestructw'eerd Disneyland 
te worden, een door de terugtredende overheid aan haar lot over
gelaten verzameling etherfrequenties, time-slots, en concessies, 
Het publieke domein kan daardoor gemakkelijk versclu'ompelen 
op de chrale voeding bodem van discussies over commerciële 
belangen en techni che standaarden. Een dergelijke ontwikkeling 
zou ne r komen op een 'her-feodalisering' van de publieke sfeer, 
zoals lIabermas dat heeft om chreven. 

Deze ontwikkelingen en effecten zijn niet onafwendbaar. Techno
logi che ontwikkeling i geen deterministisch proee . Computer
programma's, computer y temen en informatie-infrastructuur 
zijn artefacten, ev nals als kern-reactoren, kant-en-klaar maaItij
den, olietankers, veerboten en vliegtuigen. Ze zijn hei product van 
de relatief ondoorzichtige samenwerking tussen ondememers, fi
nancier:;, ontwerpers, aannemers, makers, tester en gebruikers. 
In het ontwerpproee van een informatie ysteem zijn keuzen ge
maakt: drempelwaarden voor parameter gekozen, integriteit -
('()nst/'Clilli,~ of uitsluitingscriteria voor gegevensverzamelingen ge
d !inie('rd waardoor d computer bepaalde gegevens en gevallen 
uiLqluiL Aan het computer ysteem zoals het de gebruiker bereikt 
ligt niet alleen een model ten grond lag van dat deel van de wer
kelijkheid waarin het ysteem zal worden gebruikt, er liggen ook 
uIsIes m opge loten omtrent de interactie tus en men, en machi
n • de wnarde van de autonomie van de gebruiker, een waardering 
van de belang n van allen die op de een of andere manier met het 
Rysl'em l maken krijgen. Om de goed gekozen uitdmkking van 
d t 'chniek-filosoof Langdon Winner te gebruiken: artefarts do 
hat,/! politIes. 

nderkend moet dus worden dat de ontwikkeling van informatie
technologie on keuz n laat. De vraag is echter 'Hoe moeten die 
k uz('n word n g maakl?' Aan de hand van welke waarden? 
Ge:leund door welke morel principe? Hoe ziet de goede en rechl
vaardige mformatl 'samenleving eruit? Wat zijn onze opvattingen 
over nll'nselijk wl'lzijn in de enen twintigste eeuw? Het probleem 
i. dat doord('nking van dit type vragen en problemen dat IeT ge
ner (·rt, zich :Iccht verdraagt mei hei tempo waarin veranderin
IWn pn 1)( hoeflen nan oplossing n zich opdringen. Een time-out i . 
on: nipt gegund. maar het is wel onze eig n verantwoordelijkheid 
om o\'('r c1ezl' a:pect('n van de t chnologie na te denken. de reflec
tie erop lt' orgamsen'n en te koppelen aan de technologische en so
cinah'{·oDOmi.eh(' ontwikkelingen. lIet liefst nog \'oordat we door 
dl' problemen onunng naam worden verrast, zoal~ in zekere zin bij 
de lOl'pa 'ingcn van de g nelicn het geval is gewe 'sl. 

\. n nil'uwe technologie zieh aankondigt, dan vragen we ons 
me tal [erstnfofZl' bruikbaar is n ofd re:ultaten betrouwbaar 
zijn . Pa \'l't·llnll'r, al: dl' t chnologi(' definitief ('n op grote schaal 
ha r inlr 'OC' Ill'l'fl gedaan, bt:ginnen W(' on: te reali .. r nop wel
kl' WljZl onze It'lofwt'reld erdoor IS veranderd. In die fase zijn we 
wnt [CT Ix'lrl'fl nu nanb('land. 
.\nthnny Gidd n, lrich Beek, CharIe;; Pcrrow, Danilo Zolo en 
Z 'gmunt Bauman ht'bhl'n t 'r karakteri.'ering nm onze verander-
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de leefwereld gewezen op het bijzondere risico-karakter van hoog
technologi che samenlevingen. Wij leven in risico-samenlevingen 
en het tragische is dat wij deze risico's in zekere zin zelf oproepen 
en vervaardigen. Het zijn zogenaamde manufactured rishs, risi
co's die voortvloeien uit onze eigen vindingen en ondernemingen. 
De risico's zijn van dien aard dat de dynamiek van risico-samen
levingen wordt gekenmerkt door de logica van side efferis en niet 
zozeer door die van rationaliseringprocessen. Het millenniumpro
bleem, evenal de BSE-crisis en de Tsjernobyl-ramp, is hiervan 
een goed voorbeeld. Dit soort eschatologische rimpelingen in onze 
risico- amenlevingen moet volgens Charles Perrow als Ilormal 
arcidents worden gezien. Vanwege de grote complexiteit en inter
dependentie in grote technologische systemen. de onmogelijkheid 
om uitputtend te testen en het feit dat het bij ontwikkeling, invoe
ring en gebruik ervan om collectieve acloren gaat, moeten we ze 
beschouwen als inherent aan ons type samenlevingen. D('ze ram
pen zijn geen uitzonderingen, maar gebeurtenissen die horen bij 
ons type samenleving en waar we ons dus op moeten voorberei
den. 
Onze traditionele opvatting over verantwoordelijkheId, die el' op 
gericht is ex post facto individuen morele schuld en juridische 
aansprakelijkheid te kunnen toeschl;jven, is niet adequaat ml'er 
in dit soort omstandigheden. Bij de millenniumbug zijn er geen in
dividuele schuldigen voor het ontstaan van het probleem aan te 
wijzen. Mogelijkerwijs staan ons grote rampen te wachten, mis
schien ook niet. We weten het niet. De experts spreken elkaar te
gen. Volgens de commissie onder leiding van Hans Alders, die on
lang nog de mogelijke impact van de millenniumbug onderzocht, 
kunnen we rustig gaan slapen, maal' volgens Jan Timmer, voor
ziLter van het Millennium Platform, is constante waakzaamheid 
geboden. We moeten beslissen onder onderzekerheid en daarbij 
kunnen we misschien maar beter het zekere voor het onzekere ne
men. De individuele, chuldvraag en de financiële aanspl'llkelijk
heidsdiscussie achteraf dienen hun prominente plaats af te staan 
en plaats te maken voor het nemen van collectieve verantwoorde
Iijklleid en het organiseren van de beschikbare deskundigheid om 
leed en chade te voorkomen. 

I'ri 1'(1 ('Y 

Ook over de privacy-aRpecten van ICT bestaan grote onzl'kerhe
den. Hoe hoog is dl' prijs die we bl'talen voor onze privacy, gere
kend in termen van administratieve lasten \'001' hel bedrijfsleven, 
of uitgedrukt in omvang van fraude in de sociale zekerheid or in 
criminaliteitscij fers? 
Redeloos geweld, misdaad. fraude en corruptie vormen l'en con
stante bedreiging voor wiligheid, openbare orde en de fundamen
ten van onze libl'rale welvaartsstaat. Mobiele telefonie en l'en ano
niem Internet bieden kwaadwillenden interes~ante nieuwl' mo
gelijkheden lot coördinatie en communicatie, De roep om caml'ra's 
op straat, clubkaarten, koppelingen van gege\'ensbestanden, bio
metrische identificatie en aflapbare Intemctcommunicati(! wordt 
dan ook luidel: ~laar de tegenstanders van het gebruik van de 
laat. te snufjes op h t gebied van informatietechnologie wijzen op 
hl't gevaar van l'l'n politiestaat en van een 'transparante' burgl!l: 
Het privacy-debat tussen voorvechtl'rs en sceptici is niet uniek 
voor ederland. Alle moderne samenlevingen hd)!Jm hl'l inmid
dels als een slepende kwestie leren kl'nnen. H(>! debat gaat over 
het dplicate evenwicht tussen hel waarborgen van publieke goe
dl'ren zoals veiligheid. openbare orde. veltrouwen ('n colleclil'Vl' 
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voorzieningen ener

zijds en het recht van 
het idividu te bepa
len in hoeverre hij ge
kend wordt ander
zijds. De inzet is de 
verhouding tussen 
individu en gemeen
schap en dat raakt de 
wortels van liberale 
samenlevingen. Dit 
kan misschien ook 
verklaren waarom de 
discussie steeds weer 
de kop opsteekt zon
der dat er noemens
waardige vooruit
gang geboekt wordt 
bij de oplossing er
van, de wegen van 
liberalisten en com
munautaristen schei
den daar: bij de pri
vacyrechten van het 
moderne individu. 
Duidelijk zal moeten 
worden welke soor
ten persoonlijke in
formatie m welk 
soort gevallen op wel
ke morele gronden 
aan de gemeenschap 
kunnen worden ont
houden. Genetische 
gegevens aan verze
keraars, informatie 
over veroordelingen 
inzake ontucht met 
minderjarigen aan de 
buurtbewoners van 
de veroordeelde, in
formatie over Inter
net surf-gedrag aan 
justitie. Dat veron-
derstelt in eerste in
stantie een politiek
filosofische analyse 

De mells overspoeld dool' ('omputeJ'S en cumel'u's 

in plaats van studie 
naar juridische constructies of nieuwe beveiligingstechnologie. 
VNO-NCW en de Registratiekamer zijn in een verhitte discussie 
gewikkeld over de hoogte van de administratieve lasten die de 
nieuwe privacy-wetgeving met zich mee brengt. Deze discussies 
moeten worden gevoerd, maar zijn alleen zinvol in de context van 
een debat over de betekenis van privacy en de morele status van 
de persoonlijke levenssfeer. 

Uitsluiting 

Ongelijkheid in de informatiesamenleving wordt meestal aange
duid als 'de kloof tussen de information haves en de information 
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have nots. Die kloof wordt volgens velen alleen maar groter. Bij die 
voorspelling blijft het meestal. Ons politiek-filosofische denkka· 
der lijkt nog niet toegesneden op de overdenking van ongelijkheid! 
in een informatiesamenleving. Zo is de blik meestal gericht op d 
verdeling van uitkomsten gemeten in termen van aandelen pri. 
maire goederen. De nobelprijswinnaar Economie 1998, Amartya 
Sen, heeft echter overtuigend beargumenteerd dat gelijke verde 
ling van shares ofprimary goods (hoeveelheden van primaire goe· 
deren zoals bijvoorbeeld toegang tot informatie) onrechtvaardig 
kan zijn. Zoals brood gelijkelijk verdelen onder de aanwezigen 
onrechtvaardig kan zijn omdat zich daaronder ook zieken, zwan 
gere vrouwen en kinderen in de groei bevinden. We zullen niet al 
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leen moeten kijken naar gelijke toegang tot de Electronische Snel
weg, maar vooral naar de functionaliteit daarvan in het leven van 
burgers en naar hun vermogen daar iets mee te doen, met name 
voor wat betreft achterstandsgroepen. De mate van ongelijkheid 
die we bereid zijn te accepteren in informatiesamenlevingen zou 
wel eens veel minder groot kunnen zijn dan in industriële samen
levingen. Informatie is immers een positioneel goed. Het ontleent 
zijn specifieke waarde voor iemand vaak aan het feit dat anderen 
er niet over kunnen beschikken. Het traditionele gelijkheidsden
ken geba eerd op de politieke filosofie van John Rawls schenkt 
weinig aandacht aan verschillen tu sen maatschappelijke posities 
zolang degenen die het slechtst af zijn in de samenleving er maar 
voordeel van hebben. De positionaliteit van informatie maakt ech
ter dat verschillen tus en niveau's van toegang tot informatie el' 
I(,I!I toe doen. On denken over oeiale en verdelende rechtvaal'dig
h id moet zich ook nadrukkelijk richten op de eigenaardigheden 
van de nieuwe (cyberleconomie, waardoor kleine informatiever-
chillen grote maat chappelijke gevolgen kunnen hebben. Onfor

matie-) monopolies kunnen zich zeer snel ontwikkelen op Internet, 
en eenmaal veroverde po 'itie zijn ook nagenoeg onaantastbaar. 
Het i een omgeving waarin the winner takes it all, waarin met 
andere woorden zeer kleine voorsprongen naar traditionele maat
staven gemeten disproportioneel worden beloond. 
Politiek van de toekom t dient ongelijkheid volgens de sociale fiJo
soof Anthony Giddcn bovendien niet uitsluitend in termen van 
gelijke uerclell/l/!, op te vatten, maar ook in termen van uitsluiting 
en erkenning. Giddens merkt terecht op dat ongelijkheid thans 
\'aak de vorm aanneemt van uit luiting op ba IS van een bepaalde 
cultur Ie identiteit. Andr w Kernohan's Liberalism, Equality and 
Cl/lil/ral OppresslIJI! (Cambridge. 1998) en Giddens' The Third 
Wa,)' (London. 1998) bevatten een pleidooi sociale rechtvaardigheid 
in het volgende millennium op te vatten in termen van culturele 
in-en uitsluiting~mechanismen. Dat betekent voor het ICT-beleid 
dat het burger~ nil,t alleen om e-mail-faciliteiten gaat, Inlernet
tijd. bandbreedtl'. snelheid, portabiliteit, maar zeker ook om de 
wetl'nschap deel uit te maken van de informatiesamenleving, de 
l'rkenning te vopl n van het aspect van het menszijn dat steeds 
ml'l'1' op de \'oogrond zal treden: dat van informatieverwerker en 
- ki 'lel' 

11 ,tInternet biedt burger' talloze mogelijkheden om lokaal, regio
naal of landelijk direct inbreng te hebben in politieke besluitvor
ming:proc('(lul'l~s. 1 'T stelt ons in staat het belang van de politie
kl' vertl'gt>nwoordigmg te relativeren. Tot nu toe i democratie 
overw gl>nd vertegt'nwoordigende democratie geweest, mede om
dat hpt ondoenlijk wa: om met een zekere regelmaat individuele 
pn.fer 'ntie \'Un burgers in omvangrijke, geografi. eh verspreidE' 
populati : :nrl t'n betrouwbaar te aggregeren tot sociale preferen
tie, en politieke besluiten. Gekozen afgevaardigden hadden daar
om hl,t mandaat van de kiez l' om namens deze, zonder last of rug
ge"pronk, politieke besluiten te nem n. Politieke representatie in 
dl'Z(' vorlll zou l'chtel' in Ill-t licht van de moderne technologie ab 
achtl'rhaald kunnen worden gezien. We moeten cr voor waken 
terugkijkend van de nood end ugd te maken: politieke vertegen
woordiglllg j: deels e -n verleg nheidsoplossing geweest, daar 
waar een gl'uvancrerdl'J'(' lel'hnologie ontbrak. 
~faar nu I 'T de meest directe vormen van democratie techni:ch 

mogelijk maakt - denk aan electronische referenda en aan electro 
nische bijeenkomsten - dringt de vraag zich op naar de morel 
waarde van politieke vertegenwoordiging en bemiddeling. Die 
vraag kan zeker niet worden beantwoord zonder de mogelijkhede 
van ICT in ogenschouw te nemen en zonder de bereidheid eens 
ingenomen standpunten over directe en indirecte democratie aa 
een nader onderzoek te onderwerpen. 
Roger van Boxtel benadrukt in dit nummer van Idee dat de druk 
knop-democratie in ieder geval niet ons uiteindelijke doel kan zijn. 
De directe betrokkenheid van burgers zal tenminste ook moete 
worden geïnterpreteerd als conllnitmelll aan het democratische 
debat: de gedachtenwisseling en het collectieve onderzoek naar de 
relevante feiten, de beste verklaringen en meest adequate model 
len. Dat impliceert een opvatting van deliberatieve democratie, di 
een veelbelovende middenkoers tussen directe en vertegenwoor
digende democratie vaart en die fundamentele mon-Ie controwr 
sen in de samenleving niet uit de w<'g hol'f't te gaan. 
Het ontwerp van politieke instituties in de informatiesamenleving 
dient in ieder geval gebaseerd te zijn op een politiek-filo~olische vi
sie op de waarde van vornlen van directe, indirecte en deliheratie
ve democratie in een informatiesamenleving. Dus ook hier gaaL 
systeem- en website-ontwerp bij voorkeur gepaard met politil'k 
filosofische reflectie. 

Polit;t'I .. 

Niet alleen verschillende normatieve grondbegrippen en morelr en 
politieke instituties komen voor reconstructie in aanmerking. 
Volgens sommigen is het ook de gangbare opvatting van de poli
tiek zelf die op de helling moä Beek, Zolo en Giddens pleiten allen 
voor een politics of rish society. Zolo kurakteri eert in zijn boeK 
Dell1()cracy Gild Complexlt)' (1992) de functie van politil'k in heL 
nieuwe type samenlevingen als de selectie' en regulering van risi
co's: het verdelen van ge\·aar. Giddens (Tize Polities of Risk So('wty. 
1998: Th!' Third Way, 1998) en Beck (Tilt' Rl'il/L'Cl/t;oll of Polities, 
1997) zijn van mening dat de politiek zichzclf opnieuw mo('t uit
vinden en transformeren om cle nieuwe uitdagingen van h'JOg 
technologischt, samenlevingen hpt hoofd te kunnen bieden. Ho 
incorporeren we kennis over dl' wereld van wete'nschap en techno 
logie in hei democrati 'the proces? Hou' do ICI' make p()lili('.~ safe /îl/' 
sciencl! al/d techllolopy( 
De Amerikaanse pragmatist John Dewey heeft de I'l'con. tructi 
van normatieve begrippen en instituties nIs hoofäopguvt' van 
democratische gemrenschuppen getYlwerd. Geen model'lll' dpnkp 
heeft zich zo zeel' rekenschap gegeven van lwt feit dat de werl'ld 
constant verandert en dat we onze normatie\'c tx,.grippen en onZl 
instituties - instrumenten met behulp waarvan we onze pl'Oble 
men oplossen - moeten aanpa'. en aan die veranderingl·n om t 
voorkomen dat ze slects of onbruikbaar worden. Voor een 'commu
nity of inquiry' - individuen die' geznnwnlijk op zoek zijn naar d 
oplossingen voor de problemen waarvoor zij zich geplaatst zien - i 
politiek handelen een vorm van coöperatief px(X'rimenteren met 
sociale en politieke instituties. Deze sociale ex(X'rimenten hebbe 
alleen kans van slagen in een vitale democratie, volgens Dewe 
nog steeds de meest intelligente vorm van collectief onderzoek: 
naar de oplossingen voor onze maatschappl'lijkl' problemen. 
Dl' informatiesamenleving dwingt bezinning op tradities af. Hl' 
onbezonnen gebruik van oudl' politieke idC('iin in het nieuwe mil 
lennium zal ons berouwen . • 
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STATEMENTS 

IeT en de maatschappij in 2020 

Wat vindt de generatie die met computers groot is gebracht van de infonnatierevolutie? 

Wat denken jongeren van cyberspace? Het leek de redactie van Idee belangrijk de stemming 

onder jongeren te peilen. Daarom vroeg Idee twee groepen leerlingen uit 4-VWO van CSG 

Comenius te Leeuwarden naar hun visie op de maatschappij over twintig jaar. 

De voordelen van de moderne technologie wegen in hun ogen niet op tegen de nadelen. 

Een inplant in je hersenen 

O m te voorspellen hoe de maat
schappij er over twintig jaar uit 
zal zien op het informatica-gebied, 

zal je eerst de huidige stand van zaken moe
ten doornemen. Tegenwoordig kent de mens 
al weinig privacy meer. Dat heeft verschil
lende oorzaken. Als eerste: de pinpas. In de 
jaren tachtig nam de elektronische manier 
van betalen snel grote vormen aan. Eerst 
waren er cheques, maar daarna was het de 
PIN (Persoonlijk Identificatie Nummer)
pas die een nieuwe vorm van betalen bete
kende. Op zichzelf is zo'n pasje een prachtig 
systeem, maar er kleven ook enkele nadeel
tjes aan: men kan precies zien waar en wat 
je gekocht hebt, want dat wordt allemaal 
geregistreerd. Er zijn mensen die dit wer-

kelijk een zeer beangstigende situatie vin
den, want what's next? Alsje dit al enigszins 
beangstigend vindt, kijk dan maar eens 
naar de Verenigde Staten, waar geëxperi
menteerd werd met een stier die een 
inplant in zijn hoofd kreeg, die zijn herse
nen beïnvloedde. Op deze manier kon de 
man met de afstandsbediening de bewegin
gen van de stier bepalen. Nog een raar ver
haaltje daarover dan: de man die verant
woordelijk was voor de bom die op 19 april 
1995 in het Alfred P. Murrah Federal 
Building in Oklahoma-City ontplofte en 170 

mensen om het leven bracht, klaagde al eer
der dat er iets in zijn hoofd was ingebracht 
waardoor hij dingen deed die hij helemaal 
niet wilde doen ... 

Half meliS, half madlineo 
Nu fieLÏc, lalf'l° w('lokclijkhcid? 

Afgeluisterd en 

be/;eJ.°en worelen 

Er zijn ook nog andere 
oorzaken van het min
der op zijn gemak voe
len van de tegenwoor
dige mens: camera's. 
Ze hangen werkelijk 
overal en ze houden je 
24 uur per dag in de 
gaten. Aan de ene 
kant is dit een positie
ve ontwikkeling, om
dat ze vaak hangen in 
winkels en benzine
stations. Op die ma
nier kunnen overval
lers en dat soort men
sen beter opgespoord 
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worden. Maar wat als iedereen maar een 
camera gebruikt? Dan is niemand meer 
zeker van het feit dat je alleen thuis bent ... 
Als laatste punt: de mobiele telefoon. In een 
recente Volkskrant stond dat de regering 
zeer veel mobiele gesprekken afluistert. Het 
doel hiervan is wel nobel: misdaadbestrij
ding. Maar op deze manier ben je dus nooit 
zeker dat er niemand zit mee te luisteren 
met je gesprek. Hoe zal dat over 20 jaar 
zijn? Het ligt voor de hand om te denken 
dat er van privacy geen sprake meer zal 
zijn, maar dat is wel heel erg veel doem
denken in een zin. De regering weet heus 
wel dat ze niet in ieder huis een camera 
moeten hangen en dat ze niet iedereen moe
ten afluisteren, maar het is niet onwaar
schijnlijk om te denken dat op elke straat
hoek een camera hangt om straatgeweld te 
registreren. Dat gebeurt nu al, zij het in 
mindere mate, maar ze komen er heus wel! 
Toch kunnen we ons zorgen gaan maken 
over dit onderwerp, want wie weet worden 
we nu al van alle kanten bekeken ... 

LO/Jtop in IJlflats van schoollets 

Dan nu: het gebruik van techniek op school, 
hoe zit dat? Computers spelen in deze tijd 
een grotere rol dan ooit in het dagelijkse 
leven, dus ook op school. Internet en CD
Rom zijn aan de orde van de dag en ook dit 
is nog maar het begin, want pas sinds dit 
jaar wordt er daadwerkelijk Internet ge
bruikt op school. Dat heeft ook weer te ma
ken met het nieuwe hersenspinsel van de 
Nederlandse regering: de tweede fase. In dit 
moderne systeem van onderwijs spelen 
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THEMA 

.\J"kp-li4'11 d4' BII"I" ~Ulllli4' B\I~, 'lil'ka 1;'U\'ulwl!uli, \lil'llll!la L.'ij~II'a, 
"11 ('ah i~, lIipk., \\ ijhf'lIl!u 4'\1 \lariuIIII.' 1<:11/-,'" Î1·da. 

computer.' e 'n grotl' rol. Ze worden vaker 
gehnlikt uan ooit en uit zal alleen maar 
l' < \Pren Dan l;j~t de \'raag: hoe zal dat 
g an ()\'!'r pakweg twintig of dertig jaar? 
n.lt i. he Imol'ilijk te zeggen. maar hl'l zal 
in i!'u('r g(·val • trl'd ' meer worrlrn en hl't is 
nit L lilt c loten dat boeken in de nabije toe
kom t gelwcl o\'l'rhIKlig Z\Illrn zijn. IIl't is 
m t ollreali, ll. ch om te Zl'gg('n dat mpn 

woon m t laptop. naar 'chool komt l'n 
11 1\ cl arop werkt. Dit zou l'cn uitl'r:4 

pnlkli dIe oplo ing zijn voor ht,t prohll'('m 
vnn dl' ZWIII" ch()(llta' l'n. Illaar i: h('t 
finuncÎet'l hu Iha3l-" Ieelt'reen ZIII dus een 
\, ptop moeten lll'blX'n en zal die zelf aan 
moet!'n eh, [t'n. mnar hOl' Zit dat dan voor 
d gezinnen dil' I\('t niet zo ruim hehhl'n? 
Hoc mo It n zij clat dan financil'J'('n'? Daar 
zul cc- t nog crll goed ow!' n!lg~dal'ht moo
t n wordl n voordat elP?c \'orm VIllI ~chool 
I' ht it 7,al word!'ll . 

~cil'tI('I' .lil" ;(1/1 

Dan is l'r ook nog het idl'e van de inplant in 
het hoofd waardoor je in een keer alles 
weet, manr ook dat is lastig te reali. eren. 
Want op deze manier hoeft men dus nil't 
ml'er nnar ·chool. Dal klinkt zo op hell'er
sle gezichl prachtig. maar als je op je vierdl' 
al klaar bent, wat moet j dan in vredes
naam doen in de volgl'nde vcertienjaar. tot· 
datje pus l'chl wat kun doen met al dil' ken· 
nis. Ook zal het moeilijk zijn om goed met 
mensrn om te gaan, want ook dat leer je op 
. chool. AI dit idee werkelijkheid wordt, zal 
l'r el'n wel'('ld komen vol van criminaliteit· 
omdat cI(' kinderen zich te pll'tler vervelen· 
('11 vol van wereldvrel'mdl' bronnen van 
kennis. Is dit wat we willen? We hopen het 
niet. Dit wrhual klinkt dan ook enigszins 
c'l'il'nce fiction-achtig, maar dal klonk dl' 
maanlanding honderd jaar gell'den ook . 
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Al deZl' vormen van tl'chnische \'ooruit
gang zijn 'lechts kleine del'ltjes van een 
gigantisch geheel, dal men 'technologie' 
noemt en alles zal groeien, alles zal propor· 
ties aannemen die we nooit voor mogelijk 
hadden gehouden, dus is het heell'rg moei
lijk om te zeggen hoe de wereld er over 
twintig tot dertig jaar zal uitzien. We weten 
wel dut de techniek dan veel verder gevor
derd zal zijn. maar hol' ver? Waarschijnlijk 
hondl'rd keer verder dan de voorzichtigste 
schatting ... 

Akke·L1etl de Boer 
Satlflle Bus 

Mirka Farabegoli 
Miranda Leijstra 

Iuo Pa/il'is 
lIieke Wijbellga 

Marianne Etlgwirda 
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Haast en eenzaamheid 

H
oe ziet de informatiemaatschap
pij er over 21 jaar uit volgens ons 
zevenen? We hebben met z'n allen 

gediscussieerd, en waren het meestal met 
elkaar eens. De conclusie van de discussie is 
als volgt: ... Ach, als u het onderstaande arti
keI leest komt u er vanzelf achter en boven
dien bent u dan weer helemaal up to date 
met de ideeën die wij hebben ten opzichte 
van de informatiemaatschappij en het 
gevolg daarvan op het sociale leven. 

Voordelen 

De voordelen van de informatiemaatschap
pij moesten we met een lantaarntje zoeken, 
maar toch hebben we er een paar kunnen 
ontdekken. 
Ten eerste is het tijdbesparend; alles gaat 
via de computer en dat gaat veel sneller dan 
om eerst in de file naar de stad te staan 
omdat je boodschappen moet doen, dan in 
de rij voor de kassa en als je dan eindelijk 
de stad uit kan is het spitsuur en sta je 
weer in de file. 
Als tweede voordeel kan je milieuvervuiling 
als indirect gevolg aanvoeren. Doordat alles 
besteld wordt via de telefoon, post of 
Internet, hoef je niet meer met de auto, bus 
of tram naar de stad om 

nadelen uit gezocht. 
We beginnen direct maar met het grootste 
probleem: de sociale contacten. Deze zullen 
gaan vervagen door de informatiemaat
schappij. Je komt minder op straat en dus 
kom je weinig mensen tegen. Gevoelens van 
eenzaamheid kunnen hier een gevolg van 
zijn. 
Ons tweede nadeel sluit indirect aan op het 
eerste nadeel, namelijk gezondheidsklach
ten. Doordat je veel binnen zit bouw je wei
nig weerstand op en word je sneller geveld 
door een virus. En het is natuurlijk wel dui
delijk dat we geen computervirus bedoelen. 
Het derde grote nadeel is dat er sprake zal 
zijn van schending van de privacy. Doordat 
je overal je persoonlijke gegevens in moet 
vullen - bijvoorbeeld bij spaarkaarten, 
bepaalde Internet-adressen - kan iedereen 
alles over je te weten komen en dat zou voor 
hele grote problemen kunnen zorgen. 
Ten vierde kurmen we te veel controle op de 
mensen als nadeel aanvoeren - dit sluit ook 
indirect aan op het laatstgenoemde nadeel
. Overal hangen camera's, iedereen ziet 
alles en via je 'mobieltje' kan je overal get
raceerd worden. 
Het laatste nadeel dat wij willen vermelden 
is dat de informatiemaatschappij de door-

snee-mens veel geld zal gaan kosten. 
Iedereen heeft een dure computer met aller
lei nieuwe snufjes nodig, de telefoonreke
ningen rijzen de pan uit, iedereen moet een 
mobiele telefoon hebben om optimaal be
reikbaar te zijn. En natuurlijk wordt er ook 
extra veel voor al deze dingen gevraagd om 
er zoveel mogelijk geld aan over te houden. 

The fin al cOlLlltdown .. , 

Na alles nog een keer besproken te hebben 
zijn we tot de volgende conclusie gekomen: 
de voordelen wegen bij lange na niet op te
gen de nadelen. De huidige directe commu
nicatie is hartstikke belangrijk voor bijvoor
beeld je sociale ontwikkeling, en een com
puter waarmee je over de hele wereld surft 
en landen 'bezoekt' kan daar nooit tegenop. 
Veel mensen zullen de tijdsbesparing als 
een heel groot voordeel zien want 'tijd is 
geld'. Maar als je je bedenkt dat bij tijdbe
sparing een computer hoort, en een compu
ter gekraakt kan worden of door de verkeer
de mensen bestuurd kan worden, is het 
misschien slim om toch nog mondeling con
tact te houden, zodat je al te grote rampen 
kunt voorkomen. 
Als laatste willen we aan dit artikel dit nog 

even toevoegen: je moet 
dingen te kopen, en dat 
zal een heel groot voordeel 
voor het broeikaseffect 

Halll1eb.t' Al1kt'l'smit, Fntimn BoU('htnoui, Bt'I'nn(\Nle Hot'k8lra, 
Bnukjt' van dt'I' Vt'('11 t'11 KJaa8 Wa('hLt,!, 

deze ontwikkelingen 
breed zien, het zal gelei-
delijk gaan en niet pats

zijn. 
Het laatste voordeel is: de 
wereld wordt kleiner. 
Door middel van Internet 
en E-mail kom je sneller 
in contact met mensen in 
andere werelddelen en 
kan je gemakkelijk din
gen over hun cultuur te 
weten komen. 

Nadelen 

In tegenstelling tot de 
voordelen verschenen de 
nadelen bij bosjes op pa
pier, we hebben er de 
grootste en belangrijkste 
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boem van de ene op de 
andere dag. Maar gedu
rende dit geleidelijke 
proces zal er ook een 
punt komen waarop we 
zullen zeggen dat de 
informatiemaatschappij 
op z'n hoogtepunt zit. Of 
dieptepunt ... het is maar 
hoe je het bekijkt. 

Hanneke Ankersmit 
Fatima Bouchtaoui 

Bernadette Hoekstra 
Sybrich Roosma 

Bauhje van der Veen 
Klaas Wachter 

lneke van der Wal 
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Dromen van ELSE ... 
door Maria Fruianu 

H
ei wa tijd voor een antwoord op een overheid dic mas
aal over tapte op een marktgerichte benadering. Tijd 

voor ecn antwoord op het nelle informatietijdperk 
waarin de maat chappij was beland. De rol van politieke pariijen 
was tancnde. De politiek was niet meer exclusief de hoeder van 
het algcmecn bclang, vertegenwoordiger van de bevolking, aanja
g r en iniliator van ideeën. Interne gcrichtheid, informatiestress 
en het te veel overlaten van belangen aan one issue-organi alie 
en belang ngroeperingen speelden politieke partijen parten. 
D kansen dic middelen al Internet boden, maar 
ook de omslag in denken die hiervoor noodza
kelijk wa8, zagen weinigen. 
Ondertussen bezocht de bevolking 
massaal virtuele bedrijven en in
'tellingen, alsmede overheden 
di e n digitaal pakkei aanbo-
den. Burger konden nu 
rechtstreeks bij d bron be-
ler n zorgvuldiger hun in-
formatie verkrijgen. 
Waarom zou een inwoner 
van ed rland nog bij 
e n politicke partij aan-
kloppen m t zijn of haar 
wensen? Groen d den 
z via atuu rmonu-
m nl n of Greenpeace, 
ambtenaren overlcgden 
m 1 all belang ngro pe-
ring n, formuleerde het 
bC'leid en implem nte rde 
diL Bij bel idsvorming d -
dl'n marketmgt chnieken en 
Int 'met hun intr de. Dc me
ning van dc burger werd elektro
ni, eh gepeild cn de media, dc public
kl.' opinie en dl' minister professioncel 
I ·'Ix'cld. De politiCUS mocht zich b zighou-
ch'n met ('en partijtjc Rl K met collega politici, 
\\ laruun dc ambt nnr n voor d vorm mecdedcn. 
Owr ,'p"'lletj ~ gesproken ... Plotscling verscheen in mijn droom 
EL .. E, ll'n hcldin die , terke gelijkenis vertoonde met de vÎltuele 
heldin Lara Croft uit het computcrspelletje. et aiR Lara Croft 
. treed EI_ E legt'n het k\\ aad, n kon je op je eigen P met haar 
m . d nken. Maar ELSE wa. tcgcltjkcrtijd l'en nicuwe, dynami-
ehl', virtucle politica van D66. Zij stal in z cr korte tijd de harten 

van veil' cd rlanders! ELSE kwam, zag en ovenvon ... extern 

\lq"U 1"",/1111 U lul,,,,, "'1 ""'/./1,"11/111 '"'' IJlII, 
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gericht, als ecn digitale heldin wcrd zij de virtuele waker van het 
algemeen belang. Tevens je persoonlijke assistent voor je relatie 
met de maatschappij . Haar aanhangers konden 24 uur per dag bij 
haar terecht. ELSE kende geen rust of reces en ook gcen grenzen 
Zij had een visie en idealen, hield je op de hoogte over wat er speel 
de, peilde je regelmatig en berichtte over de actualiteit. ELSF) 
vormde digitale platforms per doelgroep. Een nieuwe dimensie in 
communicatie-land die zorgde voor contacten met gelijkgestem 

den. En rriet alleen digitaal, ook het aantal politiekE' bijeen 
kom ten groeide explosief. Handtekeningen nodig 

voor een referendum? Grote aantallen sympa
thisanten werden via de digitale weg mak 

kelijk behaald! 
Voor het zover kwam, hadden gedre 

ven D66-politici de weg geëffend 
voor een optimale ontwikkelin 

van de virtuele samE'nleving. 
Zij zorgden voor flinke inves 
teringen in de virtuele in 
frastructuur. Oh, wal wa 
ik heerlijk aan het dro 
men. Scholen hoefde 
zich niet langer tevreden 
te stellen met een be 
schamend laag leT-bud 
get. Onder de bezielend 
leiding van de D66-politi
ci werden allerlei vraag
~tukken die hel gt'volg wa
ren van de nieuwe infilr

matietechnologie opgelost 
zoals de privacywetgeving, d 

noodzakelijke om- en bijscho
ling van kwetsbare hedrijt: tak 

ken en bevolkingsgroepen en d 
impact op ons belastingstelsel. [) 

grote bedrijven dil' aasden op het grot 
gcld achter de digitale infrastructuur wl'r~ 

de pas afgesneden. Zo kon de samenleving d 
vruchten plukken van ICT: de besparingen op de fysie 

ke infrastructuur en de enorme voordelen voor het milieu, 

... toen werd ik gewekt door mijn GSl\1. Ik ontving het nieuws va 
o .00: 'dagelijks leggen al bijna 1.2 miljoen Nederlander' verbin
ding met Internet. Hel aandeel Nedl'rlanders van vijftil'n jaar en 
ouder dat de afgelopen veertien dagen minimaal een keer on lin 
is geweest, bedraagt inmiddels bijna 19'1 (2,3 miljoen l. Als de ont 
wikkeling zich doorzet zal in 2002 het percentage van 50',( worden 
overschreden! Bij de inkomensgroep boven twee maal modaal i 
dat nu reeds het geval...' • 
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INGEZONDEN 

Een reactie op 
het thema sociaal-liberalisme van Idee 

doo r Gerard Bos 

Met belangstelling heb ik het vorige nummer van Idee 
over het sociaal-liberalisme gelezen, waarin een grote 
verscheidenheid aan meningen en abstractieniveau's 

terug te vinden is over dit thema, zowel van binnen als van buiten 
de partij. Het wordt nog een hele klus om bij komende verkiezin
gen op de verschillende marktkraampjes ongeveer hetzelfde uit te 
dragen als partij . Ik kan mij het best vinden in de door Simon 
Groen geuite gedachtegang 'De kern van het sociaal-liberalisme 
schuilt in het inzicht dat collectief en individu, publiek en privaat, 
wederzijds afhankelijk zijn. Steeds moet nagegaan worden waar 
individu en samenleving elkaar nodig hebben, welke collectieve 
anangementen van vitaal belang zijn voor individuen en welke 
individuele mogelijkheden bepalend zijn voor het welzijn van de 
samenleving' . 
De bijdrage van Carel Tielenburg en Christiaan de Vries introdu
ceerde voor mij een aantal nieuwe begrippen waarover ik graag 
verder opheldering zou willen vragen: netwerkmaatschappij en 
levenskansen. Als ik hun tekst goed begrijp dan zien zij in een net
werk een vorm van informele communicatieve systemen, veelal 
gesitueerd tussen officiële instellingen. Dat lijkt eenvoudig te 
begrijpen. Moeilijker wordt het voor mij als ze verderop stellen dat 
'het de vraag is hoe de heterogeniteit van de individuele netwerk
samenleving tot eenheid kan worden gebracht als het gaat om drie 
onderling samenhangende elementen: het vermogen tot samen 
handelen in de sociale betekenis 
van het woord, het gemeenschap
pelijk belang (rechtsgemeen
schap) en het democratische sys
teem van besluitvorming.' Helaas 
werken zij met name het demo
cratische systeem van besluitvor
ming hier niet verder uit. Hoe 
moet ik me dat concreet voorstel
len, daar waar ik bij concrete voor
beelden van besluitvorming op 
netwerkniveau - neem bijvoor
beeld regionale politietaken - al
leen maar ongewenste onduide
lijkheid kan signaleren, waarbij 
de beslissingen zich aan elemen
taire, democratische controle lij
ken te onttrekken? Even verder 
stellen ze dat 'alleen een democra
tisch gecommuniceerd en in het 
recht tot uitdrukking gebracht, 
gedeeld belang de tegenhanger zal 
kunnen zijn van de autonome 

Idet' 110 2/99 had lIls ,hema: hel sociaal
libera.!isme 

22 

macht van het particuliere belang.' Als ik hun tekst goed begrijp, 
geloven zij dat in een dergelijke samenhang van democratie en 
rechtsstaat het sociale en het liberale motief van het sociaal-libe
ralisme tot uitdrukking gebracht wordt. Maar waarin verschilt 
deze gedachtegang van het door neo-liberalen ook al geaccepteer
de systeem van democratie en rechtsstaat? Ook een vrijblijvende 
interpretatie van het liberalisme die de auteurs bijvoorbeeld bij de 
VVD zien, gaat met deze twee systemen gepaard. Men kan de VVD 
toch niet een gebrek aan belangstelling voor de rechtsstaat toe
dichten, noch het afwijzen van democratische beginselen, ook al 
zijn ze in de vorm van gekozen vertegenwoordigers van een andere 
orde dan gedachten over radicale democratie? Ik begrijp kortom 
niet waarom het maatschappelijke karakter van de sociaal-libera
len slechts tot bovenstaande gedachtegang kan leiden. Moet hier 
niet gewoon het mensbeeld ten tonele gevoerd worden? Aan een 
bepaalde mate van maatschappelijk karakter zal het ook de neo
liberalen veelal niet ontbreken. Ons mensbeeld bepaalt de mate 
van afweging tussen de verhouding maatschappelijke oriëntatie 
en individuele vrijheid. Ik zie niet hoe het door Tielenburg en de 
Vries ingebrachte model onderscheidend is tussen neo-liberalen 
en sociaal-liberalen. 
De term levenskansen van Dahrendorf wordt geïntroduceerd als 
een typisch sociaal-liberaal concept. Ik kan de betekenis van de 
zin 'Dahrendorf koppelde de notie van welzijn aan de verhouding 

tussen toegangsrechten (entitle
ments) en voorzieningen (proui
sions)' echter niet doorgronden. 
Wat wordt hier bedoeld? Levens
kansen moeten worden gezien als 
'bestaansrecht', stellen de auteurs. 
Zij moeten verankerd worden in 
de publieke sfeer, zonder dat zij 
daarmee worden gecollectiviseerd. 
Zouden de auteurs de moeite wil
len nemen aan de hand van een 
concreet voorbeeld dit toe te lich
ten? Ik zou willen voorsteUën het 
idee van de SWB-werkgroep Alge
mene Economie in hetzelfde num
mer te toetsen aan de hand van 
het begrip levenskansen: met 
meer geld op zak kan men profite
ren van een kortere wachtlijst. 
Een gedachtegang die ik tot nu toe 
niet heb terug gevonden in de 
SWB-werkgroep Volksgezondheid 
waar de liberale krachten bepaald 
niet gering lijken, noch bij onze 
Tweede-Kamerfractie, noch bij het 
ministerie van Els Borst. • 
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Naschrift 

G
erard Bo telt enkele vragen bij de de tekst die wij schre

ven ten behoeve van het vorige nummer van Idee over 
sociaal-liberalisme. De redactie vroeg ons hier kort op te 

reageren. Over 'kortheid' gesproken: Gerard heeft natuurlijk ge

lijk, h t taal er allemaal in te weinig woorden. En dan hebben we 
met d thema' 'levenskan en' en 'rechtsgemeenschap' nog maar 
twee mog lijke inval hoeken aangestipt! 

Om zoal, G rard Bo vroeg het concept levenskansen, mede in 
verband met de terminologie van de 'toegang rechten' aan de 
hand van een voorbeeld te concreti eren wijzen wij op twee poli

tieke onderwerpen: de studiefinanciering en de sociale zekerheid. 
Beide, n z keI' als we de laat te beperken tot de WAO, draaien bij 
uitstek om bestaanszekerheid en leven kan. Bij beide i de toe
gang n duo de selectie een probleem. Terwijl daarbij even goed de 
vraag is waarin de kansen voor de mensen liggen: binnen de WAO 
of juist erbuiten. emen we de studiefinanciering, dan zou je in 
onze ogen moeten zegg n: trenge electie, maar daarna laat je de 
. ludent vrij in haar of zijn aeademi che omgeving, met een eind
termijn die is vastgesteld overeenkomstig kwalitatieve verei ten, 
waarbij de financiële verei ten randvoorwaardelijk zijn. Al we 
kijken naar d WAO dan zou het wederom moeten gaan om een 
strenge selectie, waarna mensen ook echt de tijd krijgen voor zover 
mogelijk te her tellen en de condities hiervoor worden ontleend 
!lan inhoudelijke en niet aan kwantitatieve criteria. Daarnaast 
zou en tw de r gim ge chapen mo ten worden voor al diegenen 
die niet in aanmerking komen voor de WAO en medio ch gezien du 
rig niijk in een 'overgang ·fa 'e' verkeren. Dààr met name moet het 
in. trumenlarium, voor het scheppen van nieuwe kansen, op wor

d 'n Jwricht die nu amechtig voor de hele categorie van WAO'erA 
wordl volgehouden. Dit zijn Lw e voorbeelden uit sfeer van de 
kla sicke vt'rzorging~staal. Wij hopen echter in ons artikel te heb

ben duidelijk gemaakt dat de lee t waarop wij onze begrippen 
choei('n zal moelen veranderen. En dan zullen we onder de maat
chappdijke wrhoudingen van morgen niet alleen moeten denken 
nn clegl'fil'n die aanspraak maken op zorg, maar ook rekening 

Jll()('l('n houden Jllt't degenen die de toegang krijgen tot de vrr-

hum ng r .. an zoal: financit'r' en ui t voerders. In toenemende 
ol h kom 'n private actoren hier een rol opeisen, h tg en nieuwe 
knn '11, maar ook IlIl'uwe problemen chepl. Een en ander vraagt 
om e ·n herurit'ntatie van dl' kant van hel openbaar bestuur en 

zeker ook van de politieke partijen. In een netwerkmaatschappij is 

sprake van zich steeds wijzigende (krachts-) verhoudingen, ook en 
vooral in financiële zin. Hierbij dient vanuit het oogpunt van de 
publieke zaak zowel de in- als de uitsluitingsproblematiek een 
permanent punt van aandacht te zijn. Vandaar ook de nadruk die 

een partij als D66 heeft te leggen op openheid, op democratie en op 
rechtsstaat. 

Overigens werken wij op dit moment aan een veel uitgebreider 
artikel over dezelfde materie voor een boek van de Opleiding Be
stuurskunde van de Rijksuniversiteit Leiden dat in het najaar zal 
verschijnen. Hopelijk zullen we erin slagen om hierin de onder

werpen wel voldoende ruimte te verschaffen. Voort lijkt het ver
standig om over de verschillende aspecten van de sociaal-liberale 
benadering in Idee te blijven publiceren, bijvoorbeeld over de ver
houding tussen levenskansen en toegangsrechten, teneinde de dis

cu sie hierover te kunnen voeren, zoals Gerard in feite al doet. 
Gerard sluit aan bij hetgeen Simon Groen in hetzelfde nummer 
van Idee opmerkt. Je zou met evenwel met enig recht kunnen zeg
gen dat wij proberen de ob. ervaties van Simon van een actuele 
maatschappelijke analyse te voorzien. Want voor de door hem ge

noemde wederkerige afuankelijkheid van de publieke en private 
sfeer geldt bijvoorbeeld dat deze problematisch wordt wanneer in 
de maatschappelijke praktijk bij wijze van spreken de overgangen 
vloeiend zijn geworden. Wanneer er sprake i van een ware ver
strengeling van publieke en private doeleinden en oogmerken dan 
loopt de rechtsstaat gevaar, althans dat vrezen wij. 
En om met de rechtsstaat verder te gaan en een kennelijk misver
stand recht te zetten: wij zeggen in ons artikel niet dat de libera
len geen oog hebben voor de recht staal. Wij beweren dat de libe
ralen een antenne ontberen voor democratische vraag tukken. En 
hi I' vinden we slechts één signaal voor hetgeen wij een 'on maat-
chappelijke' benadeling noemen van de kant van de liberalen. 

Wat wij voor hel sociaal-liberalisme dan ook proberen uit te wer
ken, zij het kortheidshal\'e, is die zo node gemiste maatschappelij
ke bl'nadering van vraagstukken. Daarvoor hoopten wij in het 
artikel' ociaal-lIberalisme in een netwcrksan1enleving' een aan
zet te geven .• 

Mede IWlIlens Carel Tielenbllrg, 
Christiaan de Vries 

Een tientje per nummer! 
No: 6/98: 'D66 in Paars 11' 
No: 1/99: 'De toekomst van het onderwijs' 
No: 2/99: 'Het sociaal-liberalisme' 

Heeft u de nummers waarop in dit nummer van Idee gereageerd wordt niet? Bestel ze! 

Bel naar 070·3566041, of fax: 070 - 3641917, email: swb @d66.nl 
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INTERVIEW 

Is er iets tussen leven en dood? 

In gesprel,- met l,-ardinaal Simonis 

J e hoort wel mensen die een beetje ge
laten en pessimistisch zeggen 'we 
moeten zien te overleven'. Dat zeg ik 

ook. Maar er is káns om te overleven, er is 
ook hoop. Ik moet er wel bij zeggen dat die 
kans en hoop gefundeerd moeten zijn op de 
Tien Geboden. Die zijn een minimum. Die 
Tien Geboden staan in ieder menselijk 
hart gegrift. En ook, maar dat is bij D66 
niet in de belijdenis geschreven, het geloof 
in God als een vanzelfsprekendheid. Als je 
niet gelooft in het bestaan van God, dan 
zijn er nog de laatste zeven geboden die 
zich richten op de menselijke verhoudin
gen. Die geven grondideeën hoe mensen 
zich tot elkaar dienen te verhouden. 

U koppelt die zeven geboden aan de bijbel, 
maar tegenwoordig worden ze toch alge
meen gedeeld zonder nog als christelijk 
ervaren te worden? 
Het lijkt er op, dat ze algemeen gedeeld 
worden, maar neem bijvoorbeeld het vierde 
gebod 'Eert uw vader en uw moeder'. Dat 
heeft geweldige consequenties in het na
denken over de ouderen in onze samenle
ving. Worden ze wel erkend in hun wijs
heid? Oudere mensen raken gemarginali
seerd vanwege het eenzijdige accent op 
jong, jong, jong'. Overigens, dit gebod im

door Kees Verhaar 

Door liberaal en sociaal te 
zijn, wijst D66 individuen op 
hun verantwoordeüjkheid op 

een democratische manier 
samen te leven. Dat biedt 
ruimte aan aUe instituties, 
culturen en individuen die 
de gemeenschap dragen. 

De rooms-katholieke Kerk 
en D66 zijn twee van die 
instituties. Sprekend over 
normen en waarden eeuw 

met kardinaal Simonis merkt 
Kees Verhaar dat we elkaar 

niet verstaan als het gaat om 
leven en dood, met als 

gevolg dat we elkaar niet 
horen over de dingen die 

gedurende het aardse 
bestaan spelen. 

• • 

plaats te komen. Die moeten alle kans 
krijgen zich te ontplooien. Dat is voor mij 
strijdig met de plicht voor vrouwen om te 
solliciteren of met wetten die je achter
stellen als je geen tweeverdiener bent. 
Daar moet de staat wat aan doen. 

Daar kun je tegen in brengen, dat die man
nen en vrouwen de capaciteiten hebben 
gekregen - zo u wilt: van Boven - om hun 
eigen keuzes te maken en dus ook hun 
eigen verantwoordelijkheid te dragen. 
Een keuze maken betekent dat je andere 
mogelijkheden laat liggen. Waarden ken
nen ook een hiërarchie. Mag een vrouw 
die jonge kinderen heeft allereerst kiezen 
voor een carrière of moet die niet aller
eerst kiezen voor het huwelijk? Dat is een 
hele serieuze vraag die ik stel bij reflectie 
op dat vierde gebod. Vervolgens noem ik 
het vijfde gebod: gij zult niet doden. U 
zegt, dat wordt door iedereen gedeeld, 
maar dan wijs ik op het beruchte vraag
stuk van abortus en euthanasie. 

Maar als gewetensvolle mensen hun eigen 
leven eerder willen beëindigen dan de ziek
te het zal beëindigen - wat is daar tegen? 
Dan zegt mijn geloof, maar ook mijn ver
stand het volgende: er is geen mens die 

pliceert ook dat ouders die eer hopelijk ook waard zijn en hun kin
deren niet aan hun lot overlaten. Dat is de andere kant van de 
medaille. 

ooit om het leven gevraagd heeft. We hebben het leven ontvangen 
als een gave. Die gave overstijgt ons. Er is er maar Eén die over 
het leven gaat. Dat is een geloofsuitspraak, maar ik kan het ook 
verstandelijk niet anders zien. Je moet mensen wel de kans geven 
om dood te gaan, niet de behandeling eindeloos rekken, maar je 
mag niet moedwillig doden. Daarom is de Kerk ook zéér voorzich
tig geworden met de doodstraf. We zijn daar op grond van het vijf
de gebod tegen. 

Keert u zich hiermee tegen het beleid dat vrouwen de kans dienen 
te krijgen om te werken, en misschien vanwege de economie zelfs 
moeten werken? 
Daar keer ik me tegen. De Kerk is altijd vóór de emancipatie van 
de vrouw geweest: de vrouw de plaats toekennen in de samenle
ving die haar toekomt. Mits met behoud van de vrouwelijke adel, 
daarom kan ik persoonlijk bijvoorbeeld een vrouwelijke agent met 
het pistool op de heup niet áánzien. Kinderen horen op de eerste 

Kees Ve rhaal' (/9.59) is als sellior-onderzoeker werkzaam bij Sloas Onderzoek. 
H ij is voorzitter vall de redactie vall Idee. 
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U zegt dat de geboden reflectie vragen over onze samenleving. Zo 
komt de Kerk tot de conclusie dat je in sommige omstandigheden 
een brood mag stelen, ondanks het zevende gebod: gij zult niet ste· 
len? 
Monseigneur Muskens heeft nadrukkelijk gezegd dat je in hoge 
nood een brood mag 'wegnemen' en dan is het geen stelen meer. 
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SilllouiH: 'Libel'aa l bell' k"IIl: iec' '- I' , oor zich, God ~OO I' IIi C' l1Illud .' 

Voor de bakker i hel wel degelijk sleien ... 
.. waar h t om gaal, i dal er bij zond re omslandigheden kunnen 
zijn, die h t wegnemen van dat brood om je gezin le voeden, recht
vaardig n. 0 bekoring om le telen moet worden weggenomen: 
w moet n toe naar n belere verdeling van goederen in deze 
w r ld. fk k r m teg n de tweedeling, legen een samenleving die 
afgunst opdringt aan m n en die niks hebben, omdat een kleine 
groep exub rant ve I h ft. Dat dient uw begJ;p' ociaal' in le hou
d n. Ik pi il daarom voor e n bewu t versobering met z'n allen. 

Op dit soorl punten kunnen we het een heel eind met elkaar vin
cll'Il ... ell IegelijkertIJd doen we het niel. 
\ e lijn het een , maar de vraag is - en dat geldt voor D66, het 
C [) n voor elke politieke partij - i d politieke wil er? Als j niel 
durft t :nijd n in j ig n vI e n dal ook in je programma ni t 
tot uitdrukking koml dan wordt het nooil wat. Kent u het ver chil 
tu. s('n ('(llunlas en t'ell itas? H t ene i de va te wil om iets le 
dc)(m, h t andere i 'ik zou wel will n'. Dat i een groot ver chi!. Ik 
h ·h h ·t idee dal u. D66, in d veil ei tas zit n ik in de volunta ... 

1l'gelijkl'rtijd I het D66 dat bijvoorbeeld hel milieu op de agenda 
he ·ft gezt'l, daaraan probeert te Irekken en merkt hoe moeilijk het 
i om de maatschappIj lIl!'e Ie l/rIjgell ... 
On\"oorst lhaar moeilijk. Ik weel h t. Daar kunj alle n maar me 
omgaan, maar nu ga ik god. dien. tig ·preken. door uit le gaan van 
dl' grondnotie van d bijbel: bek ring. We moeten on beker n tot 
oberh id: ind lijk afvan h t meer n h lIanger naar hel millder. 

Bl'k ring tol tcvr d nheid mel minder. 
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Wat is het dat maakt dat uw reflectie op het zevende gebod, waar 
veel mensen zich in hunnen vinden, niet gehoord wordt en dat u 
over het vijfde gebod wel wordt gehoord èn afgewezen? 
Het punt is datje met een goede pijnbestrijding en werkelijke aan
dacht voor men en eulhanasie onnodig maakt. AI je in een wer
kelijk individuali ti che amenleving komt te leven, dan redje hel 
niet. Het liberale standpunt is: 'ieder voor zich, en God voor on 
allen', maar dat verwordt tot 'Ieder voor zich, en God voor nie
mand.' Wat dat nieuwe etiket van D66 betreft, dat begrip 'lib raal' 
bevalt me niet, omdat ik dat te individualistisch vind. Het etiket 
zou moeten zijn 'sociaal-personaal', dat rijmt ook mooi. Daarmee 
geef je aan dat de vrijheid altijd gelimiteerd is en onze autonomie 
b trekkelijk. Liberaal is me te veel het individu: 'ik op mijn eentje'. 
En daar moet dan ook nog wat sociaals bij. Maar de christelijke 
men visie is dat de men wezenlijk sociaal is. Je bent pas persoon 
door tot de ander le zijn. Mij heeft. altijd het begrip olidariteit 
aange proken, al een wezenlijke grondtrek van mijn be Laansop
dracht. Ik kan me dan ook voor tellen dat in een ociaal-liberaal 
programma de rechten van de mens passen en in een ociaal-pers
anaal progranlma de plichlen van de mens. 

Voor on is het nou juist de balans tussen die twee, het een en het 
ander. 
Ik denk dat de balan door moet slaan naar de plichten. Maar dat 
i een hele christelijke vi ie, hoor, gebaseerd op het woord van 
Chri tus zelf: \vie zijn leven verlie t, zal het vinden' en dan is het 
toch totale zelfgave. 
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En als we God, met alle respect, nu even 'vergeten' want wij zijn 
geen op christelijke grondslag gefundeerde partij, dan zegt u: 'oriën
teerje op die ander, op de samenleving, op die solidariteit .. .' 
... maar als een wezenlijke grondtrek van jouw wezen. En niet je
zelf voorop stellen en dan ook nog een beetje sociaal zijn. 

Bent u verbaasd als ik u zeg, dat onze werkgroep 'Geloof en Politiek 
Handelen' aangeeft 'gelukkig, zeer gelukkig' te zijn met het etiket 
sociaal-liberaal? 
Nee, maar de vraag is of het juist is. En daarbij komt natuurlijk 
ook de vraag wat u onder liberaal verstaat. Iets anders dan de 
VVD, want u noemt zich immers sociaal-liberaal. Dat vind ik ' al 
heel wat, maar dat 'liberaal' gaat me toch te veel uit van het indi
vidu. Er is een hele generatie die zo volstrekt autonoom denkt, 
vanuit zichzelf, dat ze de grote waarden die daaronder liggen en 
die de gemeenschap aangaan niet meer zien. 

Heeft de afstand die veel mensen voelen in hun relatie tot de Kerk, 
ermee te maken dat je als institutie niet overbrengt dat je voeling 
hebt met de dagelijkse nood van mensen? 
Dat zal er zonder twijfel bij horen. Maar als openbaringsgods
dienst zit je dan altijd met de Waarheid: de Waarheid aanvaarden 
en de Waarheid betrachten. De manier waarop het gebracht wordt 
is wel uitermate belangrijk. Ik zal mensen moeten proberen te 
overtuigen langs de weg der geleidelijkheid. En niet van bovenaf 
'zo is het'. Daar komt bij dat je duidelijk moet zijn, direct; anders 
laatje mensen in de mist. Dat geldt voor Kerk en politiek. Wij heb
ben dan het grote voordeel dat wij een institutie zijn van 2000 jaar 
oud en dat we een heleboel heiligen hebben. Dat hebben we dan 
toch maar gefikst, en daar kunnen we op wijzen. Maar die heeft 
D66 nog niet voortgebracht, geloof ik. 

Misschien dat die heiligen nog komen, maar afgezien daarvan: in 
het contact tussen een partij als de onze en de Kerk, kunt u dat 
waarheidsargument niet gebruiken. 
Weet u waar het naar mijn perceptie in wrikt bij gesprekken met 
D66? Daar waar het gaat om waarden en normen en de vindplaats 
daarvan. Ik herinner me een gesprek met een D66-er, die zei dat 
zij zelf nog leefde uit de christelijke waarden en normen die haar 
in haar opvoeding waren bijgebracht, ook al deed ze er niks meer 
aan. Zij wist echter niet hoe zij haar kinderen waarden en normen 
met zeggingskracht moest doorgeven. De vindplaats van waarden 
en normen is een ontzettend belangrijk thema. 

Maar een aantal van die geboden waar we het gesprek mee begon
nen zijn, kun je ook rationaliseren. 'Gij zult niet doden, want 
anders kunt gij niet samenleven.' 
Maar dan kom ik onmiddellijk weer met abortus en euthanasie ... 

'Gij zult niet stelen, anders kunt gij niet in vertrouwen samenleven' 
Met 'gij zult niet stelen' komen we een heel eind. Hoewel, dan kom 
ik toch weer met die samenleving en de tweedeling waar we het 
over gehad hebben. 

Daar kunnen we elkaar, denk ik, wel vinden. 
Des te beter, en misschien zijn er meer raakgebieden. Des te beter. 

Als dat zo is, waar komt dan het beeld vandaan dat D66 en de 
rooms-katholieke Kerk zich tot elkaar verhouden als kat en hond? 
Dat weet ik niet. Misschien ligt het eraan dat er in D66 nogal wat 
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Simonis: 'D66 heeft geen heiligen vOOl·tgebracht.' 

ex-katholieken zitten die zich in het publieke leven nog al eeHs 
laatdunkend over de Kerk uitlaten uit terechte of onterechte frus· 
traties. Dus zoals meneer Van Mierlo zich wel eens heeft uitge
drukt over zijn verleden en over het katholieke. En dan moet ik er 
ook bij zeggen dat ik minister Borst opvattingen heb horen ver
kondigen waarvan ik zeg 'hoe is het in 's hemelsnaam mogelijk'? 
Zo heeft ze gezegd dat wat wettelijk geoorloofd is, ook moreel 
geoorloofd is. Dus de wet keurt abortus en euthanasie in bepaalde 
opzichten goed, en daarmee is het ook moreel. Dat staat haaks op 
een christelijke opvatting. Als D66 zó pragmatisch omgaat met 
mijns inziens fundamentele zaken als het recht op leven - dan 
vraag ik me af hoe is het in 's hemelsnaam mogelijk. Niet in de 
naam van de Hemel, maar van wie dan wel? Voor mij is dat recht 
de grondslag van de rechtsstaat. Want God zegt 'Gij zult niet do· 
den'. 

Hoe wilt u in de komende eeuw omgaan met de politiek? Is over
eenstemming over abortus en euthanasie voor u een conditio sine 
qua non? 
Nee, er ligt nog een heleboel tussen de dood en het leven. Allerlei 
vraagstukken: ontwikkelingshulp. Moeten we een defensie hebben 
en hoeveel moeten we eraan uitgeven? Wat doen we aan onderwijs 
en vorming? Hoe richten we de samenleving in. Bescherming van 
de kinderen en de opvoeding van kinderen. Maar als deze funda· 
mentele waarde niet in orde is, dan blijft dat een geweldige scha· 
duw leggen op al het andere. Het gaat om een grondrecht van de 
samenleving, en ik denk dat jonge mensen dat heel goed aanvoe
len . • 
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DIRECTIEVEN 

Het einde van het denken 
Mei 1999. Op dit moment is het volkomen onduidelijk hoe lang de oorlog nog over Kosovo zal woe
den of hoe deze zich zal ontwikkelen. Wel horen we de vragen steeds uitdrukkelijker worden 
ge teld. Je komt ze tegen in columns en op de opiniepagina's van de kranten ook al is er van een 
echt publiek debat nog geen prake Toch be tond al van meet af aan de vraag of militair ingrijpen 
wel gerechtvaardigd wa . De meesten vonden echter dat er een daad moest worden gesteld. De 
vraag die onbesproken bleef, gaat over de wijze waarop deze oorlog wordt gevoerd. En deze laatste 

vraag is het, die nu steeds uitdrukkelijker wordt gesteld. 
Het merkwaardige is dat slechts een enkeling zich rekenschap gaf van het feit dat de interventie 
en de gevoerde trategie in feite de uitdrukking vormden van een mager compromi . Het was een 
vergelijk, op andere overwegingen gebaseerd - politieke, tactische, psychologische - dan op argu
menten van militair- trategi che of zelfs maar van diplomatieke aard. Hierachter gaat een inter
ne bondgenootschappelijke impa se schuil. Dat is op zichzelf met zo vreemd, maar wel belangrijk 
wanneer dat zou betekenen dat het ook anders had gekund. Je zou de vraag dan ook kunnen stel
len of de bommen niet vooral een antwoord, een vervolg zijn op een slecht gevoerde politiek. De 
gevolgen zijn in elk geval dramatisch: de slachtoffers, de vluchtelingenstromen, de vermetiging, de 
p ychologi che en de culturele tragedie. Niemand zal in redelijkheid beweren dat dit alles het 
gevolg is van het ingrijpen door de NAVO, maar zoals György Konrad onlangs in NRC Handelsblad 
chreef over het vluchtelingen vraagstuk: ook al is het geen gevolg van de bombardementen, het is 

er wel mee begonnen. 
Het tweede dat opvalt, als je aan mensen vraagt om hun argumenten vóór de oorlogvoering te 
geven, is het machogehalte van de redenering. 'Het kon niet anders, met die man viel niet te pra
ten. Wie niet horen wil, moet maar voelen.'Vaak sluipt er dan ook nog iets verongelijkts in de moti
vering, dat getuigt van een stemming wi eling: die man wilde al niet luisteren en nu jij ook al 
niet?! Maar daar wringt 'm nou net de schoen. Wie verongelijkt i , gebruikt z'n ver tand niet en is 
er ook niet meer op uit om te communiceren. Oorlog maakt een einde aan het denken, dat geldt 
voor regeringsleiders en kennelijk ook voor gewone stervelingen. Over stervelingen gesproken, tel
len lachtoffers en vluchtelingen dan niet? Hoe kan met zo weimg pa ie over hen worden gespro
ken, namelijk als ongewenst maar noodzakelijk gevolg? Dat een militair dat doet, dat kun je je 

voor tellen, maar gewone tervelingen ... 
Wie niet meer nadenkt, twijfelt in elk geval ook niet meer. Het is de wrange con equentie van de 
toestand waarin we on bevinden. Hoe kon het bondgenootschap zich zo onvoorbereid in een oor

log begeven? Dat kan toch eigenlijk alleen maar als men zich er niet of nauwelijks van bewust was 
dat het om een oorlog zou gaan. Een 'ingreep', zo werd het genoemd, een waarschuwing eigenlijk 
dat het afgelopen moest zijn en dat met het We ten niet mag worden gesold. Zou het zo met wer
ken dan moest Milo evic op de knieën gebracht en zou het misschien iets langer gaan duren. Maar 
waarom bedacht men niet dat het eerste echt iets anders is dan het tweede? Waarom maakte men 
de gedachte met af? Zou het zijn omdat men het onvermijdelijk vervolg niet wilde? Dat heet dan 
wishfulthinkillg. Een juridi ch argument voor het gebruik van de term 'ingreep' is het feit dat een 
oorlog het optreden van de AVO in trijd zou brengen met het volkerenrecht. Of moe t het idee 
van een 'ingreep' al een eufemi me functioneren en al motief voor een acceptabel handelen? Een 
mgreep i immer be li t iet ander dan een oorlog. Oorlog is chao , niets ontziend en gericht op 
uitbreiding. Een ingreep i van meet af aan beperkt in zijn intenties en gevolgen en vereist doel
gerichtheid, beh er ing en overzicht. Met de huidige technologie lijkt het zelfs op een ingreep van 
chirurgi che precisie. Maar zo is de realiteit niet. Wanneer de oorlogsvoering is beëindigd, dan zal 
nog niet dir ct blijken wat is aangericht. Dat zullen we pas weken, maanden,jaren later weten, als 

we er dan nog naar willen, durven kijken. • 

Christiaan de Vries 
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PERSPECTIEF 

Grote steden en gezondheidshevordering 

G
ezondheid wordt door de meeste 

mensen gezien als één van de be
langrijkste waarden in het leven. 

Hierbij gaat het niet alleen om de licha

melijke, maar ook om de geestelijke en so

ciale gezondheid: het welbevinden. Proble

men op het sociale en maatschappelijke 

vlak vertalen zich vaak in lichamelijke en 

geestelijke problemen. Daarom is het be

langrijk om te zorgen dat alle mensen een 

actief onderdeel van onze samenleving uit

maken, zodat problemen opgelost en voor

komen kunnen worden. Voornemens hier
toe zijn te vinden in het regeerakkoord, in 

het convenant dat in december 1998 door 

een aantal grote steden en de minister van 

grote-stedenbeleid is ondertekend, en bij

voorbeeld in het Jaaroverzicht Zorg (1998) 

van het ministerie van Volksgezondheid, 

Welzijn en Sport (VWS). VWS legt een gro

te nadruk op het bereiken van een effi

ciënter werkend gezondheidszorgsysteem. 

Er is ook groeiende aandacht voor het 

voorkomen van aandoeningen. Dit laatste 

onderwerp is nauw verbonden met ge

zondheidsbevordering. Gezondheidsbevor

dering is te omschrijven als alle activitei

ten die erop gericht zijn individuele bur

gers de mogelijkheid te geven de factoren 

die invloed hebben op hun gezondheid te 

beheèrsen en daardoor hun gezondheid te 

door Miranda Pronk 

Tijdens het voorjaarscongres 
organiseerde de SW'B

werkgroep Volksgezondheid 
een fringe meeting met de 

titel 'Democratische gezond
heidsbevordering in grote 
steden'. In dit artikel gaat 

werkgroepslid Miranda Pronk 
dieper op dat onderwerp in. 

Na een korte beschrijving 
van gezondheid en 

gezondheidsbevordering, 
grote-stedenbeleid en het 

sociale, financiële en 
theoretische kader volgt 

een beschouwing over de 
mogelijke meerwaarde van 
integratie van verschillende 
beleidsgebieden en worden 
er aanbevelingen gedaan. . - ---- • 

ring van migranten stimuleren en de leef

baarheid weer op peil brengen. Aan de 
hand van een convenant dat 17 december 

1999 is ondertekend door de minister van 

grote-steden beleid en 25 grote (en minder 

grote) steden, stellen de steden afzonder

lijk ontwikkelingsprogramma's op. Het is 

de bedoeling dat de gemeenten in de uit

voering fungeren als regisseur door aan

wijzingen te geven, te stimuleren en advi

seren. Het rijk is voorwaardenscheppend, 

het kent de lniddelen toe op basis van 

gedegen onderzoek en kritische beoorde
ling van de ontwikkelingsplannen. Er zijn 
kritische kanttekeningen te plaatsen bij de 

praktische werking van het grote-stedenbe

leid, met name waar het gaat om gezond

heidsbevordering omdat resultaten op dat 
gebied moeilijk zichtbaar te maken zijn. 

De mate van succes van het grote-stedenbe

leid hangt vooral af van de inzet die de ge

meenten willen leveren. De stadsbestuur
ders zullen in de eerste plaats bij hun bewo

ners, bedrijven en andere partners, zoals 

zorgaanbieders, te rade moeten gaan om 

precies te weten waar de problemen zitten. 

Theoretisch kacler 

De toenmalige Canadese minister van Ge-

verbeteren. Het gaat hierbij niet alleen om bijvoorbeeld een 'Let op 

vet'- of Aids-campagne, maar ook om zaken als gezonde woon-

zondheid Marc Lalollde gaf in 1974 een 

aanzet tot een integrale beleidsvisie op gezondheid. Hij formuleer
de een model dat uitgaat van vier factoren (determinanten) die 

van invloed zijn op de gezondheid en op elkaar, te weten: biologi

sche - waaronder erfelijke - factoren, fysieke omgeving, maat

schappelijke omgeving en leefwijzen. l Buiten deze factoren is ook 

de gezondheidszorg als factor in zijn model opgenomen. Bij elk van 
deze factoren heeft Lalonde concrete aangrijpingspunten voor be

houd en verbetering van de volksgezondheid ondergebracht. Bij 

fysieke omgeving kunnen bijvoorbeeld kwaliteit van de huisves

ting en conditie van het oppervlaktewater ondergebracht worden. 
Sinds 1974 is het model in tal van nationale en internationale beo 
leidsdocumenten terug te vinden. In het Nederlandse gezond
heidsbeleid bijvoorbeeld in de Nota 2000. 

ruimte en voldoende sociale voorzieningen. 

Grote-steclenbeleicl 

Het is algemeen bekend dat de problemen, ook gezondheidspro
blemen, rond speciale aandachtsgroepen, bijvoorbeeld jeugd, oude

ren en allochtonen, zich met name in de grote steden concentre
ren. Omdat de grote steden zich met het bovengenoemde conve

nant hebben verplicht om actief te werken aan verbetering van 
hun sociale, fysieke en economische structuur lijkt het niet meer 

dan logisch om volksgezondheidsbeleid hierin te integreren. Bij

voorbeeld door de ontwikkeling van een visie op de gezondheid van 

de burgers in de eigen stad te stimuleren. 
In het kort is het doel van het grote-steden beleid de werkgelegen

heid verbeteren; de veiligheid op straat terugbrengen; de inburge-

lI1ira,"11l. Pronk is gezonclheiciswetensclwlJper el/. tloet pNJ/IIotie-OIulerzock 

.war verbeterillg 'vall tle orgalliS(I/,ori,sche r(/,/ulvoorwaal'llclI ill tle openbare 

apatheel.: vaor hel gevell V(III voorUchting a(1II patiëntelI ell cliënten. 
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Veel van de door Lalonde genoemde aangrijpingspunten liggen 
buiten de sector volksgezondheid. Dit betekent dat het belangrijk 

is dat ook andere sectoren oog hebben voor gezondheidsaspecten. 

Men noemt dit facetbeleid of intersectoraal beleid. 

1) LalOluie, M. (1974) A new PCI'spcctive on the health of Canadians. 
A working document. O/,/aw(l: Govemment of CCI/Ultln. 
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IS. 

Invulling van het model van Lalonde op nationaal niveau zou er 
al volgt uit kunnen zien: 
De factor gezondheid zorg valt onder VWS. Bij fysieke omgeving 
kan men denken aan de woon- en werksituatie, waal' de ministe
rie van Volk hui ve ling, Ruimtelijke Ordening en Milieubeleid 
(VROM) en ociale Zaken en Werkgelegenheid (SZW) invulling 
aan kunnen geven. Bij maatschappelijke omgeving kan gedacht 
worden aan ociale netwerken, maar ook aan werkgelegenheid. 
Hier zouden grote- tedenbeleid en SZW beide een rol kunnen pe
len. Bij I ef\vijzen denkt men vooral aan bijvoorbeeld roken, drin
ken, voeding en port. Preventie van ongezonde leefwijzen is ook 
e n onderwerp dat VW voor haar rekening neemt. 
Op lokaal niveau kan men een soortgelijke invulling met wethou
d('rs ('n raad commis ie geven, waarbij dan de belangrijkste rol 
van grol - 'leden beleid ligt in een bevordering van de integratie 
van de ver 'chillende beleid terreinen binnen de gemeenten. Een 
voorbeeld hiervan i dool' bij het bouwen van een nieuwe wijk niet 
alll' 'n t ond rzoeken hoe er zo efficiënt mogelijk gebouwd kan 
word('n, maar ook hoe prettig men en in een dergelijke wijk zul
I('n wonen, met het oog op de aanwezige ruimte en voorzieningen. 
Volkshuisv ting en volksg zondheid moeten hierin amen een 
oplimaal re 'ultaat na treven. 

Met d invoering van de Wet ollectieve Preventie Volk gezond
heid in 19 9 i de verantwoordelijkheid voor het lokale preventie
g licht gezondheidsbeleid bij de gemeenten gelegd. Voor collec
ti \'e pr ventie is een bedrag van ongeveer 500 miljoen gulden uit
g trokken. Van dat geld moeten onder meer dejeugdgezondheid -
zorg cn de vaccinatie gefinancierd worden, maar ook gezondheids
bcvord rend maalr g len. Tegenover dat laatste telt deze wet 
'eht 'r g en extra geld en b voegdhed n. Dat bleek ook op het con

grl>S '('011 ctieve pr venli zonder vrijblijvendheid' dat in oktober 
199 g 'organi. eerd werd en waar vertegenwoordiger van VWS, 
d Y< reniging van Nederland e Gemeenten <VNG) en de Lande
liJk V('reniging Van Gemeentelijke Gezondheid dien ten (LVG
GDI nanw zig waren. Door dez partijen werd onderkend dat de 
ni 'uwe wet vaag is. Ervmingen waren dat cr geen pecifieke mid
dl'lC'n en te weinig beRtuurlijke steun voor een goede uitvoering i . 
Echt inlC'r .. ctoraal bel id, zoal ook Lalonde voor 'laat, blijkt bij
na nid vnn de grond te kom n. Een verklaring i dat gezondheid 
voor gl'ml'enten ge n doel op zichzelf is. Gezondheidsbevordering 
i. w Ic n 1x>langrijk middel om d algemene doelen, zoals econo
mi eh groei. van d g m nten te bel' iken. Gemeentelijke Ge
wndlll'id. di n.t n moeten duo zo g mogelijk aangeven hoe ze 
hilr.ulO kunnen bijdragen. 

MI'I'nl'(wrdl':' 

(,czondhcid en gezondh idsbevord ring vallen onder h t mini te
n van \'W , t 'rwijl groll'-sledenbelC'id gehui 'vest is bij het mi
ni h'ril' \'lIn Binnenlund. e Zaken en Komnkrijksrelaties. Kan en 
inwn ie"!! saml>nwl'rking van d z twe mini terie een meerwaar
d hi 'lIl'n tl'n opzicht, vnn inspanningen van de twee afzonderlijk? 
Voontl lokale g 'zondheid. bevordering blij kl niet goed van de 
rund te koml'n, zo bil' 'k ook op de fringe meting. Met het grote
t~dl'nbelcid probt' 'rt de o\' rheid de grot steden op een ge truc

tUI rde, inter: clol1lle wijze aan te zetlen hun leefmilieu te ver
I leren. In d· \'erbel'ring:plannen zou ook de lokale gezondheid -
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bevordering kunnen worden geïntegreerd. Het zou werkelijk tot 
structurele verbetering kurmen leiden als tegelijkertijd naar de 
sociale, fysieke, economische en gezondheidsbevorderende struc
tuur gekeken wordt. Een voorbeeld hiervan is in Rotterdam het 
plan om schoolgebouwen ook als ontmoetings- en cursusplaats 
voor volwassenen te gebruiken: hier kunnen mensen elkaar ont
moeten op een plaats dichtbij huis, ze kunnen er een opleiding vol
gen en leren over gezond gedrag. 

AdvÎl>zell " il ( [p pml.·lijk 

In de fringe meeting die de SWB-werkgroep Volksgezondheid 7 

februari 1999 organiseerde, zijn mogelijke oplossingen voor ver
schillende problemen naar voren gebracht door de aanwezigen. 
Ten eerste werd er op aangedrongen te zorgen dat zowel de direc
teur van de GGD als de wethouder Volksgezondheid terke per-
oonlijkheden zijn, die bereid zijn verder te kijken dan hun eigen 

werkgebied. In het verlengde hiervan ligt de opvatting dat er bin
nen de gezondheidszorg - ook of juist op lokaal niveau - meer inte
graal gedacht en gewerkt moet worden. Commi sie in gemeenten 
moeten meer amen werken en gezondheid moet onderdeel worden 
van alle beleid. Al een goed voorbeeld wordt het zorgberaad, het 
nieuwe orgaan op regionaal niveau dat de zorgvoorzieningen in de 
regio bepaalt, gezien. 
Geadviseerd werd ook om het aanbod van GGD-en af te stemmen 
op de vraag van de burger. Dit kan worden bewerkstelligd door 
tructureel de leefsituatie van de burger te onderzoeken op wijk

of buurtniveau en het aanbod af te stemmen op de ervaren pro
blemen in de wijk. Dit is een bottom-up benadering. In combinatie 
met wat bijvoorbeeld onderzoekers weten van de specifieke groe
pen - ouderen en allochtonen bijvoorbeeld - kan een pa sende tra
tegie worden gekozen om te interveniëren al dat nodig is. In de 
analyse van de huidige ituatie in de steden, die voor het krijgen 
van de voor het grote-steden beleid gereserveerde middelen nood
zakelijk i ,kan het aanbevolen onderzoek naar de leef: ituatie van 
de burgers op wijk- of buurtniveau worden meegenomen. 
Om mislukkingen te voorkomen i het belangrijk om bij de ont
wikkeling van bijvoorbeeld gezondheidsprojecten planmatig te 
werken, zodat niet over kleine, maar belangrijke aspecten heen 
wordt gekeken. Bovendien moeten de 'uitvoerders' van deze pro
jecten precie weten wat ze moeten doen. Er i op dit niveau name
lijk vaak geen tijd en geld om dingen nog uit te zoeken en/of uit te 
werken, bleek in de di cu sie. 

110(' ml ,'erdpr? 

Het i gebleken dat in het veld al veel in gang i gezet. In ver-
chilIende gemeenten worden namelijk goede initiatieven ontwik

keld. Zo i in Rotterdam een rapport verschenen dat als aankno
ping punt moet dienen voor een wij kaan pak van ociale proble
matiek. Helaa blijven deze initiatieven vaak beperkt tot lokale 
aelie ,het blijkt namelijk moeilijk om succes en door te geven aan 
andere gemeenten. Er zou onderzoek gedaan kunnen worden naar 
de oorzaken en mogelijke oplo singen hiervoor. 
Na be tudering van ver. chillendc beleidsdocumenten en de prak
tijkervaringen op de fringe meeting ont tond de behoefte dieper in 
te gaan op de materie en tot een rapport te komen waar lokale 
be tuurders en uitvoerder concreet mee aan de slag kunnen. 
Hiertoe zal een velvolg op de fringe meeting worden georgani-
eerd, • 



SIGNALEMENTEN 

Besturen is meer 
Dit zijn de eerste woorden en zo ongeveer ook de strekking 
van de kloeke bundel die onlangs met teksten van Jankarel 
Gevers werd uitgebracht. Het zijn tien openingsredes die 
Gevers sinds 1988 aan de Amsterdamse universiteit heeft 
gehouden. En als zodanig mag de bundeling ervan ook als 
een analyse worden beschouwd van de toestand van de uni
versiteit en van het beleid dat zich met de universiteit bezig
houdt. 

Een keur aan vraagstukken komt aan 
de orde en niet in 'algemene zin', maar 

telkens kritisch besproken en raak getrof
fen. Zo bijvoorbeeld het feit, dat ons land 
het enige is in de beschaafde wereld waar 
de trend is ingezet om de universiteit niet 
meer voor alle (generaties) burgers open te 
stellen. Of het feit, dat in het universitair 
beleid de vorm veel serieuzer wordt geno
men dan de inhoud. Dat past wonderwel 
bij de door Gevers gewraakte bureaucrati-

Politieke partijen 

In een dit najaar verschenen 
rapport van de Raad voor 
het Openbaar Bestuur wordt 
het bestaansrecht van de po
litieke partijen ter discussie 
gesteld. Een aantal aanbe
velingen wordt gedaan ten
einde de politieke participa
tie en politieke representati
viteit te bevorderen. 

I n het rapport wordt het belang van poli
tieke partijen gerelativeerd ten faveure 

van de politieke participatie in den brede. I 
Het risico is dan licht aanwezig dat de 
wens de vader van de gedachte is. Aan de ~ 
conclusie ligt een nogal oppervlakkige ana- ~ 
lyse ten grondslag. Zo blijft onduidelijk wat I 
men nu eigenlijk verstaat onder politieke 
participatie. Het begrip wordt niet of nau- I 
welijks onderscheiden van sociale deelna- I 
me, laat staan van wat we tegenwoordig I 

sche inbedding van de universiteit. En wat 
dacht u van de nieuwe minister die in 1994 
komt, die ondanks de kritiek en tot ieders 
verrassing dezelfde is als degene die ging? 
Het boek wordt afgesloten met twee 
'besprekingen' van Gevers als socioloog en 
als bestuurder door respectievelijk Kees 
Schuyt en Sijbolt Noorda. 

De breekbaarheid van het goede, lankarel 
Gevers, Vossiuspers Aup, Amsterdam 1998 

• 
onder de participatie in netwerken ver
staan, bijvoorbeeld ten behoeve van het 
eigen strategisch belang. Zo wordt de par
tij ook niet meer als politieke vereniging 
geanalyseerd, naar dit onderwerp wordt 
slechts verwezen via een opmerking over 
de ledenaantallen. Anders dan de techni
sche, worden de daarvan afgeleide inhou
delijke functies van de politieke partij niet 
in de analyse betrokken. Waarom dit soort 
van publicaties evenwel van belang blijft, 
is misschien niet zozeer om wat er niet 
staat, maar vanwege wat er wél staat. In 
dit geval is dat bijvoorbeeld de behoefte 
aan openheid en democratisering in zowel 
de maatschappelijke instellingen van het 
openbaar bestuur, als van het kiessysteem 
zelf Dat is, ook los van het bestaansrecht 
van politieke partijen, een belangrijke 
zaak. 

Tussen staat en electoraat; politieke partij
en op het snijvlak van overheid en samenle
ving. Raad voor het openbaar bestuur, okto
ber1998. 
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De ondernemende 
samenleving 

I nde Samenvatting van deze nieuwe 
uitgave van de WRR wordt gesproken 

van een kantelend speelveld. Gedoeld 
wordt op de wijzigingen in de verhoudin
gen tussen overheid en markt, het ver
strengeld raken van functies en voor een 
deel ook de wederzijdse overname ervan. 
Zo signaleert de auteur de veranderingen 
in het begrip dat we hebben van arbeid en 
werk. Betaalde arbeid verandert van bete
kenis en wordt tot kader waarbinnen wij 
in positieve zin vorm geven aan onze ver
houding tot de wereld. Zo worden wij alle
maal een beetje ondernemer en dat veran
dert ook onze betrekking tot de overheid. 
Naast deze interessante, maar toch wat 
speculatieve noties, verschaft het rapport 
interessante onderzoeksgegevens waar het 
gaat om de veranderingen in de verhou
ding tussen werk en vrije tijd, mede in 
relatie tot de inkomensaspecten ervan. 
Want daar gaat het toch eigenlijk om in 
deze rapportage: de verandering van de 
verzorgingsstaat en de 'emancipatie' van 
de arrangementen die vervangend of aan
vullend zijn op het productieve inkomen. 
In wezen draait het om de verruiming van 
het 'sectorale' verzorgingsstaat-denken tot 
een benadering waarin meer gedacht 
wordt in beleidscycli. Hierin zou de samen· 
hang van arbeids-, onderwijs- en zorgbe
leid centraal moeten staan. Ook het mi
lieubeleid verdient hierbij prioriteit, omdat 
hier wel het meest pregnant tot uitdruk
king komt hoezeer 'de verhouding tussen 
economie en andere dingen van waarde 
door de ondernemende samenleving op 
zijn kant wordt gezet'. 

De ondernemende samenleving; een verken
ning van maatSChappelijke verandering en 
implicaties voor beleid, Krijn van Beek, WRR 
V104, 1998 

Oproep: 
Mocht ik iemand een plezier kunnen 
doen met toezending van de jaargangen 
12 tot en met 19 van Idee, dan kan hij/zij 
mij een briefje sturen: 
Henk Giebels, Vondellaan 127, 
5421 PI' Gemert. 
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o n s IDEE 
. 

Binnenkort zal het kabinet de zogenoemde concessiewet bij de Tweede 
Kamer indienen. Dit voorstel kan leiden tot de zevende ingrijpende wijzi
ging van de op 1 januari 1988 in werking getreden mediawet. Ofschoon wij 
aanvaarden dat moderne ordeningswetgeving een kortere houdbaarheid 
heeft dan de tien geboden, vormt deze wetgevende sisyfusarbeid een zorg
wekkend bewijs van een gebrek aan visie op een belangrijk onderwerp dat 
alle Nederlandse huishoudens raakt: de beeldbuis. Al deze wetswijzigin
gen hebben een ding gemeen. Ze lopen achter de feiten en technische ont
wikkelingen aan. 
De laatste vrucht van de inspanningen van de staatssecretaris van Onder
wijs, Cultuur en Wetenschappen belooft meer van hetzelfde. Meer omroep

verenigingen -de ledengrens gaat 
omlaag-, meer omroepbazen -ra
den van toezicht en 'netbesturen'-, 
meer versnippering -programma's 
van omroepverenigingen zullen 
over drie netten worden verspreid, 
meer cultuur, zoals 'Glamourland' 
en 'Ook dat nog' die het cultuur
quotum opvullen en ten slotte 
meer reclame en meer kijk-en 
luistergeld. Aan dit monument 

van de verzuiling, nota bene onder het presidium van een D66'er, zal bo
vendien een concessie worden verleend van tien jaar. 
Ons idee is dat thans het moment is aangebroken voor een radicale koers
wijziging. De omroepverenigingen hebben -overigens treffend geïllustreerd 
door de toetreding van BNN tot het publieke bestel- geen bestaansrecht 
meer. Reclame-uitingen dienen te worden beperkt tot de commerciële tele
visie. Voor de instandhouding van de publieke omroep wordt kijk- en luis
tergeld betaald. Als tegenprestatie hiervoor dient de NOS te worden omge
vormd tot een onafhankelijke, publieke kwaliteitsomroep naar Brits 
model. Het mediadebat, en zeker de D66-bijdrage daaraan, zou zich einde
lijk daarop moeten richten. 

Winfred Knibbeler & Heleen Ruijg 
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REDACTIONEEL 

Een land van doen alsof 
Gezellig en tolerant, twee woorden waarmee menig Nederlander graag de eigen volks
aard omschrijft. Gezellig is eigenlijk niet te vertalen, wordt er dan meteen bij gezegd 
- alsof er over de grenzen geen gezelligheid zou bestaan. Gezelligheid komt in dit 
nummer van Idee verder niet aan de orde. Tolerantie wel, voor zover het eigen is aan 
onze cultuur van gedogen. Die gedoogcultuur is echt moeilijk aan een buitenlander uit 
te leggen, heeft Laurens Jan Brinkhorst vaak gemerkt. Dat de overheid wetten 
maakt, maar niet toeziet op de naleving, sterker nog, overschrijding ervan accepteert, 
zoals bijvoorbeeld het geval is met de geluidsnormen voor Schiphol, en vooral, dat wij 
dat normaal vinden, dat is iets waar een gezond mens met zijn verstand nauwelijks 
bij kan. 'We zijn een land van doen alsof,' zegt Brinkhorst in dit nummer van Idee. Hij 
waarschuwt dat het gedogen de rechtsstaat ondermijnt. Kees Verhaar sprak met hem 
over de ethiek van het besturen, over de boze boeren, over het ondemocratische karak
ter van het poldermodel, over de welvaart die ons verwekelijkt en over de Kamer die 
bevolkt wordt door veredelde bureaucraten. 

Speciale aandacht gaat in dit nummer van Idee uit naar corporale governance, een 
Engelse term, want de discussie over dit thema is uit de Angelsaksische landen over
gewaaid en wordt ook in Nederland onder die vlag gevoerd. Idee sluit voor alle duide
lijkheid aan bij die terminologie. In goed Nederlands komt het neer op de vraag: wie 
bestuurt het bedrijfsleven? Wie heeft de zeggenschap - of wie zou die moeten hebben? 
Nyenrode-hoogleraar Henk van Luijk zegt in dit nummer dat hij de zeggenschap van 
aandeelhouder niet hoog op de agenda zet, omdat in Nederland grote pakketten aan
delen in handen zijn van de institutionele beleggers. Zij hebben invloed genoeg op de 
trategie van de onderneming, omdat ze bijvoorbeeld een commissaris leveren. Kleine 

particuliere beleggers hebben die invloed niet, maar Van Luijk vraagt zich af of ze die 
moeten krijgen. Wel zou de kleine belegger profiteren van meer openheid over het 
bedrijfsbeleid, net als de rest van de samenleving. De kritische consument kan dan 
een eerlijke afweging maken bij de aanschaf van een product; de aandeelhouder bij 
het inve teren van zijn geld; de werknemer bij het accepteren van een baan. 

In de Europese democratische wereld houdt alleen Georgië Nederland nog gezel chap 
met een benoemde burgemee ter, en dat niet meer voor lang. In Nederland i de geko
zen burgemee ter nu onderwerp van studie: de regering heeft de commis ie 'Dualisme 
en lokale democratie' onder voorzitterschap van prof. Elzinga ingesteld. Vlak voor het 
zomen-eces sprak het kabinet zich echter opeens uit voor superverkiezingen, gelijktij
dige verkiezingen van gemeenteraad en provinciale staten. Hoogleraar staats- en 
bestuur recht Michiels vraagt zich in dit nummer van Idee af of de mini ter-president 
en de mini ter van Binnenlandse Zaken de strekking van dit voorstel wel begrijpen. 
Is het inderdaad domheid van de twee PvdA-coryfeeën om voor superverkiezingen te 
pleiten? Of is juist de slimme opzet zo de direct gekozen burgemeester te verijdelen? 
Michiel roept D66 op om te breken al de coalitiepartner ook dit onderdeel van de 
taatsrechtelijke vernieuwing zullen blokkeren. 

u Elzinga c .. zich over de gekozen burgemeester buigen, maant Michiel Verbeek, 
D66-wethouder in Haren, D66 verder te denken. D66 moet een voorhoedepartij blij
ven. In deze Idee ignaleert Verbeek de maat chappelijke ontwikkelingen waarop de 
partij volgens hem met nieuwe voorstellen moet inspelen. Gelukkig heeft de malaise 
waarin D66 de afgelopen twee jaar terecht is gekomen, elan in de partij aangeboord. 
Het artikel van Verbeek is daar een voorbeeld van. Hopelijk maakt het stuk reacties 
10 die in het volgende nummer van Idee kunnen worden geplaatst. 

Pien van der Hoeuen 
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INTERVIEW 

Tussen · Brussel en het boerenerf 

In gesprek met Laurens Jan Brinkhorst 

V anaf uw aantreden heeft u bij 
diverse gelegenheden gesteld dat 
ethiek in uw denken en handelen 

als minister van Landbouw, Natuurbeheer 
en Visserij een rode draad is. Wat bedoelt u 
daarmee? 
Als je spreekt over moraliteit moet je voor
zichtig zijn. Natuurlijk staan ethiek en ook 
persoonlijke ethiek centraal. Maar in na
volging van Weber maak ik een onder
scheid tussen Gesinnungsethik en Thrant
wortungsethik. Wat ik te vaak heb meege
maakt, bijvoorbeeld in het kernwapende
bat of bij de discussie over abortus of 
euthanasie, is de neiging elkaar op de ge
zindheid aan te spreken. Als we dat doen, 
maken we het leven tot een hel. Het gaat 
mij om de gevolgen van het beleid waar ik 
verantwoordelijk voor ben. Als publieke 
persoonlijkheid hoor je je verantwoorde
lijkheid te nemen. Ik stel de gezindheid 
van de mensen met wie ik in gesprek ben, 
niet ter discussie. Er hoort ruimte te zijn 
voor mensen die anders over de inhoud 
denken - daarmee zijn die mensen niet 
minder ethisch. 

door Kees Verhaar 

Bij de herstart van Paars-II 
trad Laurens Jan Brinkhorst 

aan als minister van LNV. 
Hij heeft inmiddels zijn 

visitekaartje afgegeven door 
productie, mest en land aan 
elkaar te koppelen. Europese 
regels zijn daarbij richtsnoer. 

Maar die niet alleen. 
In gesprek met een minister 

over de noodzaak voor 
politiek en boer om 

verantwoordelijkheid niet uit 
de weg te gaan, over de 

keerzijde van het gedogen en 
over het spannende vak van 

landbouwminister. 

. ----------------------- • 

Boeren zullen daar tegenover stellen dat 
ze, ook door de overheid, jarenlang zijn 
gestimuleerd om te blijven groeien. 
Dat geldt voor de periode tot 1985. Maar 
toen heeft Braks als boerenminister al ge
zegd dat het afgelopen moest zijn. Hij 
heeft echter bakzeil moeten halen. Zo ook 
Bukman. Vervolgens heeft Van Aartsen 
een wet ingediend die door de rechter on
deruit is gehaald. Maar sinds op z'n laatst 
1985 kon iedereen weten dat er een ern
stig probleem lag, dat alleen maar kon 
worden opgelost door een andere draai te 
geven aan de inrichting van het boerenbe
drijf. Het heeft heel duidelijk ook te ma
ken met de opstelling van de boeren. Men
sen die ten tijde van de varkenspest nog 
honderden varkens wegslepen ondanks de 
risico's van besmetting. Het heeft te ma
ken met de mestboycot. Met de trekkers 
die ingezet werden tegen de mineralenre
gistratie. De inzet is daarom dat de wet 
geldt voor iedereen, ook voor de boeren. 

Praten we nu niet wat te gemakkelijk over 
'de' boeren? 

Daar heeft u gelijk in. Individuele boeren zitten in een situatie 
Is dit niet precies wat in de landbouw speelt? Over de doelstellin
gen op termijn is men het min of meer eens, maar nu komt het aan 
op de vraag hoe er te komen en vooral hoe daarbij met elkaar om te 
gaan. 

waar ze niet veel aan kunnen veranderen. En er zijn - gelukkig
ontzettend veel goede boeren. Als ik spreek over 'de boeren' heb ik 
het over de organisaties. Een met de mestmaatregel vergelijkbaar 
voorbeeld doet zich voor bij de gewasbeschermingsmiddelen. Al in 
1993 is bij convenant afgesproken dat in 2000 allerlei lniddelen 
moeten verdwijnen. Maar in enkele sectoren zit men gewoon op 
zijn krent en doet niet veel. En in augustus 1999 wordt dan in eens 
over een oorlogsverklaring gesproken. Het is die houding van trai· 
neren en uitstellen die bijdraagt aan de problemen. Individuele 
boeren zal ik nooit aanspreken, maar boerenleiders die nog steeds 
zeggen 'we hebben eigenlijk geen mestprobleem' zijn, vind ik, on· 
verantwoord bezig. 

Zeker. Om op een goede manier met elkaar om te gaan, besteed ik 
in de plannen veel aandacht aan de sociale dimensie, want ik besef 
volkomen dat het voor de individuele boer om ingrijpende maatre
gelen gaat. Maar daar zet ik tegenover, dat er onder de boeren
stand en haar leiders en ook onder de politiek veel te lang een nei
ging is geweest weg te vluchten van de noodzakelijke koerswijzi
ging, onder meer omdat het zo zwaar zou zijn. Het gaat om de 
vraag wat we willen met de samenleving en om maatregelen voor 
de lange termijn: om duurzaamheid en ons overleven. Er wordt 
nogal wat kritiek geuit dat ik te snel zou gaan, maar dat heeft er 
voor een belangrijk deel mee te maken dat we vijftien jaar lang om 
de hete brij heen hebben gedraaid. 

Kees Verhaar is sociaal-econoom. Hij is werkzaam bij Stow Onderzoek in Wageningen 
en voorzitter van de redac/.ie van Idee. 
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Het opvallende is dat de boerenorganisaties in 1989 onder voorzit· 
terschap van oud-minister Vall der Stee in het rapport Om Schone 
Zakelijkheid al die problemen al gesignaleerd hebben. Dat is tien 
jaar geleden. Waar gaat het dan mis in het spel tussen politiek, boe· 
renorganisaties en individuele boeren? 
Een combinatie van dingen. Een g~brek aan moed bij de boeren· 
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e boeren-

leiders om Ie zeggen waar het op taat. Leider chap heeft te ma
ken met lichting geven. Maar dit is 'ik moet draagvlak hebben, 
anders durfik geen positie in te nemen'. Je moetje nek uit durven 
steken. ct zo'n gebrek aan moed tref je - ook nu weer - aan in de 
poliliek. Frnclies die zich flink op tellen als het om de algemene 
theorieën gaat, maar zodra het op de uitwerking aankomt de eind
verantwoordelijkheid overlaten aan de belangenbehartigers in de 
fructil's. Verder i de onver 'chil1igheid van de samenleving een be
lanwijk punt. We zijn een verstedelijkte samenleving en de niet
IlOl'ren en niel-Iandbouwmen en hebben heel lang de landbouw
pohtiek overgelaten aan de pecialisten, Heel belangrijk 
b ook hel (zelf gekozen) isolement van de sector. Dat zag 
jl' in 8rus:el heel sterk, waar DG 6 (het directoraat
g 'nrmal Landbouw) lol aan de BEniet deelnam aan 
hrt overleg met de andere directoraten over de koers van 
de Commissie omdat ze daar het belang niet van inza
g n. Het geld was er immers toch wel en de wetgeving 
wa, niet nodig, want het werd niet democrati ch 
he tuurd. 

I I'" sprake ('all een breuk, terwijl u bovendiell veel 
zl('Oarc/t'r illzet? 
Tl' lang is de Europe e dimensie ontkend. Europa omvat 
niet alleen e n interne markt waar de Nederland e 
landbouw een geweldig belang bij heeft, maar óók mi
lieu:pelregel die we al in 1991 zijn overeengekomen. De 
ged()()gcultuur die wc in Nederland kennen - wel wetten 
mak n, maar die niet naleven - die i ' zo diep verankerd, 
dat we het gek vinden dat er Europ se regel zijn waar 
d g doogcultuur niet voor geldt. In het buitenland kan 
ik het begrip 'gedogen' niet e n uitleggen. Bovendien, 
en dat is nog fundamenlel r, iedere ondernemer in 
W('lke branche ook kan all en maar functioneren binnen 
('I.'1l gebruik. -milieuruimte. 

Ik l'all 1/11' echter ['(Jurstellell clat bOl!rell zeggell 'dat is 
all maal lII()ui l('Ot u zeMt o('er het gedogen, maar juist 
J)(i6 I,' e n partij die u'el accepteert dat er coffee shops 

doogd u'orden, teru'ijl mijn crrlijke broodwinning .. .' 
n IIr hebhen ze een punt. Maar ik ben ni el verantwoor
delijk vuor dl' cofTCt' shops. Ik b hoor lol de generatie die 
7. Ifi nug nooit c n tickie g rookt h ft. 

(hk nid zonder te inhaleren { 
Ze1~ dal niet, Maar laat duidelijk zijn dal ik in het alge
mI'! n gr 'n voor, tnnder b n van g dog n. We moeten de 
g d()(l wItuur t( r discussie. tellen. D rechtsstaat gaat 
t n und r al. die d ' elg 'n wetten l1Iet nakomt. Zoals met 
d "luid normell \1\n, hiphol, waar het kabinel de eigen welge
\;ng opzij zeI, 

Hij . hiphol Roal hd clan 0111 dl' spanning tUS,ÇCII ecunomie ell 
1/U"CU, (J'lk bij bocreIl zil' j(' clil' haast schizofrcne houding: liefde 
voor d dll'ren, ('/I tegl'lijkertijd hl'/ dlconRbUls mn cle ('("allomie. 
Ik zi di~ panning wel, maar ik hoef geen rekening te houden met 
dil hizofrellie, Dit ,(lort int 'nsie\'e v{'chouderij, m t name in de 
\' rkt n houdcrij, kan gt'\\'cxm niet ml' 'I' in • ederland gegeven de 

JO Iluatie, Punt. m'/lx'hoor jl' de maatschappelijke gevolgen 
\'nn h t I leid wnar j veruntwoordelijk voor benl te verdisconte
ren, AI D ,S'er zie ik dan ook nadrukkelijk de noodzaak om boe· 
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ren die in de verdrukking komen te steunen, zij het zonder tot een 
zieligheidbeleid te willen vervallen, De Verantwortungsethik bete
kent voor mij dat je ruggengraat moet tonen ten aanzien van je 
doelstellingen. 

Rekent u op eenzelfde ruggengraat bij de boeren, op hun onderne· 
merschap dat als Ilellmerkelld voor de sector wordt gezien? 
Precies, want dat ondernemerschap heeft on land lot de tweede 
Agro-macht van Ew'opa gemaakt. Daar zit een geweldig poten
Lieel. Maar dan zou ingezet moeten worden op kwaliteit. Boven-

dien kunnen milieuefTeclen niet over het hoofd worden gezien, die 
moeten worden meegenomen in de kostprijs. Van Aart ens gene
lieke kOJiing raakte all bedlijven, goed of leeht. Ik zet in op het 
indiVIduele ondernemerschap. 

MOI!t dat, nadat cle randvoorwaarden gesteld zijn, zo ver gaan dat 
de oL'erheicl ook de lIlClit'idliele bedrijfsstrategie voorschrijft, bij
II(x)rbeeld door zich, zoo Is de Kamer gedaan heeft, tegell zoge
naamde megabedrijven uit te spreIleII? 

cc, ik doe hier geen uitspraken over schaalgrootte. Ik ben daar 
ni~t erg dogmatisch over. Die discussie moet nog komen, ik heb 
daar nog g n oordeel over. Wel slei ik va t dal het gemiddelde 
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bedrijf, net als de sector, als gevolg van deze ont
wikkeling (het nieuwe mestbeleid, red.) en 
omdat we in een Europese markt functioneren, 
met heviger concurrentie te maken krijgt. Maar 
op dit ogenblik heeft het de grootste urgentie om 
deze manier van produceren te veranderen. 

Die veranderingen brengen kosten met zich mee. 
Die dienen uiteraard in de kostprijs te worden 
verdisconteerd - tenzij u ze wilt subsidiëren. 
Maar dan ligt een deel van de verantwoordelijk
heid dus ook bij de consument, of meer algemeen, 
bij de samenleving. 
Klopt. Niet-landbouwers moeten zich hier ook 
mee bezighouden. 

Betekent dat dat een D66-minister van 
Landbouw niet alleen zendeling moet zijn onder 
de boeren, maar ook in Rotterdam, Delft, enzo
voorts? 
Ik denk dat ik een verbindende schakel moet zijn 
tussen de agrariërs en de rest van de samenle-
ving. 97% van de Nederlanders is geen agrariër en ik behoor 
natuurlijk ook tot die 97%. Ik kan niet zeggen 'Eigenlijk ben ik ook 
een boer, want ik had een grootvader die boer was'. Dat is onzin. 
Maar mijn geloofwaardigheid ten aanzien van de boeren is dat ik, 
als ik met hen tot zaken kom, dat kan uitleggen aan de samenle
ving 

Is het leuk werk? 
Ik vind het enig. Dat komt omdat het een heel ingewikkeld pro
bleem is. Ik heb een vorm van masochisme in de zin dat ik word 
aangetrokken door dingen die moeilijk zijn. 

Een optie voor boeren om met de sociaal-economische ontwikkeling
en om te gaan, kan zijn het vinden van extra vormen van inkomen. 
Het onderhouden van het landschap is daar een bekend voorbeeld 
van. Hoe duurzaam zo'n bron van inkomen is, is voor menigeen 
echter de vraag, omdat de overheid (die dat werk zou moeten beta
len) als een onbetrouwbare partner wordt gezien. 
Het probleem van de onbetrouwbare overheid heeft te maken met 
dat gedogen: ja zeggen en nee doen. We zijn een beetje een land 
van doen alsof. Ik denk dat het poldermodel zich op sommige pun
ten niet verdraagt met de parlementaire democratie. Want parle
mentaire democratie houdt in dat er een overkoepelend, politiek 
gezag is. Het poldermodel heeft met corporatisme te maken. 
Het is te gemakkelijk om te zeggen dat ergens geen draagvlak 
voor is. De samenleving is een beetje amorf aan het worden, er 
kunnen geen harde besluiten genomen worden. Onze pijngrens 
gaat omlaag. Door de hoge welvaart zijn we gewend geraakt pro
blemen met watjes en pijnstillers af te dekken. Denk ook aan de 
samenstelling van de Tweede Kamer. Deze bestaat voor een 
belangrijk deel uit veredelde bureaucraten, veel voormalige amb
tenaren. Hierdoor is de Kamer geen goede afspiegeling van de 
bevolking. Een ingewikkeld vraagstuk, waarvoor het niet gemak
kelijk is een oplossing te vinden. 
Dit hele complex van factoren brengt mensen in verwarring. Dan 
zijn er twee reacties mogelijk. De een is terug naar vroeger: God, 
Nederland en Oranje. De ander is de structuren op de helling te 
zetten, het moet anders. Ik zou nooit een benoemde burgemeester 
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Dit val'kentje huist in de wel-kkamer van Bl"Ïnkhorst 

of commissaris van de koningin willen zijn - dat is het vleesge
worden poldermodel. Zo iemand kan niks, tekent brieven zonder 
verantwoordelijk te zijn en dus zonder daar op afgerekend te kun
nen worden. 

Strekt zich dat voor u, als D66'er, ook uit tot de burger die óók 
medeverantwoordelijk zou moeten zijn? 
Ja, ik denk dat gezag weer zichtbaar en verantwoordelijk moet 
worden gemaakt. Mensen moeten weer bereid zijn risico's te 
nemen. Fouten maken, hoort bij het dragen van verantwoordelijk
heid. Fouten maken, is menselijk. Maar men mag niet aan de zetel 
vastgeplakt zitten. Voor mij persoonlijk geldt daarom the buck 
stops here - en niet het afschuifsysteem. 

Maar juist voor landbouw is dat moeilijk, vanwege de invloed van 
de Europese dimensie waar u het eerder over had. 
Dat is ook zo. De toekomst van de Nederlandse landbouw wordt 
voor een belangrijk deel bepaald in Brussel. Het Nederlandse par
lement heeft daar nog weinig over in te brengen. De Tweede 
Kamer kan uren spreken over de vraag ofvleeskuikenouderdieren 
wel of niet strooisel mogen hebben. Een passionerend onderwerp, 
maar met werkelijk spannende dingen heeft dat politiek niet veel 
te maken. 

Waar zitten die werkelijk spannende dingen dan wel voor de minis
ter van Landbouw? 
Het vormgeven aan de landbouw als economisch maar ook milieu
verantwoord proces in een Europese context. Proberen daar geld 
mee te verdienen, terwijl de hoeveelheid grond beperkt is en we 
ook nog natuurgebied willen behouden. De werkelijk spannende 
dingen spelen zich daarom aan de ene kant af in de contacten met 
individuele boeren, bijvoorbeeld varkenshouders in Ysselsteyn 
waar ik later vandaag heenga, en aan de andere kant in Brussel. 
Dat is een tall order, maar het duurt maximaal drie jaar. 

Dan is het afgelopen, dan is er geen politieke toekomst meer voor 
Laurens Jan Brinkhorst? 
Dan zijn er nieuwe verkiezingen . • 
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De gevestigde orde 
en de Betuwelijn 
De productietijd van dit blad is een week of zes; als columnist loop je dus een aar
dige kans achter de actualiteit aan te lopen. Wat vandaag actueel is, kan over zes 
weken geschiedenis zijn. Maar met het onderwerp 'Betuwelijn' durf ik dat risico 
wel te lopen. Al een jaar of zes verduistert dat onderwerp de vaderlandse politie
ke hemel en dat zal nog wel even zo blijven. Zelfs als het wordt afgeblazen, zal dat 
niet binnen zes weken gebeuren. Afblazen gaat langzaam. 

Veel wijst er op dat het die kant uitgaat. De euforie van het allereerste begin ligt 
ver in het verleden: een goederenlijn die een einde zou maken aan het buitenge
woon milieu-onvriendelijke vrachtverkeer over de weg. Al die stinkende diesels -
weg er mee. De oudjes onder ons herinnerden zich weliswaar het Belgische project 
'de ijzeren Rijn' (Antwerpen - Roergebied per spoor) dat nooit een succes was 
geworden omdat met het buitengewoon efficiënte vervoer te water (Rotterdam
Roergebied) toch niet viel te concurreren; één rijnaak vervoert net zoveel als vijf 
tig spoorwagons dus die Belgen konden ons niks maken - zo ongeveer was het 
betoog van mijn aardrijkskundeleraar. 
Maar de wereld verandert en misschien is het spoor intussen veel efficiënter 
geworden, misschien gaat het per trein wel veel sneller; en is niet overal in Europa 
het vervoer per spoor aan een soort revival bezig? Dat soort overwegingen speelde 
door mijn hoofd toen ik als senator in 1993 mocht meebeslissen over de PKB 
Betuwelijn. Het voornaamste argument om voor te stemmen was eigenlijk dat er 
geen serieuze redenen waren om tegen te zijn. Natuurlijk: de lijn zou geluidshin
der opleveren, er zou moeten worden afgebroken en elders opgebouwd en hier en 
daar zou wat natuurschoon verdwijnen - maar daar zou veel tegenover staan. 
Toch hebben juist al die compenserende plannen dat ene grote bezwaar opgeroe
pen: de kosten. 
Wat voor andere mooiere dingen kun je doen met al dat geld? De stadstaat 
Nederland heeft dringend behoefte aan een zodanig openbaar vervoer dat de 
dagelijkse forens zijn auto thuislaat - veel beter dus dan de uitgewoonde NS en 
het lokale / regionale openbaar vervoer kunnen bieden. Zelfs een tramtunnel is al 
te moeilijk - zoals in Den Haag al maandenlang te zien is. Wie iedere morgen de 
{iles in de Randstad meemaakt, heeft allang begrepen dat er iets moet gebeuren. 
Rekeningrijden zal niet helpen want de overgrote meerderheid van de automobi
listen heeft geen alternatief Een grootstedelijke agglomeratie heeft behoefte aan 
een samenhangend urbaan vervoersnet - en niet aan prijsmaatregelen. 

Er bestaat bij ons een vreemd contrast tussen ruimtelijk verkeer en geldverkeer. 
Betalen en ontvangen is efficiënt geregeld. Dank zij de elektronica schuiven de 
bedragen moeiteloos heen en weer; nu nog in guldens en straks in euro's - in ons 
halve werelddeel, van Ameland tot Sicilië en alles wat daar tussen ligt. De beslis
singen die het pinnen, chippen, flappen tappen, electronic banking en de Euro 
mogelijk maakten zijn zonder veel gedoe genomen. Vaak merkten we het pas toen 
het al zover was. Hoe komt dat? Bijna iedereen had voordeel van die ontwikke
ling. 
In de uervoerssector is dat anders. Er zijn altijd veel bezwaren en bezwaarden. 
Ons bestuurlijke stelsel slaagt er nog steeds niet in om daarmee passend om te 
gaan. Onze infrastructurele beslissingen zijn vaak slordig, slecht afgewogen, bela
den met prestige, grote woorden en een beetje 'op hoop van zegen'. 
De lotgevallen van de Betuwelijn zijn al met al niet uniek maar juist exempla
ri ch. Betere beslissingen zullen pas genomen worden als we beter kunnen bestu
ren. En daar is de gevestigde orde nog niet zo erg vaardig in . • 
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door Jan Vis 

Mr. JJ. Vis is lid van de Raad van 
State en oud-hoogteraar staats
recht. 
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Corporale governance 

Een redactionele inleid ing op het thema 

H et begrip corporale gouernance, de manier waarop het bestuur van een onderneming en de 
controle daarop door de verschillende belanghebbenden geregeld zijn, is ontstaan in de 

Angelsaksische wereld. Na een aantal geruchtmakende faillissements- en fraudezaken is echter 
ook in Nederland de discussie over een effectiever toezicht op het bestuur van ondernemingen 
goed op gang gekomen. 
Opvallend daarbij is dat de publieke discussie over dit onderwerp tot nu toe voornamelijk uitgaat 
van wat Nyenrode-professor Henk van Luijk de smalle benadering van corporate governance 
noemt. De discussie richt zich namelijk op de aandeelhouders, de shareholders, in plaats van op 
alle belanghebbenden, de slakeholders. Die smalle benadering van corporate governance geldt 
niet alleen voor de commissie-Peters, die in opdracht van het bedrijfsleven als eerste kwam met 
een reeks aanbevelingen ter verbetering van bestuur en toezicht van ondernemingen, maar ook 
voor de zwaar op die aanbevelingen leunende behandeling door het kabinet. Van Luijk ziet COl'

porate governance liever als deel van een bredere benadering waarin niet alleen aandacht gege
ven wordt aan de besluitvormings- en controlestructuur, maar vooral ook aan het tot stand bren
gen van een mentaliteitsverandering. Meer openheid leidt, op de lange duur, tot meer efficiency, 
stelt hij, maar dat besef is nog niet overal aanwezig. Natuurlijk dienen bij een dergelijke menta
liteitsverandering alle belanghebbenden betrokken te worden, en niet alleen maar de kapitaal
verschaffers. 

Die benadering moet een sociaal-liberale partij als D66 aanspreken, en is in zijn volle breedte dan 
ook terug te vinden in het pleidooi voor maatschappelijk ondernemen van fractie-woordvoerder 
Jan van Walsem in dit nummer van Idee. Het is in dit verband opvallend dat Xander Mol, lid van 
de SWB-Werkgroep Algemene Economie, zich in zijn artikel in deze Idee zo afwijzend toont tegen
over de invoering van een zogenaamde werknemerscommissaris, zoals men die ook in Duitsland 
kent. Van Luijk denkt dat de vakbeweging helemaal niet op een commissaris van eigen huize zit 
te wachten. Het zal hem dan ook verbazen dat FNV-voorzitter Lodewijk de Waal in dit nummer 
van Idee voor een werknemerscommissaris pleit. Constantijn Dolmans, lid van de programma
commissie van D66, wil zelfs mensenrechten- en milieuactivisten opnemen in de Raden van Com
missarissen. 
Waar Mol, Van Luijk en De Waal het duidelijk wel over eens zijn is dat een herziening van het 
structuurregime, de manier waarop in Nederland commissarissen worden benoemd, noodzakelijk 
is. Ook de recente voorstellen van de programmacommis ie voor het D66-najaarscongres bewe
gen zich in die richting. Onder het huidige structuurregime benoemt de Raad van Commissaris
sen zijn eigen leden, vaak oud-directieleden. Commissarisfuncties worden verdeeld en opeenge
stapeld binnen een klein kringetje old boys, als gevolg waarvan de onafhankelijkheid van de Ne
derlandse Raden van Commissarissen hoogst twijfelachtig genoemd kan worden. Dat daar ver
andering in moet komen is de meeste mensen wel duidelijk, alleen de regering lijkt daar nog 
anders over te denken: haar jongste voorstellen beogen weliswaar wat meer openheid te bereiken 
in de verslaglegging van ondernemingen, maar laten het structuurregime zelf geheel intact. Aan 
D66 de schone taak om ook dit onderdeel van de samenleving te democratiseren. 

Herman Beun 
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De hegemonie van het 
old boys' network 

Politiel~e implicaties van corporate governance 

Naar aanleiding van een aantal 
geruchtmakende faillissementen 
en fraudes, en het hiermee sa

menhangende verlies van vertrouwen van 
het publiek in het bestuur en de interne be
heersing van ondernemingen, is de afgelo
pen jaren de discussie ontstaan omtrent 
het onderwerp corporale governance. Cor
porate governance is het geheel van struc
turen, regelingen en conventies dat bepa
lend is voor de wijze waarop en de effecti
viteit waarmede een vennootschap - door 
middel van een door prikkels en tucht gere
geerde interactie tussen stakeholders -
wordt bestuurd en gecontroleerd) De dis
cussie over corporate governance is in eer
ste instantie met name in de Verenigde 
Staten en het Verenigd Koninkrijk ge
voerd. De verdergaande internationalise
ring van de Nederlandse economie en de 
vergrote internationale aandacht voor de 
positie van de aandeelhouder waren voor 
de Vereniging Effecten Uitgevende Onder
nemingen en de Vereniging voor de Effec
tenhandel aanleiding ook in Nederland een 
commissie-corporate governance in te stel
len. In 1997 heeft deze commissie, inmid
dels beter bekend als de commissie-Peters, 
haar rapport gepresenteerd met veertig 
aanbevelingen voor 'goed bestuur, ade
quaat toezicht en het afleggen van verant-
woording'. 

door Xander M ol 

Door het verschijnen van de 
aanbevelingen van de 
commissie-corporate 

governance en de hierop 
volgende evaluatie is de 

discussie over Nederland als 
'beschermingsconstructie
paradijs ' en de geringe 

invloed van aandeelhouders 
op het ondernemingsbeleid 
weer volop in de aandacht. 
Binnen de politiek rijst de 

vraag of de door de commis
sie aanbevolen zelfregulering 
tot een bevredigende uitkomst 

kan leiden. Na een analyse 
van het onderwerp schetst 
Xander Mol de contouren 
van een sociaal-liberaal 
beleid op het gebied van 

corporate governance. 

• --- . 

van de Raad van Commissarissen (RvC) 
zoveel mogelijk te garanderen en de kapi
taalverstrekkers een grotere invloed te 
geven op het ondernemingsbeleid. 

Opvolging aanbevelingen 

Om een beeld te krijgen in hoeverre de 
aanbevelingen van de commissie-Peters 
werden opgevolgd, betrof één van de veer
tig aanbevelingen van de commissie een
malig de naleving van de aanbevelingen 
te controleren. Eind 1997 is hiertoe de mo
nitoring-commissie-corporate governance 
geïnstalleerd; eind 1998 werd het onder
zoeksrapport van deze monitoring-commis
sie gepresenteerd. Het onderzoek omvatte 
alleAEX-fondsen (26) enAMX-fondsen (21) 
en 112 overige beursgenoteerde fondsen. 
De essentie van het monitoring-rapport 
betrof het in kaart brengen in hoeverre de 
invloed van de aandeelhouder bij deze on
dernemingen werd beperkt ten opzichte 
van de situatie waarbij deze aandeelhou
der volledig stemrecht zou hebben. De 
door de monitoring-commissie onderschei
den beperkingen zijn: 
• Het certificeren van gewone aandelen, 
met als gevolg dat het stemrecht van deze 
aandelen niet bij de kapitaalverschaffer 
berust, maar bij een administratiekantoor 
die formeel houder van de aandelen is; 

De discussie over corporate governance heeft zich in Nederland 
met name toegespitst op de werking van de Raad van Com
missarissen (het toezicht) en van de Raad van Bestuur (de lei
ding), alsmede op de rol van de aandeelhouders en certificaathou
ders (de kapitaalverschaffers). De belangrijkste aanbevelingen 
van de commissie hebben dan ook als doel de onafhankelijkheid 

• Aandelenpakketten met geconcentreerde zeggenschap (meer 
dan veertig procent van de aandelen zijn in het bezit van een enke
le aandeelhouder); 

Drs. X.A./I. Mol RA is econoom en register accountant. Hij is lid van de SWB -werkgroep 
Algemene Economie. 
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• Prioriteitsaandelen; 
• Het structuurregime; 
• Beschermingsprefs, die zonder tussenkomst van de aandeelhou· 

1) Moerland, P.W, 1995 'Corporate govemance: schakering, reikwijdte en definiëring'. 
Maandblad voor Accountancy en Bedrijfseconomie, jrg. 71 nr /2, pp. 657-665. 
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ders uitgegeven kunnen worden om als afweer tegen een onge
wenste overname te dienen. 
In tabel lis weergegeven hoeveel van de onderzochte onderne
mingen beperkingen voor de invloed van aandeelhouders kennen. 
Per maatschappij is alleen de meest vergaande maatregel geteld, 
om dubbeltellingen te voorkomen. Uit deze tabel blijkt dat van 
alle onderzochte ondernemingen slechts 8% (13 ondernemingen) 
geen enkele maatregel gebruikt. Van de AEX- en AMX-fondsen 
bleek slechts één onderneming geen beperkingen te kennen. 

Maatregel AEX AMX Overig Totaal 

Certificering 31% 52% 33% 35% 
Pakketten > 40% 23% 10% 19% 18% 
Prioriteitsaandelen 27% 19% 13% 16% 
Structuurregime 15% 19% 18% 18% 
Beschermingsprefs 0% 0% 6% 4% 
Geen beperkingen 4% 0% 11% 8% 

Tabel 1: Onderscheiden vormen van beperkingen 
(Bron: Mertens, 1999) 

Hel, Nederlandse structuurregime 

Een belangrijke reden voor het feit dat bijna alle ondernemingen 
de zeggenschap van aandeelhouders beperken, is het structuurre
gime, dat binnen het Nederlandse vennootschapsrecht verplicht is 
gesteld voor grote ondernemingen.2 Bij deze ondernemingen wor
den de aandeelhouders belangrijke bevoegdheden ontnomen en 
worden deze bevoegdheden overgedragen aan de RvC. Dit houdt 
onder meer in dat de RvC mag besluiten over benoeming en ont
lag van bestuurders en hij toestemming dient te verlenen aan 

bepaalde categorieën van bestuursbesluiten.3 Bovendien krijgt de 
RvC het recht van gecontroleerde coöptatie.4 Dit laatste houdt in 
dat leden van de RvC hun opvolgers in principe zelf mogen benoe
men. De ondernemingsraad en de vergadering van aandeelhou
ders bezitten alleen een geclausuleerd vetorecht en een advies
recht bij de benoeming van nieuwe commissarissen. 
Het tructuurregime is ontstaan vanuit de bezorgdheid dat door
dai het aandelenbezit steeds meer werd verspreid over vele ano
nieme aandeelhouders de invloed die kapitaalverschaffers als 
eigenaar op de onderneming uit konden oefenen steeds geringer 
werd, Bij grote ondernemingen werd daarom een versterkt toe
zicht van een onafhankelijke RvC van groot belang geacht. 
Hei ysteem van gecontroleerde coöptatie heeft echter als gevaar 
dai de RvC een vrij gesloten instituut wordt, dat zijn leden met 
name werft uit een beperkte kring van mensen van het old boys' 
network van voormalige topbestuurders. Het is de vraag of de be
langenbehartiging van de diverse stakeholders, de belanghebben
den bij de onderneming zoals de werknemers en de aandeelhou
der , maar ook bijvoorbeeld de milieubeweging, hiermee optimaal 
i gegarandeerd, Ook in de politiek is dit nadeel niet ongemerkt 
gebleven. Minister Zalm van Financiën heeft zich in het verleden 

li ln Ilrtlktl263/id 2 BIV2 wordt vastgesteld wanneer vall eell grote venlwotsclwp 
'pmkr i.l, 
.~I tlmkr/272 en 274 BW2, 
41 trllkrl 268 B1r'2, 
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kritisch uitgelaten over het structuurregime. Volgens hem wordt 

door de RvC aan een slecht functionerende Raad van Bestuur 
(RvB) te veel ruimte gelaten. Ook D66 stelt in het meest recente 
verkiezingsprogramma: 'Het toezicht van aandeelhouders en 
werknemers op het bestuur van de onderneming moet worden 
versterkt. D66 meent dat er een fundamentele discussie moet 
plaatsvinden over het ondernemingsbestuur waarbij alle belan
gen van alle betrokkenen aan de orde komen. Herziening van het 
structuurregime is daarvoor de aangewezen weg en wel in het bij
zonder op het punt van aanstelling en ontslag van commissaris
sen. Deze dienen in de eerste plaats de belangen van de aandeel
houders en werknemers te vertegenwoordigen. Zij moeten ontsla
gen kunnen worden als ze het vertrouwen hebben verloren, ze 
mogen niet onbeperkt herbenoembaar zijn en het aantal commis
sariaten per persoon moet beperkt worden'. 

Rijnlands vers u,s Angelsaksisch 

Bij een internationale vergelijking valt een opmerkelijk verschil te 
bespeuren tussen Amerikaanse en Engelse ondernemingen ener
zijds en Nederlandse en bijvoorbeeld Duitse ondernemingen an
derzijds. In de Verenigde Staten en het Verenigd Koninkrijk wordt 
de invloed van aandeelhouders aanzienlijk minder beperkt en 
bestaat er naast de dagelijkse leiding van het bedrijf, de zoge
naamde executive members of the board, geen apart toezichthou
dend orgaan als een RvC. Angelsaksische bedrijven kennen wel 
toezichthoudende bestuurders naast het dagelijks bestuur, de 
zogenaamde non-executive members of the board, maar zij maken 
in principe deel uit van dezelfde board en hebben zeker niet de 
bevoegdheden die een Nederlandse RvC onder het structuurregi
me heeft. 
De Jong verklaart dit verschil uit een verschillend ondernemings
model dat de betreffende landen hanteren.5 Het zogenaamde 
Angelsaksische ondernemingsmodel kenmerkt zich door besluit
vorming door de ondernemingsleiding die achter'af ter goedkeu
ring wordt voorgelegd aan de kapitaalverstrekkers. Binnen het 
Rijnlandse ondernemingsmodel speelt overleg vooraf mei de be
langrijkste belanghebbenden over het te voeren ondernemingsbe
leid een grote rol: de RvB overlegt vooraf met de RvC en de onder
nemingsraad en bijvoorbeeld met de banken. 
Het Rijnlandse ondernemingsmodel kent een aantal voordelen. 
Een aandeelhouder kan door de scheiding tussen leiding en kapi
taalverstrekking geen direct toezicht houden op de aanwending 
van zijn kapitaal. Wanneer beslissingen van het management 
achteraf worden voorgelegd aan de aandeelhouders, bestaat het 
risico voor de aandeelhouder dat door een verkeerde investerings
beslissing de waarde van zijn investering is gedaald. De aandeel
houder eist in dit model daarom een hoger rendement op zijn 
investering om dit risico te compenseren, Bij overleg voorafis het 
risico voor de aandeelhouder van voor hem nadelige besluiten la
ger en zullen derhalve de vermogenskosten voor de onderneming 
lager kunnen zijn door de lagere rendementseis. Overleg vooraf 
met alle aandeelhouders is echter moeilijk denkbaar omdat het 
bedrijf zo zijn gehele bedrijfsstrategie ook voor concurrenten open
baar maakt. Een onafhankelijke RvC kan echter hier de belangen 

5) Zie Jong, lI.rv. de, 'Rijnlandse ondenwmingen presleren heler', ESIJ m(tarl /996, 
pp.228, 
6) Zie Nooleboom, lJ, 'Stemmen mei de loeien of OIedeg', ESHjuIli /997. pp, 477. 
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van de aandeelhouder behartigen. De aandeelhouder levert in
vloed achteraf op de besluitvorming in ten gunste van een beter 
toezicht vooraf.6 Dit model lijkt tevens meer recht te doen aan het 
stakeholders capitalism, het rekening houden met alle betrokke
nen bij een onderneming, in tegenstelling tot het pure sharehol
ders capitalism, waar alleen met de belangen van de aandeelhou
ders rekening gehouden wordt. De RvC kan immers met meer 
belangen rekening houden dan alleen dat van de aandeelhouder. 
Tot slot blijkt uit onderzoek van de Jong de druk van de kapitaal
markt en de hieruit volgende rendementseisen een negatief effect 
te hebben op de groei van de arbeidsproductiviteit, de groei van de 
totale toegevoegde waarde en de groei van de werkgelegenheid in 
landen met een Angelsaksisch ondernemingsmodel. 

Besc/'ermÏllgscoIlSI.ructieparadijs 

In Nederland lijken de wetgever en de aandelen-uitgevende on
dernemingen echter enigszins te zijn doorgeschoten in het Rijn
landse model. De nadelen van dit ondernemingsmodel zijn in ons 
land dan ook evident aanwezig. Zoals hierboven aangetoond, kent 
Nederland bijna geen bedrijf waar de aandeelhouders volledige 
zeggenschap hebben. Ons land is hierdoor een paradijs voor be
schermingsconstructies. 
Het systeem van gecontroleerde coöptatie van de RvC en het dele
geren van de benoemings- en ontslagbevoegdheid van de RvB aan 
de RvC heeft als gevolg dat zowel de onderneming als de RvC afge
schermd worden van al te veel kritiek van buitenaf. Een frisse 
wind van buitenaf is bijna niet mogelijk. De commissarissen in 
Nederland vormen namelijk een beperkte, homogene groep van 
voornamelijk oud-bestuurders, die meestal ook nog eens meerde
re commissariaten en functies naast elkaar uitoefenen. De vraag 
is of belanghebbenden bij de onderneming door de beperkte in
vloed die ze op de samenstelling van de RvB en RvC bezitten hun 
stem kunnen laten gelden. Bij bedrijven die naast het structuur
regime ook nog een certificering van hun aandelen toepassen of 
een situatie van geconcentreerde zeggenschap kennen, wordt de 
reeds beperkte invloed van de individuele aandeelhouder op de 
samenstelling van bestuur en toezicht zelfs geheel tot nul geredu
ceerd. 
De commissie-Peters doet aanbevelingen om de onafhankelijkheid 
van de RvC te garanderen door onder meer belangenverstrenge
ling tegen te gaan. Ook adviseert de commissie om maatregelen 
die de invloed van de aandeelhouder beperken, te evalueren. Aan 
het structuurregime wil de commissie niet tornen. Bovendien is 
het uitgangspunt van de commissie zelfregulering. 
De werkgeversorganisatie VNO-NCW steunt de commissie in 
haar adviezen. Wel benadrukt VNO-NCW dat de aard en de groot
te van de beursgenoteerde ondernemingen en de omstandigheden 
waarin zij opereren zich niet lenen voor uniforme regelingen. 
Iedere onderneming moet daarom volgens VNO-NCW zelf bekij
ken in hoeverre zij de aanbevelingen wil en kan overnemen. Wan
neer een aanbeveling niet wordt overgenomen, zou echter wel ex
pliciet duidelijk gemaakt dienen te worden waarom dit niet ge
beurt. 

Naar een sociaal-liberaal beleid 

Op het onderwerp corporate governance zou D66 zich bij uitstek 
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kunnen profileren. Een sociaal-liberaal beleid ten aanzien van cor
porate governance houdt mijns inziens in dat de overheid met 
haar regelgeving een besturingsmodel van ondernemingen stimu
leert dat een open en helder bestuur van (met name grote) onder
nemingen voorop stelt. Binnen dit beleid dienen niet eenzijdig 
werknemersbelangen de overhand te krijgen, maar mag ook geen 
sprake zijn van aandeelhoudersmacht ten koste van alles. Uit
gangspunt zou moeten zijn een autonoom onderneming beleid, 
met als randvoorwaarde een adequate invloed van werknemers en 
aandeelhouders hierin. Bovendien dienen voldoende mogelijkhe
den aanwezig te zijn om tijdig in te grijpen als het bestuur faalt. 
Juist op het laatste punt schiet het huidige Nederlandse struc
tuurregime tekort. Doordat door middel van een coöptatiesysteem 
de RvC zelfkan beslissen over ontslag en benoeming van commis
sarissen en bovendien deze RvC ook als enige de bevoegdheid 
heeft tot benoeming en ontslag van leden in de RvB, behoren de 
leden van de RvB en de RvC te vaak tot een zeer beperkt clubje 
mensen. Bij inadequate leiding van de RvB en inadequaat toezicht 
van de RvC wordt vaak niet of te laat ingegrepen, omdat een kri
tische blik van buitenaf ontbreekt. 
Maatregelen die de commissie-Peters voorstelt om de onafhanke
lijkheid van de RvC te bevorderen, namelijk het niet onbeperkt 
herbenoembaar maken van commissarissen, het maximeren van 
het aantal commissariaten en meer openheid over bijvoorbeeld de 
beloning, zijn een stap in de goede richting. De commissie laat het 
bestaande structuurregime echter ongemoeid. Zonder herziening 
van het coöptatierecht van de RvC en het alleenrecht van de RvC 
bij benoeming en ontslag van de RvB kan echter van daadwerke
lijke invloed van werknemers en aandeelhouders op slecht func
tionerend bestuur geen sprake zijn. 
Binnen het overheidsbeleid ten aanzien van cOl'porate governance 
dient verder gewaakt te worden voor een onevenredige invloed 
van een enkele groep van stakeholders en dient de autonomie van 
het ondernemingsbeleid voorop te bljjven staan. De in vakbonds
kringen wel bepleitte werknemerscommissaris in de RvC is van
uit dit oogpunt geen goed idee. Aan de andere kant kan het ver
bieden van alle maatregelen die aandeelhoudersmacht inperken, 
leiden tot te veel kortetermijndenken in het ondernemingsbeleid. 
In extremo kan het bovendien leiden tot een 'cowboykapitalisme' 
dat in de Verenigde Staten in het verleden veel schade heeft 
berokkend aan overige stakeholders en er toe heeft geleid dat ook 
in de Verenigde Staten beschermingsconstructies eerder regel dan 
uitzondering zijn. 
Herziening van het structuurregime, ten minste op de punten van 
het coöptatierecht van de RvC en het alleenrecht van de RvC tot 
ontslag en benoeming van leden van de RvB, is een belangrijk ele
ment binnen een sociaal-liberale visie op corporate governance. 
D66 zou er verder goed aan doen het streven tot zelfregulering van 
de commissie-Peters te ondersteunen. Geen bindende maatrege
len tegen beschermingseonstructies derhalve, maar een beleid op 
grond waarvan bedrijven, mits goed beargumenteerd en voldoen
de openbaar bekendgemaakt, zelf mogen oordelen wanneer welke 
besehermingsconstructies nodig zijn om de ondernemingsconti
nuïteit en de belangen van alle stakeholders te waarborgen. Voor 
de wetgever resteert alleen een taak als deze zelfregulering uit
eindelijk niet blijkt te voorzien in adequate toeljehting in de jaar
rekening van ondernemingen ten opzichte van eorporate gover
nanee . • 
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Zelfsturend vermogen 
hiedt meeste rendement 
Prof. Van Luijk en de ethiek van het ondernemen 

Het Bolkestein-paviljoen deto
neert op de campus van de be
drijfsuniversiteit langs de Vecht 

in Breukelen, die in 1946 werd opgericht op 
initiatief van toenmalige topmensen van 
AKZO. KLM, Philips, Shell en Unilever. De 
mee te andere gebouwen hebben meer de 
allure van Bommelstein. Het noodgebouw, 
vernoemd naar de minister van Onderwijs, 
Kun ten en Wetenschappen G. Bolkestein 
(ja, vader van), was naar schatting acht 
jaar lang nodig, maar heeft het 25-jarig ju
bileum alweer een decennium achter de 
rug. Het gaat chuil in het groen achter het 
dertiende-eeuw e kasteel en huisvest het 
European Institute for Business Ethics 
(Ethiek van hel ondernemen), waaraan 
Henk van Luijk verbonden is als hoogle
raar. 

f~fTi(';e,,('y 

Gevraagd naar de meest sociaal-liberale be
nadeling van corporate gouernance (letter
lijk 'bedrijfsbeleid', ook wel vertaald als 
'maatschappelijk ondernemen'), bepleit hij 
zo veel mogelijk terughoudendheid van de 
overheid. Van Luijk: 'We hebben het over de 

door Arthur Dlof 

Heel aardig dat het bedrijfs
leven zelf het initiatief nam 
tot een commissie die het 

toezicht en bestuur bij 
bedrijven kritisch onder de 
loep nam, vindt Nyenrode
professor Henk van Luijk. 

Maar deze commissie-Peters 
verloor de brede context van 
het 'verantwoordelijkheids-
management' uit het oog en 

kwam met vrijblijvende 
aanbevelingen. Niet dat er 
dus wetten moeten komen. 

Het proces kan beter 
'meanderen'. Van Luijk 

plaatst corporate governance 
in een brede,. perspectief. 

• • 

schiet', vervolgt hij, 'maar als u mij 
vraagt corporate governance le bezien 
vanuit het perspectief dat ik gewend ben, 
dan hebben we het niet zozeer over poli
tiek-ideologische motieven, maar veel 
meer over motieven van efficiency. Ik ben 
ervan overtuigd dat waar een organisatie 
zichzelf reguleert, op basis van gedeelde 
overtuigingen, dat daar het effect langdu
riger is dan wanneer zij zich laat regule
ren. Dat is betrekkelijk simpel en het 
heeft met poliliek niet zo verschrikkelijk 
veel te maken.' 
Van Luijk bestrijdt niet dat het uitblijven 
van wetgeving kan betekenen dat onder
nemingen rustig afwachten wat komen 
gaat en intussen misstanden en scheve 
verhoudingen laten voortbestaan. Maar 
dat doen ze dan mel gevaar voor eigen 
leven, want een onderneming is meer 
dan een kapitalistische. louter winstge
nererende machine. Om het met D66-
Kamerlid Jan van Walsem te zeggen: 
'Hel goede imago van een bedrijf straalt 
af op zijn werknemers. Zijn producten 
worden door kritische consumenten 
graag gekocht. Het is eigenlijk een nieuw 

interne verantwoordelijkheden en de verdeling daarvan binnen 
public-relationsbeleid: Dat blijkt temeer 

waar andere belanghebbende maatschappelijke krachten (de sta
keholdersl het veranderingsproces. ook tegen de keer, toch in gang 
zetten. Van Luijk: 'Natuurlijk, van rechtstreekse beïnvloeding dro
men we allemaal, maar onder chat de gecombineerde invloed niet 
die uitgaat van openbaarheid, herhaling en vraagstelling. We heb
ben het hier over het zelf op zoek gaan naar je verantwoordelijk
heden, ook waar ze nog niet zijn gedefinieerd, of waar de praktijk 
ze wat uit zicht heeft laten verdwijnen. De publieke opinie kan 
hier een duidelijk eigen instrument zijn van stuling, en ook belan
genorganisaties en groeperingen die specifieke informalie of zeg
gen chap opeisen, zullen op de stoep blijven staan waar de inter
ne bereidheid en de externe regelgeving nog niet toereikend zijn. 

en bedrijf. Idealiter zou dat een taak moeten zijn waarvoor de 
organi atie zelf voorzieningen treft uit een besef van de eigen ver
antwoordelijkheid en de noodzaak van een zekere, toereikende 
mate van openheid en transparantie. Er is niks op tegen als dat 
ond rsteund kan worden door een wettelijke regeling die voor 
iedere n geldt, zodat niet iedere onderneming weer zelf het wiel 
hoen uit te vinden, want dat zou toch wat bezwaarlijk zijn. Maar 
de bedlijf: leiding en het bestuw' van de organisatie moeten zich 
afvragen wat el' van hen verwacht kan worden en wat zij bereid 
zijn aan vel'Untwoordelijkheden op zich te nemen. Is dat sociaal
liIx'raal genoeg? U moel me maar wat afremmen als ik te ver door-

/I,. I. O/,y'/I ww/mulin", '·II/W.\ afW.fOJlI'IIJllur "mdreril/t'lI'ur 1Il/l hel illmidrft./ .. IIIIJI

lall' /tit·,·" "~"/Ïjkll' 1i/){)·/1111/ilr::illl·. Di,i!. Dil illim 11'1/ kI/CIm rol \111111/1111'1 IIII·tI,." "rklll/i ftll/ 11,.,,1/,," /1"1111. ""lwI"ur 1'111' Id, ·,·. 
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Nyem"ode-pl"ofessOl" Reuk vall Luijk 

Dat hele spel moet gespeeld worden, en dat is een multivocaal pro
ces. Stokjes worden overgegeven, bondgenootschappen komen en 
gaan. En hetzelfde geldt voor de vraag hoe je je feitelijke work 
force betrekt in dit hele proces. Het is een gecombineerde strate
gie van frapper toujours, mensen binnen de onderneming die het 
aan de orde stellen, de politiek die zich erover buigt, acties van 
belangengroepen om medewerkers duidelijk te maken waar ze bij 
betrokken zijn, of ze het nu weten of niet. Er is niet een vertrek
punt en een aankomstpunt en een set instrumenten die bij het 
juiste gebruik vanzelf de weg opleveren. Vergeet het maar.' 

Wakker 

Van Luijk behaalde academische titels in de psychologie, sociolo
gie, filosofie en theologie. Hij draait de hand dan ook niet om voor 
de sociaal-wetenschappelijke vraag hoe je vorderingen op dit vlak 
dan kunt toetsen. Of, om het met VVD-minister Zalm van 
Financiën en de commissie-Peters te zeggen: 'meten is weten.'Van 
Luijk: 'Feit is in elk geval dat in de afgelopen tien, vijftien jaar het 
bewustzijn onmiskenbaar gegroeid is. Het is dus niet hopeloos, het 
is niet zo dat iedere keer opnieuw is gebleken dat je tegen een 
muur oploopt. Nee, de verhoudingen liggen niet meer zo zwart-wit 
als tijdens de vorige generatie. Ik heb redelijk veel vertrouwen in 
de vereende krachten van de publieke opinie, de organisaties en 
de politiek, en in het wakker worden van het management zelf. Op 
den duur weet je niet meer wie nu wie wakker heeft gemaakt. 
Maar vraag dus niet naar de rechte weg. Dit is, en ik zeg niet een 
zwalken, maar een meanderen langs versterkingen van de 
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bewustwording, langs de eisen van de samenleving, langs schan
dalen die je niet nog een keer in de krant wilt hebben. De niet afla
tende druk van de samenleving moet ervoor zorgen dat er voort 
durend aanpassingen worden afgedwongen, voor zover ze al nie~ 
gegenereerd worden uit een redelijke mate van eigen inzicht in het 
belang ervan. En na tien, vijftien jaar merken we opeens dat we 
een heel eind zijn opgeschoten. Maar hoe we er precies gekomen 
zijn .. .' 
De inbreng van de eigen work force is voor een deel door de over
heid gereguleerd in de Wet op de Ondernemingsraden (WOR), 
Minister Zalm noemde bij de presentatie van het tweede rapport 
van de commissie-Peters, het zogenaamde monitoring-rapport, d 
Ondernemingsraad (OR) een 'belangrijk intern forum' waar het 
bestuur verantwoording heeft afte leggen. Maar Van Luijk is niet 
onder de indruk van de praktijk met dit medezeggenschapsli' 
chaam: 'Precies waar het gaat om dit soort vrij fundamentel~ 
zaken, heb ik niet de indruk dat de OR een voorloperspositie 
inneemt. De raden hebben tal van mogelijkheden maar een 
beperkt blikveld. Ze laten mogelijkheden liggen. Op papier zijn ze 
de aangewezen gesprekspartner voor het bestuur, maar ze vullen 
hun rol niet goed in. Er is natuurlijk de eeuwige strijd tussen vak
bond en OR, maar ik vind dat de raden in Nederland door de ban 
genomen geen markante positie innemen als het gaat om mee 
dan de onmiddellijke belangen van de mensen in de organisatie, 
die natuurlijk ook behartigd moeten worden. Als je ergens een 
stem kunt laten horen, dan moet je dat ook doen.' 
Van Luijk sluit niet uit dat het gebrek aan betrokkenheid bij de 
bredere ontwikkelingen van de gemiddelde OR voor een belang" 

I DEE - OKTOBER '99 

rijk deel ti 
zo is, aldu 
je ook zeg! 
stem. Dan 
gen. Het i 
scherpen. 
waar men 
en verant1 
siegroeper 
pen te mol 
het aan on 
het aan or 
niet alleer 
ren maar 
antwoordi 
leerproces 
van de org 

De eXCltl 

Aan het a 
bovenin, 11 

andere dil 
uitgebreid 
citie over, 
de Raad \i 

noemt zijt 
coöptatie I 

Bestuur, h 
Vergaderill 
benoeming 
gen of veIl 
is dat man 
moveren t 
old boys'ne 
netwerk d 
als bijvoo~ 
mondt dat 
, Het is ee 

heel veel s 
helemaal 11 

en Raden 
vakbewegiJ 
dan is het 
baar te ma 
kan zijn dl 
ken en dat 
met wetterl 
volgens mij 
digers in d 
die hebben 
grote effec~ 
de RvC on 
natief moe 
gen. Zijn dl 
toch betrehi 
ze dat dus 
vind ik ee 
Een omstr 



THEMA 

rijk deel te wijten is aan de beperkte bevoegdheden. Maar als dat 

zo is, aldus Van Luijk, dan 'moet je dat zichtbaar maken, dan moet 

je ook zeggen dat een OR meer moet hebben dan een adviserende 
stem. Dan moet je je eisen verhelderen en met kracht op tafel leg
gen. Het is inderdaad een overheidstaak om de wet dan aan te 

scherpen. Maar het is ook een ervaringsfeit dat het nodige gebeurt 
waar mensen in hun eigen werksituatie serieus genomen worden 
en verantwoordelijkheden krijgen. Dus je hoeft ze niet in discus
siegroepen te zetten, het gaat om praktische zaken. Om die groe

pen te mobiliseren is dat een van de meest effectieve wegen. Durf 
het aan om je verantwoordelijkheden werkelijk te delegeren, durf 
het aan om de manier waarop het wordt uitgevoerd 

niet alleen af te vinken en hiërarchisch te controle
ren maar laat dat in een proces van onderlinge ver
antwoording zichtbaar worden en maak daar een 

leerproces van. Dat is toch een van de basisgegevens 
van de organisatiekunde.' 

De excuus-colllmissaris 

Aan het andere eind van het spectrum, helemaal 
bovenin, waar de werkelijke macht zetelt, zit die 
andere discussiegroep, waar de commissie-Peters 
uitgebreid aandacht aan heeft besteed in haar exer
citie over corporate governance: de toezichthouden
de Raad van Commissarissen (RvC). De Raad be
noemt. zijn eigen leden volgens een systeem van 
coöptatie en controleert en adviseert de Raad van 
Bestuur, het management. De OR en de Algemene 
Vergadering van Aandeelhouders (AvA) kunnen de 
benoeming van een commissaris slechts bekrachti
gen of verwerpen. En omdat het niet ongebruikelijk 
is dat managers bij hun vertrek als bestuurder pro
moveren tot commissaris, dringt het beeld van een 
aid boys' network zich op. Moeten de werknemers dat 
netwerk doorbreken met eigen commissarissen, zo
al bijvoorbeeld in Duitsland gebruikelijk is? Of 
mondt dat uit in de excuus-commissaris? Van Luijk: 
, Het is een beetje piece meal engineering, je kunt 
heel veel stappen zetten. Maar hoor eens, we weten 
helemaal niet of werknemersvertegenwoordigingen 

en Raden van Commissarissen dat willen. Als de 
vakbeweging daar een duidelijk oordeel over heeft, 
dan i het in eerste instantie aan haar om dat ken
baar te maken, in gesprekken met VNO-NCW. Het 
kan zijn dat betrokkenen er verschillend over den
ken en dat is op zichzelf al een reden om niet te snel 
met. wetten en regelingen te komen. De FNV staat 
volgens mij helemaal niet vooraan om vertegenwoor-
digers in de Raden van Commissarissen te krijgen, 
die hebben andere contacten met een minstens even 
grote effectiviteit. Dus als iemand roept dat de samenstelling van 
de RvC onevenwichtig is, dan vind ik dat hij maar met zijn alter
natief moet komen en daarvoor medestanders moet zien te krij
gen. Zijn die er niet, dan is de kans dat je op het juiste spoor zit 
toch betrekkelijk gering. Als de politiek zoiets gaat opleggen, legt 

ze dat dus op aan mensen die daar blijkbaar niet om vragen. Dat 
vind ik een verkwisting van energie.' 
Een omstreden voorziening van de RvC voor haar bestuurders 

wa de optieregeling voor de leden van de Raad van Bestuur 
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(RvB). Toen bank-verzekeraar ING hierover vorig jaar meer open

baar maakte, brak een storm van kritiek los. Een fraai voorbeeld 
van Van Luijks vrije spel van maatschappelijke krachten. Volgens 
critici, zoals premier Kok, betrof het hier 'exorbitante' en 'exhibi
tionistische zelfverrijking'. Voorzitter P. de Vries van de Vereni

ging van Effectenbezitters (VEB) had het over 'een verrijking niet 
op basis van prestatie, maar presentatie'. Akzo-topman C. van 
Lede sprak van 'perverse bedragen' en Ahold-president C. van der 

Hoeven was het daarmee eens (De Telegraaf). Toenmalige RvB
voorzitter Aad Jacobs verdedigde de bonus op de aandeelhouders
vergadering als volgt: 'Met name in Angelsaksische landen kreeg 

Van Luijk: ' Ot· z"~~"Il~cha(J Vlm aandPI'lhond"r .. 
Zl'l ik nipt hoog op dl' 1I~(,lIda'. 

ING veel vragen van beleggers in de trant van "U prijst ons wel 
het aandeel ING aan, maar hoeveel aandelen heeft u eigenlijk 
zelf?" Ik antwoordde dan altijd dat ik helemaal geen aandelen 
ING had. ING was namelijk van mening dat een lid van de Raad 
van Bestuur geen aandelen van het eigen bedrijf in bezit hoort te 

hebben en dat paste ook in de Nederlandse opvattingen. In Ame

rika en in het Verenigd Koninkrijk werd dat echter opgevat als 
een gebrek aan vertrouwen van het management in de eigen on
derneming. Wij konden deze houding niet volhouden en hebben 
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daarom de optieregeling op verzoek van buitenlandse aandeelhou

ders ingevoerd.' Onder druk van de kritiek halveerde ING de rege
ling overigens niet veel later. 
Henk van Luijk nuanceert de uitbarsting van de minister-presi
dent, maar hij is het in essentie eens met de kritiek: 'Deze spon
tane uitroepen dienen vooral ter nadere tekening van het imago 
van Kok: het was verkiezingstijd. Je kunt het toch moeilijk een 
overheidsstandpunt noemen. Maar op zichzelf vind ik het prima 
dat hij dit soort uitspraken doet, ook al spreekt hij soms een beet
je snel. Het is niet de aankondiging van allerlei maatregelen, 
maar één stem in dat koor van "willen we dit nu eigenlijk?". En 
dan heeft de overheid een eigen geluid. Natuurlijk is dat sturend, 
het geeft bepaalde groeperingen zeker een steun in de rug. Eerst 
wil je weten wat er precies gebeurt, daarna vraag je je af of dat de 
spuigaten uitloopt. Op gronden die ik privé nog steeds niet vermag 
sluitend te vinden, vind ik het grote flauwekul dat vanwege de 
vergelijking met het buitenland deze optieregeling 
nodig zou zijn. Het aantal Nederlandse leden van Ra-
den van Bestuur dat naar het buitenland wordt weg-

delen bij de grote beleggingsfondsen, bij de banken, pensioenfond 

sen en verzekeringsmaatschappijen. En daar hebben we het nie 
over als we het over aandeelhouders hebben, die hebben zeggen
schap genoeg. Als ze al niet hun eigen commissarissen hebben, 
dan zijn ze toch voortdw-end in overleg met de RvB. Dat is ee 
hele andere manier van sturing dan door een stem op een aan
deelhoudersvergadering. De zeggenschap van de particuliere aan 
deelhouders in Nederland, en daarin is mijn standpunt dan mis
schien afwijkend, zet ik niet zo verschrikkelijk hoog op de agenda. 
Zeer velen van hen zijn gewoon optimistische scharrelaars die al
leen geïnteresseerd zijn in het onmiddellijke rendement, nu op
eens gebleken is dat op de beurs merkwaardige verveelvoudigin 
gen van geleend kapitaal te behalen zijn. Ik ben niet de eerste die 
vind dat die mensen beschermd moeten worden, maar dat ze zeg 
genschap moeten hebben over het beleid van een organisatie, da 
spreekt me niet zo geweldig aan. De aandacht van de politiek e 

gekocht is op de vingers van twee handen te tellen, en 
het aantal buitenlanders in Nederland is niet veel gro
ter. Daar is geen levendige markt en geen heen-en
weer-beweging, dus dat argument is gezocht. En het 
argument dat je op die manier mensen aan de organi
satie bindt, nou, als het op deze manier moet... Wat er 

·Ik ben sceptisch over de volstrekt 
a.fhankelijke positie van de gemiddelde 

particuliere aandeelhouder die nzel ieder 
stukje informatie blij lnoet zijn omdat hij 

het ze?/" niet kan genereren '. 
nu gebeurt, na suggesties van VNO-NCW, is dat je 
mensen niet aan de organisatie moet binden maar aan 
de prestaties van de organisatie. Dat is verheldering 
nummer één. Misschien is het mijn leeftijd, maar die getallen wor
den zolangzamerhand zo verschrikkelijk groot dat het er ook niet 
zo vreselijk veel toe doet. Of je nu vier miljoen of zes miljoen per 
jaar overhoudt. Zolang je daarover maar vijftig of zestig procent 
belasting betaalt, zal het me verder een zorg wezen. Daar kun je 
betrekkelijk laconiek over doen, wat kunnen ze er nog meer mee 
doen, hun hele huis nog een keer beveiligen? Dat is toch niet zo 
interessant.' 

Optimistische scharrelaars 

Uit de optieperikelen blijkt dat de AvA zo op het oog toch een van 
de weinige fora is waar het old boys' network werkelijk verant
woording moet afleggen aan andere belanghebbenden. De eisen 
die gelden voor de jaarrekening die hier wordt gepresenteerd, zijn 
in de loop der tijd onder druk van Nederlandse en internationale 
regelgeving en richtlijnen (van de EU en OESO) ook steeds strin
genter en explicieter geworden. Maar zelfs als de jaarrekening on
dertekend is door externe accountants (auditing), zal een bedrijf 
niet het achterste van zijn tong laten zien. Niet alleen de privacy 
stelt grenzen, maar uiteraard ook de concurrentiepositie. Van 
Luijk heeft dan ook niet zo'n hoge pet op van de controlerende rol 
van de aandeelhouder, althans voor zover we het niet hebben over 
de grote, institutionele belegger maar over de kleine particulier. 
Van Luijk: 'Over de aandeelhouder in Nederland heb ik een wat 
ongebruikelijke opvatting en ik ben er niet zeker van of ik haar 
helemaal waar kan maken. Amerika is voor een belangrijk gedeel
te gebouwd op particulier aandelenbezit, iedereen had er wel een 
paar aandelen in een envelop in een laatje liggen. Zo is de indus
trie in Amerika opgebouwd. Maar in West-Europa zitten de aan-
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de commissie-Peters hiervoor is onevenredig groot. De AvA neemt 
nooit de beslissingen. Dat doen de banken en de grote pensioen
fondsen, de verzekerings- en de beleggingsmaatschappijen. De 
particuliere belegger zegt: "Zorg voor openbaarheid, voorkom 
zoveel mogelijk calamiteiten, en verder veel succes ermee." Voor 
de onderonsjes van het bestuur van een onderneming met de grote 
investeringsmaatschappij en zijn talloze vormen ontwikkeld, di 
ook werken, daar kun je alleen van eisen dat ze transparant zijn. 
Dat gaat dus niet onder de vlag van aandeelhouderszeggenschap, 
maar van de transparantie, de toegankelijkheid en de openbaar
heid.' 
Elf beursgenoteerde bedrijven namen eind vorig jaar het initiatie 
tot oprichting van de zogenoemde Stichting Communicatiekanaal 
Aandeelhouders. Van Luijk is minder enthousiast dan minister 
Zalm over 'wederom een prijzenswaardig initiatief uit de private 
sector'. Van Luijk: 'Mijn oppervlakkige indruk is dat het inder. 
daad een aanpassing is naar die groep aandeelhouders die geen ot 
nauwelijks enige toegang heeft tot de communicatie. Ik maak m 
sterk dat het voor de eigenlijke, invloedrijke beleggers volstrekt 
achterhaald nieuws zal zijn. Wat ik graag zou weten, is naar wie 
die communicatie gaat, en wat ze omvat. Natuurlijk, iets is meer 
dan niks, maar ik ben sceptisch over de volstrekt afhankelijke 
positie van de gemiddelde particuliere aandeelhouder die met 
ieder stukje informatie blij moet zijn omdat hij het zelf niet kan 
genereren. Op het feitelijke bestuurlijke niveau genereren intus
sen de grote beleggers die informatie wel degelijk mee, die gaan 
niet zitten wachten tot ze iets horen. Maar hoe daar doorheen te 
komen, hoe dat open te krijgen, dat gaat mijn krachten te boven 
Dat daar een belangrijk punt ligt, daar is voor mij geen twijfel 
over.' . 
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FNV-voorzitter Lodewijk de Waal, D66-kamerlid Jan van Walsem en Constantijn 
Dolmans van de programmacommissie 'van D66 geven elk vanuit hun specifieke 
deskundigheid in kort bestek hun visie op het thema corporate governance. 
Meer openheid en fneer zeggenschap voor de werknemers en voor de consumenten 
is volgens hen in het belang van ondenlemingen. • 

Arbeid en l~apitaal 
/..oc!cll'ljk de Waal is voorzitter (Jan de FNV 

I
nde di. cussie over het toezicht op on
dernemingen, oftewel cOl'porate go
VCl11ance, kiest de Federatie Neder

landst, Vakbeweging (FNV) voor meer in
\·Ioc'd van alle slakeholders - dus iedereen 
die ('cn aande I levelt, in plaat van enkel 
de aandeelhouders, de shareholders. Na
tuurlijk moelen de kapitaalverschafTers 
cm re invloed hebben op wat er met hun bij
drage geb urt. Maar min tens zo belangrijk 
zijn de Il'\'eranciers van die andere onmis
b. r grondstof, arbeid, de kurk waar elke 
ondrrneming op drijft. En in een kennisin
tl'n iew :amenleving wordt dit belang 
. IIr('n nog maar groter. 

1',,1111' 1'/11 mi ('1-;, ,-" (' 1-1.'((';" 

D' afgelopen jaren h eft. de FNV voorstel
len gedaan om die invloed evenwichtiger I 
Illak n, BelangJijkste element dam;n is hel 
vernndl'l'en \'an de regels voor de benoe
Illin \'an de commissarissen. die toezicht 
hout/l·n op hl'l bestuur van hel bedrijf. Op 
dit moml'nt henoemen de commÎf;sarisi:ien 
zelf niruwr lcd n, volgens het systeem van 
woptnlie, In het voorstel van de FNV zou
dl'n zowrl de ondC'rneming Taad - arbeid -
al de <lunde lhoudersvergade!ing - kapi
taal· I' n ewn groot t/eel van dr raad van 
ommi ari~ .. en rccht:lreek .. moeten kun

n n benoeml'n , Een andrr deel blijft wge
zl'gd onafhankelijk, en wordt mede be
nO('md door beid· andere delen. 
Om h' \'oorkomen daL de raad ('c.>n ROOIt 

\ chlkahine[ wordt, zou Jl' dit kunnen com
bUll'T n ml't hl't 1}('~laande ,y:t('em van 
C Iplllil'; ondl'l1leming:raad en (lgemene 
\ 'rglldr!;ng vun aandrelhouders dragen 
nKlr, dc zittend(· commi. saris 'n benoe
mcm. Dl' 1000kom,tige wc·rknemers- en aan-

deelhouderscommissarissen zitten daar 
bovendien niet als rechtstreekse vertegen
wool'cliger van een specifieke gJ'oep, maar 
houden hun eigen verantwoordelijkheid. 
Wel mag je van ze verwachten dat ze - bin
nen het brede belang van continuïteit en 
bloei van de onderneming - een bijzonder 
oog zullen hebben voor positie en belangen 
van de werknemers of van de verschaffers 
van het ri icodragend kapitaal. Overigens 
beschikt FNV Formaat, het instituut voor 
scholing en advies voor ondernemingsra
den, al enkele jaren over een database van 
kandidaat-werknemerscommissarissen. 
Met dit voor ,tel denkt de FNV een breder 
maat chappelijk doel te dienen. Het geeft 
de aandeelhouders invloed, maar zet er 
tevens meer invloed voor werknemers 
tegenover. Natuurlijk, iedereen wil wel sla
pend rijk worden. Maar voor de continuïteit 
van een gJ'oot bedrijf is dal lang niet altijd 
de beste dlijfveer, De gerichtheid op maxi-

male rendementen op de korte termijn 
komt regelmatig in botsing met het 
Nederlandse model van arbeidsverhouclin
gen, met zijn nadruk op werkgelegenheid, 
verantwoorde loonontwikkeling en recht
vaardige inkomensverdeling. 
Met het voorstel om zowel aandeelhouders 
als ondernemingsraad commissarissen te 
laten benoemen, wordt eigenlijk de metho
de van het poldermodel toegepast op het 
niveau van de onderneming. De raad van 
commissarissen wordt een soort SER-in
het-klein, Ook in de Sociaal-Economische 
Raad is immers sprake van een breed 
samengesteld gJ'emium, dat zoekt naar 
gezamenlijkheid in soms tegenstrijdige 
belangen. Het is juist de kracht van ons zo 
geprezen model, dat die combinatie leidt tot 
venassende en creatieve oplossingen voor 
problemen, die elders als gevolg van het 
conflictmodel onder het tapijt worden 
gewerkt. • 

\\t-,'kgc'\("'S m()~j'll sd,ielj'll; De \Vaal k(>j'(11. 
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'Maak topsalarissen openbaar~ 
Constantijn Dolmans is lid van de pro
grammacommissie van D66 

D
e media-aandacht voor het onder
werp corporate governance is al
weer wat weggeëbd. Toen laatst 

iemand mij vroeg wat corporate governance 
nu precies inhoudt - domme vragen zijn 
altijd de beste - werd ik zelf ook weer even 
tot nadenken gedwongen. 
'De verantwoording van leidinggevenden 
jegens de kapitaalverschaffers.' Wat een be
perktheid. Zo veranderen we de wereld dus 
nooit! Het gaat om meer invloed op het be
drijfsleven door de bezittende klasse. Nu 
zijn we dat in Nederland inmiddels bijna al
lemaal: 'bezittende klasse'. Als je tenminste 
alle beleggingshypotheken en pensioenge
bouwen meetelt. Maar toch, behalve de 
have nots in onze samenleving zijn er nog 
wel meer redenen om te schrikken van de 
gedachte dat het management van ons be-

drijfsleven alleen maar verantwoording 
hoeft af te leggen aan aandeelhouders en 
banken. D66 heeft in haar vorige verkie
zingsprogramma dan ook de werknemers er 
met de haren bijgesleept. Een soort ver
schaffing van menselijk kapitaal? 
Geef het beestje een naampje. Waar het na
tuurlijk om gaat, is dat bedrijven zich rich
ten op hun maatschappelijke verantwoor
delijkheden. Dat betekent zuiver omgaan 
met de centjes van de aandeelhouders. Dat 
betekent het voorkomen van belangenver
strengeling, corruptie, machtsmisbruik 
(waaronder ongebreideld gebruik van op
ties) en vriendjespolitiek. Gelukkig is daar, 
zeker sinds het verschijnen van het rapport 
van de commissie-Peters meer aandacht 
voor gekomen. Maar het zou jammer zijn 
als het daarbij blijft. Dezelfde middelen die 
namelijk kunnen worden ingezet om de 
controle door aandeelhouders te vergroten, 
kunnen ook worden ingezet om de maat-

COl'pol'att> govcnUUlce: meel' macht aan de basis? 
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schappelijke verantwoordelijkheden, die 
een bedrijf heeft, beter voor het voetlicht te 
brengen. Het opnemen van een milieu
en/of mensenrechtenactivist in de Raad van 
Commissarissen van Shell zou de goede wil 
van deze onderneming op die gebieden ge
loofwaardiger, maar ook controleerbaarder 
maken. 

Zelfverrijking? 

Op zichzelf heb ik geen problemen met de 
levering van offshore-materieel door IHC in 
Birma of de aanwezigheid van Shell in 
Nigeria. Dichter bij huis heb ik geen proble
men met een loonstijging van acht procent 
bij de gezamenlijke Raden van Bestuur van 
de grote Nederlandse ondernemingen. Zo
lang dit alles maar open en transparant ge
beurt. Dat voorkomt oneigenlijke discussies 
met argumenten die oncontroleerbaar zijn. 
De discussie over de - vermeende? - loon
stijgingen van genoemde Nederlandse di
rectieleden is daar een goed voorbeeld van. 
De vakbonden roepen dat betreffende ma
nagers aan zelfverrijking doen. Werkge
versorganisaties komen met de grote con
currentie om topfunctionarissen op de prop
pen. Maar niemand weet wat er nu echt 
aan de hand is. Waarom niet gewoon de in
dividuele salarissen openbaar maken, 
waartoe minister Zalm in november vorig 
jaar al opriep? De directieleden die hiertoe 
niet bereid zijn hebben het meeste uit te leg
gen aan hun loonmatigende werknemers. 
Politiek is in de moderne netwerkrnaat
schappij gelukkig al meer dan Den Haag of 
Brussel. Het gaat erover hoe we met zijn 
allen onze samenleving vormgeven. Vanuit 
het bedrijfsleven betekent dit dat er meer 
moet gebeuren dan alleen maar verant
woording afleggen jegens kapitaalverschaf
fers. Openheid en rekenschap afleggen ten 
opzichte van alle belanghebbenden hoort 
daar ook bij. Sommige bedrijven beginnen 
in te zien dat dit op de lange termijn ook 
bedrijfsbelang is. De Body Shop heeft er in 
feite zelfs core business van gemaakt. Het 
kan zijn dat bedlijven hier op eigen kracht 
niet toe in staat zijn, bijvoorbeeld vanwege 
de angst voor concurrentievervalsing. Dan 
kan het opnemen van eisen met betrekking 
tot bijvoorbeeld sociale en milieurapporta· 
ges in de Europese jaarrekeningenrichtlijn 
een oplossing bieden . • 
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Maatschappelijk ondernemen 
.f(/II !'all Walsem is lid ('(til de 71i'(!/'de Ka
mer ('oor D66, Hij /zoudt zich onder meer 
bezig met econonllsrhe zallen, 

I s maab;chappelijk ondernemen een 
modegril of is het structureel en 
waardevol? Onmiskenbaar is het be

grip 'maatschappelijk ondernemen' een be
trekkelijk nieuw verschijnsel. Tol nu toe 
werd er zo ongeve r onder verslaan ('('n 
aantal llctivitl,jten die buiten de directe 
~fel'r van l'en bedrijf lagen en die zich hel 
h lp Iiden om 'chrijven al: 'vrijbIijvt'nd en 
charitatief, 
Toch dnngt zich hoc langer hoe meer het 
In', t'f op dal hrl fenomeen besli:t nil'l loutpr 
chantallCf is of filantropisch, maur dat 
mnalschappelijke belrokk(,lllwid van on
dl'1111'l11ingen bij hun omgeving ook tl'n goe
de koml uan de onderneming zelf, De ('en
ent winlig, tr eeuw zal nog m('er kriti 'ch!' en 
mondig<.> burger.' voortbrengen dun nu al 
het geval i . Werknemerl'l zullen naast een 
g(K'd . alm';s (Jok maab;chappeliJke erken
mng van de producten van hun Ilt'dlijfwil
Ic n 2i 'n en daarnaa,;l zullen consul11 nlen 
t(>ed~ nwer invlol'd krijgen op dr wijze van 

prooUl'eren en opereren vun ern onderne
ming, Bekend voorbeeld is nntuurlijk Shell 
Ol I de Brentspar, 

D6 dil'nt zich in te zl'lt('n - en dod dal ook 
- voor n wrdcre ontwikkl'ling van maat
rh lppelijk ondernemen, HlPrhij zal onder-
heid gl'maakt wurdl'n tu sen intt'rnalin

nal en lokal!' ondernemingen 
Zoal lilatsl'cn·tHri (jen;1 Yhema in zijn 
not vnn 16 april j.I. al aangaf, zullen dl' 
\\ ardc'n rn nurmen VlUl Ondl'!lWnll'n in in-

malionanI wrhand \'a tgel gd moeten 
word n. 'I'i. d('nken vuIL hit'rbij U/lil or 'ani-

til I dl' Internationall' rbcid orga-
ni tie (\'our wat betref1 nrI)('id. norml n), d 
Wer ld 11 nd I U'gullI atil vuor wat he
tr n mili 11 en nll'n enrt rh ten J, lIluar {Klk 
rn mI hi n \Vl'l nHdl1lkkelÏjker de Vere
ni d • 'uti 1 en dl' Orgu1lI ahc voor El'Onn
mI h lil nwerkl/lg en Ontwikhling, Er 
zou n I1ll'mational' gedrag ('odc nnlwik
kid moeten \\Brdl'n - I'n • 'cdrrInnd zou 
hi rh t initiatleftoc kunnrn lwmen - \\aar-

n mullin lional zich lOC' en, 

Ook voor Nederland zou zo'n gedragscode 
voor bedrijven een steun en stimulans kun
nen zijn. De conCrete invulling i niet een
voudig, maar de bereidheid van bedrijven, 
en zeker grote bedlijven, is hiervoor wel 
aanwezig. De D66-fractie pleit in dit ver
band ook voor een verslagleggings- C.q. rap
portageplicht in de jaarreklming. In het 
jaarverslag zou een apart hoofdsluk 'maat
schapprlijk ondernemen' opgenomen kun
nen worden. 

nen voor hun directe omge\;ng veel doen. 
Hel is meer en meer van belang dal werk
nemers tl'Ots zijn op hun bedrijf en er daar
om willen werken. Het (goede) imago van 
een bedrijf straalt ook af op zijn werkne
mers en zijn producten, die door (kritische) 
consumenten graag gekocht worden. Men 
kan gerust slellen dat het ook in het belang 
van de onderneming zclfi om te investeren 
in haar naaste omgeving. Het is eigenlijk 
een niruw soort public-relation 'beleid: men 

\\.'I'kllf'IlWI" hij PltiliJ" ~I'\I'II :u'Jr h'idilll! 111111 dl' Jlrl14Ju ... ic', 

lIil'l' ,,11/,111'11 ciC' IUlll~lp JI,·(){hll'ill'/o.(f'~C'\ 1'11' \ 1111 JlI'f'ldllllizl'lI IW'I,,'ul.I'II. 

De overheid h('eft e('n voorbeeldfunctie, 
Daal' waar zij (groollaandeelhouder IS, kan 
zij initiatieven ('n verantwoording \'ragen, 
zoals bijvoorbeeld hij dt' KPN, Bij aanbe~le
ding en hl'[ g '\'en van exporlvergunningen 
zou het g drng van ondernemingen mceg -
wogrn mogen worden door de o\'l'r!wid. Dit 
mag echt('r niet in bureaucratie ontaarden. 
Vlij willigt' mrdewerking zal ht'l he te re 'ul
Utat goven - en dan rover hrn Ik niet p : i
mi. ti~ch ge. lemd. 
(;elukkig houdt ook hl,t Europee~ Parle-
1ll('llt zich ],(,zlg met manu;chllppelijk on
dt'memen: 11(>1 h('[,(l du~ (>I'n breed podium. 

onder cheidt zich van de concurrentie; trekt 
makkelijker de gemotiveerdere werkne
mers aan; voorkomt verdere regelgeving 
door de overheid (bureaucratie). Kortom, 
l' 'n bpter imago bet('kent een grotere omzei 
en du . Ct'n bl'IPT n'!'ultaal. 

~Iaatschappelijk ondernemen moet ewn
wicht brengen tussen de traditionele clite
ria van ondernemen (winst) en maatschap
pelijke dOl'len l('J1pinde de relatie tussen 
bedrijf, klanten en werknemer: te verbete
ren. 
Er valt uiteraard nog heel wat te doen, 
malll' D66 gelooflerin en zal verdere iniha
ti(>\,en helpen ontwikkelen en zal hrt gt'
duchtegul'd vun maat chappelijk (jnd('rne-

Lokale en regionale ondl'rnemingen kun- men uitdragl'n, • 
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INTERVIEW 

Gekozen burgemeester moet 
voor-D66 breekpunt zijn 

In gesprek met Lex Michiels 

door Herman Beun en Ib Waterreus 

D e direct gekozen burgemeester 
die u in uw rapport bepleit, is 
eigenlijk deel van een grotere 

operatie, namelijk de dualisering van het 
gemeentelijk bestuur. Wetgevende en uit
voerende macht in de gemeente zijn dan 
niet meer met elkaar verknoopt, zoals bij 
een door de raad gekozen burgemeester, 
maar krijgen ieder hun eigen, zelfstandige 
en duidelijk omschreven bevoegdheden, en 
een eigen democratische legitimatie. 

Dat klopt. Zo'n door de raad gekozen bur

gemeester wordt toch een beetje een zet
baas van de raad, dat worden twee handen 
op een buik. Je haalt daarmee een enorme 
brok monisme binnen, terwijl het juist 
twee tegenover elkaar staande en elkaar 

in evenwicht houdende machten moeten 
zijn. Dus moet niet de een zijn legitimatie 
ontlenen aan de ander, maar ieder voor 
zich rechtstreeks aan de bevolking. 

In het rapport wordt in dit verband vaak 
verwezen naar de verhouding tussen kabi
net en Kamer. In feite gaat het daar ook om 
een soort indirecte verkiezing van de uit
voerende macht. 

Volgens een recente enquête 
is tweederde van de 

Amsterdammers voorstander 
van het direct kiezen van hun 

burgemeester. D66 huldigt 
dat standpunt al jaren, maar 

de inhoudelijke onderbouwing 
ontbrak tot nu toe . 

Gelukkig is e r nu het rapport 
D e gekozen burgem eester in 

een dualistisch bestel, 

dat een SWB-commissie 
onder leiding van hoogleraar 
staats- en bestuursrecht Lex 
Michiels afgelopen mei het 
licht deed zien. Idee had 

een gesprek met hem. 

e • 

echter geen aandacht aan besteed omdat 
de opdracht was om te kijken naar de 
gemeente. Ook over de provincie hebben 
we niets gezegd, hoewel een vergelijkbaar 
systeem van indirecte verkiezingen ook 
daar zeer denkbaar is. Van Kemenade, de 
commissaris van de koningin in Noord
Holland, heeft er onlangs nog voor gepleit. 

Is het niet vreemd dat D66 pas zo recent 
serieus naar de gekozen burgemeester is 
gaan kijken? 

Ja, ongelooflijk. Thom de Graaf zei ook bij 
de presentatie dat nu eindelijk een funda
ment was gelegd onder het standpunt dat 
altijd was ingenomen. 

Een blamage voor de partij toch eigenlijk ... 

Ja, ik vraag mij af hoe men jaren achter
een voor een gekozen burgemeester heeft 
kunnen pleiten zonder serieus te hebben 
nagedacht over de gevolgen voor het loka
le bestel. 

Op landelijk niveau is er het staatshoofd dat kan optreden als pro
cesbegeleider, dat een kabinetsformateur aanwijst welke uiteinde
lijk minister-president wordt. De situatie is daar dus toch anders, 
want een dergelijk mechanisme bestaat op gemeentelijk niveau 
niet. Op landelijk niveau is daarom de noodzaak van rechtstreek
se verkiezing van de minister-president misschien wat minder 
groot, hoewel het zeker bruikbaar en wenselijk zou zijn. D66 pleit 

daar natuurlijk ook al jaren voor. In ons rapport hebben we daar 

Hoe verhoudt zich de direct gekozen, 
dualistische burgemeester tot dat andere D66-punt, het referen
dum? Als je bijvoorbeeld kijkt naar Zwitserland, een land met een 
grote referendumtraditie, dan zie je dat zich daar juist een sterk 
monisme ontwikkeld heeft: regering en parlement zijn voortdurend 
met elkaar in overleg, de oppositie wordt gevoerd door het volk zelf 
via de referenda. 

De gekozen burgemeester staat los van de vraag of je referenda 
moet organiseren. Of je het volk rechtstreekse wetgevende 
bevoegdheden geeft, dan wel de bevoegdheid om wetten tegen te 
houden, dat is één vraag. Hoe je de bevoegdheden verdeelt binnen 
overheidsinstanties is echter een andere, en dat laatste is waar de 
commissie zich mee bezig heeft gehouden. Een gekozen bUJ'ge
meester kan zonder enige vorm van een referendum, maar het 
kan ook met. Als je het referendwn ziet als een soort aanvulling· 

Lex Michiels is hoogleraar staals- el! besl.uursrecltt aan de Vrije Universileilte 
Am,Sterdwll. 
lIermaIl Beun is chemisch-technoloog. Ib Waterrelts is econoolll. 
Beiden zijn redactellr "nn Idee. 

20 
ID EE - OK T O BE R '99 

e Zo 
l'en 

bevo 
niet 

e In 

man 

en 
deel: 

Lex 
Het 1 



at 
1e 
m 
9.1' 

)k 
de 
d
it. 

Int 

is 

bij 
ia
lat 

k ... 

ter
~eft 

ben 
Ika-

~en, 

ren
een 
terk 
'end 
zelf 

mda 
ende 
m te 
men 
ar de 
Jrge
r het 
ting -

HoofdplUllen uil hel rapport van de (~onllnissie-Michiels 

• Zoals de titel van het rapport al aangeeft, wil de commissie het bestel dualistischer maken. In de gemeente krijgen dan de uitvoe
rende macht (burgemeesters en wethouders) en de wetgevende macht (de gemeenteraad) wder hun eigen, duidelijk omschreven 
bcvoegdheden én een bijbehorende democratische legitimatie. Wethouders worden benoemd door de direct gekozen bW'gemee ter, en 
met meer, zoals in het huidige, sterk monistÎ1,che systeem, door de gemeenteraad. 

• In het ralJport wordt uitgt'gaan van verkiezing in twee ronden. In de eerste ronde zou iedere partij een kandidaat kunnen stellen, 
maal' ook onafhankelijke kandidaten zouden een gooi moeten kunnen doen. Net als bij de Franse presidentsverkiezingen nemen de twee 
kandidaten die in dl' eerste ronde de meeste stemmen behaalden het in de tweede ronde tegen elkaar op. De winnaar wordt burge
mrester en treedt op al formateur bij de collegeonderhandelingen. 

• Voor de verhouding tussen raad en college geldt de vertrouwensregel. Deze geldt tevens voor iedere wethouder afzonderlijk. Wel is 
hl't de burgemeester die wethouders benoemt en ontslaat. Tevens heen hij coördinatie- en aanwijzingsbevoegdheden. Daar tegenover 
.'taat dat de raad de burgemeester naar huis kan sturen als zijn functioneren niet bevalt. Om echter te voorkomen dat dit te lichtvaardig 
gl·beurt, volgen el' dan tevens nieuwe verkiezingen voor de raad zelf. 

• De bevoegdheden van de burgemeester. inclusief bijvoorbeeld die van korpsbeheerder. kunnen in de visie van de commissie groten
dl'l'1.' ongewijzigd blijven. 

Le,' ~1ichirh; e.a., De gekozell burgemeester in eell dualistisch brstrl. Sti~hting Wetenschappelijk Bureau D66, mei 1999. 
Het rapport is te bestellen bij de WB, tel. 070 3566041, email swb@d66.nl; kosten f 15.-- exc1. porto. 

en ik denk dat dat in Nederland het hoogst haalbare zal zijn - dan 
kan dat prima in een be tel met een gekozen burgeme ter. Al 
het b langnjkste doel is om de direct zeggenschap van het volk 
via referenda te vergroten, dan is daarvoor inderdaad niet nodig 
dat je I' t het be tel duali eelt. Maar het zijn twee ver. chilIen
de dingen die je allebei kunt doen en die allebei zinnig zijn. 

IJ , mellingen Ol'er het al dali niet hiezen uan de burgemeester zijn 
bchlKlrlijk t'erdeeld. Per partÎj, en du .~ ooll per gemeente. zijn er 
grote l'erschillen. Zou het niet een goed idee zijn als iedere gemeen
tt' [ '(X//' zichzelf kan be.çlissen in welke uorm t'an het burgemeester
schap /IIen het meeste uertrouwen heeft? 

Tja, bij dir cte verkiezing van de burgemee tel' lijkt het me wel 
denkbaar dat g meenten een stemadvie afgeven, maar variatie 
in d bono mingsprocedure tu en de zeshonderd gemeenten die 
w ,in ederland hebben, zou taat rechtelijk wel onoverzichtelijk 
wordt>n Dan zou de gemeentewet een modellenboek worden waar
uit je kunt kiezen. Zei t lijkt me moeilijk inpasbaar in de 
• 'rdcrlandse enheids taal. 

KOlllt cle continlllteitl'On het gemeentelijh beleid lIIet in geuaar met 
ft'n clirl'ct gekozen burgemeester? Bijuoorbeeld bij grote illvesterill
g n in langlap nde projecten met een hoge politzeke gevoeligheid? 

Ik zou willen teg nw rpen dat het toch wel heel merkwaardig i 
dat di vrang opkomt bij verkiezingen voor het gemeentelijk 
nin·au. I rWljl op nationaal niveau, waar het om miljarden gaat, 
d' n'g 'ring Ik maand naar hui ge tuurd kan worden. 
• 'atuurlijk, het zou \. rschlikkelijk onhandig zijn om elk jaar een 
nil'uw gemel'nt be tuur te h bben, vooral bij grote projecten zoals 
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het Utr cht City-project of de Noord-Zuidlijn in Amsterdam, maar 
dat geldt ook voor het landelijk bestuur. 
Grote projecten met langlopende verplichtingen kunnen ook disci
plinerend werken op partijen in de gemeenteraad. Bovendien kan 
de raad volgens onze voor tellen de burgemeester maar een keer 
weg turen aangezien hij dan zelf ook opnieuw gekozen wordt. Hij 
zal daarom, net al . de 'l\veede Kam r nu, slecht met grote terug
houdendheid van die bevoegdheid gebruik maken. 
Ik ben du niet zo bang dat het uit de hand zal lopen, want op lan
delijk niveau gebeurt dat nu ook niet. Democratie i niet voor 
bange mensen. Mi chien wordt wel een keer de dorpsgek ergen 
lot burgemee ter gekozen, maar die is dan binnen lwee maanden 
weer weg, of hij blijkt achteraf helemaal niet zo gek te zijn. 

In uw rapport stelt 1I uoor om de burgemeestersuerkiezillgen uit te 
voeren uolgens een twee-rondensysteem. analoog aan de presidents
uerkiezingen in Frankrijh. Verwacht u niet dat dat leidt tot erg ge
politiseerde en gepolariseerde uerhiezingen? Het is namelijk goed 
voorstelbaar dat een gematigde kandidaat, die uoor een meerder
heid van de lûezers een aanuaardbaar hoofd uan de gemeente zou 
zÎjn geweest, niet uerder IlOmt dali de eerste ronde. 'lYpische win
naars l'On de eerste ronde zijn immers kandidaten met een uitge
.çproken politiek profiel maar een urij smalle basis onder de hiezers, 
omdat dat de kandidaten zijn die kiezers als eerste Ileuze inuullen. 
Een twee-ronden systeem lijht geen ideaal systeem lIoor het kiezen 
['an iemand met brede steun, die boven de pa/tijen kali staan. Er 
kan cohabitation ontstaan: een link e burgpmeester met een recht
se raad of andersom. Waarom is bijuoorbeeld niet gekozen uoor een 
systeem met l'oorkeurslijstjes. ongeueer zoals Opsehuddillg heeft 
uoorgesteld uoor de illteme l'erkiezingen in D66? 
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Zo'n tweede ronde, en de personenstrijd die daarmee gepaard 
gaat, maakt burgemeestersverkiezingen wel heel aantrekkelijk. 
Het wordt politieker, maar ook leuker, spannender, boeiender voor 
de mensen. Gemeentepolitiek wordt zo veel tastbaarder, dat is ook 
van belang voor de gemeenteraadsverkiezingen. 
Door een systeem met twee ronden wordt de burgemeester wel 
altijd gekozen met een meerderheid van de stemmen, maar een 

L.ex Michiels 

voorkeurssysteem in 
de eerste ronde is 
misschien nog niet zo 
gek om ervoor te zor
gen dat de tweede 
ronde in ieder geval 
gaat tussen de twee 
kandidaten met het 
meeste draagvlak. 
Om het aantal kan
didaten in die eerste 
ronde te beperken 
hebben wij echter 
wel voorgesteld om 
het aantal kandida
ten per partij te 
beperken tot één . 
Daarnaast moeten 
ook mensen van bui

ten de reguliere partijen zich kunnen kandideren door bijvoor
beeld het overleggen van een bepaald aantal handtekeningen. In 
ieder geval moet worden voorkomen dat in de eerste ronde 82 kan
didaten meedoen, omdat dan de kans groot is dat geen van de kan
didaten een substantieel deel van de kiezers achter zich krijgt. Als 
commissie zijn we er niet helemaal uitgekomen hoe dat het beste 
zou kunnen. Een mogelijkheid is om het aantal handtekeningen 
per kandidaat te relateren aan de grootte van het electoraat. 
Uitwerking van dit punt ging echter te ver binnen de korte tijd die 
de commissie had. De staatscommissie 'Dualisme en Locale 
Democratie' onder voorzitterschap 
van prof. Elzinga, heeft veel meer 

Maar moet de burgemeester dan niet boven de partijen staan? 

Kijk naar de premier. Dat mag een enorme partijpoliticus zijn, tot 
het moment dat hij premier wordt. Dan moet hij enigszins boven 
de partijen gaan staan, en dat gebeurt ook in de praktijk. Kok is 
een goed voorbeeld. Voor de gekozen burgemeester geldt hetzelfde, 
want die zal bijna nooit van een partij zijn die de meerderheid in 
de raad heeft. Je zult dus voor de verkiezingen een politieke cam
pagne krijgen, maar na de verkiezingen zal gewoon worden 
samengewerkt. Men moet wel. 

Een verschil met de minister-president is dat die nog steeds wordt 
benoemd ... 

De gekozen burgemeester heeft dan ook een sterkere positie dan 
de premier, omdat hij een eigen legitimatie heeft en is gekozen op 
een eigen programma. Een verschil is ook dat de gekozen burge
meester de college-onderhandelingen voert en de hele procedure 
daaromheen kan inrichten. Bovendien zal hij naar de kiezers toe 
waarschijnlijk ook een sterker verhaal hebben als andere partijen 
zijn programma dwarsbomen. 
Aan de andere kant moet ook de burgemeester met een meerder
heid van de raad door een deur kunnen. Die afzwakking is ook 
goed, want het lijkt me on-Nederlands en onverstandig om één 
figuur te hebben die de baas is van de gemeente. Er moet een 
evenwicht van machten zijn. En ja, dat zal best wel eens spannin
gen met de partij opleveren. Als je naar Kok kijkt, zie je dat bijna 
iedereen hem een goede minister-president vindt, terwijl er bin
nen de PvdA toch wel eens op hem gemopperd wordt. Paars-I 
kwam bij veel kiezers over als uitvoering van VVD-beleid. Het 
geeft toch te denken dat werkgevers Kok het meest geschikt vin
den als minister-president, en niet een VVD-er of een CDA-er. 

De commissie-Elzinga is in opdracht van de regering bezig ditzelf
de onderwerp te onderzoeken. De regering heeft zich vlak voor het 
zomerreces echter ineens uitgesproken voor superverkiezingen, dat 

wil zeggen gelijktijdige verkiezingen 
van gemeenteraad en provinciale 

tijd en menskracht om zich over dit 
soort vragen te buigen. 
Als de kiezers in de gemeenteraad 
een tegenwicht tegen de burgemees
ter laten ontstaan is dat trouwens 
prima. De burgemeester moet hoe 
dan ook een college vormen dat het 
vertrouwen geniet van de raad. In 
het allerergste geval is hij van een 
partij die helemaal geïsoleerd staat 
in de raad, zoals het veel genoemde 
voorbeeld Henk Westbroek van 
Leefbaar Utrecht. Stel dat die in het 

'Ik vraag me af of 
I(ok en Peper wel 

begrijpen wat de portee 

staten. Dat betekent in feite dat men, 
nog voor de commissie-Elzinga 
klaar is met haar werk, kiest tégen 
dualisme op lokaal niveau. 

Onbegrijpelijk dat de regering op 

deze manier voor de muziek uit· 
loopt. Ik vraag me ook af of Kok en 
Peper wel begrijpen wat de portee is 
van zo'n voorstel. 

is van zogenaamde 
superverkiezingen. ' Hoe dan ook, als blijkt dat, na hel 

échec met het referendum, ook op 

nieuwe stelsel tot burgemeester zou 
worden gekozen en niemand wil met hem samenwerken. Als 
iedereen dat keihard volhoudt, wat ik me overigens moeilijk kan 
voorstellen, dan krijgt de burgemeester geen college bij elkaar, 
treedt hij af en zijn er nieuwe verkiezingen. Dan moet de kiezer 
maar een oplossing bieden. De kans dat zoiets gebeurt lijkt me 
trouwens één op de miljoen. Daar moet je niet het systeem op 
beoordelen. 
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het punt van de gekozen burge
meester één van de andere coalitie

partijen niet echt mee wil, dan moet D66 uit de regering stappen. 
Je kunt niet verkopen datje de regering laat vallen op de stem van 
Hans Wiegel alleen, maar wel als de andere partijen structureel 
staatsrechtelijke vernieuwing blokkeren. Anders maakt D66 zich· 
zelf overbodig. We zitten tenslotte niet in de regering om het mest· 
probleem op te lossen. Dat is ook belangrijk, maar dat kunnen 
andere partijen ook. 
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Met de benoemde burgemeester staat Nederland internationaal ge
zien alleen ..... 

Nederland neemt samen met Georgië een uitzonderingspositie in 
de Europese democratische wereld in. En daar gaat men het sys

teem in ieder geval aanpassen, dus als we niet oppassen blijven we 
al enige over. 
Vlak na het verschijnen van ons rapport verscheen overigens het 
proefschrift van Jaring Hiemstra, Het besturen van grote gemeen
ten , van het bestaan waarvan wij overigens niet op de hoogte 
waren, dat tot dezelfde conclusies kwam als wij. De internationa
le vergelijkingen die daarin voorkomen vormen een welkome aan
vulling op ons werk, want door de korte tijd die wij hadden, heb
ben we daar weinig aandacht aan kunnen besteden. 
De eerlijkheid gebiedt overigens wel te zeggen dat burgemeesters 
in veel landen worden gekozen door de gemeenteraad. Dus als de 
commi sie-Elzinga, zoals ik vree, tot de conclusie zou komen dat 
de burgemeester door de raad gekozen zou moeten worden, dan 
zouden ze dat al argument kunnen gebruiken. Tegelijkertijd zou 
dat wel het meest monistische zijn wat je kunt doen: de burge

mee ter door de raad laten kiezen. Dat staat haaks op de opdracht 
van de commi sie, want die was om uit te zoeken hoe het bestel 
dualistischer gemaakt kan worden. Maar het kan haast ook niet 
anders dan dat in zo'n breed samengestelde commissie het ene 

compromi met het andere gesmeed wordt en het zou mij dus niet 
verbazen als er iets watel;gs uit komt. 

De Volk krant schreef op 6 juli j.l. dat Elzinga in het verleden voor-
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stander was van de superverkiezingen die het kabinet nu voorstelt. 

Dat weet ik niks van. Volgens mij is Elzinga in ieder geval nooit 
voorstander geweest van een gekozen burgemeester. Maar ik vind 
dat niet zo relevant: een voorzitter moet proberen uit te komen op 

iets dat de hele commissie kan onderschrijven, en dat hoeft uiter
aard niet de mening te zijn die hij voordien al had. Achteraf kan 
hij dan, als per oon, zeggen dat hij, hoewel hij natuurlijk achter 
het rapport van zijn commissie staat, zelf bepaalde dingen anders 

gedaan zou hebben. Zolang het niet lijnrecht tegen de conclusies 
van de commissie in gaat, is zoiets acceptabel. 

Is zijn voorzitterschap een politieke keuze geweest? 

Het moest in ieder geval een PvdA'er zijn om de neutraliteit te 
waarborgen. D66 en de VVD hebben over dit onderwerp te uitge
sproken tandpunten om een neutrale voorzitter te kunnen leve
ren. En je moet natuurlijk iemand hebben met kennis van zaken, 
zonder een politieke positie die hinderlijk kan zijn bij het innemen 
van een standpunt. 

Hoe gaat het eigenlijk met D66 op dit moment? 

Ik geloof niet dat D66 in paniek moet raken dat de aanhang nu 

afkalft. In een systeem met een duidelijk sociaal-democratische 
partij aan de ene kant, en een conservatief-liberale partij aan de 
andere, zal een partij als D66, die daartussenin zit, altijd afhanke
lijk zijn van de mate waarin die andere twee zich profileren. Wan
neer de PvdA naar links trekt, wat ze zeker zullen gaan doen als 
GroenLinks blijft groeien, en de VVD naar rechts, wordt het gat in 
het midden groter en krijgt D66 meer aanhang. Zeker als het CDA 
rond die dertig zetels blijft hangen, denk ik dat er voor D66 dan 
weer gouden tijden aanbreken. 
Maar zolang de PvdA en de VVD in het politieke spectrum echter 
blijven zitten waar ze nu zitten, waar D66 cyni ch genoeg zelf 
mede de oorzaak van is, zal D66 vree ik klein blijven. Naarmate 

D66 minder moeite doet om Paars te verwezenlijken, wordt D66 
groter en omgekeerd. D66 offert zichzelf op dit moment dus eigen
lijk op voor een hoger doel. • 

Op vrijdag 15 oktober a.s. organiseert 

de SWB de conferentie 

'De gekozen burgemeester in een 

dualistisch bestel' 

in Hotel Des lndes in Den Haag, 

aanvang 12.30 uur. 

Prof. Michiels is daar 

een van de sprekers. 
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DEBAT 

Deniocratie als waarborg voor vrede: 
wishful thinking? 

M
et regelmaat roepen westerse 
politici, bijna ongeacht hun po
litieke kleur, om het hardst dat 

democratieën van nature niet agressief 
zijn. Landen met een democratische rege
ringsvorm zijn inherent vredelievend. De
mocratieën voeren immers geen oorlogen. 
In elk geval niet met elkaar. Dat is een 
aantrekkelijke en het eigen systeemlegiti
merende waarheid. Het enthousiasme voor 
deze hypothese is dan ook begrijpelijk. Bo
vendien lijkt de statistiek deze waarheid te 
ondersteunen, zeker als het gaat om de 
periode na de Tweede Wereldoorlog. De 
veronderstelde feitelijkheid van afkerig
heid van geweld heeft ook consequenties 
voor de diagnostiek en medicatie met be
trekking tot internationale crises. 'Demo
Cl'atie' of 'democratisering' heeft daa11nee 
een panaceekarakter gekregen, met vrije 
verkiezingen als paracetamol. Het kan 
nauwelijks schelen om welk conflict het 
gaat, in de mix van oplossingen komt de
mocratisering praktisch altijd terug. Noch 
gewapende interne conflicten, noch conflic
ten waarbij meerdere staten betrokken 
zijn, zouden hebben plaatsgegrepen als 
sprake was geweest van een democratische 
regeringsvorm in het land in kwestie of bij , 
de verschillende combattanten, is de rede-
nering. Vrije verkiezingen om een door de 

door Michel Groothuizen 

Westerse politici scluijven 

te gmnakkelijk denwenttie 

voor als medicijn tegen 

oorlog en geweld. Volgens 

Michel Groothuizen is de 

werking van dit medicijn 
niet gegarandeenl en kunnen 

de bijwerkingen zelfs levens 

gevaarlijk zijn; clenwcratische 

verkiezingen kunnen oorlog-s

zuchtige leiders aan de macht 

brengen. Denwcratie is 

geen snel recept, maar een 

kwestie van lange adem" 
Eerste vereiste is het vestigen 

van een rechtsstaat, alelus 

Groothuizen. Dit is de eerste 

in zijn reeks plikkelencle 

beschouwingen over 

buitenlandse politiek. 

·-- ----- --

als tenminste tweederde van de bevolking 
over volledige politieke rechten (met na
me kiesrecht en vrijheid van meningsui
ting) beschikt. Hoewel hij zich daarmee 
beperkt tot een nogal groflmrrelige struc
tuurdefinitie, die naar D66-opvattingen 
onder de maat blijft, geeft Weart zo toch 
een min of meer werkbaar democratiebe
grip. Zuid-Mrika ten tijde van de apart
heid viel erbuiten, maar een land als Tur
kije telt gewoon mee, ondanks bekende, 
geregelde schendingen van de mensen
rechten. 
Wearts boek geldt als 'in many ways the 
most accessible and comprehensive brief 
for the demoeratic peace available'2. Re
den om Wearts argumentatielijn nog wat 
verder te volgen. Hij betoogt in zijn boek 
dat 'democratie republics' (volgens boven
staande definitie) onderling nooit oorlog 
h_ebben gevoerd. Hij onderbouwt deze stel
ling empirisch, waarbij hij claimt dat dit 
voor praktisch honderd procent geldt voor 
staten die een democratische traditie heb
ben van temninste drie jaar. Zijn onder
zoek strekt zich uit van stadstaten in de 
oudheid via de Hanzesteden en de Boe-
renoorlog tot in het meest recente verle
den. Zijn betoog is overigens gebaseerd op 
nog een tweede stelling, te weten dat olig-

bevolking gedragen, democratische regering te bereiken, zullen de 
vrede vanzelf naderbij brengen. 

archische republieken (staten waar min
der dan een derde van de mannelijke bevolking over politieke 
rechten beschikt) onderling 'zelden' oorlog voeren. Daarnaast defi
nieert hij nog dictaturen. Oorlogen vinden plaats tussen democra
tieën en oligarchieën of tussen dictaturen en democratische of olig
archische republieken. 

Ons geloof in de heilzame werking van democratie voor duurza
me wereldvrede is misschien wel wat gemakkelijk, te gemakkelijk 
naar mijn oordeel. En hoewel er overtuigende redenen zijn om de 
democratie wereldwijd te bevorderen, staat de vanzelfsprekend
heid van dit geloofsartikel een adequate analyse van conflicten in 
de weg. 

Nooit in oorlog 

Voor de helderheid is wellicht goed het in deze context gebruikte 
democratiebegrip te definiëren, In een vorig jaar verschenen boek 
van Spencer R. Weart Never at War: Why Democracies Will Nat 
Fight One Anotherl wordt een staat als democratisch aangemerkt 

Michel Groothuizen is internationaal jurist. 
1) New Haven, Yale University Press /998 
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Ik ga er zonder meer vanuit dat de historische inventarisatie van 
Weart klopt. In hoeverre dat betekenisvol is, is een tweede. Hoe
wel volgens Clinton (in zijn inaugurele rede na zijn herverkiezing) 
inmiddels een meerderheid van de wereldbevolking in een demo
cratie leeft, zijn democratieën een tamelijk zeldzaam verschijnsel 
in de geschiedenis. Dat zij onderling niet vechten kan alleen al 
worden verklaard uit het gebrek aan soortgenoten. Weart gaat er 
van uit dat democratieën niet met elkaar vechten 'omdat' zij soort
genoten zijn. Zij zouden een onderlinge tolerantie hebben en een 
aantal waarden delen die gebruik van geweld jegens elkaar on-

2) Stephen M. lf0lt, Never say ncvCI; Foreign Affairs 78, Jan/Feb 1999, p.p. 146-151, 
p. 148 
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aanvuOI'dbaar maken. In Foreign Affair.ç Uan/feb 1999) be trijdt 
tephen Walt het bestaan van deze causaliteit. AI ' democratieën 

in geval van ernstige conflicten onderling niet vochten, terwijl dat 
wel in de lijn der verwachting lag, wa dat om andere redenen dan 
dat zij d mocratieen waren . • trot gi che belangen pelen naar 
zijn oorde I een belangtijker rol dan een gedeelde politieke truc
tuur. 
De periode na de 'l\veede Wereldoorlog (tot 19 9> werd geken
merkt door de bipolair competitie tu en het 'Vrije Westen' en het 
' ommuni -tische Oosten'. Dat in deze jar n onderlinge conflicten 
binn n de democratiche wereld ni t gewapenderhand werden be-
51 cht, hangt ·terk amen met de dominantie van de 00 t-We t 
b tr kkingen. 0 bijna-oorlogen lus en Griekenland en Thrkije 
zijn daarvoor exemplmi ch. Hel gezamenlijke lidmaatschap van 
het wc. terse bondgenootschap en d sterke druk van de Verenigde 

taten, de belangrijkste partner in het bondgenoot chap, lijken 
beid meer te hebben bijg dragen aan het voorkomen van geweld 
dan de democratische taat! vorm in deze landen. 
o domlOanti van d Oost-W t rIatie en de vreeR voor het com
munisme leidden I' z Ifs toe dat de democrati. che Verenigde ta
t n cr niet voor terugdein den in landen als Guatemala en hili 
democratische r geringen len val te breng n. De staaL greep 
waarbij de in vrije verkiezingen g kozen pre 'Idenl Allende om het 
leven kwam, was weliswaar geen open oorlog met de Verenigde 

tat 'n al ' partij. Maar d ' dir cte actieve betrokkenheid van Ame
rika 10 dil proc staat toch t nmmst op ge pannen voet met de 
hypolhc!;e dat democratieën elkaar nOOIt gewapend rhand be
v chlen. 

liet nfg'lopen d cennium sp It de Oost Wc. t tegenstelling nau
welijk: me r n h ell een \x>langrijk aantal landen zich tot e n de
mocrati:che sl<lUL'lvorm bcke rd. Jn Midden- en Oost-Europa ko
men n'g ringen praktisch overal \'ia vrije verkiezingen tot stand. 
Ook l' 'n behoorlijk aantal Afrikaan!'e landen experiment rt met 
(' n dl'mocratische structuur nu meelillt'n met een 'upermacht 
ni t lung 'r loont. Ook hC'l'1l daar in de regio het democratische 
Zuid-Afrika t't'n nirt te ondl'rschaltcn vO(Jrhl'eldfunctie bij N'n 
k('uz' voor dl'mocratie. 
liet in d 'afgdopen jaren sl 'rk toegrnomt'n aantal landen mrt ('('n 
d mocl1ltis 'he tructuur i. tot dusver niet grpaard gegaan met 
grotel H '('dzaumheid. Ge\\apende conflicten zijn nog :te ds ann 
eh- ordl van de dag. 'lcrkt-r nog, niet zeld 'n spelen juist d ni 'u
y. , d .. mllÇratil· -n l' 'n rol in d' g 'wapende trijd. Vrij putt nd uit 
d jon tg', chiedenis drinbtl Kroatië zich al~ \"()()rbc Id op. In de 
t(' t fa. C Vllll zijn lll' ·tuan al on Ifhankelijke .-taat kl'nde Kro-

ti n" n bI' 'ed plllitiek pt>ctrum. Virull'nt nationalisme ver
dre fin hClOg tempo all ' g('m,lligde kruchten uit het macht wn
tnIOI, Zll 'n 'l dat Wl'ar INmijn vun dl;e jaar nipt ('ens Hl,t'd

nm w rd Ik'l ikt. I > t~mbu ' n Icgitirnl'l'rdl'n al 11l'1 oorlog,;-
zu htig I id n het dl'mocrati che Kroatiè . chroomde ni -t zich 

npellllt·rhund in t{ p'1I1I\ 'n om en elni eh zuiver aandeel van 
nil t \"('rYoerv n. 

" 'n H'rg liJkh" l' \" rhaul gunt op Vlklr Bo. ni zelf, waar de na de 
oorlo door huil nlandl'l OIO lijk gemankt(· v rki zingl-n hoofd
wkl lijk lan {'tni chl lijnen cl nkendl' I 'idcl aan dl' mnchl 
b eh n. 

uk in I\l rèl tI Ol t ... rvi, knn end rg lijk (,l'nario zich 
ntroll n. 1I t \\' t nl n Idrukt d. t h.,t "lIelm il'!: t -g 'n dl' 000. -

aardige Milo evic heeft. en niet tegen het Servische volk als zoda
nig. De val van Milo evic en daarop volgende democrati che ver
kiezingen in ervië worden, in lijn met onze ideali lische dogtna's, 
als oplo ing gezien voor veel van de problemen op de Balkan. Ga
ranties daarvoor ontbreken echter volledig. De onlangs nog tegen 
Milo evic demon trerende 'democraten' in Belgrado droegen hem 
(naa t allerlei andere dingen) na Kosovo verkwanseld te hebben. 
Niet dat hij oorlog voerde werd hem verweten, maar dat hij verl
oor. Het i denkbaar dat democratische verkiezingen constructieve 
vredelievende leider aan de macht brengen, het tegendeel lijkt 
min tens even waar chijnlijk. De resultaten van de verkiezingen 
onder internationale upervi ie enige jaren geleden in Bosnië zijn 
wat dat betreft leerzaam. Democratic darlings, die de wester e 
idealen voor een multi-etni che samenleving onderschreven, voor 
zover die al aanwezig waren, delfden het onder pit tegenover poli
tici die vanuit eng nationalisti ch groep belang aan de stembu -
slrijd deelnamen. 
Een voor de hand liggende tegenwerping is dat het op de Balkan 
wel om een buitengewoon complexe a-typi che ituatie gaat waar 
oorlog al gegeven is en waar dientengevolge de ver chillende be
volking 'groepen elkaar nu vol haat en wantrouwen bejegenen. 
Daar is als zodanig weinig op af te dingen. Echter, daarmee ver
lie t het 'democratie = vrede'-argument veel van zijn waarde. 
Want al ' democratie alleen bruikbaar i om vrede te bevorderen 
als een vreedzame itualie al aan de orde is, dan is een in trumen
tele inzet ervan op zijn minst liskant. Sterker nog, daarmee kun
nen allerlei niet-vredelievende krachten een democrati che legiti
matie verwerven die vr dzame oplos ingen in de weg taan. 

Aan dit artikelligl geen grondige eigen studie ten grond lag. Een 
aantal voorbeelden die iedere krantenlezer kent uit het recente 
verleden dwingt mijns inziens ven wel op zijn min t tot twijfel je
gen. de stelling dat een staat met kenmerken van een democrati
. che structuur van nature vredelievend i en dat vrije verkiezin
gen hiervoor de lakmoesproef vormen. Deze twijfel jegens de van
zelfsprekend heilzame werking van verkiezingen in (of direct na) 
conflictsituaties betekent niel dat ik van oordeel ben dat we het 
streven naar een democratische regeringsvorm in dergelijke ge
vallen maar moctm laten varen. Het creeren (en afdwingen) van 
een eleml'nt.air rechtsstaat waarin bijvoorbeeld minderheden 
zich veilig weten, gaat daar echter naar mijn smaak ten minst 
aun vooruf. Verkiezingen zuil n in veel gevallen erder sluitstuk 
van een vrede. proces moet n zijn dan een e rste stap. En luit
:tukken kunn n pas na jaren worden ingepast, niet na een paar 
weken of maanden. lntl'mationale organisaties. zoab; de Verenig
d' atlCs of de Organisati ' voor Veilighrid en amenwerking in 
Europa. wllt>n in een democrath;eringsproces merr nog dan nu 
r 'rd: gebeurt het accent moeten leggen op de cultuurasp eten van 
dl'mocratie. Een conSl'qu ntie daarvan kan zijn dat l'en veel lang
dU1iger Ix-lrokkenheid is gevergd dan de lidstaten van dez orga
nisatil'~ gehoopt hadden Democrati:ering is zelden een v Id van 
/fuifk u'ins n politici zouden er goed aan doen de ~chijn dat dat 
wel zo 1 te vermIjd n. 
AI m tal bl'n ik van oordeel dat met het \'oorbchrijv n van het me
dicijn van \Tijt' verkiezingen voorzichtighl'id is gl·boden. De wer
king ervan i~ ge n. zins g garandeerd en in een prematuur. tadi
um kan de bijwerking zelf~ Irv nsbedreigend .-chadelijk zijn . • 



PERSPECTIEF 

Voor de troepen uit 

D e meeste organisaties verzuimen 
in tijden van voorspoed de voor 
hun continuïteit noodzakelijke 

vernieuwingen door te voeren. Helaas 
vormt D66 geen uitzondering op die regel. 
In de roes van het succes van Paars I heeft 
D66 verzuimd zichzelf te vormen tot een 
duidelijk herkenbare stroming binnen 
Paars. De politieke opvattingen van de 
PvdA en in iets mindere mate die van de 
VVD zijn in de richting van D66 opgescho
ven, Groen Links heeft het imago van mi
lieupartij van D66 overgenomen en de lo
kale partijen en een groepering als Leef
baar Nederland zouden wel eens meer suc
ces kunnen boeken dan D66 bij het tot 
stand brengen van staatkundige vernieu
wingen als het referendum en de gekozen 
burgemeester. Er is met andere woorden 
een situatie ontstaan waarin de hoofd
macht op de door de verkenners aangege
ven plaats is aangekomen. Om verkenner 
te blijven, zullen de verkenners dus weer 
op pad moeten, voor de troepen uit. 

Technologische ontwikkelingen 

De meest belovende technische ontwikke
ling is de communicatie tussen computers. 
Communicatie is de grondslag van alle cul-

door Miehiel Verbeek 

Het gaat niet goed 
met D66, maar dat is geen 

reden om bij de pakken 
neer te zitten. Volgens 
Miehiel Verbeek zijn er 

kansen om het tij te keren, 
maar dan moet D66 wel 

op zoek gaan naar een nieuwe 
plek in de politieke arena. 

Hij schetst een aantal maat
schappelijke ontwikkelingen 

waarop D66 zou moeten 
inspelen en signaleert drie 

thema's die D66 bij uitstek de 
gelegenheid bieden weer 

'voor de troepen uit te gaan': 
het nieuwe milieudenken, 
de lerende samenleving en 
de alledaagse democratie. 

__________ , '~ 

in één gemeente in ons land alle huishou
dens te voorzien van een computer tenein
de een aantal !CT-toepassingen grootscha
lig te testen. Vervolgens zou een staats
commissie mede aan de hand van de re
sultaten van deze proef voorstellen kun
nen doen voor een strategisch actiepro
gramma. 

Socicwl-culturele trends 

Een belangrijk kenmerk van de Neder
landse cultuur is de consensusmentaliteit 
Nederland staat voor 'collectief individu
alisme'. Betrokkenheid en gemeenschaps
zin gaan hand in hand met persoonlijke 
autonomie. De belangstelling voor politiek 
in het algemeen neemt af maar de belang
stelling voor de directe leefomgeving is 
groot. De individualisering in de zin van 
het zich ontworstelen aan opgelegde socia
le verbanden gaat door. Het individu kiest 
zijn eigen wisselende verbanden. Haast en 
materialisme gaan gepaard met een onge
kende belangstelling voor spirituele bezin
ning. De behoefte om werk te combineren 
met een uitdagend sociaal- en/ of een hecht 
gezinsleven neemt toe. Dat vergt investe
ringen in de opvoeding van kinderen en in 

tuur. We kunnen straks met elkaar communiceren alsof we bij el
kaar zitten zonder hinderlijke driedimensionale brillen op. Dat 
kan de noodzaak tot fYsiek verplaatsen verminderen en bijdragen 
aan de oplossing van het mobiliteitsprobleem. De elektronische 
handel heeft ingrijpende gevolgen voor de belastingheffing en de 
nationale economieën. Technologie zal een belangrijke rol spelen 
in het proces van verzoening van economische ontwikkeling ener
zijds en milieubescherming anderzijds. Energiezuinige apparaten 
kunnen een bijdrage leveren aan terugdringing van het broeikas
effect. De geavanceerde prototypes van auto's, wasautomaten, af
wasmachines, wasdrogers en dergelijke zijn in dit verband zeer 
bemoedigend. Informatie- en Communicatietechnologie (ICT) kan 
de dienstverlening van de overheid aan de burger en de relatie 
burger-bestuur verbeteren. Het zou een interessante proef zijn om 

sociale activiteiten. Er is sprake van een 
verdergaande secularisatie gecombineerd met een diversiteit aan 
subculturen. Het bedrijfsleven is 'in'. Succesvolle ondernemers en 

'managers fungeren als rohnodellen. De overheid neemt opvattin
gen over uit het bedrijfsleven. De neiging tot privatisering illus
treert het vertrouwen in het bedrijfsleven. De overheid stuurt op 
afstand en stelt zich bescheiden op. 

Het nieuwe milieudenken 

Economische groei is zowel nodig om te kunnen voorzien in de 
materiële behoeften van een groeiende wereldbevolking als om 
immateriële behoeften als onderwijs en gezondheidszorg te kun
nen bekostigen. Internationaal gezien levert economische groei 
een belangrijke bijdrage aan het bewaren van de vrede. In het 
'nieuwe milieudenken' moet die economische groei echter samen
gaan met een vermindering van de belasting van het milieu. In de 
afgelopen tien jaar is de economische groei op diverse terreinen 
inderdaad gepaard gegaan met een verminderde milieubelasting. 
Alleen ten aanzien van de uitstoot van kooldioxide bleven de 

illichiel Verbeek is wethouder in Haren. 
Dit artikel is gebaseerd op zijn uitgebreide beschouwing over de positie en kansen van 
D66, die is op te vragen via: m.verbeelc@wxs.nl. 
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ui \ n lang tijd uit. Maar volg ns h('l Worldwatch In tilute 
i dl' C Luill'loot in 19 m t 0,5 proc 'ni g 'daald bij c n econo
mi h groei van 2,5 procent. 
I • m I zich inz llen voor d ontwikk ling van en ni uw(' co
nomi, 'nocial markt conomie waarin mili uwaard n 'n 
pnj hl'bbcn. D arbij kan uan. luiting worden g 'zocht bij d opvut
tin ('n \' n men. 'n al. Paul Hawken, ,Juhan ~ Imon. Herman Daly 
n Eckllrl Wintz 'n . D' ovcrh('id m(wt g ICldehjk aan ste d. hog -
- d n teil 'n aan d duurzllumhl'id \'lIn product n in combinn

ti mln 'tt' m van beloning vnn milicuonlla.t nde en hela:
tin "n milil'ubeln. 'nd producli m thoden. 0 v rplichting 
vun rij\' 'n n orgoni tic om \'erantwoording afte legg 'n van 
d ";Jl \\allrop zij d g bruik ruimt vlln h 'I milieu aanwend n 
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m()('t worden aange.cherpt. Daarme neemt het inzicht in wat 
\Vintzen de 'onttrokken waarde' noemt toe, waardoor het y teem 
vlln beloning en bela ting kan worden verfijnd. In het kader van 
d ontwikkeling van deze nieuwe economie zou D66 milieurand
voorwaard n voor de luchtvaart moeten formuleren. De thans 
oc\'crloze di cussie over chiphol zou daarmee gediend zijn. 

Volg n' de fiJo oof Arnold omeli wa de twintig te eeuw de 
eeuw van de gehoorzaamh id en de externe ·turing en za) de en
entwintig,te eeuw de eeuw van z Ifsturing en communicatie wor
d n. In een zich nel verander nde am nleving i 'lerend vermo-
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gen' onontbeerlijk om te kunnen overleven. Volgens Comelis kun
nen mensen niet elkaar maar alleen zichzelf iets leren. Dat bete
kent dat bedrijven, scholen, maatschappelijke organisaties en 
overheden situaties moeten creëren waarin het leerproces zich 
vanzelf ontwikkelt. Het boek 'de lerende organisatie' van de ma
nagementgoeroe Peter Senge is niet voor niets een bestseller en 
niet alleen van toepassing op het bedrijfsleven. 
De tijd van de baan voor het leven is voorbij. De moderne werlme
mer moet de mentale veerluacht, de kennis en de vaardigheden 
bezitten om zonder moeite van werkterrein of bedrijf te kunnen 
veranderen. De moderne werknemer is geïnteresseerd in leuk 
werk, in succes op de markt, in ontwikkelingsmogelijkheden, in 
prettige collega's en in gunstige arbeidsvoorwaarden. Hij of zij is 
bereid zijn lot te verbinden aan een bedrijf zolang dat in voldoen
de mate aan die interesses tegemoet komt. Maar de verbintenis is 
niet stabiel. Veranderingen van persoonlijke omstandigheden of 
voorkeuren kunnen aanleiding geven tot herbezinning. 

Het misverstmul opvoeding 

Onze geïndividualiseerde samenleving kent vele subculturen met 
een geheel eigen leefwijze en eigen sterke normen en waarden. De 
veel geuite klacht over het gebrek aan normen en waarden bij jon
geren berust dan ook op een vergissing: er is geen gebrek aan nor
men en waarden, er heersen verschillende normen en waarden. 
Het gevaar dat deze veelheid van subculturen aanldeeft, is een 
gebrek aan communicatie, waardoor dat misverstand kan ont
staan. Als antwoord van D66 bepleit ik opvoedingsondersteuning 
door investering in 'de brede school' of 'vensterschool' en in de ont
wikkeling van een nieuw stelsel voor middelbaar onderwijs naast 
het bestaande. Soms is hervorming kansrijker door iets nieuws op 
te bouwen naast het bestaande in plaats van het oude door iets 
nieuws te vervangen. In de vensterschool voor kinderen van vier 
tot en met twaalf jaar wordt onderwijs gekoppeld aan jeugdhulp
verlening, basisgezondheidszorg, sport, geestelijke gezondheids
zorg en jeugdmaatschappelijk werk. Mede door het recent ver
schenen boekHet misverstand opvoeding van Judith Harris weten 
we dat de persoonlijkheidsontwil&eling van kinderen en jongei·~n 
voor het belangrijkste deel wordt bepaald door vriendjes en vriÉm
dinnetjes. De invloed van de ouders is veel geringer dan zij denken 
en hopen. Tegenover de repressieve maatregelen tegen onbesuisd 
geweld en vandalisme waar andere politici voor pleiten, moet D66 
de mogelijkheden van het onderwijs stellen. Investeren in vooi·ko
men is effectiever en inspirerender dan strafverhoging, cellen
bouw en moralistische dreigementen. 

Onderwijs als spil 

De spil van de 'lerende samenleving' is het onderwijs. Het onder
wijs vormt in belangrijke mate die eigenschappen van het indivi
du die van levensbelang zijn voor de samenleving: kennis, vaar
digheden en burgerzin. Om in de huidige snel veranderende maat
schappij .een actieve rol te kunnen spelen, zullen individuen hun 
kennis voortdurend moeten ontwikkelen, uitbreiden en vernieu
wen. Voor Nederland is kennis één van de belangrijkste produc
tiefactoren zo niet de belangrijkste productiefactor. Verwerving 
van vaardigheden is noodzakelijk ter voorkoming van arbeidson
geschiktheid in niet-medische zin. Creativiteit, flexibiliteit, aan
passingsvermogen, het. vermogen om te .'leren leren' en het vermo-
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gen om problemen op te lossen zijn in een snel veranderende sa
menleving onmisbaar. Om waarden te kunnen delen en zich deel
genoot te kunnen voelen van een gemeenschappelijke sociale en 
culturele ruimte is ten slotte een goed ontwikkelde burgerzin ver
eist. 
In het nieuwe stelsel voor middelbaar onderwijs moet de relatie 
van overheid tot school er een worden van klant tot leverancier. De 
school wordt een onderneming waarvan het docententeam de kern 
vormt. De docenten als professionals bepalen het beleid in samen
spraak met ouders en leerlingen. Gemeenten kunnen diensten be
trekken van de scholen in het kader van jeugd- enjongerenbeleid. 
Naast educatie zal vorming een belangrijke plaats innemen. Het 
onderwijs zal behalve door de vaste docenten ook door gastdocen
ten uit de praktijk verzorgd worden. Op die manier kan een groot 
deel van het lerarentekort worden gedekt. Leerlingen zullen meer 
verschillende dingen doen op school. Daardoor vertoeven zij langer 
in een stimulerende, uitdagende en educatieve leefomgeving. Dat 
bevordert een duurzame relatie met de samenleving en zal de 
kans op uitval verlagen en de verleidingen van vandalisme en cri
minaliteit verkleinen. 

De alledcwgse clemocmtie 

Eén keer in de vier jaar naar de stembus om je voorkeur voor een 
politieke partij uit te spreken is voor D66 onvoldoende. De insti
tutionele democratie zou versterkt kunnen worden met een refe
rendum, een gekozen burgemeester en een systeem van één stem 
voor de macht en één stem voor de controle op de macht. Met de 
uitkomst van de werkzaamheden van de commissie-Elzinga op 
komst is er uitzicht op vorderingen ten aanzien van het referen
dum en de gekozen burgemeester. Om de troepen vooruit te blij
ven, dient D66 thans al na te denleen over het vervolg op de geko
zen burgemeester. De geleazen burgemeester zou zijn of haar wet
houders van buiten de gemeenteraad kunnen aantrekken op basis 
van kwaliteitseisen. Burgemeester en wethouders geven als team 
leiding aan de ambtelijke organisatie. 
Naast haar bemoeienis met de institutionele democratie moet D66 
zich intensiever bezighouden met wat de voorzitter van de Vere
niging van Nederlandse Gemeenten (VNG), de heer J.Th.J. van 
den Berg, 'alledaagse democratie' noemt. De politiek is steeds min
der de hoeder van het algemeen belang en steeds meer de hoeder 
van het evenwicht tussen bijzondere belangen. Het creëren van 
draagVlak is de maat van politiek-bestuurlijke effectiviteit. Het 
proces wordt daarmee belangrijker dan de uitkomst. In de afgelo
pen jaren is er op lokaal niveau veel ervaring opgedaan met aller
lei vormen van burgerparticipatie. Dat is echter nog geen garantie 
voor de toekomst, zeker niet nu D66 in vele gemeenteraden zo 
klein is geworden. Het is de taak van D66 om dat proces gaande 
te houden ondanks eventuele mislukkingen. In de lerende samen
leving kunnen ook slechte ervaringen brandstof opleveren voor 
nieuw vuur. Verbetering van het functioneren van de lokale over
heid kan beter worden nagestreefd met een systeem van visitatie, 
controle op basis van kwaliteitsnormen, dan door bestuurlijke op
schaling van bovenaf zonder draagvlak in de lokale overheden zelf. 
Politici vertegenwoordigen burgers. Dat betekent dat ze aan die 
burgers verantwoording moeten afleggen van hun daden. Daar
voor kan het internet worden aangewend. Waarom heeft niet iede
re politicus een eigen website waarin verantwoording wordt afge
legd van eigen daden? + 
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DIRECTIEVEN 

Nogmaals de ministeriële verantwoordelijkheid 
Mini ter chreven erover, ambtenaren spraken erover, de kamer zweeg erover. De ministeriële verantwoor
delijkheid was even een onderwerp van formaat. Het blijkt een aantrekkelijk onderwerp, omdat er zoveel ver-
chili ende kanten aan zitten. Een per oonlijke en een partijpolitieke kant en dan is er nog de verhouding tus

sen parlement en regering en die tus en politiek en bureaucratie. De vraag wordt gesteld, hoe iemand ver
antwoording kan afleggen over zaken waaraan men feitelijk part noch deel heeft, waarvan men (eigenlijk) 
niets afweet. Maar zo gesteld, is de kwestie van de ministeriële verantwoordelijkheid eigenlijk niet goed 
be pr ekbaar. De verpersoonlijking van de in tantie die met deze verantwoordelijkheid is bekleed, levert een 
chimmenspel op. Hierin lopen per oon, functie en po itie immers door elkaar. 

Het onderwerp van de mini teriële verantwoordelijkheid is alleen bespreekbaar in zijn staatsrechtelijke con
text of al het bekeken wordt in het licht van veranderingen in de praktijk van het openbaar bestuur. En de 
vraag i nu of de veranderingen in de bestuurlijke praktijk aanleiding geven tot een andere interpretatie van 
de ministeriële verantwoordelijkheid. 
Ik m en van niet, hooguit in één opzicht, namelijk de ver terking ervan die nodig is, naar de geest en de prak
tijk. Want wat i er veranderd in het openbaar be tuur? Dat i de enorme toename van de omvang en het 
belang van de ambt lijke arbeid. Met de pectaculaire groei en professionalisering van het ambtelijk apparaat 
is I' verandering gekomen in de werkings feer daarvan. Ambtenaren functioneren in toenemende mate in 
publiekprivate beleidsnet.werken. Dat i voor vrijwel alle beleidterreinen gaan gelden en pregnante voorbeel
den zijn er in d volkshui ve ting, ruimtelijke ordening, volk gezondheid, onderwijs, de verkeersinfrastruc
tuur en de regionale economie. Vergeten wordt nogal een dat zich hiermee in feite een publieke verantwoor
delijkheid instalIe rt, die echter ook nog in fûrmeel en openbaar opzicht gestalte dient te krijgen. Met andere 
woorden, d ambtenaar werkt weliswaar in naam van het publiek belang, maar daarmee is hij of zij daar nog 
niet mee idenlific erbaaJ'! Het is belangrijk in on taatsrecht dat politiek en bureaucratie ge cheiden zijn. En 
het komt dan ook neer op een denkfout al wordt bew erd dat dan maar aan de ambtenaar zelf zoiet als een 
formele publieke (politieke?) verantwoordelijkheid zou moeten worden toebedeeld. Het 'politieke' verbindt nu 
juist de bureaucratische arbeid met d publieke rep re entatie, waarvan de politicu -bestuurder de drager is. 
De polilicu geeft gestalte aan de publieke verantwoordelijkheid in de zin van een in openbaarheid te (er-)ken
nen en le beoordelen verantwoordelijkheid. De polilicus heeft daarmee dan ook een voorname symboli che 
functie: hij of zij taat voor de publieke verantwoordelijkheid die door duizenden ambtenaren in de praktijk 
gedragen wordt. Om d ze r den ring nog een tapje te vervolgen: in het. verlengde van deze symboli che poli
ti ke functie ligt de symboliRche pohtlek-bestuurlijke v rantwoordelijkheid. Dat. maakt het dan ook zo belang
rijk dat e n bestuurder vertrekt, als de volk vertegenwoordiging dat. nodig vindt. 

Deze di. tanlie tu. sen bul' aucratie en pohtiek i bovendien om nog min ten twee redenen van belang. In de 
e r -te plaat;; moet de politiek aanspr ekbaar zijn om het belangenconflict. dat kan ontstaan uit de confronta
tie LU . n d behoeften van de civiel ~amenleving en de ordenende en uitvoerende overheid. In de tweede 
plaat. i hel heel goed voor telbaar dat in de publiekprivate netwerken, waarin ambtenaren optreden, belan
genverstr ngeling n ont ·taan. Ook daarop moet de politiek aanspreekbaar zijn. En dan valt er heel wat te 
leren van d toc~tand n in België, vooral omdat \~,j z If ook niet van metten vrij zijn, getuige bijvoorbeeld de 
JRT-cnquHe. Met de voortgaand vervlechting van de oude publieke, private en per oonlijke domeinen in een 
netwerkmaat .chappij i hel des te belangrijker de mini t riële verantwoordelijkheid in stand te houden en te 
revitali~er n, ook en vooral om de geloofwaardigheid van de politiek en van het parlementair-politieke sys
te m in stand te houden en te revitali:eren. Daar hoeft een di cus ie over de ministeriële verantwoordelijk
hrid, hijvoorbe ld na d Bijlm r-enqu-te, niet trijdig mee te zijn, Tht het instituut behoort de di cus ie over 
het concrete g val. 

Even belangrijk i. de dLcuL' ie ov r de positie van de ambtenaar, maar dal i een andere. Daarbij zal veel pre
cieu'r mO('len worden nagegaan hoe de \V rkorgani~atie kunnen voldoen aan de veranderende werking sfeer 
van dl' in titulle: in . taau rechtelijke zin. Hoe verantwoordelijkheden worden uitgeoefend en gecontroleerd. 
HO(' 1.OieL~ aL c n eigen. gel efde, publieke verantwoordelijkheid voor de ambtenaar kan worden uitgewerkt 
en gt'stalte kan krijgen, En hoe in het verlengde van dit laat te de verhouding tu en politiek en bureaucra
tie in conen'ta knn worden herzien, bijvoorbeeld in termen van een informatieplicht en en verantwoordings
plichtten opzichte van het parlement. Dan zal ook hel parlement zijn eigen procedures moeten herzien, zich 
nnder m()(·ten op. tellen - maar dat I: n andere dÎscu sie . • 

Chnstiaan de Vries 



De achteloosheid voorbjj 
Een Europees engagement 

Jos de Beus en Paul Scheffer 
1 

Partij van de Arbeid/ Wiardi Beekman 
Stichting, 1999 

'In Nederland beperkt men de aandacht 
voor Europa tot een minimum', zo luidt de 
stelling van Scheffer en De Beus, 'die hou
ding zou wel eens gebaseerd kunnen zijn 
op zelfbedrog'. Het grootste gevaar dat de 
Europese Unie bedreigt, is echter de poli
tieke vervreemding van grote delen van de 
Europese kiezers. De auteurs voeren dan 
ook een pleidooi voor het serieus nemen 
van de (manco's van de) Europese demo
cratie. Hierbij worden kanttekeningen bij 
de 'methode' van Europese integratie niet 
geschuwd. Zo wordt er gepleit voor meer 
samenwerking tussen de nationale parle
menten en de delegaties in het Europese 
Parlement. Wat Europa is of zou moeten 
zijn, wordt evenwel niet erg duidelijk. Aan 
de uitbreiding van Europa's territoir die
nen 'werkzame grenzen' te worden gesteld. 
Terwijl bijvoorbeeld de 'zorg voor de rechts
staat, het onderwijs, de infrastructuur en 
de integratie van minderheden' taken van 
de nationale overheden moeten blijven. 
Ondanks deze kanttekeningen menen de 
auteurs overigens weer beperkingen van 
de zijde van Europa te kunnen accepteren, 
bijvoorbeeld als het om het vluch
telingenbeleid gaat, 'voor zover ze op Euro
pees niveau het streven naar een open sa
menleving bevorderen'. Deze tekst moge 
dan als discussiestuk een interessant ver
schijnsel zijn, al was het alleen maar dat 
er om is verzocht door het Partijbestuur én 
de WBS, of hij tot veel discussie aanleiding 
zal geven, is echter de vraag. Daarvoor 
blijft de analyse wat vaag en de opmerkin
gen te willekeurig. + 

Het gaat om mensen 
Excellente veranderaars 
in organisaties 

Philip ldenburg, Balans, 1999 

De uiteenzetting in dit boek beweegt zich 
op eerlijke wijze tussen enerzijds de be
hoefte aan verandering en anderzijds het 
verzet dat veranderaars telkens weer van 
de zijde van de instelling zullen oproepen. 
Een van de achtergrondgedachten is dat el
ke institutie uiteindelijk vastloopt in de 
beperkingen van de oplossingen die zij zelf 

SIGNALEMENTEN 

genereert. Dat is wat je de paradox van de 
institutie zou kunnen noemen. Van hun 
kant lopen vernieuwers op tegen een dub
bele beperking. Brengt de wil tot verande
ring de veranderaar altijd al in contact met 
de onverzettelijkheid van de mensen in zijn 
of haar omgeving, de organisatie kent nog 
weer een geheel eigen onvermogen om te 
veranderen, namelijk een gesloten orde en 
de ideologische geslotenheid en het ge
sloten wereldbeeld, die daarbij horen. Het 
vergt nogal wat om hierdoor heen te breken 
en dat maakt, daarvan getuigt het vijftien
tal geïnterviewden, hen tot 'excellente ver
anderaars'. I denburg spreekt met hen en 
voorziet de inzichten die zij aandragen van 
persoonlijke en theoretische inzichten. + 

Made in Holland 
Advies over landelijke gebieden 
Verscheidenheid en identiteit 

Raad voor het Landelijk Gebied 
Publicatie, 99/2 

Leefbaarheid wordt een voornaam criteri
um in het overheidsbeleid. En de laatste 
jaren groeit het bewustzijn dat hiervoor 
ook eigenschappen als verscheidenheid en 
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identiteit van belang zijn. Dat geldt bij
voorbeeld voor architectuur en huizen
bouw, maar zeker ook voor ruimtelijke or
dening en het vormgeven aan het landelijk 
gebied. Made in Holland is een advies 
hieromtrent van de zijde van de Raad voor 
het Landelijk Gebied. De verscheidenheid 
in ons land is nog steeds groot. Denk maar 
aan zo uiteenlopende gebieden als de Betu
we, de Hondsrug, Waterland, de Zeeuwse 
eilanden of het Geuldal in Zuid-Limburg. 
Op zijn beurt verschaft deze verscheiden
heid ook identiteit: het ene gebied is echt 
anders dan het andere en dat wordt ook zo 
beleefd. Maar er zijn ontwikkelingen die 
hier inbreuk op maken, de ruimtelijke or
dening, stedenbouw, wegenaanleg, dijk
aanleg en oeverbeheer en de aanleg van 
recreatiegebieden. Is het noodzakelijk dat 
er in enkele tientallen jaren zoveel is ge
standaardiseerd en gelijkgeschakeld? Nee, 
zegt de Raad, in een verrassend lucide en 
kritisch advies, als er maar doelbewust 
gekozen en gehandeld wordt. Keuzes, ge
baseerd op reflectie en gevoeligheid voor 
cultuurhistorie, ecologie en lokaal ruimte
gebruik. Wat men zich moet realiseren, is 
dat het kiezen van een strategie in deze, 
een daad van cultuur is. + 
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Fondslijst Stichting 
Wetenschappelijk Bureau D66 

SWB-boeken 

Technologie in politiek perspectief, 1996, f 25,-

Cahiers nieuwe stijl 

De stad als culturele werhplaats, hunstenpublicatie, 1996, f 15,
Inn ideologie naar politiehe verantwoordelijkheid, 1997, f 15,
Naar een uitale economie, 1997, f 15,-
Cahiers oude stijl 

Relatir en Huwelijk, 1991, f 8,-

Denken ouer democratie, van forum naar partnerschop, 1993, f 10,-

In Goede Banen, een analyse van het verschijnsel migratie, 1993, f 10,
Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 

Denkend ouer een nieuw stel el van gezondheidszorg, 1994, f 10,
Nieuu'e prioriteiten in het buitenlands beleid, 1995, f 12,50 

Op weg naar een pluriforme gezondheidszorg, 1995, f 10,00 

De mythe van de ruimte, Een politiek-culturele benadering van de ruimte, 
1996. f 10,-

Brochures 

De l'cranderende rol van de politieke partijen, 1991, f 15,
Duurzame ontwikheling, 1992, f 19,50 

Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 

De rulm/e waarin wij leven, Jan Glas/ra van Loon, 1994, f 19,50 
B('.~/uurllJke Di/emma:ç, 1994, f 19,50 

Nota's 

Op zoek naar publiek, medianota, 1993, f 5,
Inze/mor vrede, 1994, f 12,50 

/ 

De PBO, Bestuurlijhe vernieuwing in de agrarische sectol~ 1995, f 5,00 
De lmarde van cle democratie, 1994 f 2,50 
In cle ba.çis l'oorzien, 1996, f 12,50 

Inburgering en integratie in Nederland, 1996, f 7,50 

Orclenwgsprocessen in de economie, historisch beschouwd, 199 , f 7,50 

Speciale uitgave 

DI' open snmenleving en haar vrienden, 13 auteurs over politiek en bestuur, red. 

Kees huyt en ChJi tiaan de Vries, Boom, Am terdam 1995, f 29,50 

Het tijdschrift Idee 

Eenjaarabonnement op Idee (verschijnt tweemaandelijks) ka t f 74,- Studenten 

betalen 81echts f 34,- (afhankelijk van acceptatie; vraag naar de regeling). 

St· tellen kan ch1iftelijk of telefonisch. Los: fI2,50. 
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op Idee. Nuttig om te geven, nog leuker om. te olltvalt
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• • M IDEE 1 J n 

De laatste vijftien jaar zijn er tachtig Asielzoekerscentra (AZC) en een 
honderdtal kleinere Aanvullende Opvanglocaties (AVO) in Nederland ge
vestigd. Een geïmproviseerde opvang is uitgegroeid tot een professionele 
bedrijfstak met meer dan vijfduizend arbeidsplaatsen, het beste werkgele
genheidsproject in Nederland sinds jaren. Nauwelijks veranderd is de re
actie van gemeentebesturen en bevolking op het moment dat duidelijk 
wordt dat er een AZC in hun nabijheid zal worden gevestigd. 
Gemeenten vechten om een McDonalds of een 
Van derValk om redenen van prestige en 
werkgelegenheid, maar met de mogelijke 
komst van een AZC heeft men het ineens over 
criminaliteit en overlast. Schrijnender nog 
wordt het als gemeentebesturen plotseling 
wel unaniem klaar zeggen te staan voor bij
voorbeeld grote groepen Bosniërs of Kosova
ren, groepen die voor duidelijk oorlogsgeweld 
zijn gevlucht. Als het Centraal Orgaan Op
vang Asielzoekers (COA) aangeeft graag te 
willen praten over opvang van alle catego
rieën vluchtelingen, is men een stuk minder 
geïnteresseerd en soms zelfs verontwaardigd dat hun genereuze aanbod 
wordt afgeslagen. ---: 
Misschien kun je het de gemiddelde Nederlander niet kwalijk nemen dat 
hij bepaalde waanideeën over de asielzoeker in zijn buurt heeft, zo lang 
sommige politici mogen blijven roepen dat tachtig procent van de asiel
zoekers profiteurs van onze samenleving zijn. Dat er nog steeds gemeen
tebestuurders zijn die in de (politieke) stress schieten met de mogelijke 
komst van een AZC in het verschiet is ronduit ernstig te noemen. Ge
meenten zouden zich' goed moeten oriënteren, inclusief een bezoek aan een 
AZC, en vervolgens zorgen dat in het vigerende bestemmingsplan de ves
tiging van een AZC zonder procedureel gedoe mogelijk is; dat lijkt mij een 
goed initiatief voor D66'ers in raad of college. 

Pieter Wagensveld 
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